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תקציר

שלי  הכי חשובים  הצמתים  אחד  היו  לעבודה  היציאה  וההתחבטות של  "הנושא 
בחיים. זה ממש הגדיר אותי. גם היום זה מגדיר אותי".

שתרעיד  ספרים  סדרת  להוציא  או  ישיבה  ראש  להיות  הולך  לא  שאני  "ראיתי 
מעניין  אופק  עם  יותר,  מספק  משהו  אעשה  לפחות  אמרתי:  התורה.  עולם  את 
יותר. משהו שתהיה לי סיבה לישון בשבילו בלילה ולקום עבורו בבוקר ושאוכל 

להתקדם בו בחיים". 

"מהכולל למכולת" עוקב אחר סיפורם של אברכים לשעבר שיצאו לשוק העבודה 

עומק  ראיונות  באמצעות  ובכולל.  בישיבות  לימודים  של  ארוכות  שנים  לאחר 

ביקשו החוקרים להתחקות אחר נקודת מבטם של גברים אלו ולשרטט את הנרטיב 

שאותו הם מספרים לעצמם ולסביבתם; נרטיב הכולל לא רק את עומק הקשיים 

וההתלבטויות שחוו, אלא גם את בחירותיהם בעבר ואת התנהגותם בהווה ובעתיד.

לצאת  בחרו  אשר  אברכים  אותם  הם  מי  המחקר:  במוקד  עמדו  רבות  שאלות 

לעבודה ו'לנטוש' את הכולל? האם הדבר נבע מקשיי פרנסה או שמא גם לשאלת 

דומיננטי? האם היציאה לעבודה נעשתה בבת אחת  המימוש העצמי היה משקל 

או בתהליך הדרגתי? מהם החסמים המקשים על היציאה לעבודה וכיצד התמודדו 

איתם האברכים לשעבר? מהו מעמדו של האברך לשעבר בתוך הקהילה החרדית? 

האם האברכים לשעבר 'תוהים על הראשונות' וסבורים כי מוטב שהיו מכוונים עוד 

בצעירותם למסלול אחר?

המחקר התבסס בראשיתו על שאלות בתחום התעסוקה, אך עם התפתחותו מצאנו 

את עצמנו במסע אנושי מרתק אל חייהם של אנשים; מסע החושף תקווה, קשיים, 

ועוד. מעבר לממצאיו החשובים, המחקר מאפשר  בדידות, שייכות  חיפוש עצמי, 

הצצה לחייהם ולתפיסת עולם של הגברים החרדים שנאלצו, או בחרו, לעזוב את 

עולם התורה ולהשתלב בשוק העבודה. 
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ממצאים עיקריים

למה יצאנו ולאן הגענו?. 	

בניגוד גמור לאינטואיציה שליוותה אותנו החוקרים בראשית המחקר, ובניגוד 

כי רק  לתפיסה המחקרית הרווחת – התברר בתום השיחות עם המרואיינים 

שעומד  מרכזי  כגורם  הפרנסה  וקשיי  הכלכלית  המצוקה  על  הצביע  חלקם 

ביסוד בחירתם לצאת לשוק העבודה. אצל רוב המרואיינים גורמים אחרים היו 

של  תחושה   – עצמי'  ל'מימוש  הרצון  ובעיקר:  זו,  בהחלטה  יותר  דומיננטיים 

ישנן  כי  בעולם המעשה. אחדים הסבירו  לפעול  ורצון  סיפוק  או  מיצוי  חוסר 

'תכונות נפש' שאותן הם צריכים לממש, יש שחשו שעליהם 'לעשות משהו עם 

הידיים', אחרים תיארו תחושה של 'דעיכה', ויש שציינו כי חשו חוסר הלימה 

בין התנהלותם הרוחנית לבין הסטטוס שלהם כאברכים. 

כיצד יצאנו ומה עברנו?. 	

בלשון  פשוטה,  לא  כחוויה  לעבודה  היציאה  חוויית  את  תיארו  המרואיינים 

המעטה, ולעיתים אף מכמירת לב. לאורך שנות חייהם הפנימו הגברים החרדים 

את ההכרה בחשיבות לימוד התורה. 'נטישת' מסלול החיים האידיאלי, גם אם 

הדבר נעשה מתוך החלטה רציונלית, לא הייתה קלה.

כמו כן, היציאה לעבודה לא הייתה מהלך של 'צעד אחד ודי', אלא נעשתה לרוב 

בשלבים. במקרים רבים החלה ביציאה לעבודות 'פשוטות', ואחר כך התפתחה 

היציאה  דפוס  אחרים.  בתחומים  או  בו  שהחלו  בתחום  קבועות  לעבודות 

המדורגת לעבודה והעבודות ה'פשוטות' הנלוות אליה, קיבע במקרים רבים את 

האברכים לשעבר במשלחי יד לא איכותיים ולעיתים אף לא חוקיים.

מי עזר ותמך ומי לא?. 	

משפחה  קרוב  עם  או  רב  עם  התייעצות  של  תהליך  תיארו  המרואיינים  רוב 

סמכותי לפני קבלת ההחלטה על עזיבת הכולל ויציאה לעבודה. אחדים סיפרו 

כי הם מנסים להסתיר מבני המשפחה, מהחברים ומהמכרים את דבר יציאתם 

לעבודה.
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איפה אנחנו היום?. 	

כל המרואיינים, ללא יוצא מן הכלל, תיארו תפיסה המייחסת חשיבות עליונה 

ל'חיים של תורה', כפי שזו הונחלה להם בבית הוריהם ובמוסדות החינוך שבהם 

למדו, והבהירו כי גם כיום לימוד התורה ממוקם גבוה בסולם הערכים שלהם. 

רבים מהמרואיינים סיפרו כי גם לאחר יציאתם לעבודה הם מקפידים על לימוד 

תורה קבוע ומעמיק, הנעשה מתוך אהבה לתורה והנאה מלימוד התורה.

המקובל  החיים  אורח  את  'לנטוש'  שבחרו  אף  כי  בבירור  עולה  הראיונות  מן 

החרדית.  כחלק מהחברה  עדיין  רואים את עצמם  המרואיינים  כל  בקהילתם, 

הדבר בא לידי ביטוי בהקפדה של רובם על קוד הלבוש החרדי – חולצה לבנה 

המרואיינים  כל  כמעט   – הילדים  לחינוך  ביחס  גם  וכך  שחורים.  ומכנסיים 

התנגדו נחרצות להכנסת לימודי ליבה 'לישיבות הקדושות'. אשר לבתי הספר 

היסודיים )החיידרים ותלמודי התורה( נרשמה תמיכה חלקית בשילוב לימודי 

חול, בעיקר בלימודי אנגלית. 

חישוב מסלול מחדש. 	

לא  המרואיינים  רוב  החרדי־קלאסי,  החיים  מסלול  על  רטרוספקטיבי  במבט 

הביעו כל חרטה על הדרך שעברו ולא חשבו שעל ילדיהם להתחנך בדרך אחרת. 

לדידם, אין כל פסול בכך שהם לא רכשו השכלה במוסדות החינוך, וההסללה 

החרדית ל'חיים של תורה' בלבד היא הבחירה הראויה לכתחילה.
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המלצות 

בחינת יעדי התעסוקה של גברים חרדים	 

שבו  למקום  המרואיינים,  של  בסיפוריהם  שנשמע  העמוק  הערכי  הממד  בין 

מצאו את עצמם רבים מהם בסופו של דבר – קיים פער עמוק. חלק ניכר מן 

האברכים שיצאו לעולם העבודה עוסקים במשלחי יד שאינם איכותיים. הבחנה 

זו רלוונטית לא רק ביחס למרואיינים שעובדים בסופרמרקט למשל, אלא גם 

ביחס לעובדי ההייטק החרדים, אשר רובם מוצבים בדרגות מקצועיות וברמות 

הכנסה נמוכות בהשוואה לבני גילם החילונים. כלומר, ישנה החמצה של הון 

לפעולה,  קוראת  זו  החמצה  העבודה.  בשוק  יותר  לתרום  היה  שיכול  אנושי 

למשל באמצעות מערך שיבחן את יעדי התעסוקה של גברים חרדים שיוצאים 

מהכולל אל שוק העבודה.

מודל המשלב לימוד תורה לצד יציאה הדרגתית לשוק העבודה	 

פנימיות,  והתחבטויות  קשיים  מעט  לא  גררה  לעבודה  האברכים  יציאת 

המעניק  מודל  פיתוח  נדרש  אלו  קשיים  מול  אל  וחברתיות.  משפחתיות 

אל  הדרגתית  יציאה  לצד  תורה  לימוד   – החרדים  לאברכים  משלבת  תמיכה 

שוק העבודה. מודל מסוג זה עשוי לענות על קשיי היציאה הגוררים את אותן 

סביבות  אל  'החממה'  מן  הדיכוטומית  היציאה  את  לחסוך  וכן  התחבטויות, 

עבודה חילוניות ומעורבות.

תמיכה ארגונית־קהילתית	 

הבחירה להשתלב בשוק העבודה לא הניעה את המרואיינים להגר אל מחוץ 

ולדבוק בזהותם  לקהילה החרדית. להפך, נראה כי הם שואפים להישאר בה 

של  חיזוק  נדרש  כי  סבורים  אנו  הקודם,  בסעיף  למתואר  בהמשך  החרדית. 

הם  כי  לחוש  לא  'יוצאים'  לאותם  שיאפשרו  ארגוניים־קהילתיים  מערכים 

כזה לא  ושייכותם החרדית. מערך  זהותם  מאבדים את קהילתם או שנפגעת 

של  חששות  לצמצם  עשוי  אף  אלא  זהות,  אותה  את  לשמר  עליהם  יקל  רק 

מתלבטים פוטנציאליים.
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מבוא

דוגל  ישראל  במדינת  החרדי  המגזר  ה־20,  המאה  של  השנייה  מהמחצית  החל 

הלומדים'  'חברת  מכונה  זו  תופעה  חיים.  כדרך  תורה  ללימוד  הגברים  בהכוונת 

ב'חיידרים'  מתחיל  לגברים  הקלאסי  החרדי  הלימודים  מסלול   .)1991 )פרידמן, 

ובתלמודי התורה, עובר ב'ישיבה קטנה' וב'ישיבה גדולה', וממשיך לאחר הנישואים 

נעשית בעקבות קשיי  זו,  ב'כולל אברכים'11. היציאה לעבודה אליבא דדוקטרינה 

פרנסה, או כפי שהיא מכונה בשפה החרדית – מצב של 'בדיעבד': אם אי אפשר 

להמשיך במסגרת לימודית, יש לצאת בלית ברירה לשוק העבודה. 

ההשלכה הישירה של נורמות וערכים אלו היא שיעור נמוך יחסית של גברים חרדים 

השותפים בכוח העבודה בישראל – 51% בלבד. בשנים האחרונות חלו תנודות קלות 

בשיעור התעסוקה של גברים חרדים, אך עד כה לא חל שינוי משמעותי, ושיעור 

התעסוקה נותר יציב.

חיידרים ותלמודי תורה – מקבילים לגנים ולבתי הספר היסודיים; ישיבה קטנה – מקבילה לבית הספר   1

התיכון; ישיבה גדולה – מיועדת לרווקים בגיל 22-17; כולל אברכים – מיועד לגברים נשואים.
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תרשים 1 ׀

שיעור התעסוקה של גברים יהודים )בני 		-	6( בישראל, 	99	-		0	

עיבוד לנתוני מלאך ואחרים, 2022

בשיעור  חדה  עלייה  קיימת  החרדי  שבמגזר  מלמד  פחות,  לא  חשוב  נוסף,  נתון 

לראות  שניתן  כפי   .29 גיל  לאחר  העבודה  בשוק  חרדים  גברים  של  ההשתתפות 

גברים חרדים עולה מ־38%  בכוח העבודה בקרב  2, שיעור ההשתתפות  בתרשים 

בקבוצת הגיל 29-25 עד לשיא של 59% בקבוצת הגיל 44-35, כלומר עלייה של 

21 נקודות אחוז. לשם השוואה, בקרב גברים שאינם חרדים לא פחות מ־73% כבר 

 14 של  עלייה  ישנה   44-35 הגיל  קבוצת  ועד   ,29 בגיל  העבודה  לכוח  משתייכים 

נקודות אחוז בלבד. 
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תרשים 2 ׀

שיעור ההשתתפות בכוח העבודה של גברים יהודים בישראל,
לפי זהות דתית וקבוצת גיל, 		0	

עיבוד לנתוני סקר כוח אדם של הלמ"ס

תמונת מצב זו הובילה אותנו לצאת לשטח ולבחון את סוגיית האברכים שיוצאים 

את  לזהות  שלהם,  הנרטיב  אחר  להתחקות  סיפורם,  את  לשמוע  העבודה;  לשוק 

החסמים והאתגרים העומדים בפניהם ולבחון אילו מענים נדרשים כדי לסייע להם 

לעבור את המשוכה הקשה, שלעיתים נדמית בלתי אפשרית.

אוכלוסיית המחקר 
במחקרה החשוב מיפתה כהנר )2020( את המגזר החרדי על הרצף בין מודרניות 

וחילקה אותו לארבע קבוצות: חרדים אולטרה־שמרנים )28%(, חרדים  לשמרנות 

שמרנים )32%(, חרדים עם נגיעות מודרניות )29%( וחרדים מודרנים )11%(. מחקר 

נגיעות  עם  ו'חרדים  שמרנים'  'חרדים  המרכזיות:  הקבוצות  בשתי  מתמקד  זה 

מודרניות', שהן מעט יותר מ־60% מכלל האוכלוסייה החרדית. 
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תרשים 3 ׀

קבוצות האוכלוסייה הנכללות במחקר )מסומנות בקו עבה( 

המחקר לא בחן את האוכלוסייה 'האולטרה־שמרנית', שלרוב אינה משתלבת בשוק 

העבודה, וגם לא את אוכלוסיית 'החרדים המודרנים', שכן היציאה לעבודה אינה 

עומדת בסתירה לערכיה, ולכן שאלת הנרטיב, ההתחבטויות, החששות, החסמים 

והמניעים להחלטה – רלוונטיים פחות לגביה. 

מצבת המרואיינים כללה 20 גברים חרדים בני 28 ומעלה המשתייכים לזרם הליטאי 

)וליתר דיוק, 18 גברים  ובחרו לעזוב את לימודי הכולל ולהשתלב בשוק העבודה 

אשכנזיים־ליטאיים(.  במוסדות  שהתחנכו  מזרחים  גברים  ושני  אשכנזים־ליטאים 

הבחירה נעשתה על בסיס ההנחה כי בזרם זה נמצאת 'המסה הקריטית' של הגברים 

החרדים המשתייכים ל'חברת הלומדים'.

המוכּרים  לשעבר  לאברכים  ישירה  פנייה  באמצעות  נעשה  המרואיינים  איתור 

למראיינים ועומדים בתנאים לעיל, וכן באמצעות פנייה לגורמים העוסקים בשילוב 

חרדים בתעסוקה, אשר הפנו אותנו למרואיינים מתאימים. חרף ההבטחה לשמור 

על אנונימיות מוחלטת של המרואיינים, חלק מן הפניות נענו בסירוב מוחלט. 

		%
חרדים מודרנים

	9%
חרדים עם נגיעות מודרניות

		%
חרדים שמרנים

	8%
חרדים אולטרה־שמרנים
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שאלות המחקר
שאלות רבות העסיקו אותנו טרם ניגשנו למחקר, ביניהן: 

מהי תפיסת הרצף האוטוביוגרפי של הפרט החרדי – מדוע בחר לצאת לעבודה 	 

שלשאלת  או  פרנסה  מקשיי  שנבע  כורח  זה  היה  האם  הכולל?  את  ו'לנטוש' 

המימוש העצמי והשאיפה לתחושת סיפוק היה משקל דומיננטי?

האם יציאת האברך לשוק העבודה נעשית באחת או שנעשתה בשלבים, כלומר 	 

בתהליך הדרגתי?

כיצד חווה האברך את המעבר – האם הוא חש תחושת משבר ומתמודד עם 	 

התחבטויות פנימיות, או שמא להפך? האם להתחבטויות אלו השלכה חיובית 

או שלילית על סיכויי ההשתלבות בשוק העבודה? 

מעולם 	  האברך  של  המעבר  חווית  על  להקל  שעשויים  גופים  קיימים  האם 

התורה לשוק העבודה? 

האם קיימים חסמים חברתיים או משפחתיים המקשים על היציאה לעבודה? 	 

אם כן, מה כוחם וכיצד ניתן להתמודד עימם?

חפץ 	  הוא  האם  הקהילה?  מול  עצמו  בעיני  לשעבר  האברך  של  מעמדו  מה 

כמו  משתנים  על  השלכה  זו  לתפיסה  האם  ממנה?  אינהרנטי  חלק  להישאר 

חשיבות לימוד התורה בעיניו, בחירת מוסדות מודרניים או מסורתיים לחינוך 

ילדיו, ואפילו קוד לבוש קונקרטי?

ונכון 	  הגיוני  רציף,  כהמשך  לעבודה  יציאתו  את  תופס  לשעבר  האברך  האם 

הראשונות',  על  'תוהה  שהוא  או  בלבד,  קודש  בלימודי  שהשקיע  לשנים 

או  הקהילה  הוריו,  שהוא,  היה  מוטב  כי  סבור  כלומר  חז"ל,  לדברי  בפרפרזה 

המדינה היו מכוונים אותו למסלול אחר? 
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שיטת המחקר
זהו  מובנה.  חצי  עומק  ריאיון  באמצעות  איכותנית,  מחקר  בשיטת  נערך  המחקר 

הוא  ומפתיע.  עשיר  חדש,  למידע  להגיע  לחוקר  המאפשר  וגמיש,  פתוח  ריאיון 

וכן  החלטות,  קבלת  ותהליכי  מניעים  של  עמוקה  והבנה  לפרטים  ירידה  מאפשר 

מאפשר לשני הצדדים, המראיין והמרואיין, להשתתף בתהליך הבניית המציאות, 

שבמהלכו עולים באופן דינמי נושאים הקשורים לעניין המרכזי ומתקבלת תמונה 

רחבה יותר של המציאות הנחווית )ראו שקדי, 2010(.

זו חשיבות מרובה עבור מחקר זה, שכן מטרתו לא הייתה איסוף נתונים  לשיטה 

שהם  האישי  הנרטיב  אחר  התחקות  אלא  לעבודה,  האברכים  יציאת  אודות  על 

בונים לעצמם ולסביבתם, ותפיסתם באשר למניעיהם, לחוויות האישיות שעברו, 

התפיסה  ועוד.  לעבודה  היציאה  לאחר  חרדית'  'הבלתי  או  'החרדית'  להתנהגותם 

'רגיל', שכן במחקר  האינטרוספקטיבית הזו אינה יכולה לעלות במחקר פוזיטיבי 

ובפרשנות  בחוויות, בתיאורים  זה אפשר להחמיץ את העושר שבסיפורים,  מסוג 

הרחבה והייחודית שמספק כל מרואיין מנקודת מבטו.

הראיונות נערכו ברובם במפגש פרונטלי. במקרים שבהם התברר כי רגישות הנושא 

אינה מאפשרת שיחה פנים אל פנים, נערכו הראיונות בשיחת טלפון. 

בסך הכול נערכו 22 ראיונות, מתוכם נותחו 20 ראיונות, וחולצו מהם תמות מרכזיות. 

ב'תאוריה המעוגנת בשדה'  פי תהליכי העבודה שהוצעו  נעשה על  ניתוח הראיונות 

לחלץ  יש  זו  תאוריה  לפי   .)Straus & Corbin, 1994( וקורבין  שטראוס  שפיתחו 

תמות מרכזיות העולות מן הראיונות, ובאמצעותן אפשר לזהות דפוסים ריטואליים 

המסייעים לארגן מבנה תיאורטי מול ההשערות או השאלות שהועלו. הניתוח נעשה 

על ידינו, מחברי המחקר, בסיוע חוקרים נוספים מצוות מכון ירושלים למחקרי מדיניות. 
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מבנה הספר 
ספר זה הוא תוצאה של עבודת מחקר שהתבצעה על פי שיטות מחקר מדעיות, 

אך מעבר לממצאים החשובים המובאים בו – הספר מהווה מסמך מרתק המאפשר 

הצצה לסיפור חייהם ולתפיסת עולמם של גברים חרדים שנאלצו או בחרו 'לנטוש' 

את עולם התורה ולהשתלב בשוק העבודה. זו הסיבה שבחרנו לפרסם 12 ראיונות 

במלואם )בהשמטת פרטים מזהים(, מתוך הכרה שהשיחה המלאה עם המרואיינים 

מסייעת להבנה מעמיקה יותר של עולמם הפנימי.

מתוך   12 עם  המלאות  השיחות  יובאו  הראשון  בחלק  כדלהלן:  יהיה  הספר  מבנה 

כבר  הראיונות.  מן  שעלו  התמות  ניתוח  את  יכלול  השני  החלק  המרואיינים;   20

בשלב מוקדם זה ייאמר כי בחלוקה גסה ניתוח התמות יכלול שני חלקים – סוגיית 

גורם היציאה לעבודה )למה יצאתי?(, וסוגיית סטטוס האברך לאחר היציאה )מה 

מקומי כעת בתוך הקהילה והעולם החרדי?(; החלק האחרון יכלול סיכום של כלל 

הממצאים והתובנות שעלו מן המחקר.  

על עורכי המחקר
אליעזר היון, ד"ר לסוציולוגיה, גדל בחברה החרדית ונחשב גם היום לבשר מבשרה. 

מתגורר בעיר החרדית מודיעין עילית, ולמד בעצמו ב'כולל אברכים' כשמונה שנים 

על  ונמנה   ,ynet באתר  עיתונאי  העבודה.  ובשוק  באקדמיה  להשתלב  שבחר  עד 

מייסדיו של אתר החדשות 'חרדים 10'. במהלך עבודתו סיקר את החברה החרדית 

מאין־ספור פנים וזוויות.

מדיניות.  למחקרי  ירושלים  במכון  ואוכלוסיות  חברה  צוות  ראש  פראוור,  אהוד 

'רחביה', סמנכ״ל ממשל  גימנסיה  חינוך ראשי של צה״ל, מנהל  לשעבר סגן קצין 

וחברה במשרד ראש הממשלה ונציב שירות המדינה בפועל. חי וגדל בעולם החילוני.

החיבור בין חוקר מן העולם החרדי לאיש מדיניות בכיר המשתייך לעולם 'האחר'  

יצר שיח פורה, והוביל ליצירת תמונת מצב רחבה ומעמיקה של תהליך אחד מני 

רבים המתרחשים בחברה החרדית.  
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שיחות עם אברכי כולל 
שהשתלבו בשוק העבודה

בחלק זה יוצגו 12 מתוך 20 שיחות שנערכו עם מרואיינים. אנו ממליצים לקורא 

המתעניין לקרוא לכל הפחות חמישה ראיונות )שיחות(, לאו דווקא לפי סדרם, ורק 

אז לפנות לחלק הניתוח וההמלצות. פגישה בלתי אמצעית עם חייהם של האברכים 

ו'התחככות' ישירה עם חוויותיהם תאפשר הבנה מעמיקה ומלאה יותר של השדה.

הראיונות מובאים במלואם וכלשונם, לאחר עריכה קלה ושינוי פרטים מזהים. כדי 

להנגיש את הראיונות לקוראים הוספנו לעיתים ביאורים והבהרות.
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אליהו 
“אף אחד לא נהיה מארק צוקרברג ביום אחד"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך ומוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 35. גדלתי בירושלים. למדתי בישיבה קטנה רגילה, ובישיבה גדולה רגילה, 

ישיבה ליטאית מוכרת מאוד. לאחר החתונה למדתי בכולל.

המשפחה שלי היא משפחה מוכרת מאוד. לא אחשוף פרטים רבים מדי, אך אבא 

שלי היה מקורב ביותר לאחד מגדולי הדור. הוא היה ממש האיש שלו. במשך שנים 

הוא היה המוציא והמביא, והייתה לו השפעה עצומה. אתה יודע בדיוק על מה ועל 

מי אני מדבר, אך אני מבקש לא לכתוב את השם. 

היום אבא שלי הוא בשנות ה־70 לחייו. אמא שלי עובדת כמזכירה רפואית. 

חמי וחמותי מנהלים גם כן בית חרדי. חמי הוא גבאי של בית כנסת, ובעבר לבש 

חולצות צבעוניות. פעם אחת אמרה לו חמותי שזה לא מתאים. יהודי במעמדו – 

שיש לו חתנים ובנים אברכי כולל – לא מתאים שילבש חולצות צבעוניות. מאז הוא 

החליף ללבן. 

אני עובד כמנהל ברשת גדולה של מוצרי כתיבה. אנחנו מספקים חומרים לחברות 

גדולות, לבתי ספר, למוסדות חינוך גדולים, ממש הכול מא׳ ועד ת׳. כל מה שאתה 

יכול לדמיין בתחום הזה. יש לנו מאות עובדים. אני עובד בחברה שש שנים. התחלתי 

כעובד מקומי ולאט לאט התקדמתי, עד שהיום אני מנהל אזור ואחראי על השיווק. 

אשתי עובדת במקום עבודה מעניין, יועצת פדגוגית בבתי ספר חילוניים. 

קיבלו אותה שם כך, עם הפאה והכול? 

כן. זה מעניין. המנהל שם אמר לה דבר יפה: כמו שאני מקבל תלמידים שההורים 

מקבל  אני  גם  כך  הומואים,  ועד  שתיקה׳  מ׳שוברים  החוגים,  מכל  מגיעים  שלהם 

אותך. מה ההבדל בין אישה שחובשת פאה להורים כאלו? זה יפה. 
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החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

שלי  הגיסים  כל  ואחיות.  אחים  תשעה  בבית  אנחנו  חשוב.  מאוד  היה  שזה  ברור 

אברכים למעט אחד שהוא ר"מ2. כולם בוגרי הישיבות המפורסמות, פוניבז׳, חברון, 

אור ישראל וכו׳. משמנה וסולתה של הציבור החרדי. לשם ההורים שלי כיוונו. 

יצא  שלו  שהבן  רצה  שרק  הפשוט  החרדי  הטיפוס  לא  הוא  שלי  אבא  שני,  מצד 

אברך. הוא ידע להתמודד איתי. כשהבין שממני לא יצא ראש ישיבת ׳ארחות תורה׳ 

הבא, הוא שלח אותי ללמוד בישיבה יותר ׳משוחררת׳.

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

דיברנו על זה, אבל שנינו הבנו מיד שאני לא אלמד כל חיי. אני לא מסוגל. אעשה 

כל מה שאפשר כדי ללמוד – זה נחמד וטוב, אבל עד גבול מסוים. ברגע שאצטרך 

לצאת, לא תהיה מניעה, לא מצידה ולא מצד השווער והשוויגער ]החותן והחותנת[. 

לא חששתי לרגע שאתבייש מהם. 

כמה שנים למדת בכולל?

רגיל. ספרדים  ליטאי  ובכולל  בכולל ספרדי  הייתי  הכול חמש שנים.  למדתי בסך 

הספרדיות  בישיבות  יוסף׳,  ב׳פורת  ברוך׳,  ב׳אור  שלמדו  התורה׳  ׳מרביצי  עדינים 

הטובות. היה נחמד, ביתי, אינטימי. לא היה לי לחץ מבחנים רב מדי, או לחץ של 

׳שמירת סדרים׳3.

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

דווקא נהניתי. הייתה אווירה טובה. היו חבר׳ה טובים. לא הרגשתי שאני מבוזבז 

מה  וכל  בעיון  גמרא  למדנו  בלימוד,  סיפוק  הרגשתי  לכולל.  ללכת  ואהבתי  שם, 

שמסתעף מזה.

2  ראש מתיבתא, מקביל למורה ומחנך.

3  שמירה על סדרי הכולל וזמניו.
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מדוע, אם כן, החלטת לצאת לעבוד? 

ראיתי שאני לא הולך להיות ראש ישיבה, או להוציא סדרת ספרים שתרעיד את 

יותר.  מעניין  אופק  עם  יותר,  מספק  משהו  אעשה  לפחות  אמרתי:  התורה.  עולם 

משהו שתהיה לי סיבה לישון בשבילו בלילה ולקום עבורו בבוקר, ושאוכל להתקדם 

בו בחיים.

אז התגלגלה הצעה להיות מזכיר בחיידר המקומי באזור מגוריי. התחלתי לעבוד 

שם, ואחר כך עברתי להיות מנהל תפעול בחברת שליחויות, משם המשכתי לעבוד 

כאיש מכירות בחנות מדפסות, ולבסוף עברתי לחברה הגדולה שאני עובד בה היום.

ובכל זאת, לפי התיאור שלך נהנית בכולל. למה לעזוב?

חיפשתי אופק. הבנתי שאגיע לגיל 40-35 בלי כלום. אגיע לשם בלי ספר ]שחיברתי[, 

בלי פראק4, בלי שטעלע5, בלי קהילה מאחוריי, בלי משכורת... כשהבטתי מה מונח 

לי ביד כעת ומה מונח לי בעתיד, הגעתי למסקנה שעדיף שיהיה לי משהו שיסדר 

אותי כלכלית ותעסוקתית. 

אדם צריך לשאול את עצמו מה הוא רוצה לעשות כשיהיה גדול. כש׳החזון איש׳ 

לא  הוא  החומות.  את  להגביה  כדי  זה  את  עשה  הוא  הלומדים,  חברת  את  הקים 

באמת הבין – אם מותר לי לומר – שייווצר מצב כזה, סיטואציה כזו שבה כולם 

יצטרכו לשבת וללמוד. ברור שלא כך הוא חשב. 

שישבו  מטכ"ל׳  ׳סיירת  שתהיה  צורך  שיש  זה  ראה,  שהוא  מה  חשב,  שהוא  מה 

מה  בחינוך.  יתעסקו  או  יעבדו  והשאר  היהודי.  לעם  תוצרים  ויוציאו  בה  וילמדו 

שנקרא ׳יששכר וזבולון׳6. 

כשאני רואה את ששת הגיסים שלי יושבים ולומדים, אני יכול להגיד על שניים־

שלושה מהם שתוך כמה שנים הם בטח יפרשו, יצאו לעבודה. אבל יש לי גיס אחד 

שכבר עשו אותו ראש כולל ל־30 אברכים בגיל צעיר מאוד. יש לו סיפוק. הוא עוד 

יהיה ראש כולל גדול יותר, אולי אפילו תהיה לו רשת כוללים, או שהוא יהיה ר"מ 

בישיבה מכובדת וגדולה. יש לו עתיד, יש לו מעוף, יש לו לאן להסתכל ולצמוח.

לעומת זאת, גיסים אחרים שלי מדשדשים. אחד מהם, למשל, מחזיק ברכב ולוקח 

4  בגד רבני.

5  תפקיד רבני בכיר.

6  חלוקה מסורתית שלפיה שבט יששכר עסוק בלימוד התורה ושבט זבולון מפרנס אותו.



21 שיחות עם אברכי כולל שהשתלבו בשוק העבודה

בו את האברכים לכולל ומזה הוא מתפרנס מעט. זו לא הראייה שלי. אני אומר: אם 

אתה רואה עתיד – תפאדל, מה טוב ומה נעים. אם לא – תפנה לאופקים אחרים. 

ברור לי היום שהרבה אברכים נשארים בכולל כי אין להם ברירה, כך חינכו אותם, 

אבל הם סובלים מחוסר סיפוק. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

הייתה שיחה. אני לא זוכר בדיוק את הפרטים. כשהציעו לי להיות מזכיר סיפרתי 

גם  בחיידר,  תהיה  גם  לא?  “למה  לי,  אמרה  והיא  שקיבלתי,  ההצעה  על  לאשתי 

תישאר בתוך הקהילה". היא נתנה גב. 

אבל בהמשך יצאת לעבודה במקום חילוני?

לא היה לה בעיה עם זה. אני מתאר לעצמי שהיא רצתה שאהיה אברך, יכול להיות 

שזה מה שהחדירו לה בסמינר, שזה האידיאל. אבל גם היא לא הייתה אחת מהבנות 

ששרה שנירר7 הייתה גאה בהן... היא כן הכירה עולם נוסף, כך שזה לא היה משהו 

ששבר אותה.

האם התייעצת עם רב?

לא היה רב שדיברתי איתו. אגב, עד היום אני מחפש רב, אם כי אני חושב שמצאתי 

מישהו – ר׳ חיים פינשטיין ]ראש ישיבה מוכר בבני ברק[. התפללתי במניין קטן 

שר׳ חיים הגיע אליו בכל מיני הזדמנויות, ושם הכרתי אותו. כשעשיתי חאלקה8 

לילד שלי, חיפשתי למי ללכת ובחרתי בר׳ חיים. מסתבר שמדובר באדם חביב וחכם 

מאוד, אדם שאפשר לדבר איתו גם בשפה שלנו. 

מה הוא אמר?

לא דיברתי איתו על עבודה. אבל כן התייעצתי עם אבא שלי. הוא מאמין ב׳חנוך 

לנער על פי דרכו׳, והוא הבין שאני צריך ללכת לדרך שונה. 

7  המייסדת המיתולוגית של ׳בית יעקב׳.

8  טקס תספורת מסורתי הנערך לילד חרדי בגיל שלוש. בטקס מקובל לכבד רב גדול בגזירת התלתל 

הראשון.
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האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

יכול להיות. אני לא יודע להצביע על משהו מסוים. אני יכול לומר לך שכבר באותו 

יום שעברתי  יומי בשכונה, ומאז לא היה  יום ]שיצאתי לעבוד[ הלכתי ללמוד דף 

בלי לימוד.

אחר כך קבעתי חברותא עם בחור מהישיבה הגדולה שנמצאת בשכונה שלי, וכך 

רגשות אשם מאוד  לו  טיפוס שיש  לא  אני  רגשות האשם שלי. אבל  כיסיתי את 

גדולים. אם אני עושה משהו לא טוב, אני עובר הלאה. לא רק בתחום הזה, בכל 

תחום בחיים.

ובכל זאת, עשית מעבר לא פשוט, מאברך כולל למזכיר?

נכון. אבל אני עושה הרבה דברים בחיים. אמרתי לאשתי: “אם בכל פעם אני אסתכל 

מה יגידו ואיך יסתכלו, אני לא אצא מזה..." אני יודע שזו רעה חולה בציבור החרדי, 

במיוחד אצל הליטאים. יש לי שני חברים חסידי צאנז, אינסטלטור ונהג משאית, 

והם מסתובבים בשטיבל9 כשווים בין שווים. אצל הליטאים, לעומת זאת, זה מאן 

דכר שמיה ]אסור להזכיר את זה[, ואם אתה עובד, אתה סוג ז׳. 

אבל  וכו׳.  הגבאי  יגיד  מה  השכן,  יגיד  מה  הליטאים:  אצל  זה  שכך  יודעים  אנחנו 

כאמור, אני לא אצא מזה אם כל הזמן אלך בתחושה של ׳מה יגידו ומה ידברו עליי 

בסלון של ההוא ושל ההוא׳. אי אפשר לחיות ככה. 

ואתה מול עצמך?

פשוט ידעתי שאני צריך להתחיל מאיפה שהוא. גם אם זה רק מזכיר. אף אחד לא 

נהיה מארק צוקרברג ביום אחד... צריך להתחיל, לפתוח דלת, ומשם להתקדם. 

דרך אגב, למדתי שיווק ופרסום ב׳בצפר׳10. זה נורא מגעיל. יש שם אנשים ונשים, 

את  להרחיק  ורציתי  משווע[,  צניעות  חוסר  ]כלומר,  למדע  גופך  את  למכור  צריך 

עצמי מזה. 

לפעמים כשאתה נמצא במקום חילוני, ואתה יודע שאתה מובדל מהם, שאתה והם 

9  בית כנסת שמתקיימים בו מנייני תפילה באופן שוטף.

10  מכללה חילונית בתחום השיווק והפרסום.
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לא משדרים על אותו גל – זה בסדר. אבל כשאתה נמצא בחברת פרסום חרדית, 

כולם שם באותה ברנז׳ה, מדברים על אותם נושאים ולובשים את אותם בגדים, וככה 

החומות ]של הצניעות[ נופלות מהר ממה שאתה חושב. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(?

ופרסום.  שיווק  ללמוד  התחלתי  לעבודה  ליציאה  במקביל  קודם,  שסיפרתי  כמו 

פתחו לי דלת ונכנסתי לשם. עם הזמן הבנתי שזה לא התחום הכי נקי בעולם. 

לא  מאוד.  מבוססת  בחברה  עובד  אני  והיום  צינורות אחרים,  בסוף  פותח  הקב"ה 

נראה שיש איזה חשש של פיטורים באופק. התקדמתי בחברה ומעריכים אותי, וזה 

לא סוג של עבודה שאני צריך לריב בה עם אנשים. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

לא היו לי קשיים. דרכי הייתה סוגה בשושנים.

ובכל זאת, לימודי ליבה לא היו חסרים?

לא חסרו לי. אני מצטער שלא למדתי לימודי ליבה, אבל אישית לי לא היה קשה. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

אני למדתי בחיים כלל, וזה מתקשר למה שאמרתי קודם: אני לא מסתכל מה האחר 

עושה. זה פשוט. כל אחד שיעשה בחדר המיטות שלו מה שהוא רוצה. 

אני מדבר על עצם הרעיון

אני אומר: מי שמבזבז את הזמן בישיבה, חבל שלא יצא לפני כן, חבל שלא יעשה 

משהו עם עצמו. אם אתה כבר לא ממצה את עצמך – לפחות תעשה משהו.

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול או שהיית משנה משהו?

הזה.  אי אפשר להמשיך במצב  הנדסה.  אנגלית, מתמטיקה,  יותר  לומד  הייתי  כן. 
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אמרתי את זה גם לאבא שלי: “אם לא תדע לתפעל מייל כבר בגיל צעיר, אתה תהיה 

לא רלוונטי בעוד עשר שנים". ואם הבן שלי לא ידע אנגלית בסיסית לפחות, הוא 

יהיה לא רלוונטי. נכון שהשאיפה שלי היא שהבן שלי ישב וילמד ויהיה תורני מאוד. 

אבל מה זה גורע שהוא ילך פעמיים בשבוע לשיעור אנגלית? זה לא ספרי מינות!

אבל אז הוא יקבל כלים שיעודדו אותו לצאת לאקדמיה

אם כך אז גם חשבון בסיסי אסור ללמוד. היום מלמדים חשבון בסיסי בחיידר כי 

אז  ככה,  שאם  אומר  אני  במכולת".  עודף  לחשב  ידע  לא  הילד  “אחרת  אומרים, 

גם אנגלית. הוא צריך לשלוח מייל ולכתוב את השם שלו ואת כתובת המייל שלו 

באנגלית. לא ביקשתי שילמדו אותו גאומטריה אלא את הדברים המינימליים. 

כשהייתי בחור בישיבה קטנה למדתי גיטרה אצל מורה מפורסם בבני ברק. הלכתי 

"איך  הרב:  לי  ענה  גיטרה.  ללמוד  יכול  אני  האם  אותו  ושאלתי  הישיבה  לראש 

אפשר? בחור ישיבה לא לומד גיטרה!" ולכן עד היום לא למדתי, ואני מצטער על 

זה. אמרתי לעצמי, “אם הבן שלי ירצה, אני אלמד אותו". ובאמת השגתי לו בחור 

מוזיקלי, ממש אינטליגנטי, שגם לימד את עצמו אנגלית כשהיה סגר בקורונה. הוא 

לא רק לימד את עצמו אנגלית, אלא הוא מלמד גם חברים אחרים. האם זה יגרום 

לבן שלי לצאת בעתיד לשוק העבודה? 

אולי כן?

שלנו  מהילדים  למנוע  בשביל  האם  יומין.  עתיקת  למחלוקת  נכנסים  אנחנו  כאן 

לגבהים  החומות  את  להגביה  צריכים  אנחנו  בעייתיים  מראות  בעתיד  לראות  לא 

מיוחדים, או שלא צריך להגביה עד כדי כך. נכון שהעולם החילוני הוא חלול ומסוכן, 

אבל אני לא יודע אם הפתרון הוא להגביה את החומות לכאלו גבהים. 

אתה בעד החדרת לימודי ליבה לישיבות או לחיידרים?

בישיבות  לחיידרים.  רק  וכו׳ – התכוונתי  לימודי אנגלית  מה שאמרתי עכשיו על 

האינטליגנציה.  זה מפתח את  גמרא.  קודש,  לימודי  רק  ללמוד  חושב שצריך  אני 

אם תושיב אותי היום עם כל בן אדם בגילי, אני לא חושב שאני נופל ממנו במשהו. 

לומדים בישיבה להבין דבר מתוך דבר, לומדים על מסגרת ועל אחריות.

כן מפריע לי שלא מלמדים איך להתמודד עם עניינים כלכליים, או שלא מלמדים 
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כישורי חיים. לעולם הישיבות יש את הרעות החולות שלו כמו בכל מקום, אין מקום 

שהוא פרפקט... גם בהרווארד זה לא מאה אחוז נקי...

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

תראה, אני לא לובש מכנס שחור ביום־יום. אני לובש חולצות פולו עם סוודר, בלי 

חולצה לבנה מתחת. זה צורם לאנשים בעיניים, ואני מקבל ד"שים מכל מיני... אבל 

ביססתי את עצמי בקהילה, ואנשים יודעים שלא בזה אני נבחן. 

אברכים  במניין  מתפלל  עדיין  אני  בשבת  אבל  וחליפה,  כובע  בלי  מתפלל  אני 

סטנדרטי.

אמא שלי יכולה לזרוק לי משפט כמו, “הנעליים החומות שלך לא מתאימות לסוודר", 

עקיצה כזו. ועדיין, כשצריכים מישהו שירים את הכפפה ושיטפל בנושא בעייתי – 

הטלפון הראשון הוא אליי. כשהסבים שלי נפטרו, אני טיפלתי בכל האירוע. 

הלבוש היותר מודרני לא מזיק לך בקבלת הילדים למוסדות?

הילדים לומדים בחיידר, ואני אומנם קצת שונה. מצד שני, אני מרגיש כל הזמן שאני 

מגיע עם גב משפחתי מאוד חזק. כשלמדתי בישיבה רצו להעיף אותי, לא משום 

ניגשו  הישיבה  וכשראשי  מדי.  יותר  עשיתי  לא  כי  אלא  טוב  לא  משהו  שעשיתי 

אלי הם אמרו: “אנחנו רוצים לחזק את הישיבה, לשנות כיוון, אולי תצא לחיזוק11 

לישיבה אחרת?" הם רצו לשפר את הישיבה, אז ירו לכל הכיוונים.

שאלתי אותם, “למה?" והם אמרו, “תראה, אתה לא שומר לגמרי על הסדרים וכו׳". 

ואז הם אמרו לי משפט שהרתיח אותי: “אבא שלך יכול להכניס אותך לאן שתרצה, 

יש לו קשרים. תוכל ללכת לכל ישיבה אחרת". השבתי להם, “אם לאבא שלי יש 

קשרים, אני אישאר פה על אפכם ועל חמתכם". 

וזה נכון. סיפרתי לך שאבא שלי היה כל יכול. ולכן עד היום אני הולך בתחושה שיש 

זה,  בלי  גם  אבל  הגבוהים.  בחלונות  ומקושרת  שחזקה  ממשפחה  שבאתי  גב,  לי 

ביססתי את מעמדי בקהילה כאדם עם תוכן, כאדם ערכי. אני מתנדב במד"א ובעזר 

מציון, אני איש חסד, לא ילד שמתלהב ממכוניות ארבע על ארבע.

גם חמי הוא גבאי של בית כנסת חשוב. יכול להיות שכל זה נותן לי יותר מרחב. 

11  לעבור לפרק זמן לישיבה אחרת על מנת להתרענן ולהתחזק.
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לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

לפי דעתי – אתה תהיה מופתע – אני חושב שפעם היחס שלי לציבור החילוני היה 

מכבד יותר מאשר היום. אבא שלי התעסק המון עם אקדמאים ובעלי תשובה, והם 

היו מתארחים אצלנו בשבתות. פגשתי אנשי שפה, אנשי תוכן. יכולת לדבר איתם 

ולהתווכח כי הם האמינו במשהו.

בנות  סביבי  יושבים  איתם?  לדבר  יכול  אני  מה  על  חילונים,  פוגש  כשאני  היום 

צעירות ואנשים מבוגרים ואין תוכן בדבריהם. ממש אין תוכן. על מה מדברים איתי? 

על נינג׳ה ועל אסי עזר והישרדות? בואו נפתח קצת את האופקים. 

את  מעניין  שזה  חושבים  אנחנו  מעניין.  לא  זה  העצמאות,  יום  כמו  לימים  ביחס 

האנשים, אבל זה לא. אני חושב בסופו של דבר כל אחד רוצה לפתוח בערב את 

ה׳נטפליקס׳ ולשכוח מהכל.

האם חווית ירידה רוחנית בעקבות היציאה לעבודה?

כן. הרגשתי ירידה כזו. אבל מצד שני, ידעתי שיש לי אחריות על הבית. אני נמצא 

בעבודה הזו ואני מבין שגם אם יש ירידה רוחנית, זה לא אמור להשפיע על הבית. 

אני מקפיד כל יום לקום לתפילת שחרית בשש בבוקר, מנחה אני מתפלל בעבודה 

במניין בשעה 13:30, וערבית אני מתפלל במניין כאן בשכונה. 

במה באה לידי ביטוי הירידה?

תראה, זה לא סימפטי לשבת בקיץ במשרד חילוני ולהיחשף למראות ולשפה. זה 

לא משהו שאני אוהב לחזור איתו הביתה. אבל אני יודע שזה חלק מהמחיר שצריך 

לשלם כדי להשתלב. לא דווקא להשתלב בציבור החילוני, אלא להשתלב בעם הזה, 

בחיים היום־יומיים.
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טוביה
"אני אדם פעיל, אדם שצריך להוציא מרץ" 

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך ומוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך

אני בן 45, מתגורר בירושלים. אב לשבעה ילדים. 

אבא שלי ר”מ בישיבה גדולה ומוכרת מאוד. אמא שלי מורה. חמי סוחר ביודאיקה 

ומזוזות, וחמותי עקרת בית. אשתי מורה לגיל הרך.  

ב־15 השנים האחרונות הייתי אחראי על רשת דירות ובתי מחסה לאנשים עם צרכים 

מיוחדים באזור ירושלים. לא הייתי אחראי על החלק הכספי, אבל הייתי אחראי על 

הרישיונות, על התלונות של המטפלות והמטפלים, וגם הייתי מפקח עליהם. לפני 

שנתיים התפטרתי וחזרתי לכולל.  

למה עזבת?

אחד מהאחראים שם היה אדם מנותק רגשית. לא הייתה לו כל הכשרה מקצועית. 

את המשרה קיבל בשל קשרים אישיים, ובכל פעם שנרשמו זיופים במערכת הוא 

היה מבקר אותי מבלי להבין שהוא אחראי לכך. כשהמערכת עובדת בלי ביקורת 

חיצונית ואין לך היכן להתלונן – זו בעיה גדולה. זה ההבדל בין מערכת ציבורית 

למערכת פרטית. בפרטית בהרבה מקרים אין עם מי לדבר. 

למה לא חיפשת עבודה אחרת?

כיוון שאני אחרי פציעה של תאונת עבודה. תוך כדי שיפוץ בבית שלווה נפל עליי 

לעבודה  לחזור  והתקשתי  חודשים  כמה  במשך  פצוע  הייתי  רב.  מגובה  כבד  חפץ 

מסודרת. הקושי לא היה רק פיזי אלא גם נפשי.   

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

ברמה גבוהה, מה השאלה? להקים בית של תורה היה הדבר הברור. 
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על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

בפגישות דיברנו על זה, ודאי. אתה לוקח אותי 26 שנים אחורה. זו הייתה עובדה, 

לא משהו שיש עליו דיון. יש חינוך, יש אידיאלים בחיים, וברור שעל פי זה אנחנו 

ממשיכים את החיים שלנו. קיבלנו חיים עם משמעות גדולה, ואנחנו צריכים לעשות 

את חלקנו כעוד חוליה בשרשרת הדורות, להקים בית של תורה וילדים וכדומה, כמו 

שאנחנו גדלנו. אין פה בכלל שאלה.

כמה שנים למדת בכולל?

עשר שנים. 

אהבת את הלימוד?

ברור שאהבתי. הרי גם היום אני בכולל. יש אומנם ירידה בריכוז, וזה כנראה קשור 

לפציעה. גם העיניים לא אותן עיניים – הגיל, הפציעה והפוסט טראומה משפיעים 

ללימוד  הנוגע  בכל  לי פעם  והפיזית שהייתה  הנפשית  היכולת  לי את  אין  מאוד. 

‘צליפת שוט’, כשיש תאונה  הזו  לתופעה  קוראים  תורה. אגב, בשפה המקצועית 

הראש נופל קדימה ואחורה, הרקמות הרכות בין הראש לגוף נקרעות וזה יוצר מתח 

נפשי. אני כן יושב ולומד, אבל לא כמו בעבר. היו לי תקופות יפות של לימוד ואני 

מקווה לחזור לזה. 

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

זה פשוט מאוד. לא כל העולם נברא בשביל ללמוד. אנחנו נמצאים בעולם המעשה 

ולפעמים תכונות הנפש של האדם מבקשות את זה. זכותו המלאה של אדם לקום 

הבנתי  האישה,  של  הנמוכה  המשכורת  עם  כלכלית,  מבחינה  וגם  לעבוד.  ולצאת 

שאני צריך לצאת לעבוד. חתמתי בכתובה ש’אני אפלח’, זאת אומרת שאני אפרנס. 

ואם צריך – עושים את זה.

במקרה השתמשת בטיעונים הללו בסדר הזה?

אני  נכון.  זה  ראשון,  קפץ  לזה  מתאימים  כולם  שלא  שאומר  הטיעון  צודק.  אתה 

אגיד לך למה. כשהתחלתי לעבוד, התחלתי בעבודה תורנית. הייתי עושה קירוב 
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רחוקים12 וכו’. פה אני אומר שהרגשתי צורך נפשי לפעול, לא לשבת על הכיסא כל 

היום. הרגשתי שיש לאדם מערכות והוא צריך לנצל אותם. לא כל אדם זוכה לשבת 

וללמוד רק תורה לאורך כל החיים. יש אנשים שנועדו גם לשלב ולעשות עוד דברים. 

למשל, לשלב יחד עם הלימוד עבודה תורנית. עבודת הקירוב היא גם לימוד תורה – 

זה חלק מלימוד התורה, ‘ללמוד וללמד’. 

אבל אחר כך עברת לעבודה לא תורנית

נכון שזו לא הייתה עבודה תורנית, אבל זה לא הפריע לי. עשיתי את מה שנראה 

לי נכון לעשות באותה תקופה, וגם חשבתי שלהחזיק הרבה משפחות שמתפרנסות 

מהמערכת זה דבר חשוב מאוד. ראיתי בזה סוג של שליחות. 

האם הרגשת סוג של פחיתות כבוד בכך שעזבת את הכולל לעבודה הזו?

ודאי שהחברה מחשיבה יותר את האברך. אין ספק גם שאם היו לי ציפיות לעבודות 

רואה  לא  דלתות. החברה  לי  סגרה  באיזשהו מקום  הזו  – העבודה  יותר  תורניות 

משהו טוב בכך שיצאת לעבוד. בפועל אני לא חושב שזה השפיע יותר מדי בחיים. 

גם בשידוכים של הילדים שלי, אנשים הסתכלו על האישיות שלי ולא על העבודה 

שלי. ברוך השם עשיתי שידוכים יפים לילדים. 

ואיך הייתה התחושה בינך לבין עצמך?

לא רציתי להיכנס לעבודה הזו, בפרט שמדובר בעבודה עם נשים. אבל כשהתייעצתי 

אמרו לי כן לקחת את העבודה. עשיתי לעצמי הרבה סייגים כדי להחזיק את עצמי 

רוחנית לא ליפול.

למשל?

לא היה לי כיסא מסודר במשרד. כן, כמו שזה נשמע – לא היה כיסא. אם הייתי 

צריך לסדר משהו, הייתי נכנס למשרד, מסדר מה שצריך ויוצא. בנוסף, מעולם לא 

ישבתי עם נשים בחדר סגור. המזכירה ישבה בחדר עם דלת פתוחה, כדי שלא יהיה 

חשד חס ושלום וכדי שתמיד מישהו יוכל להיכנס. שמרתי איתה על קשר של כבוד, 

12  קירוב יהודים שאינם דתיים אל התורה והמצוות.
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אוכל  קנו  כהן”. פעם  “גברת  נניח  רק בשם משפחה שלה,  לה בשמה,  לא קראתי 

לכולם והעובדות התיישבו לאכול. אמרתי: “אני לא אוכל עם נשים”. מה פתאום 

שאוכל איתן? הן לא אשתי.

השמירה על עצמי מול נשים הייתה בהתייעצות עם רב שאמר לי: ״קח על עצמך 

כמה דברים ואותם תשמור״, ועשיתי על פי עצתו. 

אבל אתה בן אדם רציני, אני הרי מכיר אותך

אין רציני בזה! אין אפוטרופוס לעריות. תדע לך שרגשות מהסוג הזה בהחלט עלו, 

ליד  עובד  שאני  מזה  מרוצה  לא  מאוד  הייתה  אשתי  גם  לפרטים.  להיכנס  מבלי 

מזכירה. היו קטעים קשים שהיא הראתה כעס גדול בגלל זה. זאת הסיבה שממש 

לבין  ביני  נוצר עימות  'דיסטנס'. לא היה קל לשמור. באחת הפעמים  שמרתי על 

אחת המזכירות של רשת הדירות, היא נעלבה ובכתה, אבל בדיעבד זה היה טוב כי 

ככה שמרתי ונשמרתי אף יותר.  

או  פרנסה   – לעבודה  ליציאה  המרכזית  הסיבה  הייתה  מה  התחתונה,  בשורה 

מימוש עצמי?

תכונות נפש, המימוש העצמי. אני אדם פעיל, אדם שצריך להוציא מרץ. גם לימוד 

התורה שלי יעיל יותר כשאני פורק את המרץ ולא משאיר אותו בפנים. התעסקתי 

גם בהקמת ישיבה כשביקשו ממני, התעסקתי בעוד דברים בחיים. אם צריך, אני 

קם ועושה. ‘במקום שאין אנשים’ אני קופץ ועושה. יש לי חוש צדק ואין ספק שזה 

השפיע גם על היציאה לעבודה. 

נחזור לתחושות שלך מול המשפחה

ואני  תורני  מרקע  הגעתי  הרי  יותר,  הפריע  זה  אולי   – המורחבת  המשפחה  מול 

בעצם עובד. אבל זו חשיבה לא נכונה. אני לא רואה שום חיסרון בכך שאני עובד, 

אני חושב שעשיתי מה שאני צריך לעשות ואני גאה בזה. כשהייתי צריך להיכנס 

לעבודה – נכנסתי, וכשהייתי צריך לצאת – יצאתי. אין לי נקיפות מצפון על זה.

בישיבה,  משגיח  או  ר”מ  להיות  כמו  בחיים,  אחרות  ציפיות  לי  שהיו  להיות  יכול 

משהו תורני יותר. אבל זה מה שיש, ועם זה עושים מה שצריך.  
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על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

אשתי לא הסכימה. פחות הפריעה לה עצם היציאה, אלא שלדעתה העובדה שאני 

עובד בדירות תפריע לי להיכנס בהמשך לישיבה ולהיות למשל יועץ חינוכי. 

אצל החסידים יש פתיחות בנושא הזה. אתה יכול לעבוד בסופרמרקט כל השבוע, 

ובשבת בבית הכנסת יתייחסו אליך יפה וגם תשיג שידוך טוב. אצלנו הליטאים אין 

זה. ברגע שאתה עושה משהו מסוים, מקטלגים אותך. החברה מסתכלת על  את 

האדם על פי מעשיו ולא מספיק על פי האישיות שלו. אני מבקר את זה, יש בעיה 

במגזר הליטאי שמתייחסים לאדם לפי עבודתו ולפי ציציותיו ולא לפי מהותו.

זה פגע בך?

בה  בי. מצד שני, עבדתי במשרה שיש  ודאי. המעמד בקהילה שנפגע – פגע  כן, 

סמכות וכדומה, אז אנשים כיבדו אותי. בפועל זה לא ממש פגע, אבל יש ניואנסים 

ששם אתה רואה שאתה לא ממש אברך. למשל, לא כל משפחה תרצה לעשות איתי 

שידוך. 

‘פגם משפחה’ לא עושים  רוצים להיות רב’ה בחיידר אבל בגלל  היו  כמה מאיתנו 

זאת? היה לי פעם חברותא שרצה מאוד להיות רב’ה, ואשתו לא נתנה לו. הייתה 

לו לצאת. אני  ולמרות זאת אשתו לא נתנה  להם בעיה כלכלית לפחות 15 שנים, 

במקומו הייתי יוצא. 

שיש  ודאי  בעיה.  זו  ולפעמים  האברך,  של  חשיבותו  על  בסמינר  לומדות  נשים 

בחברה שלנו דברים לקויים. לא כל החברה כזאת, אבל יש גם אנשים כאלה. אני 

רואה נשים שכתוב להן על הגב ‘פה נטמן פלוני’ ]כלומר בעלה[. היא קברה אותו, 

הוא לא מימש את עצמו. אותו חבר אומנם ישב ולמד, הוא לא אברך שהסתובב, אז 

הוא לא לגמרי ‘נקבר’, אבל יש אחרים שכן. 

יש לי חבר שהלך להיות רב’ה, והשווער ]החותן[ שלו  – אדם מאוד מכובד – שאל 

אותי: “מה אתה אומר עליו?” אמרתי לו שהוא עושה שטייגען13 חזק, המלומדותּ 

שלו נתנה לו עוצמות גבוהות בלימוד, יותר מאלה שהיו לו אם היה נשאר בכולל. 

לפעמים עדיף להיות רב’ה בחיידר. אדם צריך להגיע למימוש עצמי. 

13  לימוד בדבקות, בהתמדה ובהתלהבות.
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כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

ההורים של אשתי קיבלו את זה בלי בעיה. ההורים שלי שמעו על זה בשלב מסוים, 

ואין לי מושג איך הם קיבלו את זה. אני לא מערב את ההורים שלי בכל דבר שאני 

עושה. אני חי את החיים שלי. 

לגבי הסביבה, הרגשתי משהו שאנסה להסביר. קיבלתי טלפון ממישהו שאומר – 

“אה, אתה עובד בדירות”, בבוז כזה. זאת אומרת, אתה מקבל הרבה אבנים מהקהילה. 

אני קיבלתי הרבה מאוד אבנים מהקהילה. ההתנהלות של אנשים, שמאפשרת להם 

לדבר בצורה זולה ולא יפה, היא מטורפת. אם יש בעיות, הם לא חוסכים בלשונם. 

אנשים מדברים לא יפה. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? ממה חששת בעיקר כשקיבלת את 

ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

רגעים  היו  לא  שילבתי.  אבל  נכון,  מלאה,  במשרה  עבדתי  לגמרי.  עזבתי  לא 

שהתחרטתי. כשהיה צריך לעזוב, קמתי ועזבתי.

למה חזרת לכולל אחרי שעזבת את העבודה?

כי אין לי עבודה היום. אני מבין את אלו שאומרים: “אני לא מסוגל לחזור לכולל 

אחרי שיצאתי לעבודה”, אבל בכל זאת אנחנו יהודים, ואנחנו יודעים שלא נהיה פה 

לנצח. אדם קם בבוקר, מה יש לו לעשות? אם הוא לא עובד, הוא הולך לכולל. ולכן 

חצי יום אני בכולל, ובשאר הזמן אני בסידורים. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(?  

זה היה ספונטני, לא משהו מתוכנן. כמו שסיפרתי לך קודם, התחלתי בכלל לעבוד 

ב’קירוב’, התעסקתי עם נוער נושר, הייתי בישיבות של נוער נושר. אחר כך הגיעה 

רשת הדירות. אולי ספונטני היא לא המילה הנכונה – אפשר לקרוא לזה אירוע 

מתגלגל. 

יש לך חלום?

כן, יש לי חלום להיות יועץ. למדתי קורסים בייעוץ חינוכי. ניסיון החיים שלי עשיר, 
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ואני צריך לקחת את הדברים למקומות מסוימים. אני מקווה מאוד, בעזרת השם, 

שזה יקרה. אני חושב שייקח לי קצת זמן, אבל זה יקרה. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

נביע דעה,  אני חושב שזה מורכב מאוד. ראשית, להורים אסור להביע דעה. אם 

אנחנו נכנסים לעניין של שלום בית. אבל כשאני מדבר על זה איתך, אומר לך ככה: 

אם אדם הגיע לבשלות ויצא לחיים והחליט לצאת לעבודה – אין לנו זכות להביע 

דעה מולו. יכול להיות שנגיד לעצמנו “חבל שהוא לא נשאר”. אבל אם זו הייתה 

ההחלטה שלו, צריך לקבל אותה, גם אם היא כואבת לנו. 

אתה תדבר על זה עם אשתך?

אני ארים גבה אם אשמע שהבן שלי פתאום יצא לעבודה. אבל לא אגיד כלום כי 

אני לא יודע מה היה. אם הוא כבר עשה את המעשה בהחלטה מלאה, גם אם זה 

יכאב לי, אני אכבד. אני לא חושב שיש להורים זכות להביע דעה. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו?

חד משמעית הייתי משנה. למשל, עבדתי הרבה ב’קירוב’, היום אני אומר לך שלא 

יותר  ולגדול בצורה  הייתי הולך לשם. הייתי הולך למסגרות שאפשר לצמוח בהן 

נצמד  החינוך,  לתחום  למשל  הולך  הייתי  לעבודה.  מעבודה  לקפוץ  עקבית, ולא 

הרבה  לאדם  נותנת  שהעקביות  חושב  אני  מסגרת.  מחליף  או  עוזב  ולא  לישיבה 

מאוד אפשרויות של התפתחות. 

דבר נוסף, הייתי הולך לכולל הלכה14, ושם הייתי מוצא את עצמי בכיוון של הלכה.

מה באשר ללימודי ליבה?

אין לנו את הזכות להביע דעה בנושא הזה. זה מונח לפתחם של גדולי ישראל ולכן 

לא הייתי נוגע בזה. זו הסיבה שאני מדבר על הפן האישי שלי.

14  כולל המתמקד בלימודי הלכה ופסיקה.
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אם אני מבין נכון, ציינת שני דברים שהיית משנה: עבודה בחינוך וכולל הלכה

כן, יש שני שלבים: אם כולל, אז לימוד הלכה, ואם עבודה, אז תחום החינוך. מבחינה 

לימודית הייתי הולך לכיוון הלכה, ושם הייתי מוצא את עצמי יותר. ואם הייתי יוצא 

לעבודה, הייתי פונה ללימודים כדי להתמקצע בתחום החינוך ולהוציא תעודה או 

תואר או משהו. 

אז למה לא עשית זאת?

הישראלי, המחשבה  ה’סמוך’ של  זאת הטעות, שיטת  החינוך.  על  ‘נפלתי’  לא  כי 

שאסתדר איכשהו עם הפרנסה, שלא אתקע. 

האם זה קשור לכך שאנחנו חרדים?

מהחרדים  שהרבה  עובדה  הכללי.  מציבור  שונה  החרדי  שהציבור  חושב  לא  אני 

הצליחו מאוד בחיים שלהם. הסיפור שלי נובע בעיקר מהעובדה שעברתי מתחום 

לתחום. 

האם זה היה אחרת אילו לא הייתי חרדי? לא יודע, אי אפשר לדעת, אבל אני לא 

חושב שיש הבדל. אני כן חושב שיש בעיה בציבור החרדי שבמקומות שכן מכוונים 

לעבודה – לא מכוונים בצורה נכונה. 

כשאדם יושב בכולל, לא מכוונים אותו לעבודה. המערכות לא קיימות בשביל דבר 

כזה. אם הוא ישאל את הרב שאלה על הנושא הזה, אולי הוא יפנה אותו למישהו 

לעבודה  יצאתי  לא  לקירוב,  יצאתי  כי  לשאול  הלכתי  לא  פעם  אף  אני  מתאים. 

למקום  וממקום  הדירות,  פרויקט  ואז  נושר,  נוער  עם  עבדתי  משם  משמעותית. 

התגלגלתי. מעולם לא שאלתי את עצמי מה אני עושה, רק היום אני מתחיל לשאול 

את עצמי ‘מה עושים, לאיפה פונים?’, אני בונה את זה בגיל המתקרב ל־50. 

למה לא הלכת ל'מפתח'		?

אמרתי לך, אף פעם לא חיפשתי עבודה. 

15  קרן שמציעה למגזר החרדי הכוונה תעסוקתית.
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האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

היציאה לעבודה לא שינתה שום דבר מהשקפת עולמי ומהחברה שאני חי בה, וגם 

לא שיניתי כלום בעניין הביגוד. 

תבין, אין בעיה ללבוש חולצה כחולה ואין בעיה גם ללבוש כובע טמבל.. אבל אם 

יותר  אותי לאנשים שהם עם  היה משייך  זה   – חולצה בצבע תכלת  לובש  הייתי 

‘פתיחות’, ואני לא חי שם. זה שאדם לובש חולצה כחולה לא אומר שהוא פתוח, 

יכול להיות שיש אנשים אינטליגנטים שלובשים חולצה כחולה והם בסדר. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

גדלתי באזור חילוני, במרחב חילוני, אז השאלה הזאת לא ממש רלוונטית לגביי. 

אני לא חושב שהיציאה לעבודה שינתה אצלי משהו במובן הזה, הרי הכרתי את 

הציבור החילוני.

רוצה,  לא  או  רוצה  אני  אם  משנה  לא  כוח.  מוקדי  אלו   – שלטון  מוסדות  לגבי 

בבית  דיון  כל  או  לנהל תביעה  אני מרשה לעצמי  כוח. האם  מוקדי  עובדתית הם 

משפט חילוני? ודאי שלא!

לגבי יום עצמאות – לא חל אצלי שינוי. 

זה נכון שמטבע הדברים כשאתה יוצא לעבודה אתה נפגש עם אנשים וממילא יש 

ומי  יותר פתיחות. מי שיושב בכולל – תפיסת העולם המרחבית שלו מצומצמת, 

שמתעסק יותר עם אנשים מהעולם הכללי – תפיסת העולם שלו מתרחבת.

האם יש ירידה רוחנית בעקבות היציאה לעבודה? לראות סרט או משהו כזה – 

משהו שלא היית עושה פעם? 

יש משהו. למרות שניסיתי שלא יהיה. הדבר מתבטא בכל מיני מישורים – ידיעות 

התורה שמתמעטות, פחות שעות לימוד וכדומה. אין אצלנו סרטים בבית, כמובן. 

ברור  הוא מקפיד.  וכמה  הוא שומר  כמה  בבן אדם,  תלוי  זה  יראת שמיים16,  לגבי 

שבעבודה יש יותר פיתויים. 

16  מחויבות כלפי הקב”ה והקפדה על תורה ומצוות.
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מיכאל
“בן אדם ברמה שלי לא אמור לעבוד בסופרמרקט"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 39, נשוי ואב לשמונה ילדים. יליד ירושלים. סבא שלי משגיח בישיבה. אני 

בן למשפחה חברונאית17. 

אבא שלי הוא ר"מ בישיבה ליטאית גדולה וידועה, והוא גם מוסר שיעור יומי בבית 

הכנסת. אמא שלי הייתה מורה בסמינר. 

למדתי בישיבה גדולה בבני ברק, ואז עברתי לישיבה גדולה אחרת בביתר עילית. 

לאחר נישואיי המשכתי בלימודיי בכולל. בתחילה בבני ברק ואחר כך בירושלים. 

לאחר שבע שנים יצאתי לעבוד. 

היום אני מנהל משמרת ערב בכמה סניפי סופרמרקט בירושלים. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי, ועד כמה הוא הופנם בך?

זה... זה היה באוויר, משהו  ]ברור[. אפילו לא היה צריך לדבר על  זה היה פשוט 

תורה׳  של  ׳בית  על  לדבר  צריך  עוד  הבנות  של  הספר  בבתי  עליו.  להתדיין  שאין 

ודברים מן הסוג הזה, בישיבות אין צורך כלל לדבר.

האם זה הוחדר אליי? לא מספיק כנראה, אבל זה נכנס. לא כל אחד מתחבר לזה 

במאה אחוז. בישיבה הייתי עורך ספרים תורניים, אבל אחרי החתונה לא המשכתי 

בזה. 

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

האמת היא שלא דיברנו על זה. כשאתה יוצא לפגישה אתה לא תמיד מתכנן מה 

17  משפחה שהתחנכה בישיבת 'חברון׳.
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היה  צריך  אולי  לעתיד׳.  ׳תוכניות  של  סוג  על  דווקא  מדברים  כולם  לא  תדבר... 

לעשות את זה, אבל היות שהמסגרת בפגישות היא די מצומצמת – אז יותר עסוקים 

בלעשות רושם. אולי זו לא המילה הנכונה, אבל הרעיון הוא שכל אחד מחצין את 

מה שהוא, והרי הוא עסוק גם בבדיקת הצד השני וגם בלשדר את מה שהוא.

ואולי לא דיברנו על זה כי זה היה פשוט ]ברור[. זאת אומרת פשוט מה התוכנית, 

ופשוט שכל עוד אני יכול – אני הולך לכולל. 

גם המשפחה של אשתי, כמו שלנו, היא משפחה של בני תורה. השווער ]החותן[ 

כל הבנים שלו אברכים,  ׳עצניק׳18.  היום הוא  חיידר. אגב,  שלי מנהל לשעבר של 

כולם בני תורה במאה אחוז, כל החתנים בני תורה, זה פשוט בית של תורה. אני 

היחיד שעובד היום במשפחה. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

אהבתי את הלימוד אבל לא את כל צורת הלימוד. לדרך הישיבתית, הלומדעס19, 

פחות התחברתי.

מעניין, הרי צורת הלימוד הזו נחשבת למאוד מושכת

הרגשתי שאתה טוחן כל הזמן את אותו הדבר. אני לא רואה בדרך הזו את חזות 

כמו  כך הרבה שעות  כל  בה  לא להשקיע  לזמן קצר, אבל  טובה  הזו  הכול. הדרך 

זה  את  אומר  מאיתנו.  שמבקשים  התורה  לימוד  לא  זה  מבחינתי  היום.  שעושים 

אחרת: זה לא לימוד התורה שמתאים לכל אחד. 

אני אהבתי יותר בקיאות20. היה לי את החברותא הטוב ביותר בישיבה אולי. למדתי 

עם אותה חברותא במשך חמש שנים. סדר הלימוד שלנו היה מלא, סדר שלם ללא 

הסדר  מבחינתי  היה  זה   .19:15 בשעה  הסדר  סוף  ועד   16:00 מהשעה  הפסקות, 

זה  את  לעשות  מעדיף  הייתי  לסידורים,  לצאת  צריך  הייתי  אם  בישיבה.  המרכזי 

בסדר א׳ – בסדר עיון, ולא בסדר ב׳ – סדר בקיאות. רציתי לחזור לסדר ב׳. הרגשתי 

18  משתייך לפלג הירושלמי, קבוצה שמרנית בתוך הזרם הליטאי.

19  צורת לימוד פלפולית וחריפה.

20  לימוד המבוסס על צבירת ידע בדפי גמרא רבים, להבדיל מסדר עיון המתמקד בפלפול והעמקה בשטח 

תלמודי מצומצם.
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שאת השטייגען21 שלי הייתי עושה בסדר ב׳. 

לא התחברתי לכל הלומדעס, לסברות ולוויכוחים: ׳מה אתה אומר ומה אתה אומר, 

וכן הלאה...׳ זה חוזר על עצמו. אני מסתכל על זה גם היום בגילי בצורה הזו. דעתי 

לא השתנתה. לא דן ולא מזלזל במי שאוהב את הגישה הזו, אבל אני מסתכל על זה 

כבזבוז זמן. זו ההשקפה שלי. אין לי בעיה עם אף אחד, ואני בוודאי לא פוסל ולא 

מפחית מערכו של אדם שחושב אחרת ממני. אם הוא רוצה לעבוד את עבודת ה׳ 

בצורה אחרת – זה לא באמת משנה אם הוא מזרוחניק ]דתי־לאומי[ או חסיד. אני 

לא מזלזל. אני חושב שכל אחד והדרך שלו.

בכלל, היום מסתכלים על מזרוחניק כחילוני. אני לא רואה את זה כך. אפילו את 

מאיתנו  אפילו  חזקים  יותר  דברים  להם  יש  מאוד.  מעריך  אני  החרד"לניקים22 

החרדים. 

הקב"ה זיכה אותי בכך שאני זוכה ללמוד בכל יום עם יהודי עם מעיל ארוך, יהודי 

שהראש שלו פתוח להכיל דעות אחרות. הוא לא מצומצם ולא סגור בנוסח ׳רק מה 

שאמרו לו פעם׳. הוא מכיל. זה מה שנקרא מבחינתי אדם פתוח. אני רואה בו את 

הרב שלי, ואנחנו לומדים יחד כל יום. 

אגב, הרב הזה אמר לי שהוא בדק את הכול, את כל הזרמים, הוא בדק את חב"ד ואת 

ברסלב, ועוד קבוצות רבות מאוד. ממנו למדתי שהעולם הוא לא רק מה שסיפרו 

חושבים  החרדים  “אנו  לי:  אמר  הוא  סרוגות,  הכיפות  על  כשדיברנו  למשל,  לנו. 

שאנחנו היחידים שמבינים את התורה ומייצגים אותה מפני שקידשנו את הנושא 

של ׳לימוד תורה׳, ואילו הם מתעניינים רק בארץ ישראל. נכון?" ואז הוא פתח את 

התנ"ך, את חמישה חומשי תורה, והראה לי כמה פעמים כתוב בתורה על הנושא של 

ארץ ישראל, ולעומת זאת כמה התייחסויות יש ללימוד תורה. כמה מדרשי חז"ל יש 

על ארץ ישראל וכמה על לימוד התורה. “אם כך", הוא אמר לי, “איך אפשר לזלזל 

בכל הנושא הזה של ארץ ישראל, שכל כך חשוב למזרחיסטיים ]דתיים־לאומיים["?

דוגמה נוספת: היום אני לא מבין איך היינו צוחקים על אדמו"רים חסידים כשהיינו 

ילדים. איך חשבנו שכל העולם נמצא רק אצלנו הליטאים. אני יכול להגיד לך שאני 

בשום אופן לא מרשה לילדים שלי לצחוק על קבוצות אחרות ביהדות. 

21  לימוד בדבקות, בהתמדה ובהתלהבות.

הלכתית  ובהקפדה  בשמרנות  מאופיינת  הדתי־לאומי.  הציבור  בתוך  תת־קבוצה  חרדים־לאומיים,    22

מחמירה.
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מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

בעצם יצאתי בשלבים. בתחילה עבדתי בצורה לא מסודרת ורק בהמשך התחלתי 

לעבוד עם תלוש משכורת מסודר. 

בתחילה היה לי צ׳יינג׳23 פרטי לבד, וכך גם הייתי נקרא באופן רשמי אברך שלומד. 

כשזה נעשה ממוסד, כבר קבעתי זמן לעבודה בתוך המסגרת של הכולל, ובהמשך 

עזבתי את הכולל, אך עדיין המשכתי ללמוד בחברותא לפרק זמן מסוים. בתהליכים 

הללו – כשאבא שלי היה שואל אותי אם אני לומד עדיין בכולל – אמרתי לו שכן. 

באותם ימים נקלעתי למשבר לאחר שהפסדתי כסף רב. מישהו רימה אותי, אבל לא 

ניכנס לזה. נאלצתי לעשות שינוי בחיים. הפסקתי עם הצ׳יינג׳ לאחר שהבנתי שיש 

לי חובות גדולים. זה גרר אותי למשבר נפשי, לא אכלתי כמה חודשים ממש. בשלב 

לצאת  והחלטתי  הרבים,  החובות  את  להחזיר  להתחיל  חייב  שאני  הבנתי  מסוים 

לעבוד בצורה מסודרת. כשאתה מגיע לכזה מצב, כבר לא מעניין אותך ׳מה יגידו׳, 

לא מעניין אותך הכבוד וכל המשחקים האלו. אתה מבין שאתה צריך, או יותר נכון 

מוכרח, לצאת לעבוד. 

בתחילה עבדתי בחברה של תחבורה ציבורית, ואז התחלתי לעבוד בסופרמרקט, 

עד שמוניתי למנהל משמרת ערב. במקביל אני עובד לפעמים גם כנהג הסעות. 

אם נסכם, עברתי משלב של ׳כאילו עבודה׳ לעבודה מלאה. יש אברכים שעובדים 

הייתי  כך  עובדים.  שהם  להגיד  להם  נעים  ולא  שקלים  כמה  להרוויח  כדי  מהצד 

של  לשלב  עברתי  ואז  עליה,  לך  שסיפרתי  הכלכלית  לנפילה  עד  הראשון  בשלב 

עבודה מלאה בסופרמרקט. 

לכן, בתשובה לשאלתך, באופן רשמי יצאתי לעבוד בגלל הצורך בכסף, אבל זה לא 

מדויק. אני פשוט לא בנוי ללמוד כל היום. קשה לי לשבת ורק ללמוד. אני מרגיש 

שאני חייב לעשות משהו. לא סיפרתי אבל אני גם גבאי בבית הכנסת. למה? כי אני 

חייב פעילות. לא מתאים לי לשבת כל היום על כיסא. גם היום אני עובד 12 שעות 

רצוף ביממה. אני עסוק כל היום. 

.)change( 23  שירותי מטבע והמרת כספים
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על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

אשתי באמת מאוד חזקה. עד היום בתמימותה היא ׳אשת אברך׳ במאה אחוז. לא 

רואים כלום. נראית ממש אשת אברך. 

גם אתה נראה ככה? זאת אומרת, אברך?

יותר. היציאה שלי  גם בפנימיות  ואצלה  יותר. אני קצת פחות,  עוד  כן, אבל היא 

אצלה,  נשאר  מזה  משהו  עדיין  מבינה.  היא  אבל  מעט,  לה  קשה  הייתה  לעבודה 

עדיין היא חושבת שזה לא המצב האולטימטיבי שהיא רוצה בו. אבל ברוך ה׳ מכל 

משבר אתה מתחשל, אתה לומד שלא הכול קורה כמו שרוצים, ולא נשברים מזה. 

הכול טוב וממשיכים. אנחנו אנשים שלא נרתעים.

בזכות הקושי שעברתי, אני תומך באנשים שעוברים קשיים. אני יודע איך להכיל 

יכול למשל לקחת את הילדים שלי לכפר  משבר. היום אני לא נבהל מכלום. אני 

להתבכיין  לא  צריך  אתה  בקיצור,  פחד.  בכלל  מרגיש  לא  אני  הסמוך.  הערבי 

ולהתמסכן מכל משבר שמגיע. להפך, אתה לוקח ממנו עוצמה גדולה לחיים. 

האם התייעצת עם רב?

התייעצתי עם החברותא שלי, שאני רואה אותו כרב שלי. הוא גם עזר לי במשבר 

שעברתי. הוא עודד אותי לצאת. הוא בראש פתוח מאוד. הוא אומר שאברכים שלא 

עושים עם עצמם כלום הם ׳כאילו אברכים׳. 

הוא אמר לי גם דבר חריף בשם אבא שלו, שהוא רב מפורסם: “כשאבא שלי פוגש 

׳אנחנו  אומרים,  וכשהם  בחיים.  עושים  הם  מה  אותם  שואל  הוא  שלו,  תלמידים 

בכולל׳, הוא אומר להם, ׳תעשו משהו׳". 

עד כדי כך?

כן. אל תבלבל את המוח – בוא תגיד לי מה למדת בשנה האחרונה שלך בכולל! לא 

עשית כלום. אתה צריך לתת דו"ח. אתה יודע שבחסידות גור כל אברך צריך לתת 

דו"ח לרבי ולפרט מה הוא עשה באותה שנה?

אצלנו אתה יכול לא להתקדם, להישאר באותו מקום הרבה זמן. 

יוצא לחו"ל  יש אחד, חתן של אחד מגדולי הפוסקים, הוא  לך עוד משהו.  אספר 
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ומשמש משגיח כשרות של עופות. תגיד לי, זה לא נקרא שהוא יצא לעבוד? נכון, 

הוא הולך עם פראק24, אבל הוא עובד ומלכלך את הידיים בדם ובשליה. 

עצמך  עם  לעשות  העיקר   – תורניות  לא  או  תורניות  עבודות   – עבודה  בעד  אני 

משהו, לא למרוח את הזמן. 

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

לאבא שלי בתחילה היה קצת קשה. אני זוכר שהוא ניסה לסדר לי חברותא עם רב 

אחד, ויש לי הרגשה שהוא גם שילם לו מאחורי גבי, למרות שהוא טען שלא... 

אבא שלי, גם אם הוא חושב שעשיתי לא טוב, הוא לא ינהג כלפיי שלא באהבה 

או שלא בחיבה. גם אם הוא לא היה מרוצה בתחילה – הוא ניסה לומר את דעתו 

בעניין – אבל מרגע שאמר את דעתו ואני הקשבתי והחלטתי אחרת, הוא לא ניסה 

לשכנע יותר.

׳עצניקים׳25  המשפחה  כל  אגב,  בסדר.  ממש  הוא  חמי  אשתי,  של  ההורים  לגבי 

וכאשר היינו אצלם בשבתות, הם כלל לא ניסו לשכנע אותי. הם אפילו לא דיברו 

על זה. הכול טוב איתם. אני לא מרגיש שום שינוי בקשר. 

למרות שהחתנים והבנים שלהם כולם אברכים?

אין שום חיכוך, הכול טוב. הם ככה ואני ככה. אין לי שום בעיה איתם ואין להם שום 

בעיה איתי. אני שואל אותך: איך הדעות קשורות? מי אמר שאתה צודק ומי אמר 

רצון  לעשות  רוצים  כולם  בסוף  אותי,  מכבד  ואתה  אותך  מכבד  אני  צודק?  שאני 

אבינו שבשמים.

תגובה  שהייתה  להגיד  קשה  בשלבים,  היה  שזה  היות  החברתית,  הסביבה  לגבי 

חד־משמעית. זה קרה לאט לאט. זה לא היה, “וואו, הוא יצא לעבוד". תצרף לזה 

את המשבר שהייתי בו, אז בכלל. החברים שלי ידעו שהתנתקתי מהעולם בעקבות 

המשבר, הרי כמו שסיפרתי לך לא יצאתי מהבית כי לא היה לי נעים. אז כשיצאתי 

אדם חדש, לא היה בזה משהו מיוחד. 

לגבי עצם השאלה, כל הדיבורים האלו על ׳איך מסתכלים עליך אם אתה אברך או 

שאתה עובד׳ – אני חושב שיש אולי עשרה עד עשרים אחוזים בציבור שלנו שהם 

24  בגד רבני.

25  משתייכים לפלג הירושלמי, קבוצה שמרנית יותר בתוך הזרם הליטאי.
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בקטע הזה של ׳לבדוק׳. רוב האנשים לא כאלו ביקורתיים. לא ממש מעניין אותם 

מה אתה עושה. הוא היה חבר שלך אתמול, והוא ימשיך להיות חבר שלך גם מחר. 

בסוף הרי כל אחד טרוד בטרדות של פרנסה, אין לו זמן לבדיקות האלו.  

נכון שאם מישהו עושה משהו יוצא דופן, מגולח ופוץ, אז זה משהו אחר. אבל זה 

לא קשור ל׳עובד ולא עובד׳. החברה מכילה לגמרי, רק אם אתה עושה משהו יוצא 

דופן, למשל משנה את הלבוש שלך – יכול להיות שקצת ידברו, אבל גם לא בטוח. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? 

אולי. העובדה שאני מאכזב את השאיפות של אבא שלי, או את של חמי או של 

שלומד,  במי  ושלום  חס  לזלזל  בלי  מהותית.  הרגשה  הייתה  לא  זו  אבל  אשתי. 

ואנחנו מחברים  הרב שלי,  עם  לומד  הרגשתי שבשעה־שעתיים שהייתי  לפעמים 

חיבורים ומוציאים חוברות בלימוד, אני מספיק בחברותא הזו הרבה יותר מאברך. 

גדולים  מאוד  לפירות  הגעתי  אני  יום?  באותו  חידש  הוא  מה  להגיד  יודע  אברך 

פירות  איזה  יום,  באותו  חידשתי  מה  לומר  יכול  אני  לומד.  שאני  בשעה־שעתיים 

הוצאתי. כשיש לך רק שעה, אתה לחוץ להספיק ואתה מתמצת יותר מאדם שיש 

בידיו יום שלם. 

ממה חששת בעיקר כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

באופן כללי כשמדברים על זה שאין לנו הכשרה מקצועית, שאין לנו כלים לעבוד, זה 

קצת כואב לי. אני לא רוצה להישמע איווט ליברמן, אבל אומר לך כך: בן אדם ברמה 

שלי, ממשפחה אשכנזית, מוכשר ממשפחה טובה, לא אמור לעבוד בסופרמרקט, 

גם מבחינת שכר וגם מבחינת יוקרה. בן אדם ברמה שלי ועם שם המשפחה שלי... 

בריא.  אשכנזי  בחור  אני  מבוססת.  אשכנזית  ממשפחה  אני  חדש,  עולה  לא  אני 

בהן הרבה  עובדים בעבודות שמרוויחים  כלל משכילים,  אנשים ברמה שלי בדרך 

יותר. הם מבוססים כלכלית ואני לא. למה? כי לא קיבלתי את הכלים של ההשכלה. 

זה אכן מפריע לי כל הזמן בפנים. אתה יודע מתי בעיקר זה מפריע לי? כשאני קולט 

שאת הילדים שלי אני מחנך באותה צורה, גם לחוסר השכלה.
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אז למה באמת אתה מחנך אותם ככה?

אשתי,  מבחינת  ראשית  החרדי.  מהמגזר  ואצא  אשנה  שאני  מציאותי  לא  זה  כי 

דרך  לילדים  אנגלית  ללימודי  אופציה  ראיתי שיש  אני  למשל,  לדבר.  מה  על  אין 

הווטסאפ. רציתי שהילדים שלי ילמדו, אבל אשתי לא הסכימה, היא אמרה שזה 

לא יעזור להם בלימוד ]לימודי הקודש[. היא חזקה בדברים האלו. בעניינים שלי, 

מה אני עושה וכו׳, היא לא מטרידה אותי. היא אומרת לי, “אתה אדם מבוגר, וזה לא 

המקום שלי לחנך אותך. זה שאתה ככה ולא בדיוק כמו שחלמתי, זה בסדר. אני לא 

מנסה לחנך אותך. תעבוד, תעשה מה שאתה רוצה". אבל בכל מה שנוגע לילדים, 

שם היא אומרת, “על זה אני לא מוכנה לוותר".

שתיארתי.  הזו  נעימה  הלא  התחושה  על  להתגבר  לי  שעוזרים  דברים  יש  אבל 

והם  יש לי שכן שלאשתו יש השכלה של אחות בקופת חולים. הוא עצמו רופא, 

נעבכים ]מסכנים[. החיים שלהם לא משהו. אשתי אומרת לי: “הוא משכיל ולמד 

באוניברסיטה, ותראה איך הם נראים. אתה רואה שהשכלה היא לא הכול בחיים?".

ובכל זאת, לא היה לך קשה המעבר הזה מאברך חשוב לעבודה בסופרמרקט?

בעיקרון זו אמורה להיות הרגשה קשה. אבל אצלי ספציפית זה משהו אחר. כמו 

למנהל משמרת  כשמוניתי  למטה.  ירדתי  כך שכבר  הייתי במשבר,  לך,  שסיפרתי 

כן משהו שאנשים מכבדים. אם הייתי מגיע ישר  זה  ערב – אז רק עליתי. מנהל 

גדולה מוקדמת,  ירידה  מהכולל, אז אתה צודק. אבל אצלי ספציפית הייתה כבר 

ככה שזה היה פחות קשה. 

ואיך לדעתך אברכים שלא חוו ירידה קודם מתמודדים עם המעבר?

לעבוד  רוצה  “אני  אומרים:  הם  עבודה?"  לך  “יש  אותי:  שואלים  אליי,  באים  הם 

במחסן, אבל רק אחרי שסוגרים". כי הם לא רוצים שיראו אותם. כעת תבין, אנחנו 

שקלים   35 משלמים  אנחנו  מזה,  יותר  לנו.  חסר  משוועים.  לקופאים,  משוועים 

לשעה, שזה מאוד יפה, ואנחנו רוצים את האברכים כקופאים, כי הם הקופאים הכי 

יותר משכר  ומשלמים  רוצים מאוד  ואנחנו  קופאים אברכים,  כמה  לנו  יש  טובים. 

מינימום, אבל זה לא עוזר. אנחנו מצליחים להשיג רק חוצניקים ]יוצאי חו"ל[ או 

בחורים צעירים מדי שמעשנים ומדברים עם בנות. למה? אולי משום שקופאי זה 

בושה. לא יודע, כדאי לעשות על זה מחקר. 
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ומדוע אתה לא מקבל אותם כמחסנאים? 

מה אני צריך? יש לי שם מספיק ערבים.

מסוגלים  לא  הם  אבל  לעבוד,  רוצים  שהיו  אברכים  יש  חד־משמעית,  אומר  אני 

להתגבר על החששות, על אי־הנעימות. מה הם עושים בסוף? הם עובדים במצוֹת 

]אפיית מצוֹת[. זו עבודה פיזית קשה, עבודה ללא תנאים, ללא ימי מחלה, אין כלום. 

אבל מה, העבודה הזאת נחשבת פחות מבזה, כאילו זו מצווה. אתה מבין? 

באיזה גילים הם מגיעים אליך?

30, 35, גילים קצת יותר מבוגרים. הם באים בגלל כסף, אני לא חושב שהם באים 

בגלל המיצוי בכולל. הרי מי שלא חסר לו כסף, הולך להיות עסקן או גבאי. 

יש כאלו שמתחילים לעבוד עם נוער. אתה שומע על מישהו שקורא לעצמו ׳ר"מ 

בישיבה למתמודדים׳. מה זה? זה שטויות. זה לא יותר מעבודה בסופרמרקט. הוא 

קורא לעצמו ככה, אבל בתכל׳ס הוא עובד עם המיץ של הזבל. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

התחלתי להיות רב׳ה בזמנו, אבל אחרי שנקלעתי למשבר, לא הייתה לי סבלנות 

לזה. רציתי כבר להתחיל להרוויח כסף. 

בזה הרבה  והתייעצתי, עד שהבנתי שאין  חשבתי על עבודה סוציאלית, חשבתי 

כסף. יש הרבה ביקוש, אבל מגיעים ל־7,000-6,000 שקלים בחודש, לא יותר. חוץ 

מזה, בעבודה הזאת צריך להיות עם אישיות של אחד שיודע להקשיב. צריך המון 

סבלנות, צריך להיות מחובר, לאהוב את העבודה הזו. 

והייטק?

הייתי במרכז ׳כיוון׳26 כדי לבדוק את כל האפשרויות. אומרים שבהייטק יש כסף, 

אבל צריך לדעת אנגלית. חוץ מזה שאין לי סבלנות למחשב.

26  מרכז השמה וייעוץ תעסוקתי.
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ומקצועות אחרים?

אין לי סבלנות לשבת על כיסא שבע שעות ביום. לא מתאים לי. אני בסופרמרקט 

כל היום. הולך ומסתובב. אין לי משרד. 

אגב, הרב לייבל הקים פרויקט משלב27 וצעקו עליו. אבל הוא צודק. תן לאנשים 

אשתי  כמו  אנשים  אבל  זאת[,  ]מצדיק  מזה  אוחז  כן  אני  שלהם.  ברמה  עבודה 

אומרים ׳חס ושלום׳. 

אשתך מקבלת אותך למרות היותה דתייה כל כך?

צריך להפריד בין האדם לדעותיו. למשל, אני מכבד ערבים אפילו שאני לא מסכים 

גם  זה לא פוגם באישיות שלו.  לי פעם שבן אדם שטועה,  איתם. הרב שלי אמר 

משה רבנו טעה, גם דוד המלך. לטעות זו לא בעיה. גם אני יכול לטעות. גם אם היא 

חושבת אחרת, מדוע שלא נהיה באהבה ואחווה? הצלחנו בזוגיות שלנו. אנחנו לא 

משליכים את הדברים לרמה האישית. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

כי  ללימודים.  יוצאים  הם  בפרט אם  חכם,  הכי  הדבר  עושים את  חושב שהם  אני 

בגיל  וללמוד  לחפש  מתחיל  אתה  ואז  חנוק,  ואתה  לימודים  בלי  מתחתן  כשאתה 

35-30 – אתה בשלב שכבר יש ילדים על הראש ואתה צריך להשקיע בהם זמן. זו 

בעיה. 

אם בן אדם החליט שלימודים לא מתאימים לו, למה למרוח את הזמן בכולל חמש-

שש שנים? עדיף שיצא בזמן, ולא יצטרך לעבוד בסופרמרקט, ויוכל לעבוד כמו בן 

אדם. 

]בן  ונשאר מענטש  ]חרדי אדוק[  ונשאר פרומר  אני חושב שאברך שיוצא לעבוד 

אדם[ ומכבד את השווער ]החותן[ שלו, והדבר היחידי זה שהוא לא נשאר ללמוד – 

הוא בסדר גמור. אין סיבה שיישאר בכוח בכולל. 

מועסקים  הם  מסוים  ובשלב  קודש,  לימודי  לצד  מחשב  מדעי  לומדים  אברכים  שבמסגרתו  פרויקט    27

בחברת תוכנה ייעודית.
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במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

חד משמעית כן. לא הייתי מתחיל לעבוד בצ׳יינג׳, שהיא לא עבודה חוקית בכלל. 

וגם לא הייתי עובד בהסעות, שגם אינן חוקיות. הייתי רוכש השכלה ועובד בעבודות 

יותר מכובדות. 

להירשם לאוניברסיטה לא היה נתקל בהתנגדות של אשתך?

אבל גם היום היא לא שמחה שאני עובד, ובכל זאת אנחנו מסתדרים. גם אם הייתי 

עושה את זה, אני מאמין שהיינו מסתדרים. 

לימודי ליבה בישיבה? בחיידר?

אני אוחז ]סובר[ שכן. אני מבין את מי שמתנגד, אבל אני אוחז שכן. אני לא יכול 

לדבר נגד ר׳ חיים וולוז׳ינר28 אבל זה לא פשוט. תדע לך שהיום לבחורים בישיבות 

יש אינטרנט פרוץ. מספיק שתסתכל היום על הסגנון של הבחורים בחתונות, אפילו 

בישיבת ׳פוניבז׳׳, אתה תראה את המצב. 

]חדשות[,  בנייעס  באינטרנט,  שמתעניינים  בחורים  הרבה  יש  מהפרומערס29  חוץ 

משחקי  לראות  למודיעין  הולכים  ברכפלד׳  ׳מיר  בישיבת  ובספורט.  במחשבים 

כדורגל. יש כל מיני דברים. יש גם טלפונים לא כשרים וכו׳. אז אני אומר: בשביל 

מה? לפחות תמלא את הזמן במשהו חיובי. 

אני מבין. אבל אם הוא סתם  והוא מתעלה –  אם אברך באמת עושה שטייגען30 

טוחן את הנייעס – אז תעשה משהו, תלמד מקצוע. כמה כאלו רציניים יש? עשרה, 

עשרים אחוזים?

כשאתה אומר 'תעשה משהו' אתה מתכוון למימוש עצמי או לפרנסה?

גם וגם. גם בשביל שיעשו משהו עם עצמם, וגם כדי שיהיה להם יותר סיפוק. הרי 

בן אדם ריק מתמלא בזבל. קריירה זה דבר חשוב, זה לכתחילה, וגם בשביל פרנסה 

28  מייסד ישיבת ׳וולוז׳ין׳, המחזיקה במיתוס ההתנגדות ללימודי חול.

29  חרדים אדוקים.

30  לומד בדבקות, בהתמדה ובהתלהבות.
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זה יעזור. כשאתה מחתן ילד זה לא פשוט, אתה יודע.

משהו לא טוב במסלול שקיים היום, אי אפשר לחיות ככה. אי אפשר להרוויח את 

הסכומים האלו של לחתן ילדים. יש פה בעיה אמיתית שצריכה להיפתר. אם לאדם 

יהיה מקצוע, הוא יקנה את הדירה לעצמו ואז הוא לא יפסיד אותה. כשאדם עובד 

תמורת הכסף, הוא שומר עליו ועל הנכסים שלו ועל הדירה שלו, ולא משקיע אותם 

בכל מיני דברים בעיתיים. לא רק אני אומר שזו בעיה שההורים משלמים את הדירה 

ולא החתן והכלה בעצמם. זה דבר ידוע. צריך לשבור את המעגל הזה.

למה זו בעיה?

איך  סיכוי.  אין  בהבטחות.  עומדים  לא  לילדים,  דירות  שמבטיחים  האנשים  רוב 

אפשר לתת 500 אלף שקלים לכמה וכמה ילדים?!

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

עם  ואפילו  וחליפה  כובע  עם  נשארתי  צבעוניות.  לחולצות  או  לג'ינס  עברתי  לא 

חולצה לבנה ארוכה. יש כאלו שחושבים שחלק גדול מהעולם הרוחני זה איך אני 

מתלבש. אני חושב שהעולם הרוחני שלי מלא לא פחות מפעם, ואולי אפילו יותר. 

יש לי ערכים ואני אדם חושב. אני גם עושה התבודדות. אני חושב שמבחינה רוחנית 

אני מאה אחוז, אז למה שאשנה את הבגדים? 

אשתי עובדת בחיידר כבר 14 שנים. הייתי שם בתחילת דרכו של החיידר, כשעבדו 

עם רשמים ועם ועדת קבלה, והיו מסתכלים מי ההורים והאם הם מתאימים לחיידר. 

אני הייתי הבודק, ואני יכול להגיד לך שהטענה המפורסמת שלא מקבלים לחיידר 

נראה  אתה  באיך  תלוי  הכול  נכונה.  טענה  לא  זו  ובכן   – עובדים  לאנשים  ילדים 

חיצונית. אם אתה משדר שאתה חרדי, זה לא משנה אם אתה עובד בסופרמרקט. 

יש כאלו שלובשים שמונה בגדים ]מטאפורה על בגדי הכהן הגדול[, נראים לך כמו 

אברכים בכולל, אבל בפועל הם הולכים לעבוד באני לא יודע מה. דברים נוראיים. 

אני רוצה למצב את המשפחה שלי בחברה של פרומערס, של רציניים, של אנשים 

מכובדים, ולכן אני ממשיך להתלבש ככה. וזה עובד. אפילו בחנות העובדות שלי 

קוראות לי ׳הרב כהן׳. גם הלקוחות. מה שאדם משדר, כך יתייחסו אליו. לא משנה 

מה הוא עושה. 
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לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

היחס שלי לא השתנה. דווקא משום שיש לי ווטסאפ ואני מעורב, אני רואה כמה 

הם רמאים ושקרנים. לא השתנה כלום. 

איפה כן השתנה? ביחס לציבורים שונים שחשבתי עליהם באורח שלילי, כמו כיפות 

סרוגות וחב"דניקים. 

אבל ביחס לאדם חילוני שלא מאמין – אני לא מדבר על אלו שאולי בלי כיפה אבל 

לומדים תורה ומניחים תפילין, כמו למשל חבר הכנסת דודי אמסלם, שהוא איש של 

אמונה בלי כיפה – אני מדבר על חילונים־חילונים. הם כן מחוקים אצלי. הנושא של 

האמונה מאוד חשוב לי.

בית משפט – אני יודע שהוא רשע.

לגבי יום הזיכרון ויום עצמאות – כן השתנה היחס שלי. אבל לא משום שיצאתי 

קיבוץ  כאן  שיש  ממנו  ולמדתי  שלי,  הרב  של  חברותא  שאני  משום  אלא  לעבוד, 

גלויות והקב"ה עשה פה ניסים. זה לא קשור לעובדה שיצאתי לעבוד. אני לא חוגג 

ביום עצמאות, אבל אני כן חושב שצריך להודות לקב"ה על זה. 

אני יותר כמו החרד"לניקים ]חרדים־לאומיים[ שחוגגים יותר את יום ירושלים. אם 

היה בכוחי, הייתי הולך לגבעות. במידה מסוימת הם צודקים כי הנושא של ארץ 

ישראל חשוב מאוד. 

אתה חושב שחלה ירידה רוחנית בעקבות העבודה?

בגלל העבודה יש לי ווטסאפ. ובגלל הווטסאפ קורה שאני רואה איזה סרט. אבל זה 

לא בגלל העבודה באופן ישיר, אלא העבודה הביאה את הווטסאפ. 

אני גם יותר עם נשים, יש לי פחות ריחוק מנשים, פחות מרחק בדיבור איתן. היום 

יותר משוחרר. 

לפעמים קורה שאני מתפלל ביחידות ולא במניין. זה אולי קורה פעם בשבועיים, 

וזה משהו שלא היה בעבר. 

כשאתה מדבר על ירידה רוחנית – זו הרמה של הירידה. לא מעבר לכך. 
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גדעון
“אברך אמיתי לא יוצא לעבוד בגלל כסף"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 37, נולדתי בירושלים וגדלתי בה. אבי הוא איש מחשבים ואמי עבדה במשרד 

הפנים עד ליציאתה לפנסיה. למדתי בתלמוד תורה ולאחר מכן בישיבות קדושות. 

ישיבה קטנה בירושלים וישיבה גדולה בביתר. 

וכך גם כל חבריי. בגיל 21 התחתנתי עם בחורה  גדלתי בסביבה חרדית לחלוטין, 

שלמדה בסמינר מוכר בירושלים, ויש לנו חמישה ילדים. אשתי עובדת היום כמורה 

לחינוך מיוחד, והילדים לומדים בתלמודי תורה ובבית יעקב. 

לאחרונה התחלתי לעבוד בתכנות בחברה קטנה. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

אין ספק שזה נושא מרכזי, ודאי, כל הזמן חינכו אותנו לכך שתורה היא העיקר, 

וללא זה אין כלום. אגב, זו הסיבה שאני בתהליך עם עצמי, תהליך אין־סופי. מחנכים 

אותך כל כך חזק שאתה מרגיש שאם אתה חי בלא תורה – אתה חשוב כגוי. אתה 

לא שווה כלום. זה הופנם בי עד כדי כך שכאשר שקלתי אם בכלל לצאת לעבוד, 

אמרתי לעצמי שזה נחשב כאילו שהורדתי את הכיפה, כאילו שהלכתי לחילוניות, 

שהרי מה שווים לי החיים בלי התורה?!

ובכל זאת אני אומר לעצמי גם את ההפך, שזה כן בסדר. זו הסיבה שאמרתי קודם 

שאני בתהליך עם עצמי, משום שאני מאמין שאתה יכול להיות יהודי אמיתי וגם 

לעבוד. לפעמים אני מרגיש שאם אני יוצא לעבוד, אני נהיה פושע, כאילו הלכתי 

לקיבוץ חילוני. זו תחושה שנמצאת איתי כל הזמן, אבל אני יודע שהיא לא נכונה. 

אין סתירה. הרי לא נהיית גוי אם הלכת לעבוד, אתה יכול להיות יהודי חרדי מדקדק 

קלה כבחמורה וגם לעבוד. זה תהליך שאני אמור לעבור עם עצמי עד שאבין ששום 

דבר לא משתנה ולא ישתנה אצלי ביידישקייט. 
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על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

כן, שוחחנו. היה מאוד ברור שאני אשב בכולל ואלמד כל עוד לא יהיה צורך אחר 

או סיבה אחרת. זו המשמעות של החיים שלי ושלה. היא מרגישה שאין ערך לחייה 

אם בעלה לא יושב ולומד. בשביל מה היא עובדת? באותו זמן גם אני הרגשתי כך 

במאה אחוז. 

כמה שנים למדת בכולל?

15 שנים הייתי בכולל. כל יום שלושה סדרים31. בשנים 2016-2015 השלמתי בגרויות 

במכון לב, אבל זה היה על חשבון סדר ב׳ בלבד. 

ב־2017 הלכתי לקורס אבטחת מידע וניהול רשתות, גם כן על חשבון סדר ב׳. ובשנה 

ושישי.  שלישי  בימי  רק  חודשים,  עשרה  במשך  קורס  למדתי   ,2021 האחרונה, 

הזמנים האלו התאימו לי משום שהפסדתי בכל עשרת החודשים האלו רק סדר ג׳ 

וחצי מסדר ב׳. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

זמנים  יש  וירידות.  עליות  בלימוד  שיש  יודע  צורב32  כל  נהניתי?  אם  שואל  אתה 

שאתה יותר נהנה, ויש זמנים שפחות. בהתחלה היו שנים יפהפיות. שנות השיא 

מצוין.  והיה  מטריפה  חברותא  עם  וגן  בבית  בכולל  למדתי  אז   ,2015–2012 היו 

אבל בהמשך החברותא חזר לחו"ל, ומשם העניינים התחילו להידרדר. החברותא 

המחליפה הייתה גרועה. סחבתי איתה שנה וחצי, ואז יצאתי ללימודים. 

אבל זה לא לגמרי מדויק. אומר כעת משהו כללי: יש משהו שאני לא יודע להסביר 

אותו, אברך מרגיש חוסר מיצוי. היה שלב שהלכתי לריאיון לכולל שמשלב הייטק 

ולימודים. זה מסלול הכשרה של אברכים, שבו בבוקר לומדים תורה ואחה"צ עוברים 

הכשרה לעבודה. המסלול נמשך שלוש שנים. בתקופה הזו אתה מקבל כסף כאברך, 

זה המסלול. אבל מה שהם עושים  נמוך.  ידם כשכיר בשכר  ואז אתה מועסק על 

31  הלימודים בכולל מחולקים לשני סדרים מרכזיים, פרקי זמן של לימוד במהלך היום: סדר א' בבוקר, 

וסדר ב' בשעות אחה"צ. יש אברכים שלומדים גם סדר ג', בשעות הערב.

32  תלמיד ישיבה או אברך צעיר.
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בשלוש שנים, אני עשיתי בעשרה חודשים. לכן בחרתי לא ללכת למסלול הזה, אלא 

ללכת למסלול עצמאי ולסיים מהר יותר. 

לעבוד  “למה  הכולל:  ראש  את  שאלתי  בכולל,  הזה  למסלול  בריאיון  כשהייתי 

בהייטק מספק יותר מאשר ללמוד תורה?" הרי בשכל אני מבין שזה שטויות, אבל 

בלב אני מרגיש ככה, שהייטק מספק יותר. 

כשהתחלתי לחשוב על יציאה לעבודה הסתכלתי על הטירוף של אחותי שעובדת 

“אל  לי:  אומר  השכל  לעצמך?"  זה  את  שתעשה  “למה  וחשבתי:  בהייטק,  קשה 

תעשה את זה", אבל הרגש אומר: “כן". אתה חולם על משהו שאתה אפילו לא יודע 

אם הוא אמיתי... יש איזה חוסר סיפוק שאני מדמיין שהוא יתמלא במקום אחר. 

אני שואל את עצמי למה הלימוד בכולל לא מספק. אולי כי אתה לא רואה משהו 

הייתי  בהייטק,  משקיע  שאני  מה  את  בתורה  משקיע  הייתי  אם  המעשי.  בעולם 

מגיע להישגים. אבל לא הצבתי יעדים, לא עשיתי מסלול. 

אז למה באמת לא עשית מסלול לימודי בכולל?

כי זה קשה. זה דורש מאמץ. גם הייטק דורש מאמץ אבל הייטק מושך. למה? זו 

שאלה טובה. למה להייטק אני כן הולך? אולי כי זה מוגבל ומתוחם והתורה אין לה 

סוף. ואולי משום שיש בזה משהו מעשי ויש בזה עשייה, ואילו בעולם הלימוד יש 

פחות עשייה. 

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

אולי יש כאן עניין כלכלי. אבל לא עכשיו, בעתיד. בכולל טוב לי. לא חסר לי כלום. 

אבל בהמשך אצטרך לחתן ילדים, הלא הילדים גדלים. בר מצוות, בגדים לבנות – 

כל הדברים האלו עולים הרבה כסף. זה לא שלא כיף לי לחלום על רווחה כלכלית, 

לא  ודברים שהם  לקנות  יכולים  דברים שהם  יש  לכולם  לזכור שבסוף  צריך  אבל 

יכולים לקנות. המציאות הזאת לא משתנה גם כשאני יוצא לעבוד.

כי הם צריכים כסף.  אני אגיד לך דבר חשוב: אין כמעט אנשים שיוצאים לעבוד 

אברך אמיתי לא יוצא לעבוד בגלל כסף. במיליון אחוז...

אתה חייב להסביר לי את זה

אברך שנהנה ללמוד, אם הוא נהנה, יש לו מספיק. הקב"ה דואג, מסתדרים. אם אתה 
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נהנה מהלימוד, זה מטומטם לעזוב אותו. זה כמו שאחותי מההייטק תהיה פתאום 

עיתונאית כי היא תרוויח בעיתונות יותר. אם היא תעשה את זה, היא מטומטמת. 

אתה עושה משהו שאתה נהנה ממנו ואז עוזב אותו בשביל עבודה קשה?! כשאברך 

נהנה וטוב לו, הוא מסתדר עם מה שיש, ברוך ה׳. נכון שזו רמת חיים לא גבוהה, אבל 

טוב לו עם זה ואין שום סיבה בעולם שהוא יעזוב את הכולל ויצא לעבוד. 

אמר לי פעם אדם חכם, "תגדיר מה אתה רוצה מעצמך. כסף חסר לך?" אמרתי לו 

שלא. אז הוא אמר: "אם כך, אל תעבוד על עצמך שאתה יוצא לעבוד בגלל כסף, כי 

זה לא העניין פה. אם אתה רוצה – תגיד שיש לך משבר, תגיד שאין לך סיפוק, אבל 

אל תשקר לעצמך שזה בגלל הכסף". 

אשתי מרוויחה 3,000 שקלים בחודש, ובכל זאת לא חסר לי כלום. אדרבה, הלוויתי 

לאנשים עשרות אלפי שקלים, אין לי שום בעיה.

אבל כן צריך כסף!

כן  אני  היום  אבל  עכשיו.  לך  שאמרתי  במה  מאמין  הייתי  לא  שהתחתנתי  לפני 

אתה  נורמלי,  איש  אתה  אם  אבל  נכון,  זה  גבוהה,  חיים  ברמת  חייתי  לא  מאמין. 

יודע לסדר את המצב הכלכלי שלך. בסוף יש עוגה שאתה מחלק ואתה מסתדר. 

יש עוגה תקציבית. אתה לא חי במה שאין לך. הרי רוב העולם החילוני חי במינוס, 

והם מרוויחים 40 אלף שקלים. אז נכון שאני לא מתקרב לרמת החיים שלהם, אבל 

טוב לי. הרי בסוף לא כולם מקבלים את מה שהם רוצים. אז אתה לא קונה נעליים 

בפירמה, והם לא קונים את האייפון הכי חדש לילד – אבל בסוף כולם לא קונים 

את כל מה שהם רוצים. 

אם זה לא עניין של כסף אז למה בכל זאת?

זה לא שאני לא חולם על רווחה כלכלית, אבל זה לא העניין. וחוץ מזה, גם כשיגיע 

הכסף הוא ילך לדברים אחרים. אז למה כן? השאלה היא אכן קשה. יש איזה חוסר 

סיפוק שאני מדמיין שיתמלא במקום אחר. זה לא נעים, אתה מרגיש כאילו שאתה 

בטלן, כאילו שלא עשית משהו. אני שואל את עצמי עם סימן שאלה וסימן קריאה 

את השאלות האלה. יש פה משהו דפוק. אני לא מרוצה בכלל מהדבר הזה, ואני לא 

מצליח להסביר אותו לעצמי. כנראה שיש איזה חוסר סיפוק – אולי הרצון ליצור 

משהו, להשפיע. לא יודע.
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מכיר  אני  לרעה. למשל,  או שאפילו משפיע  לא בטוח משפיע,  גם בתכנות אתה 

מתכנת לתוכנות של הימורים ואפילו של סמים. אז הוא הועיל לעולם? אם אתה 

מתכנת לבתי חולים או למשרד האוצר נגיד, אז עשית משהו מועיל. אבל אתה לא 

יכול לדעת לאן תגיע. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

לי  אין  שלך?"  התוכניות  מה  לעשות?  מתכנן  אתה  “מה   – שואלת  הזמן  כל  אשתי 

היא  אבל  ללמוד.  שאמשיך  רוצה  הייתה  מצידה  שהיא  רואה  אני  תשובות.  באמת 

כנראה מבינה שזה מה שאני רוצה לעשות ]לעבוד בהייטק[ ושזה טוב לי, אז היא 

לא מקשה. 

דיברתי עם חברים על זה, כל אחד ומצבו הנפשי. אתן לך דוגמה. יש לי חבר, עצלן 

יותר ממני, שמחפש את עצמו ואין לו שום מסגרת. אשתו בהייטק מפרנסת, ואתה 

רואה שהוא מבולבל. החבר הזה מרגיש את הכאב שלי, הוא באמת מבין את החיפוש 

הזה, את הכמיהה הזו למשהו שיוציא אותך מחוסר הסיפוק. לדעתי, אברכים בני 

עלייה ]מצוינים[ ודאי שיישארו בכולל. בני עלייה יישארו, והבינוניים יצאו. 

יש לי עוד חבר שיצא לעבוד ונהיה רב׳ה. הוא עובד, והיציאה לעבודה רק העלתה 

אותו בעבודת ה׳. הוא יהודי ירא שמיים, לומד גם סדר ב׳ וגם סדר ג׳. הציעו לו להיות 

רב׳ה גם אחה"צ, אבל הוא לא רוצה. הוא רב׳ה רק בסדר א׳, זאת אומרת בבוקר. אז 

למה הוא יצא לעבוד אם הוא כל כך אוהב את הלימוד? לא בגלל הכסף, אלא בגלל 

הסיפוק.

האם התייעצת עם רב?

לא ממש.. דיברתי עם רב מסוים. הוא עודד אותי, הוא ידע שיש לי את היצר הזה. 

הוא אמר לי: “תן ליצר את מה ששלו. לך תעשה קורס במחשבים, ותחזור ללמוד 

]בכולל[". 

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

לא סיפרתי. לאמא שלי זה כן היה כואב. “אתה הנצר למשפחה", היא אמרה. “אתה 

האחרון". חשבתי שהיא אישה משכילה, סיפרתי לה בגאווה, אבל היא כמעט הרגה 
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אותי, ומאז הפסקתי לספר לה. 

ולחברים בינתיים אני לא מספר. אני אדם סגור, גם זה שההורים שלי גרושים אני 

לא מספר כי אין לי עניין, לא בוער לי. לא חוכמה לשאול על זה כי אני בכלל אחד 

שלא מספר. אולי אדחוף את זה באגביות, אבל אף אחד לא יודע שהם גרושים. 

ואם יידעו?

זה חלק מהחיים שלי שאני סגור. אני לא אחד שמספר. אין לי בעיה עם זה שההורים 

שלי גרושים. אבל אני לא מספר.. זה אני. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? ממה חששת בעיקר כשקיבלת את 

ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

הקושי שלי הוא עם עצמי, אבל אני חושב שהוא בר־תיקון. בישיבות החדירו לנו 

שבלי תורה, אין לנו כלום. אבל אני אומר שזה לא נכון. כל החיים מלאים באנשים 

שעובדים. כוללים הם המצאה חדשה. העולם עומד על התורה, אבל אפשר להיות 

יהודי חרדי גם בלי זה. זו עובדה שצריך להבין אותה! צריך להבין שגם כשאני יוצא 

לעבוד, אני לא נהיה חילוני. 

אשתי אומרת שהפנים של אברך הן אחרות, שאין מה להשוות בין פנים של אברך 

איתה  מסכים  אני  וכו׳.  רוך  זכַות,  כזו,  עדינות  מין  זו  שעובד.  מישהו  של  לפנים 

בתאוריה. אבל כמו שאמרתי קודם, אם אתה יוצא לעבוד ונשאר אותו יהודי, אז 

הפנים שלך נשארות כמו שאשתי תיארה. ואם אתה לא שומר על עצמך, אז הפנים 

אכן משתנות. 

אני מסכים שזה יכול להשפיע על ההווי של הבית, אבל אם אתה שומר על עצמך 

אפשר  אז   – קשה  עבודה  שזו  מדגיש  ואני   – קשה  עבודה  עובד  אתה  אם  נכון, 

לשמור. ואז גם יהיה לך בית של תורה. 

אומר לך את האמת. לפעמים אני חושש שאולי רציתי לצאת לעבוד כי אני רוצה 

לפרוק עול... כלומר לא במובן של להיות חילוני, אלא פשוט שיהיה פחות קושי. אין 

ספק שהעול הרוחני הוא כבד. מחשבות כאלו עוברות לי בראש לפעמים.
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קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

כן, פניתי למסלול קונקרטי. אני מונחה לתחום הזה כיוון שכל המשפחה שלי שם. 

אבל אם לא היה הייטק?

אני חושב שהייתי יוצא איך שלא יהיה, כי חוסר הסיפוק הוא אותו חוסר סיפוק. 

מה עם אלו שיוצאים לעבודות לא איכותיות?

לא  בעבודות  שעובד  מי  כזה.  מיעוט  יש  כסף.  בשביל  שיוצאים  המיעוט  אלו 

איכותיות, הולך עבור כסף. כתוב בגמרא, ׳פשוט נבלה בשוק ואל תזדקק לבריות׳. 

אלו אנשים שיש להם חוסר ביכולות קוגניטיביות. מי עובד בטמבור? לא אברכים 

שהיו אברכים חשובים. 

יוקרתי.  כן  שזה  ז׳,  בכיתה  רב׳ה  הוא  אבל  רב׳ה־מלמד  להיות  שהלך  חבר  לי  יש 

והוא מרגיש שהוא מקיים את העולם. זו לא עבודה בסופרמרקט. הוא אוהב את 

התלמידים אהבת נפש. הילדים רבו כדי להיות בכיתה שלו. הוא ממש בונה אותם. 

הוא הפך מסתם רב׳ה שמעביר את השנה, לרב׳ה חשוב. מבחינתו הוא מרוצה מאוד, 

טוב לו בעבודה והוא מסופק. 

אם לא היה לחבר שלך את המשרה בחיידר, הוא היה יוצא לעבוד בטמבור?

אני חושב שהוא לא היה יוצא לשם. הוא היה מרגיש לא מסופק ומתוסכל. אנשים 

בכולל  היו נשארים  זה מה שאני חושב. הם  יוצאים.  היו  כזה, לא  כאלה, במקרה 

ומתעצבנים. הם כן יוצאים לעבודות תורניות כמו רב׳ה, ר"מ, סופר סת"ם. 

החשש שמנקר אצלך מירידה רוחנית מנקר גם אצל אחרים?

ככל שיוצאים לעבודות תורניות, אז ודאי שפחות. 

אז למה אתה לא חיפשת עבודה תורנית?

אני מונחה להייטק. היה לי יצר הרע של תכנות. אני שומע על זה מגיל אפס, ורציתי 

לדעת מה זה. היום אני יודע וטוב לי. את הפינה הזו סגרתי. 
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האם ומה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת 

לצאת לשוק העבודה? 

אני מרגיש את זה כל הזמן. אנגלית אכן קשה. אבל הגעתי לרמה של ארבע יחידות, 

ושם לא הרגשתי שום קשיים. הגעתי בתוך שישה חודשים לרמת אנגלית בארבע 

יחידות כמו ברמה של תיכון. לשם הגעתי ומשם לא התקדמתי. זה מאוד מפריע, 

אבל זה לא קשור לחרדיות. כל תלמיד תיכון נמצא במקום הזה. אני במקום של 

תלמיד תיכון, ושם אין כל פער בינינו. 

האם אדם שאינו חרדי, בגילך, בעל כישורים דומים, עובד לדעתך במקצוע זהה 

לשלך ומשתכר כמוך? מה ההבדל לדעתך?

אותו דבר. אם כי יש לו סיכויים גדולים יותר להתקדם ולהתקבל למקומות נחשבים. 

אבל אם הוא באותה דרגה כמו שלי, אין הבדל בשכר. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

אם הם באמת לא בקטע של לימוד, עדיף שיצאו לעבוד. מה הטעם שישבו בכולל? 

זה שהשווער ]החותן[ שלו קשה לו עם זה? בעיה שלו. יש את האברכים שפשוט 

לא מתאימים.

אם הבן שלי יצא לעבוד, יכאב לי. לאנשים יש ציפיות, זה נורמלי. ברור שיש לי 

ציפיות מהילד שלי, והייתי רוצה שהוא יהיה אברך. אבל אני מבין שאם השאלה 

היא האם עדיף להתבטל או לעשות משהו עם עצמך, אז עדיף שיעשה. אני חושב 

שמכל אחד יכול לצאת גדול הדור, אבל אם אברך נמצא כל היום בפינת קפה ומבזבז 

את הזמן בכולל, עדיף שיצא לעבוד. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

מה שהיה עד עכשיו היה מצוין. 

אני חושב שלימודי ליבה זה מטומטם. אני עשיתי בשישה חודשים מה שעושים 

במשך 12 שנים. כל המסלול שעשיתי היה מדויק.

אני אגיד לך יותר מזה. יכולתי לצאת מאוחר יותר אבל לא מוקדם יותר. אני בכלל 
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נכנס משהו באמצע כמו שאתה  לא מצטער על כל השנים הללו. להפך. אם היה 

מדבר עליו – לימודי ליבה וכל זה – המצב הרוחני שלי לא היה אותו דבר. לא הייתי 

נשאר אותו אברך. 

יש ירידה רוחנית בלימודים הללו?

ב־2016 למדתי בקורס רק עם בנים ולא עם בנות, ובכל זאת הייתה ירידה רוחנית. 

גם  מכניסה  שהאקדמיה  ספק  אין  מסביב,  מהסטודנטים  גסויות  שומע  אתה 

אלמנטים כאלו. 

עצמי  על  גיליתי  האלו.  הדברים  וכל  אנגלית  להכניס  זה  הדת  שהרס  חושב  אני 

כמה זה חמור. אם אני אתן לבן שלי כלים כמו אנגלית, אני דופק לו את האופציה 

החשובה של התורה. אני הופך אותו לבינוני כיוון שהוא כל הזמן יפזול הצידה.

אין בעיה שתהיה רשע גדול או צדיק גדול, אבל אל תהיה בינוני. מישהו חכם אמר 

יותר  וזה הרבה  יישא את עמל הבערותּ׳.  יישא את עמל הלימוד,  ׳מי שלא  פעם: 

קשה. 
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נתנאל
“הייתי חייב את האישור של הרב כדי לתת אישור לעצמי"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 33, נשוי ואב לארבעה ילדים. 

למדתי בישיבת ׳היישוב החדש׳, ישיבה תיכונית־חרדית. ההורים שלי פא"יניקים33, 

לא חרדים הארד־קור.

למדתי בישיבה ארבע שנים, עשיתי בגרות, וכשסיימתי הגעתי לישיבה גדולה שבה 

׳נשרפים׳34 בוגרי ישיבות תיכוניות. שם התפתחתי, אימצתי השקפה חרדית, ואחרי 

חמש שנים התחתנתי עם אשתי, בת למשפחה חרדית קלאסית. 

למדתי שמונה שנים בכולל של ׳אתרוג׳. התגוררנו בביתר עילית, ולפני שלוש שנים 

עברתי לקריית ספר, לאחר שחמי שהתגורר שם נפטר בפתאומיות בגיל צעיר. 

אני עובד כמפתח תוכנה, וזה נושא כאוב אצלי עד היום. נדבר על זה בהמשך. 

למדתי קורס קצר ב׳ג׳ון ברייס׳35, ובמהלך הלימודים חבר טוב שלי – שאשתו עובדת 

בתכנות במשטרה – עזר לי להשיג עבודה. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

׳חיים של תורה׳. הישיבה שלמדתי  אין ספק שהפנמתי בקרבי את החשיבות של 

בה מקבלת תיכוניסטים שהשלימו בגרות, ועושה אצלם טרנספורמציה עד שהם 

ישיבה  בחורי  הזו  בישיבה  אין  זה הרעיון של הישיבה.  מן המניין.  נעשים חרדים 

זה עובד על אש קטנה,  זה העיקרון.  ישיבה שמתחזקים.  סטנדרטיים, רק בחורי 

אבל חזק. מבפנים. 

מ'אגודת  יותר  ומתונה  פרגמטית  שנחשבת  ההיסטורית,  ישראל'  אגודת  'פועלי  לתנועת  משתייכים    33

ישראל'.

34  הופכים מדתיים־לאומיים לחרדים אדוקים.

35  חברת הדרכה בתחום המחשוב והטכנולוגיה.
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הכיוון הזה כמובן שינה את חיי, ומאז אלו היו החיים שלי. 

בו  שהייתי  מהמקום  שונה  לעבוד,  שיצאתי  מאז  היום,  בו  נמצא  שאני  המקום 

הוא  המוביל  העיקרון  אחרת  ישיבה  בכל  אחר.  במקום  אני  מהישיבה.  כשיצאתי 

׳לשבת וללמוד׳ לצד ׳חיים של תורה׳. בישיבה שלמדתי בה העיקרון ׳חיים של תורה׳ 

היה העיקרון היחידי. זה חלק בלתי נפרד מהאישיות של הישיבה, חלק מהדנ"א שלה.

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

היינו  אבל   – אחר  ממקום  הגיע  אומנם  מאיתנו  אחד  כל  אשתי,  עם  כשנפגשתי 

באותה נקודה דתית. ההשקפות שלנו, הפנים שלנו, היו אומנם לשני כיוונים שונים, 

אך לא באופן דרמטי. היא הגיעה מלב הממסד החרדי, עם מבט יותר פתוח, ואני 

הגעתי מהישיבה ה׳חזקה׳, עם פנים לתורה. כלומר היינו באותה נקודה דתית, אבל 

עם אוריינטציה אחרת. 

ובכל זאת נישאתם?

אני מגיע ממקום שבו לימוד הוא הכול. בשביל אבא שלי הלימוד הוא הדבר היחיד 

שקיים. הוא קם ב־4:30 לפנות בוקר כדי לשמוע שיעור, ולומד גם שיעור דף יומי 

חי  שהוא  ספק  אין  שלו.  החיים  עיקר  היא  התורה  אבל  קשה,  עובד  הוא  בערב. 

חיים של תורה. הוא אומנם סוג של פאי"ניק עם כיפה שחורה יבשה, אבל מבחינה 

תורנית הוא חרדי. התפיסה הרוחנית של תורה כערך עליון היא התפיסה המרכזית 

אצלו.

כשנפגשתי עם אשתי, השפיעה עליה ללא ספק העובדה שאני מגיע מעולם פתוח 

ויודע לדבר, אבל לצד זאת גם החלק התורני היה בסדר, אין לה בעיה אמיתית עם 

זה שאשב ואלמד כל חיי. מצד שני, זה לא היה חשוב לה בצורה קיצונית, וגם את 

זה גם צריך לומר. לכן לשאלתך היה לנו הרבה מן המשותף. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

אהבתי את הלימוד מאוד. כשכבר לא אהבתי אותו, עזבתי את הכולל. היה לי טעם 

רב בלימוד.
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מדוע אפוא החלטת לצאת לעבוד? 

יש ר' חיים בריסקער מפורסם שאומר ש'במקום שיש הרבה סיבות, כנראה שאף 

אחת מהן לא נכונה'. אני לא מקבל את הטענה הזו. אצלי יש כמה סיבות שהתאחדו 

לסיבה אחת גדולה. 

הייתי אברך  נפטר  באופן פתאומי. עד שהוא  נפטר  חושב שזה קרה כשחמי  אני 

לכל דבר, הייתי אפילו מורעל. אגב, זה גם היה חשוב לו, לחמי. הוא החזיק אותנו 

מבחינה כלכלית. לרצון שלו שאלמד היה כיסוי מעשי. 

אבל לא עזבתי רק משום שחמי נפטר ואז המצב הכלכלי השתנה, אלא היה כאן 

וגם העובדה שלא נהניתי מהאווירה  מכלול של דברים. גם העובדה שהוא נפטר, 

בכולל. אין כאן משהו אחד לשים עליו את האצבע. היה לי קצת קשה בכולל, אבל 

אם הוא לא היה נפטר, לא הייתי עוזב את הכולל. 

כלומר שילוב של תחושת מיצוי ופטירת החותן

שסבלה  שאשתי  זה  וגם  בכולל,  מרוצה  הייתי  שלא  העובדה  וגם  שלו,  הפטירה 

מדיכאון מסוים באותו זמן. אביה נפטר באמצע החיים כשהוא בן 48 בלבד, לאחר 

האווירה  טוב,  פחות  היה  הכלכלי  המצב  להגיב.  איך  ידעתי  לא  פתאומי.  לב  דום 

אותי  הוציא  יחד  זה  כל  לרוחי.  היה  לא  בכולל  והמצב  טובה,  לא  הייתה  הכללית 

החוצה. אין לי תשובה ברורה מה היה קורה אם הוא לא היה נפטר. לא יודע. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה? האם התייעצת עם רב? 

התייעצתי עם רב פה בשכונה. בהתחלה הוא הסתפק ]היסס והעלה טענות לכאן 

ולכאן[, אבל אחרי שלחצתי עליו אמר כן. הייתי חייב את האישור הזה של הרב כדי 

לתת אישור לעצמי. אני טיפוס מאוד מרובע. בקונכייה שבה הייתי, נראה לי הכי 

טבעי לבקש אישור. אגב, זו גם הסיבה שיש לי עד היום טלפון כשר ולא סמארטפון.

לגבי השיחות עם האישה, סיפרתי לך שבמצב שהיינו, היה טבעי שאצא לעבוד. 

לגבי ההורים שלי, הם לא כאלה שאני מתבייש להגיד להם שיצאתי לעבוד, וכך גם 

ביחס לחברה שאני חי בה. למרות זאת, לחברים סיפרתי שיש לי איזה קורס קטן 

שאני יוצא אליו, לא דיברתי על זה בקולי קולות.

בעבודה שאני נמצא היום יש הרבה חילונים מצד אחד, והרבה בנות חרדיות מצד 
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עדיין  מהעבר.  מהכולל,  החברים  הם  שנשארו  מי  חֶברָה.  הרבה  לי  שאין  כך  שני. 

טיפה לא נעים לי. אני חושב שזה טבעי, נורמלי והגיוני שיצאתי לעבוד, ועדיין בו 

זמנית יש בי רצון להרגיש חלק מהחברה שאותה כביכול עזבתי.

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

בהחלטה לנטוש את הכולל הרגשתי מאוד קשה. לקחתי מאוד קשה את ההחלטה 

הזו. זו הייתה בשבילי החלטה משמעותית. יש לכך כמה סיבות: בישיבה למדנו שעד 

שאין הכרח ממש, אתה לא עושה את זה. הרי התפיסה הבסיסית היא להישאר בכולל 

כל עוד זה אפשרי. כשזה לא אפשרי, יוצאים. אבל אז מגיעה השאלה מה הכוונה 

׳כשזה לא אפשרי׳? האם לזה התכוון המשורר, או שהייתי צריך לחכות עוד קצת? 

אחרי שיצאתי, לא הרגשתי צביטה בלב, כי קיבלתי את ההחלטה בלב שלם. עד 

היציאה היו הרבה שיקולים לכאן ולכאן והם היו נכונים. כשהחלטתי סופית לצאת, 

כבר לא היו לי יותר שאלות.

למה?

הנושא וההתחבטות של היציאה לעבודה היו אחד הצמתים הכי חשובים בחיים שלי. 

זה ממש הגדיר אותי. גם היום זה מגדיר אותי. זה מגדיר אותי כאברך שלמד כמה 

שנים ויצא לעבוד. זו ההגדרה שלי היום. נכון, אני מרגיש היום אדם עובד, אבל אני 

חושב שהתהליך הזה – שהתחיל בכך שלמדתי בישיבה תיכונית, המשכתי בישיבה 

חרדית ליטאית, שבה ערך הלימוד היה החשוב ביותר, וכעת יצאתי לעבוד – כל זה 

השפיע עליי. כל המעברים האלה לא קרו בצורה חלקה, זה ממש משנה זהות. 

שינוי זהות הוא לא דבר קל

האמת היא שעכשיו כן. אבל באמת עברתי תקופות קשות. אשתי תעיד שזו הייתה 

כאברך  הגעתי  כי  קשה  ממש  לי  היה  שלי.  בחיים  מאתגרות  הכי  התקופות  אחת 

מהכולל. אין לתאר את זה. אני בחור פתוח והכול, ובכל זאת היה לי קשה מאוד. זה 

אולי מצחיק, אבל ככה זה. 

גם לגבי העבודה, נכון שזו איננה עבודה חילונית לגמרי, אבל עדיין יש שם בנות 

חרדיות. קשה לי שאני עובד עם בנות, זה לא האיש שרציתי להיות. 
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הקושי הגדול שלי הוא בעצם שילוב של כמה דברים: ראשית, אני לא מה שהייתי 

וכך גם הרמב"ם לפניו, שכל  ׳החזון איש׳ כותב באגרות שלו,  רוצה להיות, שנית, 

אחד יכול להיות משה רבנו, כל אחד יכול להגיע לפסגות הכי גבוהות אם רק ירצה. 

כשיצאתי  לעכל  התקשיתי  שהכי  הדברים  אחד  היה  עליו,  שגדלתי  הזה,  הרעיון 

לעבוד. זה אולי נשמע לך מצחיק: מה עניין משה רבנו לכאן? האם יכולתי להיות 

משה רבנו? אבל בכל זאת, כשהרגשתי שאני ׳לא בפרשה׳ ]מחוץ למסלול[, היה לי 

מאוד קשה. 

התפיסה הזו – שבן אדם שעובד לא הופך לעובד ה׳ פחות טוב מזה שלומד בכולל 

– הייתה לי קשה מאוד להבנה. אף אחד לא אמר לי את המילים האלו: שמי שעובד 

ראוי לא פחות ממי שלומד. 

והיום?

היום אני חי ככה מבפנים. אני לא רק חושב ככה. זה תהליך שעברתי עם עצמי. 

חזקה  ליטאית  לישיבה  לעבור  תיכונית  ישיבה  אחרי  קשה:  היה  המעבר  בשבילי 

מאוד, ולהבין שאחרי שעשיתי שינוי משמעותי בחיי, אני עושה עכשיו עוד שינוי 

לכיוון אחר. התחושה היא כמו זריקה לפח של כל מה שהשגת, אתה מרגיש שאתה 

חוזר אחורה. זה לא קל. התמודדתי עם זה. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

בהחלט חשבתי על מסלול קונקרטי, מסלול של תכנות. 

שמאפשר  המסלול  זה  כי  בתכנות  בחרתי  אבל  פסיכולוגיה,  ללמוד  מאוד  רציתי 

להתפרנס יחסית מהר ובכבוד. פסיכולוגיה דורשת למידה של שנים על גבי שנים. 

בתכנות השקעתי חודשיים בסך הכול, ועוד שנתיים בעבודה, ואני מתפרנס היום 

יפה מאוד. זה מתגמל מאוד. זה גם לא רחוק מבחינה מסוימת ממה שעשיתי בכולל 

– כי תכנות דורש להפעיל את השכל, לפתור בעיות, לבנות אלגוריתמים, זה סוג של 

שפה עם הרבה עומק ועם תוכן, זה לא דבר ׳פושטי׳ ]עלוב[. 
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מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

בהחלט היו קשיים. יש שני קשיים שאני לא מצליח להסתגל אליהם: 

א. רדידות, שטחיות. אנשים פשוט שטחיים. אין לי דרך להסביר את זה. אנשים 

על  איתך  מדבר  אני  בספיידרמן!  מתעניינים  הם  לתאר,  שקשה  ברמה  שטחיים 

אנשים מבוגרים, אנשים חכמים מאוד, שמתחזקים מערכות מטורפות. 

לעבודה  מגיע  אתה  פוליטיקה.  והרבה  אינטריגות  העבודה.  במקום  פוליטיקה  ב. 

זה  משנה?  זה  מה  דינאק,  בחייאת  הקרדיט?  את  יקבל  מי  מריבות:  מגלה  ואתה 

מרגיז כי בסופו של דבר כולם מפסידים מזה. זה בזבוז של זמן על חשבון עבודה. זו 

אותה רדידות ואותה שטחיות שדיברתי עליה. 

אני לא טוען שבכולל כולם היו אנשים ברמה גבוהה, אבל היה מעין רף של אנשים 

שאיתם דיברתי ואיתם התחברתי. והרף הזה אינו דומה כלל לרף של האנשים שאני 

עובד איתם היום.

אתה חושב שזה קשור לעובדת היותם חילונים?

חד־משמעית. יש פה גם קטע חברתי. אני כבן אדם חרדי מודרני, נשוי עם שלושה 

ילדים, יש לי בית, מוטלת עליי פרנסה, גידול ילדים, בקבוקים, טיטולים וכו׳. יש 

עליי עול. בן אדם חילוני ממוצע בגילי, אם הוא נשוי, יש לו מקסימום כלב. תפיסת 

החיים שלו היא לזרום. אין לו מחויבות. קח למשל את התפילה. יש לנו מחויבות 

של שלוש פעמים ביום, ובמניין, ויש עוד הרבה מחויבויות אחרות שמתחילות מיד 

כאשר אנחנו פותחים את היום. לחילוני אין מחויבויות מעבר למה שהוא עושה, וזה 

משפיע על הרמה האישית שלו. 

כך  על  החמצה  חש  אתה  האם  עובד?  אדם  היותך  מעובדת  מרוצה  אתה  האם 

שנאלצת לנטוש את הכולל? 

של  סוג  מרגיש  שאני  ספק  אין  כי  הזו,  בשאלה  עומק  הרבה  יש  נכונה,  השאלה 

החמצה, תחושה של פספוס, של: ׳למה אני לא גדול הדור הבא?׳ אבל זו לא תחושה 

אמיתית. אני חושב שבחיים אנחנו עושים הרבה שינויים, ומה שהיה נכון לשעתו, 

לא בהכרח נכון להיום.

אם אפשר להסתכל בפרספקטיבה רחבה יותר – אין נכון ולא נכון. יכול להיות שמה 
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שראיתי אז היה נכון לשעתו, ובאותה מידה יכול להיות שמה שעכשיו אני רואה, גם 

כן נכון לשעתו. לכן אין לי תחושת אכזבה. הראייה תמיד נכונה לשעתה. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

שאלה טובה. בפרט אם אתה חושב על הילד שלך..

אני נותן קרדיט לאנשים. אם מישהו עשה צעד כזה, זו זכותו המלאה וכנראה שיש 

לו סיבות טובות. זה לא ׳התפלק לו׳. יש סיבות מאחורי הדברים האלה. 

יחד עם זה, היות שזה חשוב למשפחה, אפשר לעשות מאמץ ללמוד בכולל לפחות 

שנה וחצי, כדי לתת למשפחה את הכבוד. אבל גם כאן צריך להדגיש שאם מישהו 

לא מסוגל – אז לא. זה שאנשים שייכים לעולם התורני, לא אומר שהם בהכרח 

חייבים להישאר ללמוד. 

יכול לצאת  הקונפליקט הזה היה לי כבר בישיבה: מצד אחד האמירה שכל אחד 

גדול הדור, ומצד שני היישום המעשי של זה היום, ב־2022. אני מכיר אנשים רבים 

מאוד שלא מסוגלים לצאת גדולי הדור, חד־משמעית. ולא רק שהם לא יצאו גדולי 

הדור, אלא להפך, הם יהיו אנשים טובים מאוד אם יצאו לעבוד, ויהיו ׳מעפנים׳ אם 

לא יצאו. אם זה היה תלוי בי, הייתי ממליץ לאותם אנשים לצאת לעבוד. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

תשמע, זו שאלת החיים. אני יכול לשאול אותך בלי קשר למחקר שלך: האם היית 

משנה את החיים שלך במבט לאחור? 

אין לי תשובה. לחיים עצמם יש את המסלול שלהם. בחלק שתלוי בי, אני חושב 

הזה.  המסלול  על  מתחרט  לא  אני  מאוד.  מאתגר  מאוד,  מעניין  מסלול  שעשיתי 

בהחלט יכול להיות שהייתי בוחר באותו מסלול שוב. 

לגבי אנגלית, מתמטיקה?

גם אם לא הייתי עושה בגרות, הייתי באותו מקום. אני דובר אנגלית כי יש לי חוש 

לזה. ראיתי סרטים וכו׳. לדעתי זה לא קשור לזה שלמדתי בישיבה תיכונית. 

בקשר למסלול של הבן שלי, אני אשלח אותו למסלול חרדי קלאסי. אני חושב שמבין 
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כל האפשרויות, החינוך החרדי הוא החינוך הטוב ביותר, ובפרט בעולם של היום. 

אבל מה עם לימודי ליבה?

בלבולי שכל. אל תחרטטו לי את השכל. בחור בישיבה תיכונית לא עושה כלום. 

מי שבאמת רוצה, יכול להשלים את החומר בכמה חודשים. ואם תגיד: “עדיין יש 

פערים!" אני אגיד: “זה שווה את זה". במקרה ההפוך, כלומר להכניס לימודי ליבה 

ולהניח שאחר כך התלמיד ישלים את התורה – זה כבר לא עובד. אי אפשר להשלים 

חיים של תורה. זה לא זה. זה לא אותו דבר. 

יש לי חבר שלומד היום בקורסים של תכנות בשילוב לימודי דיינות, והוא משלב את 

זה יפה מאוד. אני לא חושב שזה שהוא היה בישיבה קטנה, גורם לו להבין פחות 

טוב תכנות ממישהו אחר. הוא כבר לומד למעלה משנה ומאוד מצליח. אלה בלבולי 

שכל. אני אומר לך שאני עשיתי את המסלול הזה, של הבגרות וכו׳ – ושום דבר לא 

יצא מזה. 

מה שאתה לומד בישיבה התיכונית לא שווה את מה שאתה לומד בישיבה קטנה. 

אתה יודע שיש היום דברים שגיסים שלי יודעים ואני לא יודע?! אני אף פעם לא 

משניות,  עמוק.  שנכנסים  דברים  אלו  שאיבדתי.  הזה  התורני  החור  את  אשלים 

גמרא, דברים שאי אפשר להשלים אותם. בגרות זה שטויות. 

יש משהו אחד שכן הייתי משנה. אין היום מי שתומך במעבר הזה. אין גוף שתומך 

בך בהתחבטויות הקשות שעוברות עליך כשאתה מתלבט עם עצמך, כשאתה חושב 

לצאת לעבוד. יש לי חבר מזרחיסטי ]דתי־לאומי[, הוא רוצה לצאת לעבוד – הוא 

יוצא. אין בזה בעיה. בחור חרדי צריך לעבור את הכול. את כל ייסורי הנפש ואת כל 

ההתלבטויות. זה לא פשוט.

אתה מדבר על גוף שילווה את האברכים שעוזבים?

גוף – זה כבר ללכת רחוק. אני מדבר על עוד לפני זה, בחינוך. שיבינו שזה לא אסון. 

שיבינו שאתה נחשב לעובד ה׳ גם אם אתה יוצא לעבוד. שכבר בישיבות יחדירו את 

זה. אולי ש׳הגדולים׳ ]גדולי הדור[ ידברו על זה. זה חשוב. אנשים לא חייבים לעבור 

את המסע הקשה שאני עברתי. 
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האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

לא. אבל לתפילות של יום חול אני לא הולך עם כובע וחליפה. פעם כמעט שלא היה 

מצב שהייתי בו בלי כובע וחליפה. היום זה קורה יותר.

וחולצות תכלת?

אין לי שום יצר הרע לדבר הזה, אני נשאר עם ה׳דיפולט׳, עם החולצה לבנה. 

בגלל הקהילה?

אתה שואל שאלה נכונה. אולי כן. יכול להיות שבתוך תוכי יש משהו שמונע ממני 

לעשות את הצעד. אבל גם אם יש משהו כזה, חברתי, אני חושב שיש כאן גם קול 

סובייקטיבי שלי, שלא נגוע מהסביבה, ושכל הזמן בוחן מה אני באמת רוצה. אין 

לי ספק בזה. 

לצאת  לא  כדי  לבנה  חולצה  עם  “לך  לי:  שאומר  חיצוני  קול  יש  אם  גם  כלומר, 

מהקהילה", יש גם קול פרטי שלי שלא מושפע מהחברה, אולי להפך, והוא אומר לי 

לא לעבור לחולצה כחולה. אני רואה בזה דבר טוב, ללכת עם חולצה לבנה. זה טוב 

להשתייך למגזר. לא מצד ׳מה יגידו׳, אלא כחלק ממגזר שיש בו רמה. 

אמרתי לך שיש לי טלפון כשר, למרות שלרוב החברים שלי יש ווטסאפ. אני מסתדר 

בלי זה. אני יכול ללכת עם מכשיר מוגן שכולל ווטסאפ – אבל בכל זאת אני לא 

עושה את זה, כי אני לא רואה סיבה להיות מוטרד כל היום. אני בכלל לא מבין את 

התופעה הזו. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

יש לך שאלות מצוינות. 

נגד  להיות  ׳צריכים׳  שאנחנו  בקונספציה  שבוי  הייתי  מאוד.  השתנה  היחס 

היום  ישראל.  עוכרי  ]בחילונים[  רואה בהם  הייתי  היה חלק ממני.  זה  החילוניות. 

אני רואה בחילונים אנשים טובים, חכמים, נדיבים, אנשים סבבה. פעם ראיתי בהם 

משהו אחר.

אני נזכר בשיחה שהייתה לי עם חרדי שעבד איתי. היינו החרדים הגברים היחידים 
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אוכל  של  תרומות  האוכל  לחדר  והביאו  הקורונה,  בתחילת  היה  זה  בעבודה. 

בחמגשיות. הכשרות הייתה ׳רבנות רגילה׳, לא ׳מהדרין׳, וגם היו שם עוד אלמנטים 

שלא היו ׳מהדרין׳. החרדי שעבד איתי אכל בחופשיות את האוכל בהכשר הרבנות 

הפרצוף  את  קלט  הוא  דבר?  כזה  עושה  אתה  איך  מאוד!  הופתעתי  מהודר.  הלא 

שלי ואמר: “למה אתה מבקר אותי? למה לחרדי הראשון שרואה אותי יש מבט של 

משגיח בישיבה?" ואז הוא אמר: “אתה עוד בתחילת הדרך. תראה, אתה גם תהיה 

כזה".

אבל לא נהיית כזה

הוא לא אמר שאני אהיה בדיוק כמוהו, אלא שההסתכלות שלי כאברך פעור שיצא 

והוא צדק מאוד. אם התפיסה הראשונית  מהכולל – ההסתכלות הזאת תשתנה. 

שלי הייתה ש׳חילונים שלא מאמינים באלוקים הם פושעים׳, בהמשך הבנתי שיש 

עוד צד למטבע. הבנתי שזה לא מסתכם רק בזה שהם לא זכו ללמוד תורה או שהם 

טעויות  לי  היו  נורמלים.  אנשים  של  שלם  עולם  שיש  אלא   – שנשבו׳36  ׳תינוקות 

בנושא הזה. כשהייתי אברך האמנתי שאם רק אקיים איתם שיחה אחת רצינית, 

הם יחזרו בתשובה. כיום אני מבין שזה לא עובד ככה. 

מצד שני, גיליתי שהם לא ברמה גבוהה מאוד. במקרים רבים הם די רדודים. 

לגבי מה ששאלת על הסמלים של המדינה – הדעה שלי לא השתנתה. אולי משום 

שגם לחילוני הממוצע זה לא חשוב במיוחד, זה לא מעניין אותו. בכך הוא לא ממש 

שונה ממני. 

אתה חושב שחווית ירידה רוחנית בגלל היציאה לעבודה? 

ברמה  שירדתי  ברור  אז  להגדיר,  כשבאים  מאוד.  רחב  הוא  הרוחני  הספקטרום 

הרוחנית. התפילות הן לא כמו פעם. לפעמים אני מפספס מניין. בסופו של דבר, 

היום שלך נראה אחרת וזה קשה.

אבל גם לא רק ברמה הטכנית, אתה מתנתק מעולמה של תורה. זה כבר לא דבר 

טבעי בעיניך לפתוח ספר וללמוד כמו פעם. אתה כבר לא מחובר באותה עוצמה 

הדברים  פחות,  לא  חדים  שלי  הרוחניים  החושים  שני,  מצד  התורנית.  לקהילה 

36  כינוי ליהודים שמסיבות שאינן תלויות בהם לא למדו מעולם תורה והלכה, ומשום כך אין מחייבים 

אותם מבחינה הלכתית על מעשיהם.
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התבגרו  הם  להפך,  נפגעו.  לא  הפוזות,  כל  בלי  הנקיים  הדברים  בנפש,  העמוקים 

והתחשלו. היום אני מסתובב בעבודה עם ציציות בחוץ, ומשתדל לא לדבר לשון 

הרע. אני מסתובב שם ועושה קידוש ה׳37. 

מבחינת האישיות התורנית שלי, אני לא חושב שאני פחות תורני ממה שהייתי. אם 

חל שינוי, הוא טכני, לא מהותי.

37  מתנהג בצורה שמביאה אחרים לומר “כמה נאים מעשיו של עובד ה׳".
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איתמר
“אין אוכל, אין איך לשלם שכירות, ואתה נדחף לעבודה"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 38, נשוי 14 שנים, אב לשישה ילדים.

׳מיר׳. שם  לישיבת  ובהמשך הגעתי  מוכרת במרכז,  וגדולה  בישיבה קטנה  למדתי 

התחתנתי.

וגם חמותי מנהלת  אבא שלי עבד כסופר סת"ם כל חייו. חמי עבד כרואה חשבון 

חשבונות. היום חמי ואבי חזרו לכולל. 

אשתי עובדת כעורכת לשון, ולי יש חנות ענק למוצרי תינוקות, משחקים לילדים 

וכל מה שנלווה לכך.

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

היום.  עד  עליון  ערך  זה  ומבחינתי  בישיבה,  וגם  בבית  גם  חושב.  אני  כולם,  כמו 

הלוואי שאחזור לזה. יש לי הרבה מחשבות על כך. אני חולם, למשל, להגיע לגיל 

גמרא,  דף  נהנה מכל  אני  אני מחובר מאוד,  לכולל.  לחזור  ולפרוש מהעבודה,   40

בשבילי זה הדבר הכי מהנה בעולם. 

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

כן. כל חרדי מדבר על זה עם המשודכת שלו. מי שיגיד לך שלא, הוא כנראה לא 

זוג חרדי סטנדרטי – אלו השאיפות שלו, אלו התוכניות שלו, להקים  בתלם. כל 

בית של תורה.

לי לא הייתה שאיפה לצאת לעבוד. באמת ובתמים חשבתי להישאר בעולמה של 

התורה. כך חונכנו. 
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כמה שנים למדת בכולל?

למדתי בסך הכול שלוש שנים בכולל שפעל בתוך ישיבה.

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

מאוד מאוד מאוד. אהבתי את התורה ואת הלימוד. עד היום אני אוהב. הייתי לומד 

בעיון, כמו שלומדים בישיבות. בהחלט. 

מדוע אפוא החלטת לצאת לעבוד? 

בשל מקרה כואב מאוד שבו הפסדתי יותר ממיליון שקלים. הייתי סוחר בבורסה 

במסחר תוך־יומי, וחבר ביקש הלוואה ולא החזיר. זה הכול.

לא הבנתי

עוד  מיליון שקלים...  הלוואה של  וביקשת ממני  לא שאתה באת  זה  אני אסביר. 

בצעירותי התעסקתי הרבה עם הבורסה, עם מניות. שלטתי בשוק. אם כולם היו 

של  החלק  את  קורא  הייתי  תמיד  אני  בעיתון,  הספורט  של  החלק  את  מבקשים 

הכלכלה. הצלחתי בזה. היה לי כסף. זאת גם הסיבה שלא חשבתי שאצא לעבוד. 

כסף.  לי מספיק  והיה  ללמוד  בעולם של התורה. אהבתי מאוד  חשבתי שאישאר 

מספיקה פעולה טובה אחת ואתה מסודר. באותו זמן מישהו שהכרתי בתחום, שגם 

עזר לי בעבר, ביקש ממני הלוואה בסכום גבוה. היה לי את הסכום, ובאמת נתתי לו. 

הוא נפל והכסף נעלם. הוא לא ניסה לעקוץ אותי, הוא פשוט נפל. 

יש סיפור בגמרא שאתה ודאי מכיר, על העשיר שירד מגדולתו, וכשקופת הצדקה 

עזרה לו, היא מימנה לו ארוחות פאר ועבדים שירוצו לפניו, בדיוק כמו שהיה לו 

כשהיה עשיר. אנשים שאין להם כסף לא מבינים את זה: למה לקחת מעני אחד 

ולתת לעני אחר כסף לחמישים אנשי לוויה שירוצו לפני הסוס שלו? כעת אני מבין 

את זה. כשהיו לי את היכולות שלי, חייתי ברמת חיים מסוימת. כבר בתור אברך 

צעיר נסעתי על טויוטה קורולה. אני זוכר שביקרנו פעם באיקאה וראיתי שם סלון 

יפה ב־5,000 שקלים. באותו רגע קניתי את הסלון, ושלחתי אותו למישהו שידעתי 

שהוא מעוט יכולת. היכולות שהיו לי היו דמיוניות לכזה גיל.. התרגלתי לרמת חיים 

גבוהה מאוד, בעיקר בראש. לא צריך לבזבז כסף כדי להרגיש טוב, מספיק שאתה 

זוכר את המספר שיש לך בעובר ושב בבנק. היו חודשים שהייתי מרוויח ארבעים 
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הייתי  ביום,  אחוזים  בארבעה  עולה  המניה  אם  תבין,  צעיר.  כבחור  שקלים  אלף 

פתאום  והגעתי  הנפילה.  הגיעה  ואז  שקלים.  אלפי  עשרות  אחת  בשנייה  מרוויח 

למצב שאין לי כסף אפילו לתדלק את האוטו. זה היה קשה מאוד. לשאלתך, זה מה 

שגרם לי לצאת לעבוד. 

יצאת לעבוד בתחום הזה – מניות?

לא. מורלית לא יכולתי להמשיך בתחום הזה. זה שבר אותי. ולכן החלטתי לעזוב 

את התחום. גם לא למדתי אותו כמו שצריך, כי כמו שהסברתי לך, אומנם היה לי את 

החוש הנכון, אבל לא הגעתי לזה ממקום מסודר. 

על כל פנים, אחרי הנפילה ׳יצאתי ולא יצאתי׳ לעבוד. זאת אומרת, ניסיתי עדיין 

לשבת וללמוד ולהיאחז בקרנות המזבח. בדיוק באותו זמן, ביישוב במרכז הארץ, 

נפטר יהודי שציווה בצוואתו להוריש את הבתים שלו למגורי אברכים. הוא רצה 

שהאברכים ילמדו שם וגם יעשו פעולות של ׳קירוב׳38.

החלטתי שאני הולך לגור שם, בעיקר כדי שאוכל לשבת ללמוד. למדו שם הלכה 

בעיון וגם עשו ׳קירוב׳. אבל זה לא התאים לי: העניין של ההלכה היה קצת קשה 

לי כי אהבתי את הלימוד הישיבתי ]העיון והפלפול[, וגם לא רציתי לעבוד במיסיון, 

וכשהייתי  הבתים,  סביב  מחלוקת  גם  שם  הייתה  במקביל  ב׳קירוב׳.  אומרת  זאת 

צריך לקבל את הדירה המיוחלת והחלו המחלוקות, שאלתי רב מה לעשות, והוא 

אמר לי: “תברח ממחלוקות". 

אמרתי לרב: “אם אני יוצא משם, אצטרך לצאת לעבוד ולעזוב את הלימוד". אמר לי 

הרב: “זה עדיף מאשר להיכנס לתוך מחלוקות". אתה יודע שהיו משפחות שנשארו 

עקרות בלי ילדים בגלל קפידא39? מה אתה צריך את זה על הראש? החלטתי שאני 

עוזב. 

זוכר את שמו,  יום אחד הגיע מישהו למסור שיחה בכולל, תלמיד חכם שאני לא 

לו את סיפור החיים  לבני ברק. בדרך סיפרתי  וביקשו ממני להסיע אותו בחזרה 

שלי, ושאלתי אותו מה דעתו. הוא הציע לי למצוא עבודה שאוכל לעשות אותה 

מהבית, וכך לא אצטרך לעבוד כל היום ואוכל גם ללמוד. הקשבתי לו, פתחתי את 

המקומון וראיתי שהרבה אנשים עושים מכירות מהבית. החלטתי לעשות כך גם. 

38  החזרה בתשובה וחיזוק רוחני לתושבים המקומיים.

39  טינה שאדם שומר על חברו בעקבות צער שגרם לו.
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פתחתי מכירה קטנה למוצרי תינוקות, ולאט לאט גדלתי. 

חצי־חצי  מתחלקים  והיינו  אחר,  באזור  שפעלה  דומה  חנות  עם  עבדתי  בתחילה 

את  פותח  הייתי  ובערב  בצוהריים  ורק  בכולל,  שלם  יום  למדתי  עדיין  ברווחים. 

המכירה בבית. בהמשך עשיתי סוג של שירות אזרחי, וגם העסק הלך וגדל. אשתי 

אמרה לי: “זה מטורף, אנשים מתקשרים ללא הפסקה. צריך להוציא את זה מהבית". 

מכאן הכול היסטוריה. פתחתי חנות קטנה, ולאט לאט התרחבתי, עד שהיום יש לי 

חנות ענק. בניתי אותה בעשר אצבעותיי.

כמה זמן אתה מקדיש היום ללימוד התורה?

יש לי את הדף יומי בכל יום. אני לומד בכולל ׳אחוות תורה׳ של הרב לייבל. אפשר 

לומר שאני חסיד שלו. הוא הציל אותי.

הולך  אתה   – לעבוד  יוצא  שאתה  מרגע  בבעיה.  אנחנו  כללי  באופן  לך:  אסביר 

לשיעור של ׳בעלי בתים׳40 לשמוע את הדף היומי. ואתה הרי יכול ללמד את ה׳מגיד 

שיעור׳ מה זה גמרא! אתה לא מוצא את עצמך, מה, דף יומי של ׳בעלי בתים׳? 

פעם נכנס אליי לחנות מישהו שהיה כנראה בעל תשובה או מתחזק, אתה מזהה 

אותם מיד. אגב, לפעמים אנשים נכנסים לחנות, מתחילים לדבר איתי על המוצרים, 

ואז אני שואל אותם: “איפה אתם אוחזים בגמרא? באיזו סוגיה אתם היום?" והם 

בהלם. לא מאמינים שעד היום אני כמו אברך, מסוגל לדבר בלימוד. הם נהנים מאוד 

לשמוע את דברי התורה שלי. 

מכל מקום, נכנס אותו אברך לחנות, ומתברר שהוא תלמיד של ר׳ משה הלל הירש. 

אותו אברך, אדם בן 60, אמר לי: “מה עם תיירה ]תורה[, מה עם חברותא?" אמרתי 

לו: "נגעת בנקודה כואבת מאוד". הוא אברך ב׳סלבודקא׳, אמר לי: “בוא ניקח אותך 

לראש הישיבה". נסענו, נכנסנו לר׳ משה הלל, ואמרתי לו: “היום אני עובד. מה יהיה 

עליי? אני משקיע בעולם של חולין, מה יהיה עם העולם הבא שלי? מה לעשות?" ר׳ 

משה הלל שמע ואמר: “אל תיכנס למסגרת של שיעורים ל׳בעלי בתים׳ וכדומה, אלא 

תלמד כל לילה לבד. חצי שעה ביום אתה יכול?" אמרתי לו: “כן, אעשה את זה". 

בשלב מסוים שמעתי על המסגרת של ׳אחוות תורה׳ של הרב לייבל, והלכתי אליה. 

זה יש  יום מ־21:15 עד 22:30. לפני  אנחנו לומדים שם מסכת סנהדרין בעיון, כל 

לומדים דף יומי מ־8:45 עד 9:15. אני נמצא בשיעור הזה, למרות שאני לא מספיק 

40  יהודים שעובדים למחייתם, להבדיל מאברכים.
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לחזור על החומר. כששאלתי רב האם זה שווה, הוא אמר לי: “גם אם זה לא בעיון, 

צריך לעבור על הש"ס, צריך להכיר את הש"ס. גם אם זה ברמה שטחית, תכיר את 

הש"ס". 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

שיחות רבות מאוד. אנחנו מדברים על זה כל הזמן. אחת השאיפות הגדולות שלי 

היא לחזור להיות אברך. אני לא יודע איך היא מסתכלת על זה היום. אל תשכח 

אלא  בכוונה,  עושה  שאתה  משהו  לא  זה  המציאות.  כורח  זה  היום,  של  שהמצב 

משהו שאתה נדחף אליו. אתה רואה שאתה לא מצליח לחיות, אין אוכל, אין איך 

לשלם שכירות, ואתה נדחף לעבודה. 

להיות  יכול  החרדיות,  ההייטק  נשות  כמו  משכורת  מביאה  הייתה  היא  אם  אגב, 

ואני אביא 2,000  שהתמונה הייתה שונה: היא תרוויח 15 אלף שקלים מהייטק, 

שקלים מהכולל. היינו מסתדרים מצוין. אבל זה לא המצב. 

ואיך חשת מול עצמך בתקופה הזו?

לגזרים.  ליבי  את  קרע  פשוט  וזה  מאוד,  התייסרתי  מחשבה.  המון  בזה  השקעתי 

הייתי מצטער על זה כל יום, ממש ככה. 

יש  אחד  שלכל  להפנים  מקומי,  את  להבין  לי  עזר  תורה׳,  ׳אחוות  הזה,  הארגון 

מסלול שהקב"ה נותן לו. יש ספר שכתב תושב מודיעין עילית, ספר בשם ׳תורתו זה 

אומנותו׳. קראתי אותו מזמן, וכשהלכתי לכנס של ׳אחוות תורה׳ חילקו לכל אחד 

את הספר הזה. אני זוכר שהוא נתן לי ראייה אחרת על החיים. זה עזר לי לראות 

את הכול באור חיובי. כמובן שנזר הבריאה, והדבר הכי טוב, שכל אחד מייחל אליו 

זה   – אברך  לא  הוא  שאדם  קרה  וכאשר  אם  אבל  אברך.  להיות  זה   – בו  ורוצה 

לא סוף החיים. יש אחד שהקב"ה רוצה שיהיה בכולל וכך יעבוד אותו, ויש אחד 

שהקב"ה רוצה שיעבוד אותו בדרך אחרת. כל אחד והמסלול שהוא צריך לעבור. 

הדבר הזה נתן לי סוג של ׳מרווה לנפש׳.

אתה מתאר ממש ייסורי נפש בינך לבין עצמך

כבחור,  גם  פעם.  אי  לעבוד  שאצא  לרגע  חשבתי  לא  מאוד.  גדולים  ייסורים  כן, 
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כשאתה יושב עם גמרא ואתה יושב שעה־שעתיים, ואתה נהנה, אתה מבין שזה מה 

שעושה לך טוב בחיים.

הרבה פעמים ביני לבין עצמי חשבתי, “אולי עשו לך שטיפת מוח? אולי זה מה שעושים 

עכשיו לילדים שלך בחיידר? אולי מאבדים לך את ההנאה מכל דבר אחר ומנתבים 

אותך רק ללימוד?" ואני משיב לעצמי: “יכול להיות, אבל עדיין זה המצב, זו האהבה 

שלך". בישיבות מלמדים אותנו שמי שלא לומד הוא כישלון, הוא לא הולך בתלם. וזה 

גם משהו שצריך בדיקה. זאת אומרת, אני מבין שזו לא רק אהבה לתורה, אלא משהו 

שהורגלנו אליו. אבל הדברים האלה, שאולי נכונים באופן כללי, לא רלוונטיים לגביי. 

אצלי זה כן מגיע ממקום של אהבה לתורה. זה חיבור אמיתי לחלוטין. 

אז אולי אתה צריך לחיות בצמצום ולחזור לאהבה הגדולה שלך?

אם זה היה אפשרי, לגור בדירת ארבעה חדרים, למשל בירוחם או במגדל העמק, 

זה.  את  עושה  הייתי   – אברך  להיות  ולהמשיך  שכירות,  שקלים   1,500 ולשלם 

אגב, זו הייתה הכוונה שלי, זה מה שרציתי לעשות. אבל אשתי רוצה לגור באזור 

המרכז. דירה של ארבעה חדרים במקום שאני גר בו עולה בכל מקרה 5,000 שקלים 

שכירות. אני בן אדם מציאותי; זה לא משהו שיכול לקרות, שאני אלך לגור במגדל 

העמק ואמשיך להיות אברך. 

למה לא מציאותי?

אני לא יכול לעבור בגלל בת הזוג שלי. היא לא יכולה לקבל את זה. אדם שגר באזור 

המרכז, תגיד לו לגור באזור הפריפריה, הוא ישאל אם השתגעת. מה יש לו לחפש 

שם? אדם שהתרגל למשהו אחד ואתה נותן לו משהו אחר, זה לא ניתן לגישור.

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

דווקא לא היה להם קשה עם הדבר הזה. חמי אומנם אברך, אבל גם הוא חושב שמי 

שקשה לו – שיצא לעבוד. אין אצלנו את הדבר החברתי הזה שאסור לצאת לעבוד. 

זה לא קיים. 

הנורמות האלו יכולות לגרור אותך למרה נפשית. אני לא מדבר על העניין החברתי, 

אני מדבר על משהו שהגיע אחרי ששטפו אותך במשך כל כך הרבה שנים. כמה זמן 

אנחנו בישיבות? שנים. לימדו אותנו שזה דבר שהוא מהות החיים. ברגע שאתה 
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לא מגיע לזה, אתה סוג של כישלון. אני אישית לא מרגיש סוג של כישלון, אני כן 

מרגיש שבירת ציפיות כי זה היה החלום שלי.

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

חשבתי על מוצרי תינוקות ומשחקים חשמליים, גם משום שזה מאפשר לי להיות 

עצמאי, זו לא עבודה משמונה עד שלוש. וזה הצליח. 

האקדמיה לא עניינה אותך?

אני לא יודע. זה לא משך אותי אף פעם. אני מאוד פרקטי. אני יוצא כדי להביא 

פרנסה. חלק מהחבר׳ה שיוצאים מהכולל כדי לעשות תארים, הרבה פעמים עושים 

את זה כי הם רוצים לעשות וי על משהו, להרגיש שהם שווים משהו. אותי זה לא 

מעניין. אני יצאתי כדי להתפרנס ולא מעבר לזה. 

אבל הייתה לך הרגשה לא נוחה עם העבודה, שאפשר לומר שאינה מאוד מכובדת, 

או לפחות שאינה דורשת הכשרה? 

עניין אותי לבנות סוג של עבודה שהשאלה היחידה בה היא האם היא יכולה לספק 

ישן, אני עושה  גם כשאני  היום  לי כסף משמעותי, שאני לא אהיה תלוי באחרים. 

יום  לעבוד  תצטרך  ולא  אוהב,  שאתה  מה  את  “תעשה  חכם:  איש  פעם  אמר  כסף. 

אחד בחייך". זה משך אותי, וגם אני מרוויח כסף קל באופן יחסי. נניח, עכשיו חזרתי 

מקנייה ושילמתי באשראי. לא הסתכלתי כמה עלה לי, גם אם עלה 600-500 שקלים. 

למה? כי זה משהו שאני יכול להרוויח בשלוש דקות. לא צריך לכך יום שלם. מכרתי 

מוצר אחד, הרווחתי את הסכומים האלו. זה התחום שעניין אותי כי ראיתי שאפשר 

להרוויח בו. אני גם מנסה להתרחב למוצרים נוספים כל הזמן. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

לא היו לי קשיים. יש לי חוש מסחרי מאוד מחודד. לא חששתי ולא חשבתי לרגע 

להיות שכיר ולעבוד בשביל 5,000 שקלים. זה לא מתאים לאישיות שלי, לציפיות 

שלי.



מהכולל למכולת 76

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

אני לא רואה בזה משהו גרוע. היום אני מסתכל על הכול בצורה שונה, הכוללים 

על קלה  מי שמקפיד  לדעתי,  בעבר.  היו  לא  הם  ב־50 השנים האחרונות.  הופיעו 

לא  אני  היום   – לחיידר  שלו  הילדים  בשליחת  או  בלבוש  משתנה  ולא  כבחמורה 

רואה בזה משהו רע. 

ופעם?

לא הסתכלתי אף פעם על מישהו בעין רעה. צריך להכיר את האדם מבפנים לא 

מחיצוניות. אי אפשר לדון אנשים. 

ובכל זאת, עצם השאלה שלך לא נכונה, יש טעות ביסודה. אצלנו, כל מי שלא הולך 

בתלם נתפס כבעיה, ואז אתה שואל אותי מה דעתי וכו׳. אבל זו טעות. יש אנשים 

משהו  לא  זה  לעשות.  מה  אין  יכולים.  שלא  כאלו  ויש  היום,  כל  ללמוד  שיכולים 

שניתן להכללה. אתה שואל אותי מה דעתי על מישהו, אבל מאיפה אני יודע מה 

הסיבות שלו, מה היכולות שלו? אני אף פעם לא דן בן אדם. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

תקשיב, במסלול של לפני החתונה, זאת אומרת בישיבות, לא הייתי משנה כלום. 

אבל אולי אחרי החתונה כן הייתי הולך ללמוד איזה שהוא מקצוע שהיה נותן לי 

יותר מרחב. היום כעצמאי אתה יודע שבכל חודש צריך לרדת לך סכום מסוים. זה 

לא צחוק. אני צריך להשקיע הרבה מהחיים שלי סביב העסק. יכול להיות שהייתי 

עושה את זה שונה ואז יכולתי להשקיע יותר בלימוד תורה. 

חזרנו שוב לרצון שלך לחזור ללמוד תורה

נכון, אבל לא רק. אם יש לך מקצוע, יש לך גם יותר שקט נפשי. לעצמאי אין שקט 

 40 של  ירידה  שיש  שמעתי  חודש  לפני  בכלל,  ומתחרים.  פרסום  היום  כל  נפשי. 

אחוזים במכירות. לא רק אצלי, אצל כולם. גם אצל המתחרים שלי. זה לא פשוט. 

אם אתה עצמאי, אתה מרגיש את זה, לא כמו שכיר שלא מעניין אותו כלום, הוא 

מקבל את המשכורת שלו. 
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האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

לא. אני לובש שחור ולבן. ובשבת כובע וחליפה. ביום חול אני לא מגיע לזה. 

למה אני לא לובש חולצה צבעונית? ראשית, כי זה לא מעניין אותי. שנית, אנחנו 

חיים בעולם של מוסכמות חברתיות וקִטלוגים. למשל, אם מישהו מדבר איתך על 

המשיח, אתה מבין מיד שהוא חב"דניק. המוח שלנו מקטלג מיד כל דבר, ולי חשוב 

לא להיות מקוטלג. אם אני לובש חולצה צבעונית, אני מקוטלג. אני גם לא חושב 

שאני יפה יותר עם חולצה צבעונית. 

אני עדיין מחנך את הילדים שלי שתורה היא ערך עליון, ואף שהם רואים שאבא 

עובד, הם מבינים שאין סתירה. כשיגדלו הם יבינו עוד יותר שלפעמים החיים הם 

לא שחור ולבן. אני כמובן אשמח שאם הם יוכלו ללמוד – שילמדו. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

לא. ממש לא. אותן תפיסות עולם לגמרי. תמיד שמחתי ביום העצמאות. עד היום 

אני שמח. ככה גדלתי, שצריך להודות לה׳ על זה. אם המדינה קמה בידי רשעים או 

צדיקים, זה פחות מעניין. אתה חי פה, זו המדינה שלך. 

לראות סרט וכדומה היום, זה משהו שלא הייתי עושה פעם? חווית ירידה רוחנית? 

ברור. בלי צל של ספק. יש הבדל בין אברך שלומד בכולל יום שלם לאדם שיוצא 

לעבוד. מי שמשיב לך שאין הבדל – קח את הריאיון איתו וזרוק אותו לפח. גם בחור 

ישיבה שלומד כל היום, כשמגיע בין הזמנים ]תקופת החופש[ הוא מרגיש ירידה 

רוחנית. זה דבר פשוט. אגב סרטים לא תפסו אותי אף פעם. 

אז למה אתה מתכוון במילה ירידה?

אם פעם הייתי הולך לישון עם חידות תלמודיות בראש, ומנסה לפתור אותן לפני 

השינה – היום אני הולך לישון עם דברים אחרים. גם בענייני ראייה של מראות 

בעייתיים. באופן יחסי, כמובן. היום כשאנחנו בחו"ל, אני מסוגל לראות דברים שלא 

הייתי רואה פעם. 
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יגאל
“בגיל כזה אתה כבר לא יכול לשנות"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 44. אב לשישה. 

למדתי בישיבה קטנה במרכז, משם המשכתי לישיבה גדולה ומוכרת בירושלים. 

אבי כבר אינו בחיים. הוא עבד בהוראה. אשתי עובדת כמורה לחינוך מיוחד בחיידר, 

ואני מנהל חנות ששייכת לרשת פיצוחים ודברים מן הסוג הזה.

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

ברור שהיה לזה מקום מרכזי. גם היום יש לזה מקום מרכזי. בכל זמן שיש לי אני 

לומד שם עם אברכים  אני  חוזר מהעבודה.  ערב כשאני  כולל  לי  יש  ולומד.  יושב 

עונה  אני  לזה?"  לך אנרגיות  יש  “איך  יום שלם. אנשים שואלים אותי,  שלומדים 

להם שהייתי אברך כולל במשך 14 שנים, יש לי כוח. יותר מזה, אני מחכה ללימוד 

הזה כל היום.

גם כשאני עובד, יש לי קשר לתורה, ואני אוהב ללמוד. ראש הכולל הציע לי לקבל 

מלגה. אמרתי לו: “אני לומד לשמהּ, בלי מלגה". הוא הציע לי להיבחן ולקבל על זה 

מלגה קטנה. אני לומד שם את הדף היומי וגם משנה ברורה ו׳דרשו׳41 – כשיש לי 

זמן אני עושה את זה. 

ולומד. הוא היה  גם אבא שלי היה כזה. בכל שנייה פנויה שהייתה לו, היה יושב 

מוסר שיעורים ולומד בכולל ׳בעלי בתים׳42. אני חושב שמי שיוצא לעבוד לא צריך 

להזניח את הקטע התורני. זו התפיסה שלי. אני לא עושה את זה מהכרח, תמיד 

אהבתי ללמוד וזה עושה לי טוב. אני מחכה לזה כל היום. זה נותן לי הרגשה טובה.  

41  לימוד במסגרת ארגון ׳דרשו׳, שמפעיל מערך לחיזוק ועידוד לימוד התורה.

42  יהודים שעובדים למחייתם, להבדיל מאברכים.
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זה עדיין החלק המרכזי בחיים שלי. צריך לעבוד, אין ברירה, אבל לא מזניחים את 

הפן התורני.

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

ברור, רק בזכותה הייתי בכולל כל כך הרבה שנים. היא הסכימה לעבוד כדי שאני 

אוכל ללמוד. 

זה  אבל  היום,  חי  שאני  ממה  טוב  יותר  חייתי  אברך  שכשהייתי  להגיד  נדוש  זה 

נכון: הייתי יוצא יותר לחופשות בבתי מלון וחייתי טוב. אומנם אשתי עבדה קשה 

– לימדה שיעורים פרטיים, פה עוד הכנסה ושם עוד הכנסה – אבל אף פעם לא 

יודע שלא משנה כמה  הצטמצמנו. כשהייתי אברך לא חשתי צמצום. אתה בטח 

אתה מרוויח, העיקר שיש ברכה בכסף.

כמה שנים למדת בכולל?

14 שנים. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

אהבתי מאוד את הלימוד, ולכן גם היום אני יושב ולומד. גם לאשתי זה חשוב מאוד.

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

תשובה מוזרה: לא יודע. פתאום מצאתי את עצמי בחוץ. בלי תכנונים. 

איך זה יכול להיות? הרי היה לך כל כך טוב

בכולל האחרון, הייתה לי חברותא מצוינת במשך כמעט שש שנים. בשלב מסוים 

ראש  זמן,  באותו  בדיוק  חברותא.  לי  הייתה  לא  ואז  יום,  לחצי  משרה  קיבל  הוא 

הכולל שלי סיפר שהוא פותח ישיבה, והוא ביקש ממני שאלמד עם בחורים בישיבה 

החדשה באותן שעות של הכולל. אפשר היה לחשוב שהוא עושה לי טובה, אבל 

התברר שזה לא היה ממש ככה. התחלתי ללמוד עם בחורים ברמה נמוכה מאוד, לא 

ברמה שאני מכיר. זה כמובן פגע בי והוריד אותי מאוד.  

יום אחד באותה תקופה התקשר אליי גיסי ואמר לי: “יש לי משרה בשבילך באחד 
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מארגוני החסד הגדולים". הוא שמע מאחותי, אשתו, שאני לומד עם בחורים ולא 

מרוצה, והוא הבין שכביכול אין לי כבר כולל. העבודה הייתה הסעת תרופות לחולים 

ודברים מן הסוג הזה. הייתי שם שנה וברחתי. לא שילמו טוב והעבודה הייתה קשה. 

שילמו שכר מינימום. אם אני כבר לא לומד, אני לא רוצה לקבל שכר מינימום... ואל 

תשכח שיש לי כבר חמישה ילדים.

ואז, שנה אחר כך, הגיע טלפון ממנהל הרשת של הפיצוחים, בחור חרדי שהציע לי 

לנהל חנות קטנה שלו באזור מגוריי. לקחתי את זה, ואני שם כבר שש שנים. לכן 

אמרתי לך שזה לא היה מתוכנן, שזה קרה פתאום. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה. האם התייעצת עם רב? 

לא דיברתי עם אף אחד. לאשתי בשלב הזה כבר לא היה אכפת. או יותר נכון, היא 

כבר לא יכלה להגיד לי לא. היא הבינה שזה לא מה שהיה פעם. 

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה? 

שום דבר מיוחד. מבחינת הקהילה הכול נשאר אותו דבר. התפללתי בבית כנסת של 

אברכים ובבית כנסת של ׳בעלי בתים׳ ולא הרגשתי יוצא דופן, לא בזה ולא בזה. 

מול בני המשפחה לא הייתה בעיה. קיבלו את זה כרגיל. אבא שלי היה מחנך אותנו 

ואומר לנו בתור בחורים: “גם אם יוצאים לעבוד, אין לי בעיה, אבל לא לאבד את 

הצלם של ׳בן תורה׳. זה מה שחשוב". 

מה זה אומר?

לא להזניח את התורה. כשיש לי זמן אני לומד בבית. אני לא יושב בכורסא וקורא 

עיתון. אני תמיד פותח ספר ולומד, למרות שאדם חייב לעבוד – התורה היא העיקר, 

לא הכסף – זה המוטו שלי בחיים. לא פרקתי עול מעליי, יש כאלו שיוצאים לעבוד, 

מפרקים את כל הבית, מתחילים להתלבש ככה, מתחילים לשלוח את הילדים לכל 

מיני מקומות...
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איך באמת קוד הלבוש שלך?

אני הולך לתפילות עם כובע וחליפה. ביום חול אני אומנם בלי כובע, אבל בשבת 

׳בן  ואז מפרקים כל צלם של  יוצאים לעבוד  ודאי שעם כובע. יש בעיה שאנשים 

הם  שיעורים  תפילות,  הן  תפילות  מתנהג.  אני  ככה  לא  חונכתי,  ככה  לא  תורה׳. 

שיעורים. לא צריך לפרק הכול אם יצאת לעבוד.

חורב  תורה  לתלמוד  הילדים  את  לשלוח  התחילו  לעבוד,  שיצאו  חברים  לי  יש 

האישה  גם  קטֵנה.  והכיפה  צבעוניות  חולצות  עם  והולכים  מודרני[  תורה  ]תלמוד 

לא הולכת כמו שהלכה קודם. פרקו כל עול, הם עוד יכולים להגיע לממ"ד ]חינוך 

ממלכתי־דתי[. אין להם צלם של ׳בן תורה׳, יש ירידה רוחנית אצלם, האישה הולכת 

בלי גרביים והיא מורידה פה ומורידה שם. גם הדיבור הוא כבר לא אותו דיבור. אני 

מתבייש להיות איתם בקשר, למשל אני כבר לא אוכל איתם סעודות בשבתות כמו 

בעבר.

למה?

שונות.  ברמות  כמובן  זה  דבר.  אותו  לא  כבר  זה  הדיבור,  הסגנון,  שלהם,  השפה 

לא כולם הולכים לקצה, אבל יש משפחות שאתה בא אליהם ואתה נכנס אליהם 

הביתה, ומה אתה רואה? כל העיתונים – ממעריב ועד משפחה, כולל הכול – ידיעות 

אחרונות, ישראל היום וכו׳. אל תאבד צלם. לא טוב לך? אתה צריך פרנסה? זה לא 

אומר שצריך לפרק הכול.

יש כאלה שזה לא אכפת להם, ויש כאלה שאומרים: “למה עשיתי כך?" ומצטערים. 

אבל ׳סוף מעשה במחשבה תחילה׳. אין שום סיבה שאדם שרוצה להתפרנס בכבוד 

יצטרך לרדת ברוחניות.

זו אחת הסיבות שרצית עבודה כזו, חנות באזור דתי?

זה מה שהציעו לי. אז לא הייתה לי התלבטות. אם היו מציעים לי עבודה במקום 

חילוני, אני מאמין שלא הייתי מעוניין. 

נחזור לרגע לעניין הלבוש. מה רע בחולצה כחולה?

מה רע בחולצה לבנה? נשאל ככה. לפעמים אשתי אומרת לי: “אתה הורס חולצות 

בעבודה, אולי תלבש חולצה עם שלושה כפתורים ]חולצת פולו[ מכובדת?" אמרתי 
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לה: “זה לא נעים". אמרתי לעצמי שזו הרגשה לא טובה. לא יודע להסביר... יש לי 

חולצות יוקרתיות כאלו בארון, ואני לא הולך איתן. אני מודד אותן לפעמים ולובש 

אותן רק בפורים. ביום־יום לא נעים לי מעצמי. אני גם לא רואה בזה שום עניין. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

ושוב  נרשמתי  פעם  עוד  ואז  והתחרטתי,  ל׳אחיה׳43  נרשמתי  חינוך,  על  חשבתי 

התחרטתי. כולם אמרו שמתאים לי להתעסק בהוראה: סבא שלי היה מורה, אשתי 

מורה, ההורים שלי מורים.. 

אז למה לא?

אותי  ייקח  מי  אלמד,  אני  “ואם  לאשתי:  אמרתי  מדי.  מאוחר  שזה  מרגיש  אני 

אפשר  איך  אגב.  אותי  מצחיק  זה  ניסיון".  עם  מישהו  מבקשים  תמיד  כמתחיל? 

להתחיל אם צריך תמיד ניסיון? הרי צריך להתחיל מאיפה שהוא. 

זה ייאש אותי. אני בן 39. גם אם אלמד ואוציא תעודה, מה אעשה איתה? אתלה 

אותה על הקיר?

לא  הוא  בחיים  שלי  שהייעוד  מבוזבז,  שאני  לי  שאומרים  קליינטים  מלא  יש 

לקוחות קבועים  כמה  יש  לא מכחיש.  אני  לזה.  מודע  אני  לבנים.  גרעינים  למכור 

שאומרים לי: “מה אתה עושה פה? זה לא מקום בשבילך. תקום ותלך". יש משבר 

גיל הארבעים? זה כנראה נמשך עוד כמה שנים אחרי. לגבי היכולות שלי, ברור לי 

שאני יכול יותר. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

בהחלט כן. זה נכון. קשה לי. מדי פעם אני חושב על זה. לא כל יום, אבל כשמישהו 

זה. אני לא ממצה את היכולות  לי – ברור שזה עולה. אני לא מכחיש את  אומר 

שלי. אחרי שעבדתי בארגון חסד ופרשתי, הייתי בלי עבודה וחתמתי על אבטלה. 

אז אמרתי: “נראה מה קורה". אבל אתה יודע איך זה, אתה בביִּצה שלך, אתה לא 

43  מכון חרדי להכשרת מורים.
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שם לב שהזמן עובר. אני כבר שש־שבע שנים שם ]בחנות הפיצוחים[. אני מרגיש 

שאני יכול לעשות דברים אחרים, אבל היצר הרע אומר לי: בגיל כזה אתה כבר לא 

יכול לשנות. 

ולחזור לכולל?

אני חושב על זה לפעמים. 

לפי מה שסיפרת לי, דווקא בכולל חיית טוב מבחינה כלכלית

נכון, אבל אני במקום אחר עכשיו. למשל, הייתה לי משכנתא קטנה ועכשיו קניתי 

בית גדול ונכנסתי למשכנתא חדשה וגדולה. זה כבר משהו אחר. 

אם מישהו יגיד לי “קח את הכסף שאתה מרוויח ותחזור ללמוד" – ודאי שאחזור. 

אני מוכן להתחייב על זה. זה לא מן השפה ולחוץ. אבל עכשיו לחזור לכולל ולהרוויח 

2,000 שקלים – אני כבר לא יכול. יש לי כבר בן בשידוכים שצריך להתחתן, ויש 

כמו  אבל  אחורה.  לחזור  יכול  לא  אני  עליה.  שסיפרתי  המשכנתא  את  כמובן  לי 

שאמרתי, אם מישהו מחזיר לי את הכסף, ודאי שאני אחזור לכולל. אני יודע שיש 

כאלו שגם אם יתנו להם מיליון דולר, הם לא מסוגלים לחזור לכולל. אבל אני יכול 

לחזור, חד־משמעית. יותר מזה, גם אם נותנים לי 1,000 שקלים פחות ממה שאני 

מרוויח היום – ברור שאני יושב ולומד. גם אשתי יודעת את זה. 

קשה לך עם העבודה הנוכחית

חסר לי סיפוק עצמי, סיפוק נפשי. אבל זו דרכו של עולם: היצר הרע עובד ומוריד 

לך את החשק. רציתי ללכת ל׳אחיה׳ ללימודי ערב בתחום החינוך פעמיים בשבוע, 

היום.  כל  שם  נמצא  לבד,  הייתי  במקומי.  בחנות  לעבודה  סידור  לי  היה  לא  אבל 

אמרתי לאשתי: “מי יחליף אותי פעמיים בשבוע? אף עובד או עובדת לא יסכימו 

לבוא פעמיים בשבוע". זה לא כסף משתלם. אף אחד לא יעזוב עבודה קבועה כדי 

לעבוד אצלי פעמיים בשבוע ולהרוויח 1,000 שקלים בחודש. אין ספק שזה קושי 

שמנע ממני ללכת ללמוד.
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מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

לא היו קשיים מהסוג הזה.

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

הייתי אומר להם את מה שאבא שלי אמר לי: “לכו לעבוד אבל תשמרו על צלם של 

׳בן תורה׳ – תפילות במניין, בית של תורה, שפה של תורה".

גם אם הבן שלי היה הולך לצבא ומתייעץ איתי על כך, הייתי אומר כן. חד וחלק. מה 

עדיף, שיהיה ברחוב? עדיף שיהיה שם ושיחנכו אותו. 

אם אדם מרגיש שהוא לא יכול ללמוד, שילך לעבוד אבל גם יקבע עיתים לתורה. 

אם אדם לא מסוגל להתיישב לשעה של לימוד, זה סימן שההסברים שלו ליציאה 

לעבודה הם רק תירוץ. מבחינתי זה המבחן.

מישהו אומר לי: “אני עובד כל היום ומגיע מהעבודה עייף". אני אומר לו: “יש לך זמן 

להגיב לווטסאפ לכל שטות, אז למה לא ללימוד?" לי למשל יש טלפון כשר. אם אני 

צריך מיילים, יש לי אפשרות לכך בקופה הממוחשבת בחנות. אין לי לא אינטרנט 

ולא ווטסאפ. אני שונא את זה, אני לא אוהב את זה.

למה?

זה לא קשור רק לדת. אני שונא שאנשים מתמכרים למשהו. זה הורס כל חלקה 

טובה, בלי קשר לדת. אם אדם מתמכר למשהו זו מחלה שאין לה תקנה. אנשים 

הולכים למסעדות. אתה רואה זוג יושב במסעדה וכל אחד יושב עם הווטסאפ שלו. 

זה נורא. באתם לדבר על נושאים מסוימים, לצאת יחד, וכל אחד בטלפון שלו. אני 

יושב עם אחי ועם גיסתי, וכל אחד בפינה שלו, כל אחד בטלפון שלו, אין ביניהם 

שום קשר. אנשים אומרים לי שהם שולטים בעצמם, אבל זה בכל זאת ממכר, זה 

לא עניין של דת. 

אתה גם מסתכל היום על טלפונים. הכול קיצורי מילים ושגיאות כתיב. אנשים כבר 

יודע  לא  והוא  נייר,  דף  לו  תן  בהודעות קצרות.  הכול  כותבים  לכתוב,  יודעים  לא 

לכתוב. מנהל הרשת שלנו רצה לקנות לכל חנות טאבלט כדי שההזמנות יישלחו 

דרכו. אמרתי לו שאני לא מסכים. יש לי אופציה של מיילים, זה מספיק. לבסוף 
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הסכמתי, אבל אמרתי לו: “אני מודיע לך מראש, בלי קבוצות ובלי כלום. נטו הזמנות 

ועדכונים". 

אני כמעט לא נוגע בטאבלט. אי אפשר לקרוא שם שום דבר, הכול מוגן. אין לי מה 

להתמכר לזה. אם אני באמת רוצה משהו, אני יכול לראות חדשות במחשב, אני לא 

מתבייש. אבל לא בפלאפון ובעבודה. גם בבית, הילדים שלי לא נוגעים במחשב, יש לי 

הגנות וחסימות. אני רואה לפעמים תקצירים של משחקי ספורט, אני לא כזה צדיק 

גדול. אבל יש דברים שבשבילי הם גבול. ואם הילדים רואים, זה רק בהשגחה מלאה.

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

יכול  תורה.  ולמדתי  ישבתי  הכול  אחרי  כולל.  אברך  שהייתי  אתחרט  שלא  ברור 

להיות שהייתי יכול לשלב גם וגם, עבודה תורנית עם עבודה שאינה תורנית. 

ומה לגבי לימודי ליבה?

בבית הספר שלמדתי בו למדו גם חשבון וגם אנגלית. זה היה בית ספר חרדי, אבל 

למדנו חומר של משרד החינוך כמו בממ"ח ]חינוך ממלכתי־חרדי[. אשתי שואלת 

אותי איך אני יודע אנגלית כל כך טוב, והתשובה היא שלמדנו שם הרבה דברים 

יודע  אני  לקרוא,  יודע  אני  אנגלית,  עם  להסתדר  יכול  אני  מאוד.  גבוהה  ברמה 

גבוהה – משוואות  ברמה  גם חשבון  למדנו  לפי ההוראות.  מוצר חשמלי  להפעיל 

עם נעלמים, אלגברה. אני חושב שאין שום בעיה בדברים האלו, הייתי שמח שגם 

הילדים שלי ילמדו את זה. 

האם הילדים שלך בממ"חים אם כך?

לא. זו שאלה קשה. יכול להיות שהייתי שולח אותם לשם אם היינו חוזרים אחורה. 

אני חושב שזה הפסד גדול שילדים לא יודעים לכתוב בלי שגיאות, כמו להכיר את 

ההבדל בין שלוש לשלושה, ארבע לארבעה. 

ובישיבות, היית מכניס לימודי ליבה?

לא. מי שרוצה, שילמד אחרי החתונה כמו שעושים היום. ישיבות הן ישיבות. 

יש לי אח, למשל, שהיה אברך לא הרבה זמן, והלך ל'שח"ר כחול' ]פרויקט לשילוב 
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חרדים בחיל האוויר[. הוא היה מאוד מוצלח שם, עד שביקשו שיחתום קבע. הוא 

לא רצה, והלך לעבוד באזרחות, והיום הוא בתפקיד בכיר מאוד. לפני חודש הוא 

קודּם להיות מנהל מחלקה. אתה מבין? הוא למד בישיבה, התחתן, והחליט שרוצה 

לעבוד. בבקשה. אף אחד לא מונע ממך. 

ומה איתך?

החלום שלי הוא להיות רופא. ומה זה יעזור לי? 

וחצי או שניים, לא כולל  ילד  אני בן 44. חילוני בגיל הזה הוא במקרה הטוב עם 

הכלב. הוא יכול לצאת לאיטליה ללמוד רפואה ולחיות שם במשך שנה. יש מקומות 

שאין בעיה שאשתך תהיה לבד ולא תראה אותך במשך שנה. אצל חרדים זה לא 

המשפחתי  המבנה  יותר.  ואולי  ילדים  חמישה־שישה  עם  הזה  בגיל  אנחנו  ככה. 

אצלנו בנוי אחרת.

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

אותו דבר. המוסדות האלה לא מועילים אף פעם. הם עצמם לא מכירים במוסדות 

שלהם, אז אני אכיר? יום העצמאות מתבטא אצלי בכך שיש לי חופש מהעבודה. 

לא שיניתי את היחס אליהם. אם כבר, שיניתי את היחס שלהם כלפי חרדים. אמר 

לי פעם מישהו בצחוק: “חשבתי שחרדים יותר גרועים, אני רואה שזה לא כך". יש 

לי לקוחות חילונים שחוזרים אליי ואומרים, “אנחנו בכוונה קונים אצלך". יש למשל 

אדם שקונה אצלי, אדם שאני יודע שאוכל ביום כיפור, אבל כשהוא בא אליי הוא 

שם את היד על הראש ומברך. 

האם חווית ירידה רוחנית בעקבות היציאה לעבודה? 

שום דבר. אני אגיד לך משהו יותר מעניין: כשהייתי אברך היה לי יותר זמן, ועכשיו 

יש לי פחות. עכשיו אני גומר את העבודה בשבע בערב, הולך לכולל, ואחרי הכולל 

אני כבר הולך לישון. כשהייתי אברך היה לי יותר זמן. יכולתי למשל לצפות במשחק 

ספורט. עכשיו אין לי זמן כי אני בכולל ערב. 

דרך אגב, אני גם מראה לבת שלי תקצירי משחקי ספורט. אני לא רוצה שהם ימצאו 
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נגד הלבנים׳. לא סוגר  ׳הצהובים  מתחת לשולחן. אני מראה לה את התקציר של 

אותם ולא סוגר להם את העיניים, כי אם אתה אומר לילד ׳לא לא לא׳ – זה יוצא 

משליטה והוא יראה מה שהוא רוצה בלי שתדע מזה. הם יכולים לראות, ואני יודע 

מה היא רואה ומה היא לא רואה. אני לא כזה פנאט, אבל צריך להחזיק בית של 

תורה, תפילה, לימוד, דיבור. הכול נראה אחרת. כמו שאמרתי לך, לא כל מי שהולך 

לעבוד צריך לפרק את הבית ולשנות את הבית. זה לא סותר. 
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רפאל
“אם הייתי עורך דין, היו מכבדים אותי"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

גננת ואבא  אני בן 34, אב לשבעה. למדתי בישיבות ליטאיות מוכרות. אמא שלי 

שלי רב שכונה מוכר באזור הצפון. חמי וחמותי חוזרים בתשובה: חמי אברך, חמותי 

עובדת בכמה מקומות. אשתי גננת לילדים עם צרכים מיוחדים. 

אני עובד כטכנאי מכונות כביסה. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

אני לא חושב שהיה חינוך למשהו חוץ מזה... אני לא מתכוון לומר שלא היה חינוך 

למידות טובות וכו׳ – אבל ככלל, החינוך היה בעיקר לזה, לחיים של תורה. 

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

פתאום  ומה  ללמוד  ׳רק  הסמינר,  של  הדקלומים  עם  באה  אשתי  שכן.  חושב  אני 

כמעט  אפילו  החיים...  עם  גמיש  להיות  שצריך  אמרתי  דווקא  ואני  וכו׳׳,  לעבוד 

הורדתי את השידוך ברגע שזה היה מלחיץ מדי.

היא הייתה כזו צדיקה?

לא. אלו דקלומים של סמינר. אני כן חושב שבאופן כללי עדיף שהאישה תמיד תהיה 

באיזשהו מקום יותר חזק מהגבר ברוחניות. זה טוב לילדים שיש אמא שמסורה יותר 

לנושא של היידישקייט. אבל עדיין בין הדיבורים למעשים יש פער. זה ברור שאם 

אישה מגיעה ואומרת לך מראש שהיא רוצה פתיחות ורוצה סרטים – תדע שהמצב 

גרוע. אבל אם יש אחת שאומרת שהיא רוצה בית של תורה ורק ללמוד – אז הכול 

בסדר. היא בעצם לא אומרת איפה היא נמצאת אלא איפה נמצאות השאיפות שלה. 
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היה לה רצון שתלמד?

בן אדם שיושב ולא חסר לו כלום והוא מדבר על חיים של תורה – זה יפה מאוד. 

השאלה היא עד כמה הוא ימשיך להגיד את זה גם כשאין אוכל ואין בגדים. פה הוא 

נמדד. ׳לשבת על סיר הבשר׳ ולדבר על התמסרות לתורה – זה יפה מאוד, אבל זה 

לא תמיד עומד במבחן במציאות. 

כמה שנים למדת בכולל?

הייתי שש שנים בכולל. למדתי בכולל של ׳מיר׳ ואחר כך בכולל הלכה. האם השאיפה 

שלי להיות תלמיד חכם? כן. אבל להיות רב זה מקצוע, צריך לדעת להתעסק עם 

צעיר.  מגיל  כבר  לזה  והגיסים שלי אברכים, אבל הם התאימו  כל האחים  ציבור. 

אבא שלי, שהוא רב שכונה, כבר בגיל צעיר היה פוסק. 

האם אהבת את הלימוד? 

כן, בהחלט. הוא נתן לי, אפשר לומר, טעם לחיים, אם כי מאז ומעולם הייתי צריך 

לעשות משהו בידיים, להיות עסוק במשהו. אני לא יכול רק ללמוד. 

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

קודם כול ההתמודדות הייתה עם ההתעסקות בידיים. אני חייב לעשות דברים, ליצור, 

גם  קטן.  שהייתי  מאז  ומעולם,  מאז  היה  כך  משהו.  לעשות  לשבור,  לתקן,  לבנות, 

כבחור הייתי חייב לעסוק בבנייה, לעבד את האדמה, לשתול עצים ולעשות דברים. 

כשההתמודדות הייתה רק עם הצורך הזה, עוד יכולתי להסתדר. אבל ברגע שהגיעה 

גם התמודדות כלכלית והיה לי קשה איתה – אז כבר יצאתי לעבוד בלב שלם.

אני בטוח שזה קשור לעוד דברים. לפני שיצאתי, כשהייתי בכולל, הביטחון העצמי 

שלי היה הרבה יותר נמוך. היום הוא הרבה יותר גבוה. אחרי שש שנים של עבודה 

למדתי לעמוד על שלי. אנשים צריכים אותי, והביטחון העצמי שלי גדל. 

כשאתה אברך ואתה צריך מבחינה כלכלית לעשות עוד 1,000 שקלים מפה ומשם, 

יודע לעשות את זה. מה אתה עושה?  ואתה חלש ובלי ביטחון עצמי – אתה לא 

אתה צריך ללמוד עם אנשים, ללמוד עם ׳בעלי בתים׳44 ודברים כאלו – חלטורות 

44  יהודים שעובדים למחייתם, להבדיל מאברכים.
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תורניות – והן לא מתאימות לאנשים עם ביטחון עצמי נמוך. מה שאני עושה מתאים 

לביטחון עצמי נמוך כי זו עבודה ריאלית. 

אם נסכם, לשאלתך, גם ההרגשה שאני חייב ליצור וגם עניין הפרנסה – השילוב 

הזה הוליד את היציאה לעבודה. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

דווקא  היא  לי,  טוב  זה  שנפשית  ראתה  כשהיא  בעיה.  שום  היה  לא  אשתי  מצד 

שמחה שאני יוצא. 

ההורים שלי, ההורים של אשתי – כולם עודדו. 

כולם מבינים את המהלך הזה, שצריך  זה אחרת. לא  והסביבה  אבל עם החברים 

לצאת לעבוד. “אבא שלך רב, מה אתה צריך לצאת?" במיוחד שגם הייתה לי דמות 

של אברך שלומד, לא מישהו מהרחוב, לא אברך שמסתובב.. 

אנשים – נשבה מהם רוח של תימהון ופליאה: למה אתה עושה את זה? לא מתאים 

לך! 

ומה עשית עם זה?

לא יותר מדי. היו קטעים שהייתי מתבייש קצת. למדתי להתמודד עם זה. הרגשתי 

שהם מסתכלים עליי שאני לא מממש את הציפיות. אם אתה שואל אותי, עד היום 

אני לא מבין איך יצאתי לעבוד ולא התביישתי מהסביבה, אבל הסיפוק שזה נתן לי 

היה שווה כל תגובה. 

ובכל זאת, איך התמודדת עם זה?

לא יודע. באיזה שהוא שלב הבנתי שאנשים פחות מתייחסים לנושא של העבודה 

עצמה, אלא לסוג העבודה. אם הייתי עורך דין, אנשים היו מכבדים אותי. אבל ברגע 

שאתה עוסק בעבודת כפיים, אצל רוב האנשים זה נחשב בזוי. 

אצל האברכים יש עולם של שקר. אם אתה צווארון לבן, אתה יותר מכובד. אם אתה 

עובד בעבודת כפיים, זה יותר בעייתי. אתה יכול לראות את מי מקבלים בחיידרים 

ואת מי לא. 

זה מוזר. לצורך העניין, אני ועוד חבר יצאנו לעבוד במקביל, ובכל זאת את הבן שלו 
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יקבלו לחיידר כיוון שהוא עורך דין, ואת הבן שלי לא יקבלו. מי שעובד במקצוע 

מכובד כמו מהנדס, הוא מקובל. אבל אם הוא טכנאי מקררים ומכונות כביסה, אז 

לא. זה מפריע לי, כן, כי אצלנו החרדים אנחנו מצפים לאמת אחרת, ליושר אחר.. 

מרגע שתפסתי את זה – זה עזר לי עם הקושי הסביבתי, כי הבנתי איך זה עובד. 

גם אבא שלי עזר לי בזה. הוא כל הזמן טפטף והסביר לי שאדם עושה את מה שהוא 

כל  וללמוד  לי לשבת  ראה שקשה  להסתכל מסביב. אבא שלי  בלי  בעולם  עושה 

הזמן, והוא היה שלם לחלוטין עם זה שאני יוצא לעבוד. 

איך הסתדרת באמת מול הרישום לחיידרים של הילדים?

שנה אחרי שיצאתי לעבוד הלכתי לרשום את הילד לחיידר, ושם קיבלתי את הבום 

של ׳לא רוצים להסתכל עליי׳. יכול להיות שאם הייתי לוחץ ונלחם, זה היה עוזר. 

אבל אני לא אחד שנלחם, בטח לא כדי להכניס את הילד למקום שלא מתאים לו. 

באותו זמן חבר בכולל פתח חיידר, ואז זה היה משמיים בדיוק בשבילי. ברור שהם 

עשו צרות בגלל העבודה. בגלל הסוג של העבודה. שוב, אם הייתי מהנדס זה היה 

משהו אחר, במיוחד אם הייתי מפורסם בעיר. 

אבא שלך ]רב שכונה באזור הצפון[, לא יכול לעזור?

אין לו כוח פוליטי. אם אין לך כוח פוליטי זה באמת לא עוזר כשצריך. אף אחד לא 

סופר אותך. מילה של עסקן בעירייה שווה הרבה יותר מתלמיד חכם. 

וכל אחד  וגם הבנתי עוד דבר: מוסד הוא עסק פרטי,  אני לא כועס על אף אחד, 

רשאי לעשות בעסק שלו מה שהוא רוצה ולקבוע את הקו שלו. אף אחד לא חייב 

לי כלום. 

נכון שיש בחברה החרדית בכללותה הרבה דברים שצריך לשפר, אבל זה בסדר ואני 

לא כועס. הבנות שלי לומדות עם בנות אחרות והן לא מקלקלות אף אחת...

עבודת כפיים היא לא משהו מעט מבזה, סליחה על הביטוי, בינך לבין עצמך?

כן. כמו שאמרתי לך, העבודה היא בשביל בריאות הנפש, ובשביל זה לא צריך יותר 

מדי. בשביל בריאות הנפש אני צריך שעתיים עבודה ביום, לא יותר. כשאני מוצא 

את עצמי עובד שש שעות, אני מרגיש שיכולתי ללמוד תורה במקום זה. 

הבעיה היא שאני לא יושב בחנות, ולצורך העניין פורט כספים, ואז אני יכול להחליט 
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שאני פורט מ־10 בבוקר ועד 12 בצוהריים, ואחר כך סוגר את החנות והולך ללמוד. 

העבודה שלי כטכנאי מכונות כביסה היא דינמית מאוד. יש ימים שאין עבודה, ואז 

אתה צריך להשלים ביום אחר יותר שעות, זו לא עבודה מסודרת. אז בהחלט הרבה 

פעמים יש תחושה לא קלה. במקרים האלו אני מסתכל על יום המוחרת ולא אחורה. 

ואם זו הייתה עבודה יותר מכובדת?

לא בטוח. עדיין התחושה הפנימית היא אותה תחושה. זה לא קשור רק לעבודת 

כפיים אלא לעצם העניין של לעבוד הרבה שעות. זה גורם לתחושה לא נעימה. היום 

ברוך ה׳ אין לי את זה. בתחילה התחושות האלה הופיעו יותר, כנראה בגלל האנשים 

שמסתכלים עליך מסביב, ובשלב מסוים אתה גם מקבל מהם תגובות. ומשום שלא 

היה לי ביטחון עצמי, כמו שסיפרתי, זה הפריע לי. גם היום אני לא יכול להגיד שאני 

אפילו  ציבוריים.  במקומות  לעבוד  אוהב  לא  אני  היום  גם  לחלוטין.  בנוח  מרגיש 

הורדתי סוג מסוים של עבודות בגלל זה. אני לא עובד למשל במוסדות, בין היתר 

כי אני מרגיש שזה לא מכובד. אני עובד בעיקר בבתים פרטיים, כי אם רואים אותך 

עומד באמצע מקום ציבורי ומפרק מכונת כביסה, זה לא ממש מכובד. 

האם התייעצת עם רב?

עם אבא שלי.

האם פנית למקום כמו 'קמח'45 שיעזור לך ביציאה?

הייתי במרכז החרדי להכוונה מקצועית, עשיתי התאמה לפני שלמדתי את הקורס 

לי שאני מתאים  ואמרו  לי התאמה, אבחנו אותי  ותנורים. עשו  מכונות  לטכנאות 

“אתה  לי:  אמרו  שלי.  העצמי  הביטחון  על  לעבוד  צריך  ושאני  כטכנאי,  לעבודה 

להיות  רוצה  עצמי. אם אתה  ביטחון  לך  אין  כי  ולא עצמאי  להיות שכיר  מתאים 

עצמאי, אתה צריך לעשות קואצ׳ינג כדי לעבוד על זה". 

ואכן בשנה האחרונה אפילו הפסדתי כסף כי לא ידעתי לדרוש את מה שמגיע לי. 

אבל לאט לאט למדתי את זה בדרך הקשה, הייתי חייב ללמוד את זה בכוח. החיים 

לימדו אותי, והיום יש לי הרבה יותר ביטחון. 

45  קרן שמציעה למגזר החרדי סיוע בתחום התעסוקה.
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האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

כן, זה עדיין קשה בכל יום. אתה יודע, דיבורים על השילוב של לימוד תורה ועבודה 

הם דיבורים יפים מאוד, אבל לא תמיד זה מצליח. 

אתה לומד כל יום?

משתדל. כל יום יש לי חברותא ואני משתדל ללמוד גם מחוץ לחברותא. 

יש תחושת החמצה?

יש ואין. הרבה פעמים אני מנסה לחשוב אם יכולתי לעשות אחרת. מצד שני, לא 

בטוח שהיה טוב לי לבחור במסלול אחר. 

אני אסביר לך את זה בצורה אחרת: יש ימים שאני קם ללמוד תורה אבל הנפש 

שלי לא מסוגלת, אני בעצבות. אז אני מחפש לי איזו עבודה, אני עושה משהו, ואז 

אני מקבל שמחה והולך מיד ללמוד. העבודה נותנת לי בריאות הנפש. לכן כשאתה 

שואל על החמצה בכל מה שקשור ללימוד תורה, אני מחזיר את זה לפרופורציות. 

עבדתי  לא  אם  טוב  וללמוד  להתרכז  מסוגל  לא  אני  שביום־יום,  ויודע  מבין  אני 

ועשיתי פעולות. 

אתה אומר: אני לא יכול להילחם בנפש שלי

בדיוק.

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

החלטתי שאני יוצא. למה? אני עוד לא יודע. אמרתי לעצמי: אתחיל לחפש. היה 

ברור לי שזה משהו בתחום הידיים.

לשעה.  שקלים   25 והרווחתי  חודשים,  כמה  במשך  דפוס  בבית  לעבוד  התחלתי 

עבדתי שלוש שעות ביום במקביל לכולל. ראיתי שיש לי ידיים טובות ושאנשים 

יותר, אז התגלגלתי להיות חבר של טכנאי מכונות כביסה.  אחרים מרוויחים יפה 

התלוויתי אליו והוא לימד אותי את העבודה. עשיתי קורס של טכנאות ועדיין לא 

היה לי את האומץ. אז התחלתי להיות איש תחזוקה, והרווחתי 40 שקלים לשעה. 
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ואז הבנתי שאני חייב לצאת לעבוד בתור עצמאי כיוון שאז אני ארוויח הרבה יותר. 

התחלתי לעבוד אצל מישהו, הרווחתי יותר, ואחרי כמה חודשים התחלתי לעבוד 

לבד.

אם כבר הלכת ללימודים, למה לא ללימודי מחשב, למשל? 

משום שאני לא יכול לשבת יותר מדי, לא מושך אותי לשבת מול מחשב או לחלופין 

ועבודה  טיפול  גם  בשטח.  לזוז  אותי  מעניין  יותר  כאלה.  ודברים  תוכניות  לתכנן 

סוציאלית לא מושכים אותי. לא מעניין אותי להתעסק עם אנשים ולדבר יותר מדי 

עם אנשים. זה לא בשבילי. 

כשאני טכנאי, אני יודע שבעוד חצי שעה הלקוח יגיד לי ׳להתראות׳, וזה בסדר. אני 

עובד עם עצמי ויש לי את השקט שלי. לפעמים אני צריך לגשר בין אנשים בענייני 

עבודה ואני מסתבך בזה. אני מכניס את עצמי לתוך פח כשאני עושה משהו שאני 

לא צריך לעשות, ואז באים אליי בטענות. כישורים בין אישיים – יש לי בעיה עם זה. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

לא היו קשיים. אני בחור מוכשר מאוד ברוך ה׳ בתחום הזה, למדתי טיק־טק את 

ם טוב מהר. העבודה והצלחתי. קיבלתי שֵׁ

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

ברור שאם אדם יכול לשבת וללמוד, הוא צריך לעשות את זה. ואם לא, אז צריך 

לצאת לעבוד, וכמובן לקבוע עיתים לתורה, ולא להתייחס לעבודה כאילו שהיא כל 

החיים שלנו. 

ולגוף השאלה, ברור שאם הייתי הולך לעבוד מיד אחרי החתונה, הייתי חלש הרבה 

יותר מבחינה רוחנית. גם מבחינת ידיעת ההלכה הייתי חלש הרבה יותר. היום יש לי 

בסיס מסוים שאני יושב עליו. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?
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זו שאלה קשה. אתה שואל האם הייתי בוחר מסלול אחר, נניח לימודים אקדמיים? 

זו שאלה שאני לא רוצה לענות עליה כי זה מתייחס לעניינים רוחניים. אני מאמין 

שאם אני נמצא במקום הזה, הרי שכך היה צריך להיות.

בחיים מבחינה  יותר מתאמץ  הייתי  אני מאמין שאם  גשמית.  אתה שואל שאלה 

רוחנית, היה לי את הסיעתא דשמיא להיות במקום אחר. 

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

אני הולך תמיד עם חולצה לבנה. הלבוש לא השתנה. 

אומנם קשה לי בעבודה עם הלבוש הזה, אבל אני עדיין בחֶברָה כזו שכולם הולכים 

ככה, ואני רוצה להיות חלק מהחברה. אני גם הולך לכולל בכל יום כדי ללמוד עם 

החברותא, אז ממילא אין לי סיבה לשנות. 

זה רק עניין חברתי?

אני חושב שגם העניין של הלבוש הוא במידה מסוימת שינוי של ערכים, זה עניין של 

הרגשה. בתור בחור, הייתה תקופה שלבשתי צבעוני. היה לי קטע כזה – הרגשה 

שאני עושה מה שבא לי, שאני כבר לא סופר אף אחד... היום אני אומר לך שאם 

אתה חי בתוך ציבור, ברגע שאתה משנה את הלבוש, אתה משדר אמירה של: ׳אין 

לי מחויבות, אני יכול לעשות מה שאני רוצה׳. זה לא רק עניין של נוחות. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

לא, אני חושב שהכרתי בעקבות העבודה הרבה אנשים חילונים. לפני זה לא הכרתי. 

כעת אני מכיר יותר את החילונים ויודע שיש אנטי ולא אנטי. יש סוגים שונים. יש 

שמכבדים את הדת ואת המסורת, ויש שלא. העולם הוא לא שחור־לבן, בדיוק כמו 

להתקרב  בשונה ממה שמראים בתקשורת. אבל  לא שחור־לבן,  שאנחנו החרדים 

אליהם – ממש לא. 

לגבי ערכים, אין לי שום קשר לערכים חילוניים, הקשרים שלי הם רק קשרי עבודה. 

כשהיו אירועים שלא קשורים לעבודה – לא הלכתי, התחמקתי מהדברים האלה.
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האם חווית ירידה רוחנית בעקבות העבודה? למשל, לראות סרט או משהו כזה – 

דבר שלא היית עושה פעם? 

ברור לי שיש ירידה. כל בן אדם שלא לומד, הוא בירידה רוחנית. גם אם הוא בכולל 

ולא לומד ולא חי את זה במאה אחוז – יש לו ירידה רוחנית, בדיוק כמו מי שעובד. 

אם כי יש גם כאלה שאומרים שכולל הוא כמו חממה, וגם אם אתה לא לומד, החממה 

שומרת עליך. לא יודע...

בתקופות של עבודה – אם אתה רוצה לשמור על עצמך מבחינה רוחנית, אתה צריך 

אתה   – לרוחניות  זמן  בלי  עובד  שאתה  זמנים  שיש  ברגע  מוסר46.  ללמוד  פשוט 

בירידה, אין מה לעשות. ולכן צריך ללמוד מוסר. 

ולמשל לצפות בסרטים או לשוחח על נושאים כאלו עם חברים?

לא יוצא לי כל כך כי אני עובד פה בעיר ]החרדית[. שאלת את האדם הלא נכון. אתה 

רגיל לשאול אנשים שיצאו לעבוד בהייטק אצל חילונים. ברגע שאתה עובד אצל 

אברכים כל היום, אתה עובד אצל אנשים מפה, וממילא זה פחות רלוונטי. בכלל, זו 

לא כל כך שאלה שקשורה לעבודה, היא קשורה לבן אדם, האם הוא עובד על עצמו, 

האם הוא מוצא מספיק זמן ללמוד מוסר. 

זה עניין שתלוי בזמנים. גם בתור אברך אם אתה לא עובד על רוחניות, אתה יורד. 

דרך אגב, אין שום דבר שיכול למשוך אותי יותר מדי. הטלפון שלי הוא טלפון כשר, 

ועד לפני כמה חודשים לא היה לי אפילו מחשב בבית. גם עכשיו, כשהכנסנו הביתה 

אולי  בחור  אין סרטים. בתור  אין אינטרנט,  הילדים.  רק לתמונות של  זה  מחשב, 

הסתכלתי, אבל היום אני מעדיף שלא. יש זמנים שלפעמים יש לך שעמום כזה, 

דיכאון, ואז אתה אומר: “הייתי רוצה לראות סרט טוב". אבל מאז שהתחתנתי לא 

ראיתי סרט. ראיתי בסך הכול פה ושם קליפים של זמרים חרדים. 

איך הצלחת לא לראות אם כבר נחשפת לזה בעבר?

יש לי משיכה מטורפת לזה, ולמרות זאת הצלחתי. זה בזכות אשתי, היא החזקה 

מבינינו. 

לימוד שמתמקד בענייני מידות ותכונות הנפש )בשונה מלימוד גמרא, הלכה וכו'(.  46
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יהושע
“הייתי רוצה לצאת עם מקצוע תורני ביד"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

בשני  למדתי  גדולה  ובישיבה  ליטאי,  במוסד  למדתי  קטנה  בישיבה   ,45 בן  אני 

מוסדות: כללי חסידי וליטאי. 

התחתנתי עם אישה ליטאית, ויש לנו עשרה ילדים. אנחנו גרים באלעד. 

אבא שלי ז"ל היה שוחט ומשגיח כשרות, אמא שלי עבדה בתכנות. חמי היה ראש 

ישיבה, וחמותי גננת ועקרת בית. אשתי עובדת בעבודות ניהול משרדיות. 

מוסד  בחיידר,  מיוחד  חינוך  הייתה  שלי  האחרונה  העבודה  הקורונה.  מנפגעי  אני 

מקומי. עבדתי בכמה עבודות. התחלתי בחינוך, בתור רב׳ה. בהמשך ניסיתי לפתוח 

עסק עצמאי של מחסן צעצועים, וזה לא הצליח. ואז חזרתי להיות רב׳ה, ובקורונה 

שוב עזבתי. ניסיתי גם לפתוח עסק שקשור למשלוחים, אבל אז הקורונה הגיעה 

והזדעזעו מוסדות עולם וכו׳.

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

והמשך  העיקר,  הם  ה׳  ועבודת  תורה  שלימוד  בנו  שהחדיר  ז"ל  מאבי  החל  ודאי. 

בישיבות החסידיות והליטאיות ששמו דגש על עבודת ה׳ ותורה. הרגשתי שהמסר 

הופנם בי, אבל אני לא יודע עד איזה רובד. 

אם בצעירותי חשבתי לצאת לעבוד, אחרי שהייתי כמה שנים בישיבה הבנתי את 

החשיבות של התורה, שעדיפה על העבודה. מכל מקום, כשהיה צורך זה לא מנע 

ממני לצאת לעבוד. 

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

׳בית  זוכר. מן הסתם הנושא דובר, ועלה העניין ההשקפתי על החשיבות של  לא 
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של תורה׳. בפגישות האלה שני הצדדים הרי נמצאים בתוך תבנית מוכרת, שלפיה 

האישה לוקחת על עצמה את הפרנסה והבעל לוקח על עצמו את הנושא התורני־

השקפתי. 

כמה שנים למדת בכולל?

כעשר שנים. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

ואותם  לליבי,  קרובים  יותר  היו  מהדברים  חלק  וישיבתי.  הלכתי  בכולל  למדתי 

יותר. אבל לא היו אפשרויות מרחב תמרון רבות: איפה שקיבלו אותך –  אהבתי 

שם למדת, ודרשו ממך ללמוד כמו שהם למדו. היו כמה מסגרות שהייתה בהן יותר 

גמישות, ויכולת לבחור מה ללמוד. כשלמדתי מה שאהבתי, הרגשתי מחובר יותר. 

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

עם הגידול בצורכי המשפחה וההבנה שמלגת הכולל לא מספיקה, שינסתי מותניי 

הנושאים  את  ללמוד  יכולתי  שלא  העובדה  גם  לכך  תרמה  החיים.  לים  ויצאתי 

הקרובים לליבי כחפצי, ואז הייתה תחושה של חוסר סיפוק. 

אז מה הסיבה העיקרית?

ייתכן מאוד שאם היה לי סיפוק מושלם, לא הייתי יוצא. כשמכריחים אותך ללמוד 

הלכות טהרה, ואתה בכלל רוצה ללמוד הלכות בשר וחלב, אז זה מוציא לך את 

החשק. המסגרות די מקובעות סביב רצונותיו של ראש הכולל. מה שהוא לומד 

רוצה.  יכול לבחור את מה שאתה  ללמוד. לא תמיד אתה  זה מה שצריך  ורוצה, 

אתה לומד את הנושאים שהם רוצים בכולל, וזה גורם לתחושת אי־נוחות. כמובן 

שיש כאלה שכל נושא אהוב עליהם מרוב חשקם ללמוד תורה. אבל זה לא היה 

המצב שלי. 

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

זה היה מזמן, אבל בטח שהיו שיחות עם אשתי על כך. היא חשה הקלה כי היה לה 
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קשה מאוד לראות שלילדים אין מספיק רווחה כלכלית. אומנם היא רצתה שבעלה 

ילמד תורה, אבל יש נשים שמוכנות שהבעל ילמד על חשבונן אבל לא על חשבון 

הילדים. אצלה זה היה ככה. עניין הילדים חשוב לה מאוד. אם היא הייתה רואה 

לי  שאין  כשראתה  אבל  להתמודד.  ממשיכה  הייתה  אולי  ומבסוט,  מרוצה  שאני 

חשק – היא חשבה שעדיף שתהיה רווחה כלכלית.

האם התייעצת עם רב?

לא התייעצתי. לא הייתי חסיד של רב ברמה כזאת שהתייעצתי. 

האם פנית למקומות כמו ׳קמח׳47 או ׳מפתח׳48 כדי שיסייעו לך ביציאה?

בשלב מאוחר יותר כן. עזרו לי ב׳קמח׳. פתחו איזה קורס, אבל נראה שהם דאגו יותר 

לפרסום סביב עצמם. הביאו אנשים שרחוקים מהבנה של הציבור החרדי, למרות 

ממשתתפי  כמה  אצל  כדבעי.  תפקידם  מילאו  לא  הם  חרדים.  מרצים  שהבטיחו 

השיעור התקבל הרושם שהם דאגו יותר לעצמם מאשר לתלמידים.

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

אמא שלי הגיעה מבית שהאבא שילב תורה ועבודה ולכן היא לא ראתה בזה כל 

פסול. גם אני שילבתי לימודי ערב, וכשעבדתי בערב למדתי בבוקר ולהפך. כלומר, 

תמיד למדתי כחצי יום, כך שזו לא הייתה נטישה מוחלטת. את ההורים של אשתי 

לא שאלנו. 

או  הכשרה  מצריך  שלא  תחום  בחרתי  לימוד.  של  תורניים  בחיים  נשארתי  אני 

השכלה. התעסקות בתחום החינוך נראתה לי המשך של לימודי קודש וזיכוי הרבים. 

אומנם כשעבדתי בעבודה שלא קשורה לחינוך, הסתכלתי רק על עניין הפרנסה כדי 

ידעתי שאו שאתה ממצה את  ואכלכל׳.  ואפרנס  ׳אזון  לקיים את מאמר הכתובה 

עצמך בלימוד, או שאתה דואג למשפחה. לא שיש משכורות גבוהות. הרי מנצלים 

את המגזר החרדי. רק אם אתה מוכשר במיוחד אתה מרוויח משכורת גבוהה. מה 

מנות  עם  עבודות  בסופר,  מדפים  סידור  דחק.  עבודות  אלו  החרדים,  לנו  שנשאר 

משכל נמוכות – זה מה שליברמן מייעד לנו.

47  קרן שמציעה למגזר החרדי סיוע בתחום התעסוקה.

48  מרכזי הכוון תעסוקתי למגזר החרדי.
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לגבי התגובות מהסביבה: לא הטרחתי את עצמי לבדוק מה הסביבה אומרת כי אף 

אחד לא מוכן לשלם במקומי את החשבונות... אבל בכל מקרה לא שמתי לב למשהו 

מיוחד. כיוון שיצאתי כדי להיות מלמד ]כלומר, עבודה תורנית[, מן הסתם לא הייתה 

כמעט שום תגובה מיוחדת. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? 

לגבי היציאה, התחושות היו מעורבות. מצד אחד הרווחתי כסף, מצד שני רציתי 

להרגיש שאם כבר יצאתי מהלימוד בגלל סיבות של חוסר התאמה וחוסר סיפוק – 

לפחות אצא לעבודה שיש בה סיפוק. 

אז למה אתה לא הולך ללמוד משהו מסודר?

אין לנו מסגרות שמתחשבות בצרכים של האיש החרדי. 

למה אתה מתכוון?

אם מלמדים ציבור חרדי מקצוע, צריך להתחשב בסופי שבוע, בחגים, זה לא כמו 

המרצה  משפחה.  עול  עליהם  שאין  צעירים  סטודנטים  יש  שבה  רגילה  אקדמיה 

לא יכול לבוא בסוף השבוע ולומר: “עכשיו יש לכם יומיים חופש, ותכינו שיעורים 

כל  את  תלמדו  לסוכות,  יוצאים  “אתם  החגים,  לגבי  כנ"ל  הבא".  השבוע  לתחילת 

החומר הזה והזה". אנחנו לא סטודנטים חילונים רווקים. עבורנו לצאת לחגים זה 

המשך עבודה. אין רגע מנוחה. הבורות וחוסר ההתמצאות בציבור החרדי גורמים 

לאי־התאמות בקצב הלימודים. 

אני חושב שאין נכונות מצד הרשויות. אומנם הגיעו משלחות ודיברו גבוהה־גבוהה 

על השילוב, אבל דה פקטו הם הריצו את הנושא כמה שיותר מהר, והרגשנו שהם 

עשו את זה כדי להרוויח כמה שיותר כסף, כשבו זמנית הם ניסו לתת כמה שפחות 

זמני הרצאות. 

אולי גם בך יש אשמה?

יכול להיות. אבל אם רוב הכיתה לא הגיעה לקו הסיום, כנראה שזה אומר משהו. 
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קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

חשבתי על חינוך. אני משער שרוב אלו שיוצאים, רוצים לעבוד בתחומים רוחניים, 

בנושא שהוא לא חומרי בלבד. ולכן יש הרבה שעוסקים בכתיבת סת"ם וכו׳. אנשים 

מעדיפים להתעסק בתחילה בנושאים שקשורים לדת, ואם לא מצליחים, המעבר 

החוצה קל יותר. גם אני התחלתי בזה, ואז ניסיתי לפתוח עסק, ולמרבה הצער זה 

לא הצליח.

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

כשהתחלתי להיות רב׳ה לא היו קשיים מיוחדים. בטח לא עקב חוסר הכשרה או 

משהו כזה. בהמשך, כשפתחתי עסק, אי־ההצלחה לא הייתה קשורה לזה, לניהול 

כלכלי טוב או לא טוב. היו גורמים חיצוניים. למשל, בעסק של המשלוחים היה גוף 

ממשלתי שלא עמד בהבטחות שלו. הבטיחו הרבה כסף לחודש, אבל לא קיימו. 

הבטיחו שנאסוף כסף מהרצפה מרוב הצלחה. אספנו כסף, אבל זה קרה רק כשנפל 

כסף על הרצפה... 

כך  על  החמצה  חש  אתה  האם  עובד?  אדם  היותך  מעבודת  מרוצה  אתה  האם 

שנאלצת לנטוש את הכולל? 

בהחלט יש לי תחושת החמצה. הייתי רוצה לחזור. אני לומד גם ככה. האם אחזור 

למסגרת של כולל כל היום? לא יודע. 

כעצמאי הייתי רוצה לחזור, אבל בלי הכסף של הכולל. זאת אומרת, אם המצב 

ראשי  של  הלימוד  לתכתיבי  להיצמד  מבלי  לכולל  לחזור  יאפשר  שלי  הכלכלי 

חברותא  עם  עצמאית  במסגרת  ללמוד  אמשיך  לא,  ואם  מאוד.  אשמח  הכולל, 

וכדומה.

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

עדיף שיבססו את עצמם בבסיס תורני כמה שיותר לפני שיצאו לעבודה. אבל אם 

נה  הם נאלצים לצאת לפרנס את משפחתם, זה מה שצריך לעשות. כל עוד לא שֻׁ



מהכולל למכולת 102

הנוסח בכתובה, שלפיו הבעל אמור לפרנס את האישה, אז כפי הנראה אין שום 

סיבה שהוא לא יצא לעבודה, אלא אם כן עולמו ועולמה בחיי תורה. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

הייתי רוצה להשקיע יותר בלימוד תורה שמעניין אותי, ולצאת עם מקצוע תורני 

ביד, למשל יורה דעה או חושן משפט ]כלומר, להיות פוסק הלכה[. אם היה אפשר 

לחזור אחורה, הייתי שמח לעשות את זה. 

ואם הכיוון הוא לא תורני, אולי הייתי לומד מיד אחרי החתונה לימודים מסודרים, 

ואז האישה לא הייתה צריכה לצאת לעבוד.

אתה מעדיף שהאישה לא תצא לעבוד?

בהחלט. זה מכביד על חינוך הבית והילדים. ׳כל כבודה בת מלך פנימה׳. היה עדיף 

שאני אצא והיא תהיה כאן בבית. 

כל המצב הזה של עבודת נשים הוא לא לכתחילה. זה אילוץ מפני הערך העליון של 

לימוד תורה של הבעל. המצב הזה נוצר בעקבות השואה, אבל לכתחילה זה לא היה 

צריך לקרות. 

מחדירים את האידיאל של ׳בית של תורה׳ בסמינר, אבל לא כל הנשים מחזיקות 

מעמד בזה. הלחץ של היום־יום מאוד קשה. אישה קמה בבוקר ושולחת את הילדים 

לגן, יוצאת לעבודה, חוזרת וכו׳. לא עדיף שהיא כבר תהיה בבית ותעשה את זה? 

עדיף! אבל נוצר מצב שזה לא בדיוק קורה. 

כיוון שיש ציבור גדול של אברכים שלא מרגישים שהמקום שלהם הוא רק בכולל, 

בהחלט מן הראוי שיינתן מענה חרדי מקצועי לאותם אלפים שנאלצים להתפשר 

וללכת ללמוד במקומות לא כל כך טובים מבחינה דתית, או  על הרוחניות שלהם 

להתפשר על הנושא הכספי ולעבוד בעבודות ירודות, עבודות לא איכותיות, שלא 

מתאימות לרמה שלהם. בהחלט הגיע הזמן שיינתן לזה מענה. 

איזה מענה? 

להקים מרכזי לימוד חרדיים שדאגת התלמידים בראש מעייניהם, ולא כמו שהיה 

כי  בלי להתפשר על החרדיותּ.  זה צריך להיות  כל  במקומות שלמדתי בהם. אבל 
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לא  שהוא  תחושה  אוטומטי  באופן  מקבל  לעבוד  שיוצא  שמי  מצב  נוצר  לצערנו 

חרדי, שהוא הולך לאינטרנט ולכל הבילויים וכו׳.

יש כאלו שלא יוצאים לעבודה כי לא נעים להם מהשווער ]החותן[, ׳הבחור המהולל׳, 

צריכה  נורמלי.  לא  זה  המטורלל׳.  הפך ל׳בחור  הוא  והנה  בשידוכים,  עליו  אמרו 

להיות אווירה חברתית שתעזור לאנשים שלא מוצאים את מקומם בכולל – שהוא 

לכתחילה מתאים רק לאחוז מסוים של אנשים. לא כולם בנויים לזה, מה לעשות. 

יהודים ׳בעלי בתים׳ שעובדים וקובעים עיתים לתורה – בהחלט עושים את חובתם 

בעולמם. 

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

לעולם לא שיניתי. למה? אלה שמשנים, לדעתי זה נובע מתסבוך נפשי. לא מרגישים 

בנוח להיות בסביבה ולהישאר עם אותם בגדים. הם הופכים לאנטי, לובשים טריקו. 

אני לא. למה לשנות? אנחנו נמצאים בחברה שאלה הקודים החברתיים שלה. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

כי  בעיה,  זאת  תדע.  לך  מהתורה,  שמתנתקים  ברגע  שני  מצד  שינוי.  ראיתי  לא 

החברים  ושל  שלך  במושגים  לא  רוחנית.  ירידה  שהייתה  כנראה  שומרת.  התורה 

היציאה  אצלי  האווירה.  זו  לא  וכו׳.  סרטים  שרואים  המודרנים[,  ]החרדים  שלך 

לעבודה קרתה מתוך צורך ואילוץ. 
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יוחנן
“הייתי כבוי, קם מאוחר, מחפש את עצמי"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 35, גדלתי בירושלים. למדתי בתלמוד תורה של הקהילה החרדית, ובהמשך 

בישיבות הליטאיות המוכרות. התחתנתי בגיל 21. 

׳בריסק׳ ואז עסק בעבודה  ההורים שלי חרדים קלאסים, אבא שלי למד בישיבת 

תורנית. אמא גם כן עברה מסלול חרדי קלאסי. 

חמי ניהל רשת גנים, הוא במקור מבני ברק. חרדי קלאסי גם כן. גם חמותי ממשפחה 

חרדית קלאסית. היא מורה מקצועית ללשון, המורה הכי טובה בתחומה בבני ברק. 

אני עובד כמעמד ספרים בהוצאה לאור של ספרות ילדים חרדית. אשתי עצמאית 

בתחום האיפור. יש לנו שבעה ילדים. 

יש לי תעודת מעצב פנים, אבל אני לא עושה בה שימוש. כדי להיקלט בעבודה כזו 

אני צריך לעצור את העבודה הקיימת ולתת לעצמי את הניסיון בתחום הזה כעצמאי. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

אבא שלי לא היה אברך, אבל הוא היה מכבד תלמידי חכמים ולומדי תורה, זה היה 

ראיתי אף פעם  לא  וילמדו, אבל מצד שני  ידעתי שהוא שואף שישבו  לו.  חשוב 

שהייתה לו ׳התאבדות׳ בעניין זה. הוא קבע עיתים לתורה בקהילה בדף היומי, והוא 

גם יושב עם אמא שלי והם לומדים הלכות עד עצם היום הזה. כשאני קופץ אליהם 

פעם בשבוע, אני רואה אותם יושבים ולומדים הלכות מהמשנה הברורה. 

ללא ספק עבר אליי המסר שזה חשוב. רואים שזה חשוב, מדברים איתך על זה כל 

היום, ואתה מדקלם מסרים, ׳אני אשב ללמוד תורה כל היום ואהיה אברך, למה לא?׳ 

זה נשמע פשוט – ודאי שצריך להקריב הכול בשביל בית של תורה. אבל החיים 

עצמם חזקים יותר. 
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על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

אני לא זוכר שדיברנו על זה, אבל אשתי זוכרת. היא סיפרה שאמרתי שהתוכנית 

שלי היא לשבת וללמוד לפחות בתקופה הראשונה, כלומר בשנים הראשונות. 

כמה שנים למדת בכולל?

הייתי בכולל שנה וחצי, שנתיים. 

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

׳דופק  הייתי  בהחלט  ללמוד,  אהבתי  בהחלט  בישיבה  לזה.  להיכנס  הצלחתי  לא 

את  טוב  חוויתי  לא  מה  משום  אבל  רציני.  לימוד  חברותות,  שצריך,  כמו  סדרים׳ 

המעבר לכולל. לא הצלחתי למצוא את עצמי שם. 

מה היה חסר?

גם  לי.  לימוד אחר שהיה קשה  סגנון  אולי  על מסכת קשה,  להיות שנפלתי  יכול 

בישיבה העדפתי בקיאות49. אפילו בסדר א׳ היה לי נוח יותר להריץ דפים. לשבת 

חודש שלם על אות אחת – לא התחברתי אף פעם לקטע הזה, אני מוכרח לומר. 

יותר. פחות משך אותי הלימוד העיוני, ולכן  יותר ולדעת  העדפתי בהחלט להריץ 

היה לי הרבה טוב יותר בסדר ב׳ או ג׳. בסדרים האלו אתה יכול להריץ דפים ולעמוד 

בהספק. בכולל כבר יותר קשה לעשות את זה. 

למה?

אני מתקשה לענות על זה. אתה שואל שאלות נכונות – ואני מתקשה לשים את 

האצבע ולומר מה לא שרד את המעבר בצורה חלקה. יכול להיות שזה סגנון של 

אברכים שהם מוסרים ׳חבורות׳50 ואיפה שהוא אין לי חלק בזה. כמו שאמרתי – זה 

לא משהו שאני מתחבר אליו, לא משהו שעובר לי טוב. גם לראש הכולל לא ממש 

התחברתי. 

49  לימוד המבוסס על צבירת ידע בדפי גמרא רבים, להבדיל מסדר עיון המתמקד בפלפול והעמקה בשטח 

תלמודי מצומצם.

50  שיעורי עיון מעמיקים.
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אם נסכם את הדברים, מדוע אפוא החלטת לצאת לעבוד? 

לי  והיו  יצאתי לעבוד בבת אחת. בהתחלה לאט לאט הפסקתי ללכת לכולל,  לא 

ימים של בטלה בבית. אשתי אומרת לי עד היום שהיא זוכרת את הימים האלו בתור 

ימים קשים. היא אומרת שהייתי כבוי, שהייתי ישן כל היום, קם מאוחר, מחפש את 

עצמי. הייתי מעדיף לצאת להפסקות קפה וסיגריה עם כל מי שרצה בכולל. הייתי 

יוצא הרבה, ולאט לאט הפסקתי לנסוע לכולל, במיוחד אחרי שעברנו דירה למקום 

מרוחק יותר. 

הייתי קם מאוחר, שורץ כל היום בבית, ישן עד 12, קם ורואה איזה סרט, מגלגל את 

היום ומנסה להעביר את הזמן. 

באיזה שהוא שלב ההורים שלי אמרו לי שאם אישאר בכולל הם יתנו לי כסף. הם 

חשבו שזו סיבה כלכלית, ולכן הבטיחו לי סכום של כמה אלפי שקלים בחודש כדי 

שאישאר. כנראה שזה היה חשוב להם. אז הייתה תקופה שהמשכתי ללכת לכולל, 

אבל כבר לא ברצון גדול. 

לא פשוט מה שאתה מתאר, זה משבר

נכון. זה סוג של משבר. אף פעם לא דיברתי על זה ולא עיבדתי את זה. הייתה לי 

תקופה לא קלה. הייתי כבוי, מרחתי את הימים ומרחתי את הלילות, לא הייתה לי 

שום מטרה. 

אבל למה? 

כי לא היה לי מה לחפש בכולל. אחרי שנה וחצי נפלטתי משם. הפסקתי ללכת, ואז 

הבנתי שאם אני לא בכולל, אני מסתבך עם העניין הצבאי. התחלתי לחפש ולבדוק 

מה אני יכול לעשות. הציעו לי שירות אזרחי, אז הלכתי להירשם. הייתי בן 24-23 

ואמרו לי שאני יכול לעשות שירות אזרחי רק אם יש לי ילד. אשתי הייתה לפני 

לידה ואז כשנולד הבן שלי, נקלטתי. עשיתי שירות אזרחי, והייתי רשום פיקטיבית 

בכולל שהיה שולח לי כמה מאות שקלים. לא הלכתי אליו בכלל. שם סיימתי. 

אחרי שנתיים של שירות אזרחי, התחלתי לחפש עבודה מסודרת, עבודה נורמלית, 

והציעו לי את העבודה בהוצאת הספרים. נכנסתי לשם, ואני עובד במקום הזה כבר 

שמונה וחצי שנים.

ביחד,  הולכים  היינו  בבוקר.  לכולל  וחזרתי  אחה"צ  עבדתי  לעבוד,  שכשהתחלתי 
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חברים מהעבודה, שומעים שיעורים. איך שהוא חזרתי לכולל לעוד תקופה קצרה, 

וזהו. אחר כך יצאתי משם סופית. 

אז מה למעשה הוציא אותך?

לא הייתי אומר שהפרנסה עניינה אותי. ייתכן שהייתי נשאר בבטלה, אבל אשתי 

לא אהבה את זה. ברור שהקטע של הפרנסה גם לוחץ אותך. כל עוד הייתי בשירות 

אזרחי, לא יכולתי לחפש עבודה. אבל אחר כך חיפשתי.

כשיצאתי מהכולל זה לא היה בגלל העניין הכלכלי. להפך, ההורים שלי הסכימו לשלם 

לי הרבה כסף – אלפים רבים בחודש. הם ממש החזיקו אותנו. ולמרות זאת יצאתי.

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה? האם התייעצת עם רב?

לא זכור לי שדיברתי עם רב באיזו שהיא תקופה. אני כן זוכר שדיברתי עם אשתי 

ואמרתי לה שאני מרגיש שאין לי מקום בכולל ושאין לי מה לחפש שם. אני זוכר 

ומטרה  אידיליה  שזו  הבנות  את  מחנכים  כי  הופתעה  היא  בשוֹק.  הייתה  שהיא 

עליונה והדבר הכי חשוב. מצד שני, היא רצתה שאעשה מה שטוב לי. היא ידעה 

שלא טוב לי בכולל, ולכן לא התעקשה שאישאר. אבל זה בהחלט הפתיע אותה, זו 

הייתה סטירת לחי עבורה. 

האם פנית למקום כמו ׳קמח׳51 שיעזור לך ביציאה?

לא נעזרתי בהם. לא בטוח שזה היה קיים בזמנו, הרי יצאתי לפני כמעט עשר שנים. 

היום יש הרבה עמותות וארגונים. ללכת לשירות אזרחי היה אז כמעט משהו חתרני, 

לפחות כך הרגשתי. 

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

במשפחה של השווער ]החותן[ שלי יצאו לעבוד עוד הרבה לפניי, לא הייתי הראשון 

שיצא לעבוד. דווקא במשפחה שלי, שהיא עם רקע לכאורה פחות ׳חזק׳, זה היה 

נועז יותר.

51  קרן שמציעה למגזר החרדי סיוע בתחום התעסוקה.
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אז איך זה עבר במשפחה שלך?

ההפרש ביני לאחותי הגדולה עומד על עשר שנים. אין באמת מישהו שיכול להגיד 

הם  כי  ראש,  באותו  לא  אנחנו  ששונה.  כאחד  אותי  מקבלים  הם  לעשות.  מה  לי 

יותר פרומערים52. למשל, לארגן אצלנו במשפחה מסיבת חנוכה, זה כמעט נס. אחי 

הגדול מטיל וטו על כל דבר. לדעתו חנוכה הוא לא זמן למסיבות, ובכלל אין יום 

בשנה שהוא זמן מתאים למסיבות. 

אחי מפקח בחיידר והוא ׳עצניק׳53. הוא מבוגר ממני ב־20 שנים. כשאני נולדתי הוא 

כבר היה מאורס. הוא מבין שאין לו קשר איתי ושאין לו השפעה עליי. 

בלי  לכיפה  כשעברתי  הזדעזעו  הם  גדול.  באושר  עליי  הסתכלו  לא  שלי  ההורים 

סרט54. אחרי שהם נתנו לי הרבה כסף כדי שאישאר בכולל, הסכמנו בינינו שאישאר 

לעוד חצי שנה, ואז עוד חצי שנה. וכשהתקופה הזו הסתיימה, סיפרתי להם שהייתי 

בריאיון עבודה. זה הפתיע אותם מאוד. הם היו בטוחים שאני במסלול של הכולל. 

הם לא הבינו מאיפה זה נוחת עליהם. הם היו בהלם בהתחלה, אבל לא היה להם יותר 

מה להגיד. לא העירו לי. לא היה להם איזה שהוא פתחון פה. לפעמים ׳קרעכצין׳ 

קטנים ]אנחות[ פה ושם, אבל לא יותר מזה. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

ללימוד של הישיבה אני מתגעגע. כשיש חברותא טובה ואתה יכול להריץ עמודי 

גפ"ת55, אין ספק שזה עושה טוב. אבל לכולל אף פעם לא התגעגעתי. אם התגעגעתי, 

זה ללימוד בישיבה, היכן שהיו לי חוויות טובות. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(?

בהתחלה כשיצאתי, פשוט יצאתי. מצאתי את העבודה בהוצאה לאור והשתקעתי 

52  אדוקים מבחינה דתית.

53  משתייך לפלג הירושלמי, קבוצה שמרנית יותר בתוך הזרם הליטאי.

54  כיפה שחורה נטולת סרט בשוליה, מלמדת באופן סמלי על נטייה למעט יותר מודרניות, אם כי לא 

באופן משמעותי.

55  גמרא עם פירוש רש"י ותוספות.
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שם. חיפשתי לעשות משהו שמעניין אותי. 

הרגשת שאתה לא ממצה את עצמך?

על  זו עבודה מכובדת, עבודה עם הרבה אחריות. אתה אחראי  תראה, מצד אחד 

עימוד בהוצאת ספרים מוכרת ומכובדת. אבל בשלב מסוים שאלתי את עצמי עד 

איזה גיל אתעסק בספרים לילדים קטנים. אני צריך להביא משהו משלי לעבודה, 

משהו מעצמי. 

בערך לפני חמש שנים קיבלתי את התפקיד של העימוד הבכיר והתמקמתי שם. ואז 

התחלתי לחשוב איך אני מתקדם. מצאתי קורס ללימודים של עיצוב פנים. קיבלתי 

מ׳קמח׳ מלגה של חמישים אחוזים, והיו לי דמי פיקדון של חייל משוחרר. אז למדתי 

פנים, שרטוט, תאורה. אהבתי את  עיצוב  וחצי – פעם בשבוע –  במשך שנתיים 

מוחלטת  עצירה  לעשות  צריך  הזה,  בתחום  למצוא את עצמי  כדי  מאוד, אבל  זה 

במשך כמה חודשים. לא להתפרנס במשך זמן מה, ולהתחיל לחפש את עצמי בשוק, 

בתקווה למצוא נישה טובה ולהיקלט בה. כרגע, בשלב זה, עדיין מפחיד אותי לעצור 

ולחפש את עצמי מאפס. אם אשתי הייתה עובדת בעבודה ׳בונקר׳ ]עבודה מסודרת, 

קבועה ובשכר גבוה[ אז מילא. אבל היא עצמאית. 

תורה  מלימוד  היכולות שלך. המעבר  ביטוי את  לידי  להביא  רוצה  היית  כלומר, 

לסוג כזה של עבודה לא היה קשה?

נניח  ביטוי את עצמי בספרים.  לידי  להביא  מנסה  אני  רוצה.  עדיין מאוד  אני  כן, 

לסדר את התוכנית של הספרים מחדש.

היא  העיקרית  המטרה  שאמרתי,  כמו  המעבר.  מעצם  גדול  קושי  מרגיש  לא  אני 

להביא אוכל הביתה. 

לגבי שאלת המיצוי העצמי, זה יכול לדכדך קצת, אבל זו לא מטרת העל. בסוף יש 

לי משפחה לפרנס. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

אני לא חושב שהיו קשיים כאלו, כי אני עובד בסביבה מאוד חרדית. אפילו יותר 

חרדית ממה שאני. אז אני לא חושב שיש משהו שכחרדי היה לי קשה איתו. 
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מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

אני רואה שזה קורה היום יותר. זה מפתיע אותי. אני אומר להם ביני לבין עצמי: 

עוד לא התחילו לך הקשיים בחיים, מה אתה כבר יוצא מהכולל? 

מצד שני, עדיף שזה יקרה ככה מאשר לעבור את הייבוש שאני עברתי. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

אני מרגיש שהיה לי טוב. אני מסתכל אחורה ואין לי תלונות. אני לא רואה שהייתי 

או  כזו  לישיבה  ללכת  לא  בוחר  הייתי  אולי  דרמטית.  בצורה  שונה  משהו  עושה 

אחרת, ואז זה היה מוביל את החיים שלי למקום אחר. אבל אין משהו שאני יכול 

להגיד בוודאות שהייתי רוצה לשנות. 

ולימודי ליבה?

וידע  לי. הצלחתי להשלים בעצמי אנגלית  ליבה חסרים  אני לא מרגיש שלימודי 

משמעותי. כנראה אני אוטודידקט.. אני לא מרגיש שהייתי מעדיף לעשות את זה 

במסלול שונה. היו לי שנים יפות מאוד בישיבה. 

ומה באשר לשנתיים הקשות בכולל?

הייתי משאיר את הלקח שהתקופה הזו לימדה אותי. אני לא אגיד לך שזה היה 

יכול להיות שהיום הייתי מתנהל אחרת,  טוב, אבל השנים האלו גם לימדו אותי. 

אבל בזמנו לא יכולתי לעשות משהו אחר. 

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

לא. כשבאתי לריאיון עבודה שאלו אותי האם אני הולך כך ]בלבוש חרדי[ ביום־יום 

כי זה חשוב להם. משום שאני עובד בסביבה חרדית מאוד, הנראות שלי חשובה. 

אני לא נראה אולי איש הריכוז החרדי הסטנדרטי, אבל אני שומר על הבייסיק, אני 

שומר על השחור־לבן. 
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ואם לא הייתה דרישה ממקום העבודה, היית מחליף לביגוד אחר?

לא רואה את זה בתור משהו מקודש, אבל יש בעיה של ילדים בחיידרים, לא הייתי 

יתקבלו  לא  שלי  שהילדות  או  עקומה,  בצורה  שלי  הילדים  על  שיסתכלו  רוצה 

לסמינרים כי אבא הולך עם חולצה כחולה. היום העבודה שלי לא עושה להם בעיות, 

להפך, הנהלת החיידר יודעת טוב מאוד איפה אני עובד והם גם נעזרים בי. ספרים 

הם משהו שתמיד צריך. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

כנראה שהשתנו, קשה לי לשחזר את הדעות שלי לפני ואחרי. אני חושב שהייתי 

קיצוני בדברים מסוימים, ולמדתי לקבל ולהכיל. יכול להיות שזה גם עניין של גיל.

למשל?

למשל, בעבר הייתי יותר קיצוני לגבי יום הזיכרון לחללי צה"ל, אבל היום אני מבין 

שיש אנשים שיש להם כאב ביום הזה. מותר לנו להכיל גם אם אנחנו לא מסכימים. 

אני לא יודע אם זה בגלל היציאה לעבודה, אולי זו בשלות מסוימת, אולי גיל מסוים. 

אולי משום שיש לך ילדים ואתה מבין.. אתה מתחיל לנשום רגע ולהכיל.. 

ביחס למוסדות אחרים של המדינה, אני לא מרגיש שינוי. 

האם העבודה השפיעה על הרמה הרוחניות שלך?

וירידות. אני לא חושב שנכון  אני לא חושב. לכל בן אדם יש תקופות של עליות 

הייתי  עבדתי,  כשלא  וגם  כשעבדתי  גם  עבודה׳.  לא  או  ב׳עבודה  זה  את  לתלות 

באותו מצב. כשהייתי בכולל וישן עד הצוהריים, אתה יכול להבין לבד שלא ממש 

ואני  קודם  רואה  הייתי  סרטים,  לגבי  תפילין.  על  ובכלל  תפילה  זמן  על  הקפדתי 

רואה גם היום. 

היום דווקא יש לי יותר סדר יום. אני לומד דף יומי, משתדל מאוד. זה חשוב לי. 

חזרתי  נרגע,  כשזה  כעת  הדף.  את  ולמדתי  בבית  לבד  ישבתי  קורונה,  כשהייתה 

לשיעור שוב. תראה, תמיד התגעגעתי לתורה. היה לי טוב בלימוד בישיבה. בסך 

הכול זה עושה לי טוב. 
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שלמה
“אם אתה מוריד את החליפה, אתה מרשה לעצמך עוד דברים"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 46, למדתי בחיידר ובישיבות מעולות. 

אבא שלי היה רב׳ה בחיידר כל השנים, אומנם ׳בעל בית׳56, אבל ניהל בית של אברך, 

בית שהעיקר בו הוא התורה, יראת שמיים והערכה למי שלומד תורה. 

אמא שלי הייתה מורה. לא היה מחסור, לא חיינו חיי דוחק, אבל לא היו בתי מלון. 

היו אומנם טיולים בבין הזמנים, שכרנו דירות בכל מיני מקומות ונסענו כל המשפחה 

בית  רגילות, לא  רגיל, מפות  בית פשוט, אוכל  יחד, אבל לא דברים של מותרות. 

פאר. זה היה חינוך לפשטות. מה שצריך – יש.

אבא של אשתי הוא מורה פרטי לנערים מתקשים, והייתה לו גם חנות קטנה למוצרי 

תינוקות. ׳בן תורה׳, חינך את ילדיו ללימוד תורה. הבית של אשתי היה אפילו יותר 

פשוט מהבית של ההורים שלי. 

אשתי עובדת כמזכירה בקופת חולים. יש לנו תשעה ילדים, בלי עין הרע. אני עובד 

כמשגיח כשרות בירושלים ומתגורר בעיר ביתר. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

מאה אחוז. זה היה החינוך שקיבלתי. גם בישיבה וגם בבית. חינכו אותי שהרצון 

והמעלה זה להיות איש שחי סביב התורה.

ההורים שלי אומנם עבדו, אבל העיקר בחיים היה החברותא – השעות שבהן אבא 

למד בין הסדרים: לפני התפילה, ואחרי התפילה, ולפני הסעודה בשבת...

היה לי ויכוח עם גיסי שטען שהוא לא אוהב שמחשיבים את מי שעובד כסוג ב׳. 

צריך,  פרנסה  כי  טוב,  לא  משהו  עושה  ]שעובד[  שאני  חושב  לא  אני  לו:  אמרתי 

יהודי שעובד למחייתו, בשונה מאברך או בן ישיבה.  56
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אפילו שיש סיעתא דשמיא והקב"ה עוזר. אבל אם אני מרגיש שאני לא מצליח 

בכולל, שאני לא כזה כישרוני – אז אצא לעבוד. 

אני לא חושב שאני סוג ב׳, אבל ברור לי שא׳ א׳ הוא מי שיושב ולומד. זה לא אומר 

שאני לא עושה את תפקידי. יכול להיות שבשמיים דווקא יעריכו יותר את מה שאני 

עושה. אבל ודאי שנזר הבריאה והאדם המושלם הוא מי שלומד. 

על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

ברור, כדי לשמוע דעות ולברר האם הדעות שלנו מתאימות.

אני מאמין שגם חרדים מודרנים אומרים שהתורה הכי חשובה. השאלה היא מה 

קורה אחרי החתונה. הרבה דברים משתנים בחיים, אתה אומר משהו אחד ואחר 

כך זה משתנה. אם חשבתי שאהיה אברך כל החיים, אז בטוח שאהיה אברך? אתה 

יודע איפה הקב"ה ישים אותך? 

חבר,  לי  יש  מזיק.  השִׁעמום  כי  גרוע,  הכי  זה  סיפוק,  לו  ואין  בכולל  שיושב  אדם 

בגילי, שלמד איתי בכולל, ועד היום הוא בכולל. הסיבה שהוא נשאר שם היא משום 

שהשווער ]החותן[ שלו יקפוץ מהגג אם ישמע שהוא יצא לעבוד. הוא היה רוצה 

לצאת ולעבוד, הוא איש תורני והיה יכול לקבוע עיתים לתורה, הוא לא יוצא רק 

משום שהוא מפחד מהשווער. 

השווער שלי הוא הטיפוס הכי קל בעולם. יכול להיות שהוא היה רוצה לראות אותי 

אברך, אבל הוא מבין. 

נכון: הוא  עכשיו כשאבא שלי בפנסיה, אנו רואים שהמבט שלו בכל החיים היה 

היה חוזר הביתה, משכיב את הילדים, עוזר לאמא שלי, ואז מיד הולך לכולל ולומד 

עד שעות מאוחרות בלילה. היום כשהוא בפנסיה הוא יושב ולומד כל היום. חבל לו 

לצאת אפילו לבריתות. 

כמה שנים למדת בכולל?

׳דתות׳57  מקבל  אני  היום  עד  בכולל.  אני  בעבודה,  לא  כשאני  בכולל.  עדיין  אני 

אחה"צ. אני חושב שהייתי בכולל למשך יום שלם בערך שש שנים. 

57  מלגת משרד הדתות, כ־450 שקלים בחודש עבור חצי יום לימודים.
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האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

עובד  אני  היום  ה׳  ברוך  עצמי.  את  מיציתי  לא  אבל  בכולל,  הלימוד  את  אהבתי 

בעבודה די תורנית, סביב מעשרות, כשרות וכו׳, ובשאר הזמן יושב ולומד. אומנם 

לא ברמה גבוהה, יש לאן להתקדם – אולי בפנסיה. 

אני  אבל  לעבוד,  שיצאו  מהם  שיש  יודע  אני  וילמדו.  ישבו  שילדיי  הן  שאיפותיי 

גבולות.  לפרוץ  ולא  להישמר  צריך  לעבוד,  יוצאים  אם  שגם  אותם  ואכוון  אדריך 

יורד:  הבית  כל  ואז  שמיים,  יראת  בלי  פשוטים  בתים׳  ׳בעלי  נעשים  הם  אחרת 

חייב  כזה,  למצב  להגיע  רוצה  שלא  מי  כזאת.  חולית  אווירה  היא  בבית  האווירה 

להיזהר ולהישמר; לקבוע עיתים לתורה ולדעת שהוא לא עוזב ולא מוותר על זה 

בשום פנים. 

מדוע החלטת לצאת לעבוד? 

עם  מאוד  לה קשה  היה  בעבודות,  לא הסתדרה  בפרנסה. אשתי  דחוק  היה קצת 

הילדים, עבדה בכל מיני עבודות קטנות, והיה דוחק. 

אני הרגשתי שאני לא ממצה את עצמי בכולל. אני לא יושב שניים־שלושה סדרים 

ביום... הייתי מקבל 1,700 שקלים לחודש, וצריך לפרנס עם זה בית. 

לפני ארבע שמיטות ]ארבעה מחזורים של שנת השמיטה[ התחלתי לצאת לכל מיני 

ועם  נכנסתי לכשרות,  ולאט לאט  בכולל,  כדי הלימודים  תוך  קריאות של כשרות 

הזמן עברתי למשרה מלאה. היום אני עובד שמונה שעות ביום, גם בערב אני יוצא 

ונכנס לאולמות ומפקח על הכשרות בשביל עוד קצת פרנסה. 

אז מה למעשה הוציא אותך מהכולל?

גם הפרנסה וגם חוסר הסיפוק בכולל. 

אדם שיש לו סיפוק בלימוד, יכול להידחק בפרנסה ויש סיעתא דשמיא. היום לא 

מבינים איך אני ואשתי ביחד יכולים להחזיק משפחה עם 13 אלף שקלים. 

הקב"ה[.  ]אלא  אותם  שמחתן  אתה  לא  שזה  רואה  אתה  ילדים,  מחתן  כשאתה 

“למה  הייתי בדיכאון. אמרתי לעצמי –  ילדים,  כשהתחלתי עם הנושא של לחתן 

שהקב"ה ייתן לי סיעתא דשמיא של אברך? הרי אני עובד". 

סיעתא  לך  ותהיה  בכולל  “תישאר  לעבוד,  שרצה  למישהו  פעם  אמר  שך  הרב 

דשמיא". אותו אברך לא עמד בניסיון, ויצא לעבוד חצי יום. אחרי חצי שנה הוא 
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בא לרב ואמר: “אני רוצה לצאת לעבוד יום שלם". אמר לו הרב: “צא". ענה לו אותו 

יהודי: “אם כך, למה בפעם הקודמת אמרת לי לא לצאת?" השיב הרב שך: “כי אז 

הייתה לך סיעתא דשמיא של אברך, היה לך צינור אחר, מסלול אחר. אחרי שכבר 

יצאת לעבוד, אתה במסלול אחר, ובמסלול הזה אתה צריך לעבוד יום שלם".

לכן גם אני פחדתי. הלכתי לרב שטיינמן ושאלתי אותו. הוא אמר לי: “אברך הוא לא 

רק מי שלומד, אלא יש בית של אברך, מהלך של אברך". 

מה זה אומר?

המהות של הבית, האווירה בבית, התחושה שהתורה היא העיקר. 

לשיעור.  והולך  ברכות השחר  אומר  וחצי, שותה קפה,  אני קם בחמש  בוקר  בכל 

אחרי השיעור אני מתפלל שחרית ומגיע הביתה בשבע וחצי, מוציא את הילדים 

מגיע  אני  עד ארבע אחה"צ.  עובדים  אני  וגם  גם אשתי  לעבודה.  ויוצא  למוסדות 

בארבע, נח קצת, ובשש הולך לכולל ולומד שם עד שבע וחצי.

של  הזמן  את  יש  מאוחר,  ישנים  או  עייפים  אם  גם  מצב,  שבכל  יודעים  הילדים 

הלימוד, והולכים ללמוד בכל מצב. 

מי  את  מעודד  אני  התפילה.  אחרי  לומד  ואז  מוקדם,  מתפלל  אני  בבוקר  בשבת 

שלומד ומעריך את האברכים שיושבים ולומדים.

שוב אני אומר – זה לא מוריד מהמעלה של מי שעובד. על זה הרב שטיינמן אמר 

לי שגם מי שנוהג ככה ]יוצא לעבוד, אך קובע עיתים לתורה וכו׳[, הקב"ה נותן לו 

סיעתא דשמיא של אברכים.

על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה? האם התייעצת עם רב?

ודאי ששאלתי את הרב שאני מתייעץ איתו. על כל דבר אני שואל רב. זה חיים 

אחרים וחיים טובים. יש לי חברים שלא שואלים רב, והם מקנאים בי, הם אומרים, 

“לך אין בעיות כי כל דבר אתה שואל". זה לא שאין לי דעה. יש דעה ומחשבה, ויש 

רצונות, אבל אחרי שהרב אומר, עושים מה שהוא אמר. 

אם יש ויכוח עם מחותן, אני אומר, “בוא נשאל את הרב". לא מגיעים לעמק השווה, 

רואים סיעתא  בוויכוחים עם הילדים – אם מתייעצים עם הרב,  גם  הולכים לרב. 

דשמיא. וגם אם העצה לא הצליחה בסוף, מבינים שהקב"ה רצה שזה לא יצליח. 



מהכולל למכולת 116

ואם הרב היה אומר להישאר בכולל?

הרב  פעמים  הרבה  אומר.  כשהרב  עושה  שאני  דבר  כל  כמו  נשאר.  שהייתי  ברור 

אומר דברים שלא נראים לי.

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה?

ודאי שהייתה צביטה בלב. בהתחלה זה היה קשה, "הלוואי שהייתי אברך..." היום 

כבר אין לי את הצביטה הזו. אני כבר לא מרגיש שאני עושה משהו לא טוב. ברור 

שההתחלה הייתה קשה. גם כשאדם עובר מעבודה לעבודה יש קושי. 

אנשים  לכשרות.  אלא  למחשבים,  או  לנדל''ן  יצאתי  שלא  תשכח  אל  שני,  מצד 

מתקשרים ושואלים אותי שאלות. כלומר נשארתי בתוך המסגרת. לא פתחתי חנות 

חושב שמי  שאני  לא  לגמרי.  לחולין  יצאתי  לא  זאת  בכל  בגדים.  או  מזון  לממכר 

והם  חולין,  לדברים של  המון אנשים שיצאו  מכיר  אני  טוב.  לא  זה  לחולין  שיצא 

שמרו על עצמם במראה ובהנהגות של אברך. אבל יש כאלו שיוצאים החוצה ואז 

הם מידרדרים. פעם זה היה קורה לאט, היום זה קורה במהירות. בעולם פתוח, עם 

כל המכשירים האלו, נופלים רבבות. אגב, גם מכשירים מוגנים מפילים. 

אז יש כאב וגעגוע ללימוד?

הייתי רוצה ללמוד יותר שעות, אבל ה' יעזור. כשייגמרו החובות. 

קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

יצאתי כשקיבלתי את ההצעה הזו של הכשרות, ובהמשך חשבתי על זה כמקצוע 

קבוע. יצאתי בתחילה לכמה שעות, ואז לאט לאט זה התפתח. 

למה לא יצאת ללימודים להייטק למשל?

לא חשבתי על זה. הייתי אברך. היה לי פעם רצון להיות רב׳ה בחיידר אבל כשנכנסתי 

לנושא הכשרות, נשארתי. אני לא חושב שיש לי את העצבים ללמוד. גמרא קשה 

היום  מבין  אני ממש  ריטלין,  היה  לא  ילדים  בעיות של קשב. כשהיינו  לי  יש  לי. 

שהייתי עם בעיית קשב וריכוז, וברוך ה׳ הצלחתי לשרוד את החיידר ואת הישיבה. 
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אם הייתי לוקח ריטלין בכולל הייתי – איך אמרו לי? – או דיין או ראש ישיבה או 

עורך דין. לא משגיח כשרות. 

מה אתה אומר על זה?

יש בזה סברה. אני איש פשוט, לא ראש ישיבה. אגב, יש תלמידי חכמים שמתאימים 

להיות ראשי ישיבות. הם מתאימים לזה בגדלות שלהם, אבל הם לא נעשים כאלו. 

הם יושבים בכולל ולומדים. אין להם את השאיפות לגדול. 

עבודה במחשבים נחשבת ליוקרתית יותר?

ליוקרה  ללכת  רוצה  שלא  אדם  למחשבים.  ילך  אולי  ליוקרה,  ללכת  שרוצה  אחד 

ורוצה רק לפרנס, יעדיף משהו הפוך, משהו שהוא לא מושך, שהוא לא קרייריסטי. 

אני לא מחפש קריירה. אם הייתי רוצה קריירה, והייתי רוצה להתפתח, אולי הייתי 

הולך בכיוון הזה. אין לי עניין ביוקרה. חוץ מזה, אני חושב שכשרות היא מקצוע 

אליי  מתקשרים  אחרות  מערים  רבנים  מתמקצע.  אני  דברים,  לומד  אני  יוקרתי. 

ומתייעצים איתי איך להתמודד עם כל מיני דברים, עם בעיות בחנויות. יש דברים 

חדשים כל הזמן. ככל שהטכנולוגיה מתפתחת גם הכשרות נאלצת להתמודד עם 

בעיות חדשות. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

זה גם היה בשלבים. לאט לאט למדתי את העבודה בכשרות, ככה שלא היו קשיים 

מיוחדים. זה משהו שאתה לומד בשטח, עם הניסיון. 

מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

אם  מקצוע.  שילמדו  משהו,  יעשו  שלפחות  בכולל,  לשבת  מסוגלים  לא  הם  אם 

בחור בישיבה לא לומד, חייבים לקחת אותו למסגרת. ברור שאם היה לי כזה ילד, 

הייתי שולח אותו למסגרת שמתאימה לו. אבל שוב, לא כאידיאולוגיה אלא כי זו 

המציאות, ועדיף שיהיה עסוק ויעשה מה שצריך. שיהיה יהודי עובד, חרדי עובד, 

ולא שיהיה בלבוש חרדי רק 'כמלומדה' ]מתוך הרגל ולא ממקום פנימי[. 
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זה ההבדל בין ההשקפה שלי להשקפה שלך ושל החברים שלך מ׳החרדים החדשים׳. 

גם אדם שלא יהיה שפיץ בישיבה, הקב"ה יעזור לו. האידיאל הוא שיישאר בישיבה. 

רק אם הוא מגיע לנקודה ש׳זהו זה, הכולל לא בשבילי׳, והוא מרגיש שאין לו מה 

לעשות בכולל, והוא שואל את רבו, ורבו אומר לו לצאת – אז שיצא. 

ברור שהכולל הוא המקום האידיאלי. אבל העולם צריך עוד דברים חוץ מאברכים. 

אם כולם היו אברכים אתה יודע כמה אברכים היו היום?! 

ברור שככל שהאדם יוצא בגיל מבוגר, אז הוא יוצא בצורה טובה יותר. אגב, זה נכון 

גם לגבי הנשים. כמה שהן נפתחות לעולם מאוחר יותר, עם מחשבים ועם חילונים 

וכו׳, הן יותר שמורות. חד וחלק. אני רואה את זה בעיניים. 

לסיכום השאלה, אני שוב אומר לך שתמיד צריך לשאול רב. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

הייתה  שלי  כשהבת  למשל,  הרב.  את  לשאול  בלי  מקום  לשום  הולך  הייתי  לא 

בינונית  בחורה  היא  לה.  מתאימים  לא  היוקרתיים  שהמסלולים  חשבנו  בסמינר 

פשוטה. רצינו שהיא תלמד מזכירות רפואית, הלכנו לרבנים והם התנגדו. אז היא 

למדה מזכירות רגילה. חשבנו לשלוח אותה למוסד בירושלים שלומדים בו מזכירות 

רפואית, אבל הרב אמר לי: “תשאיר אותה בסמינר, שתלמד כמו כולם, ותהיה לה 

סיעתא דשמיא".

יש לי שכן שגר מעליי ומכהן כמנהל ישיבה, ובבניין ממול גר אחיו, אברך פשוט עם 

חליפה קצרה, אבל תלמיד חכם שיושב ולומד כל היום. שניהם באים מבית ׳חוצניק׳ 

אמריקאי. השכן שמעליי, מנהל הישיבה, הלך לרב שטיינמן ושאל אותו האם יוכל 

לנסוע עם משפחתו כדי לקבל אזרחות בארה"ב, דבר שיסייע לו בקבלת תקציבים. 

הרב שטיינמן אמר לו: “אם אפשר לעשות מזה כסף, ואפשר לחתן ילדים, אז למה 

לא?" וכך הוא עשה. בהמשך אחיו, שיש לו 14 ילדים, הלך לרב שטיינמן ושאל גם 

כן האם יוכל לנסוע לחו"ל לקבל אזרחות. השיב לו הרב: “אתה יושב ולומד, למה 

לצאת מהארץ? אתה חושב שמזה נהיים עשירים?!"
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תסביר לי את ההוראה השונה

האח הראשון, המנהל, ממילא חי ככה ונמצא המון בחו"ל. אבל כשיש יהודי צדיק, 

שבשבילו  רואה  הרב  לכולל,  ומחוץ  לבית  שמחוץ  העולם  נראה  איך  יודע  שלא 

הנסיעה לא מתאימה, ולכן הוא אומר לו, “אל תצא. הקב"ה ינהל את העניינים".

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה?

מרשה  אתה  והחליפה,  הכובע  את  מוריד  אתה  אם  הלבוש.  על  מאוד  מקפיד  אני 

לעצמך עוד דברים. גם אם אני נמצא בעבודה, אפשר להתפלל בלי כובע וחליפה?! 

יש לי כובע וחליפה ׳זרוקים׳ בעבודה, ואני לובש אותם כשאני הולך להתפלל. 

לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

ממש לא. שום שינוי. נשארתי אותו דבר, אפילו שהיום אני רואה את העולם אחרת.

אני אומר שגם אם אנחנו עושים משהו לא טוב, לא צריך להפוך את זה ל׳לכתחילה׳, 

צריך לדעת שזה בדיעבד. אל תשכח שאני גדלתי בעיר מעורבת. גדלנו עם חילונים 

ואף פעם לא חשבנו שהם קופים, אף פעם לא היה לי מבט מיוחד עליהם. 

ולא  וחוטף עצבים  דגל  רואה  זה לא שאני  לכל המוסדות.  יחס לא השתנה  אותו 

יכול להחזיק מעמד. אמא שלי שאלה אותי: “למה אתה מגדל את הילדים בשכונה 

חרדית הומוגנית ולא בעיר מעורבת? אולי עדיף שיגדלו ׳מחוסנים'?" אבל אני חושב 

שעדיף כך, זה הופך אותם לקצת יותר קדושים. 

רוחנית בעקבות העבודה? לראות סרט או משהו כזה – משהו  ירידה  יש  האם 

שלא היית עושה פעם? 

אני נחשף להרבה סוגי אנשים שמחזיקים מכשירים וכו׳, הרי בסוף אתה מתעסק 

ספק  אין  ברירה.  לי  אין  מייל,  יש  לי  גם  לעולם.  יוצא  אתה  אחרים,  אנשים  עם 

שלהיות מורה ב׳בית יעקב׳ עדיף מלהיות מזכירה בקופת חולים, ואתה רואה את 

ההבדל בין הצעירות שמתחילות שם לבין אלו שמגיעות בגיל מבוגר, כמו אשתי. 

כשמגיעים בגיל מבוגר, הדברים החיצוניים פחות משפיעים. 
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יש ירידה רוחנית?

דברים שמי שנמצא  רואה  ברור שאני  היום.  כל  בכולל  להיות  כמו  לא  ברור שזה 

]גופי  ובשארית  בעדה  כשרות  משגיח  כל  היום  למשל,  רואה.  לא  המדרש  בבית 

זה  בלי  לעבוד  אפשר  אי  מוגן.  סמארטפון  מכשיר  להחזיק  חייב  חרדיים[  כשרות 

היום. אתה יודע איזה לחצים הפעילו עליי? אבל אני מסרב בתוקף, ובגללי אין לאף 

אחד מכשיר כזה, חוץ מהמפקח והמנכ"ל. ולמה? כי אני יודע שזה ימשוך אותי. אני 

רואה את הסביבה שלי, אני רואה איך נראים אלו שהכניסו את המכשיר רק בשביל 

פרנסה. אני רואה אנשים עם פראקים58 מוציאים את זה ברבים. 

לאשתי יש מייל רק בעבודה. לי אין מחשב בבית. אין חיבור ואין כלום מבחירה. גם 

בקורונה, כשהיינו בבידודים והיה מחשב נייד בבית, הוא היה עם אפשרות כניסה 

רק למחשב של אשתי בעבודה. היא הייתה נכנסת רק לעמדה שלה בעבודה ולא 

לשום דבר אחר. לא הסכמנו אפילו להכניס דיסק און־קי לסרטים.

אני לא אומר שהילדים לא יודעים כלום. הילדים למשל הגיעו ואמרו “ברדק ברדק" 

]סדרה הומוריסטית חרדית שמפורסמת ביוטיוב[. זו הצרה של הדור! אמרתי להם: 

“בבין הזמנים אראה לכם את כל ה׳ברדקים׳". ובאמת הראיתי להם את זה בבית, 

במקרן על הקיר, לא במחשב. אני לא אומר שמי שיש לו מחשב הוא חילוני וכו׳.

אני נותן להם לראות. תראו, אבל תדעו ש׳זה לא זה׳. תדעו שאנחנו בדרדור. וככה 

אני מכניס להם שאולי אנחנו מידרדרים – אבל לפחות ׳בואו נידרדר לאט׳. 

גיסי, שהוא חרדי מודרני כמוך, אמר לי: “אתה יכול להתחייב שלאף אחד מהילדים 

שלך לא יהיה אינטרנט?" עניתי לו, ואענה גם לך: יכול להיות שאראה סרט טבע 

במקרן על הקיר, אבל אני לא עושה את זה בתור אידיאולוגיה. אני אומר: זה הדור 

שלנו, תנו ליצר הרע קצת מקום ותראו על הקיר. כך נהפוך את זה למשהו שהוא 

בדיעבד. 

היום בחורים שולטים בסדרות חבל על הזמן. אני מסתובב ברחוב, כולם יודעים מה 

זה ׳שטיסל׳ ו׳שבבניקים׳. אם נלך עם הדעות שלכם ]החרדים המודרנים[ – זה יגיע 

למקומות האלה. 

אני שואל אותך: אבא שלך היה מסכים למה שאתה עושה היום? בזמני ההורים 

שלי לא הסכימו אפילו שנלך לסרטים שהיו מקרינים במקלטים. אולי רק כשהיינו 

58  בגד רבני.
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מגיעים לסבא וסבתא והיינו רואים ׳דרדסים׳. פעם היו מושגים אחרים. בוא נסכים 

שהדור מידרדר. אם אתם רוצים לשמור, תשמרו קודם כול על עצמכם. 

זה ברור שכמה שאדם נפתח לעולם, הוא בסכנה. הקב"ה שם אותי בעבודה, אני 

צריך להתמודד עם זה. ואדם שצריך להיות מורה בתיכון חילוני, גם צריך להתמודד 

עם דברים מסוימים. 

אני לא אומר שאסור לעבוד, אבל צריך לדעת שמי שזכה באוהלה של תורה – זכה 

ליותר. בלי סוג ב׳ ג׳ ד׳. גיסי וגיסתי, שהם חרדים מודרנים כמוך, לא היו נראים כך 

כשהם התחתנו. העבודה והסביבה השפיעה עליהם. 

וגם  חזקה  אישה  שהיא  משום  משתנה.  לא  והיא  חולים,  בקופת  עובדת  אשתי 

משום שבגיל הזה היא יודעת לעמוד מול הרוחות. הגיל הצעיר הוא גיל חשוב. ככל 

שנחשפים לעולם יותר מאוחר – זה יותר טוב.
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יששכר
“צריך הרבה אומץ כדי לומר: אני יצאתי"

ספר לי מעט על עצמך, גילך, מצבך המשפחתי, ילדותך, הוריך, מוסדות הלימוד 

שהתחנכת בהם עד לנישואיך 

אני בן 30, נשוי, מגיע מלב ההארד־קור הליטאי. אולי הכי הארד־קור...

למדתי בישיבה מפורסמת בירושלים, ובהמשך בישיבת ׳בריסק׳ הקטנה יותר. 

אבא שלי למד ב'פונוביז'' וב׳קול תורה׳. הוא תלמיד חכם שהוציא הרבה ספרים. אני 

הצעיר במשפחה בת עשרה ילדים. אמא שלי הייתה מורה לחשבון. 

אשתי למדה בסמינר הישן בירושלים. המשפחה שלה גם היא משפחה סטנדרטית 

חרדית. חמי הוא רב פוסק ותלמיד חכם גדול. 

אשתי סטודנטית לכלכלה במכללת ספיר, ואני עובד בחברת הייטק. 

החיים  בהווי  מרכזי  היה  תורה'  של  ל'חיים  שהחינוך  הרגשת  כמה  עד  או  האם 

הישיבתי ועד כמה הוא הופנם בך?

אין שאלה, זה מובן מאליו. זה אפילו לא היה ׳חינוך ליטאי סטנדרטי׳ אלא ׳חינוך 

ליטאי מחמיר׳. אבא שלי היה תלמיד בישיבות לפני עשרות שנים, כשכמעט לא 

לעולם  הפינה  אבן  את  שהניח  אברך  של  בבית  גדלתי  למעשה  בארץ.  כאלה  היו 

הישיבות הליטאי כאן בארץ ישראל. זו הסיבה שהיום כל החברים של אבא שלי הם 

ראשי ישיבות מפורסמים מאוד. אגב, גם בבניין שלנו – באחת השכונות החרדיות 

הוותיקות ביותר בירושלים – כל השכנים הם תלמידי חכמים, לבושים בפראקים 

רבניים. אני מדבר איתך על הארד־קור, ממש על הארד־קור. 

עד כמה חשת שהחינוך הזה הופנם בך?

החינוך שלי ייעד את כל הדברים בסביבה רק ללימוד תורה. נקודה. אני זוכר את עצמי 

לי מעמד.  והיה  מוצלח  הייתי  ישיבה.  לי שאני אהיה ראש  בישיבה קטנה, כשברור 

משם היה אך טבעי ומתבקש שאמשיך לישיבה המוכרת בבני ברק ומשם ל׳בריסק׳.
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על  אלו  בפגישות  שוחחתם  האם  השידוכים,  בפגישות  רעייתך  עם  כשנפגשת 

נושא הלימוד בכולל מול היציאה לעבודה?

כמובן  ולכן  לגמרי,  סטנדרטי  חרדי  בשידוך  התחתנתי  זה.  על  שדיברנו  זוכר  אני 

של  לעולם  מחובר  שאני  ללמוד,  מאוד  אוהב  שאני  לה  אמרתי  זה.  על  שדיברנו 

הלימוד, אבל גם אמרתי שלא אעשה את זה כל הזמן. חשבתי על כתיבה תורנית, 

כתיבה של מאמרים תורניים. 

זה מקצוע תורני

חצי  הזו  עזבה את הסמינר, האמירה  בדיוק  היא  תורנית,  עריכה  על  דיברנו  נכון. 

מצאה חן בעיניה וחצי לא. 

כמה שנים למדת בכולל?

קצת לפני שהתחתנתי למדתי בישיבה באנגליה. אחרי החתונה חיינו מספר חודשים 

בארץ, ואז הציעו לי לחזור לישיבה באנגליה ולקבל בה תפקיד, למסור שיעורים 

וכדומה. נסענו, גרנו שם שנתיים, ואחר כך חזרנו לארץ. 

׳אברטק׳.  שנקראת  עמותה  פעלה  שבו  לייבל,  הרב  של  לכולל  הצטרפתי  בארץ 

בכל  ובמתמטיקה,  באנגלית  קורסים  לומדים  וחצי  שנה  שבו  מסלול  מציעים  הם 

וגם לומדים שפות תכנות מרכזיות. במקביל הקים  מקצועות היסוד של ההייטק, 

הרב חברה מסחרית שנקראת ׳רבטק׳. 

נדבר על זה בהרחבה בהמשך. בינתיים תמשיך בבקשה בסיפור חייך בהקשר של 

הכולל

היו  וגם הצלחתי בעבודה. הם  לייבל,  בכולל של הרב  כן, שלוש שנים  הייתי, אם 

צריכים עזרה בגיוס לקוחות, והצלחתי להתברג שם בתוך אחד הפרויקטים. אתה 

צריך להבין שעולם ההייטק בבעיה, מפני שגם מי שיש לו תואר, עדיין מתקשה 

להשיג עבודה. יש בשוק 15,000 משרות פנויות בתחום ההייטק, ומספר דומה של 

דורשות  שהחברות  משום  למה?  מצליחים.  ולא  לשוק  להיכנס  שמנסים  ג׳וניורים 

מינימום שנה ניסיון.
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אז איך הצלחת?

זה מה שיפה ב׳רבטק׳. הם מקבלים את הבוגרים גם ללא ניסיון, ובמקביל יש להם 

סוללה של אנשים שמביאים לקוחות. 

יכול  לא  שאני  אמרתי  החוזה,  את  ביטלתי  ואז  לשנתיים,  חוזה  איתם  חתמתי 

להמשיך. הם שילמו לי שכר מינימום של 5,000 שקלים. זה היה מעט. הם לא יכלו 

המשכתי  ובערב  ביום,  שעות  שבע  עבדתי  בחודש.  עבודה  שעות  תשע  לי  לספק 

בעריכה תורנית. ככה הייתי רודף אחרי הזנב של עצמי.

שלחתי קורות חיים, קיבלתי הצעה מסטארט־אפ והתחלתי לעבוד מהבית. בשלב 

מסוים הפרויקט קרס, ומצאתי את עצמי שוב מגיש קורות חיים. היום אני עובד 

בחברת סטארט־אפ ירושלמית במשרה מלאה קרוב לבית. משהו שקשור לתחום 

התיירות.

האם אהבת את הלימוד? מה הייתה ההתייחסות בבית ללימוד שלך בכולל? 

אהבתי את הלימוד מאוד, ואני עדיין אוהב אותו, וגם הייתי טוב בזה. תמיד אהבתי 

לשבת וללמוד סוגיה. עד היום אני עושה את זה. יש לי חברותא, אני לומד איתו 

שעה וחצי ביום, ו׳מפרקים סוגיות׳. אני קם בבוקר קצת יותר מוקדם ולומד איתו עד 

שמונה וחצי, ואז יוצא לעבוד.

אני עדיין אוהב ללמוד. מתמיד גדול אף פעם לא הייתי, והיו שנים בישיבה שהייתי 

קם בשעה מאוחרת מתוך עצלנות. היום אני אומר: זה היה מזעזע, כי בשנים האלה 

הייתי פורה. תחשוב כמה זה מזעזע שלבחור אין סיבה לקום לפני 12-11 בצוהריים. 

בערב הייתי יושב כמה שעות עם חברותא מוצלח ולומד. יש כמה מסכתות שאני 

זוכר עד היום. גם בשנים של ׳בריסק׳, כשלמדתי קדשים, למדתי טוב. אבל בסופו 

של דבר אתה מרגיש שזה לא יכול להמשיך ככה. באיזה שהוא שלב ההתלהבות 

דועכת, ולשבת בכולל עם כל מיני אברכים שלא לומדים וכו׳ – זה לא מתאים. אז 

חיפשתי כוללים מעניינים, הגעתי להוגי דעות מעניינים, לכל מיני סצנות שפורחות 

זה לא היה  גם  באזור נחלאות. אחר כך, כמו שסיפרתי לך, נסענו לאנגליה. אבל 

מוצלח, כי לא לומדים שם גמרא בצורה רצינית. 

אני חושב שהעולם הזה של מדעי הרוח הוא עולם מעשיר ומעניין. ככה אני מרגיש 

הרבה  שיש  חושב  לא  אני  אבל  העשרה,  בשביל  נחמד  עולם  הוא  לגביי.  לפחות 

אנשים ששווה להם להשקיע את החיים במדעי הרוח. זה מעניין אותי מאוד, אבל 
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לא בתור משהו שאעשה כל החיים. זה משהו שאתה עושה מהצד. אתה צריך לקום 

בבוקר ולצאת לעבודה. אדם לעמל יולד. אדם נולד בשביל לחרוש באדמה. 

אם נסכם, מדוע אפוא החלטת לצאת לעבוד? 

נורמלית של אנשים שכל מה שהם  לא  אינפלציה  כבחור צעיר הבנתי שיש  כבר 

עושים זה לשבת וללמוד גמרא. הבנתי שגם אם אהיה טוב, לא אהיה מספיק טוב 

כדי לבלוט מעל אחרים. היו מספיק אנשים מסביב שהיו פי כמה למדנים ממני. 

למה בעצם לא להיות ׳רק׳ אברך בלי להגיע להישגים? מה רע בזה?

כנראה שיש לי שאפתנות. במשך שנים ארוכות הרגשתי שכקריירה לחיים, בתור 

גם האלמנט של  יותר, כשהתחתנתי,  לי. בשלב מאוחר  זה לא מספיק  ׳מי שאני׳, 

הפרנסה נכנס והבנתי איך אנשים חיים בעוני. אבל האלמנט של הפרנסה והכסף 

הגיע בשלב מאוחר יותר. מה שהפריע לי הרבה קודם זה הסיפור העצמי, המימוש 

העצמי. 

אצל  שקורה  מה  נורמלי  לא  “זה  לאחותי:  אומר   20-19 בגיל  עצמי  את  זוכר  אני 

חרדים". הרי אתה נמצא בישיבות, ואתה רואה כמה בינינו יושבים ולומדים ברצינות 

וכמה לא... וסתם שולחים את כולם למוסדות הללו. זו הבעיה הכי גדולה של הציבור 

החרדי. 

אחותי ענתה לי: “זה שאין להם סיפוק, זה שטויות. אני שואלת את עצמי איך הם 

יפרנסו את המשפחה שלהם". ואני לא הבנתי אותה. הפוזיציה שממנה אני דיברתי 

הייתה העניין של הסיפוק. מה שהפריע לי והוביל אותי למקום שבו אני היום זו 

ההרגשה העצמית, המימוש העצמי. 

עושה  שאני  כמו  ביום,  שעות  תשע  לעבוד  ללכת  אחרים  שבעולמות  להיות  יכול 

זו לא הגשמה עצמית מטורפת. אבל מהמקום שאני הגעתי, זה ממלא את  היום, 

הפונקציה הזו בצורה הרבה יותר חזקה. חוץ מזה, תחום ההייטק הוא מאוד לוגי 

לי את הסוגיות בגמרא. הרבה פעמים אני מוצא את עצמי  והרבה פעמים מזכיר 

שוקע בעבודה ולא מרגיש שהזמן עובר.
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על  לחבריך  בינך  או  לרעייתך  בינך  שהתנהלו  השיחות  על  מעט  לפרט  תוכל 

אפשרות היציאה לעבודה?

היא לא התאכזבה. במשך השנים העמדות שלנו והחוויות המשותפות שלנו הביאו 

אותנו למקום שאנו רואים את הדברים עין בעין. היא הייתה שמחה לאורך כל הדרך 

ועודדה אותי ותמכה בי מאוד מאוד. היא נמצאת איתי לגמרי. זו פריווילגיה שלא 

שמורה לכולם. יש לי הרבה חברים שנתקלו בהרבה אי־הבנות. יש לי חבר שאני 

בקשר איתו, ואני יודע שהוא ועוד חברים סובלים מקשיים מול ההורים".

כיצד הגיבו ההורים שלך ושל אשתך למהלך? כיצד הגיבה הסביבה?

אבא שלי לא אמר לי אף מילה באופן ישיר. בתחילה לא סיפרתי לאף אחד. לא 

סיפרתי כי הרגשתי לא נעים. בהחלט עד היום יש איזה חוסר נעימות ברקע, אבל 

ההורים לא אמרו מילה. 

פעם אחת לקחתי את ההורים שלי, ואבא שאל אותי: “מה אתה עושה היום?" הוא 

כנראה שמע ממישהו שאני יצאתי ]לעבוד[. אמרתי לו: “חלק לומד וחלק עובד". זה 

עוד היה בתקופה שהייתי ב׳אברטק׳. זה לא משהו שאני מסתיר. למרות שאני מכיר 

אחד שהיה ב׳רבטק׳, אברך שהיה מחזור אחד או שניים מעליי. הוא עובד שם עד 

היום, וכולם ידעו שאסור לספר שהוא עובד שם. זה היה סוד כמוס. הוא התרה בי 

כמה פעמים: “אם אתה מכיר את בן הדוד שלי או את אחי, אל תספר". 

למה בעצם?

יש לחץ חברתי לא נורמלי, וכדי לצאת מהמקום הזה צריך להיות בן אדם אמיץ. 

אני מסתכל על עצמי וחושב שעשיתי צעד די אמיץ. היו כמה חבר׳ה בוועד שלי 

]בשכבה[ בפוניבז׳, יוצאים בשאלה, ואפילו הם נמצאים במקום פחות קשה ממני. 

ממוקדי  מתרחקים  היוצאים  לרָוב  אבל  קיצוני,  צעד  היא  בשאלה  יציאה  למה? 

החיכוך. אם תגור באוסטרליה למשל, המתחים החברתיים סביבך יפחתו. זה מה 

שעושים היוצאים בשאלה; משנים מיקום גאוגרפי, עוברים למקום אחר. 

אבל במקרה שלנו, יש לחץ חברתי חזק מאוד. אם אדם בוחר להישאר – הוא חלק 

מהקהילה, הוא חלק מהשכונה, הן מבחינה חברתית והן מבחינה גאוגרפית. הוא לא 

ניתק את עצמו כמו היוצאים בשאלה. זאת הסיבה שצריך הרבה אומץ כדי לומר: 

אני יצאתי. אנשים מרימים גבה, אנשים מעבירים ביקורת.
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בכלל בציבור החרדי, בוודאי הליטאי, הזכות שלך לבקר היא זכות יסוד. רק ׳בוקר 

טוב׳ – וכבר יש ביקורת. ביקורת, שיפוטיות, הן מאבני היסוד. אתה יושב בשבע 

ברכות של בן דודך ומרגיש שאתה נמצא תחת ביקורת של כל הגיסים. אם מדובר 

במשפחה ׳כבדה׳, משפחה ׳פרומרית׳ ]חרדית אדוקה[, קל וחומר.. 

המשפחה שלך היא בדיוק כזו

אני נמצא בעמדה הזו לפעמים. אני מתמודד. קצת אומץ וקצת ביטחון עצמי. אני 

בטוח שאני עושה את מה שנכון לי. אני גם מתרחק קצת גאוגרפית, ומנסה להיות 

פחות מעורב בקהילה. זה דווקא די קל לי, כי גם ככה אין לי מספיק זמן. 

ומה לגבי השווער שלך ]החותן[?

יותר קליל, אם כי גם לו היה קשה. הוא יהודי ׳בן תורה׳. הלימוד, התורה וחיי אברכות 

– מקודשים בעיניו. מבחינה אידיאולוגית הוא אומנם מפותח, אך סוציולוגית הוא 

שייך לגמרי לעולם של האברכים. למרות זאת הוא הגיב בסדר. יש לו מספיק רוחב 

דעת כדי להבין שחיים של אנשים הם לא משהו שאתה יכול לתמרן. 

האם היה לך קשה לנטוש את לימוד התורה? צביטה בלב? ממה חששת בעיקר 

כשקיבלת את ההחלטה לצאת לשוק העבודה? 

כן, בהחלט. הייתה צביטה בלב והיא עדיין קיימת.

לפעמים בליל שבת אני סחוט מכל השבוע, ואני רואה את הגמרא, מבקש לפתוח 

אותה, ומגלה שאין לי את החשק ואת הכוח. במצבים האלה אני נזכר בכל הלילות 

בישיבה שהייתי יושב מול הסטנדר מתשע בערב ועד חמש בבוקר. זה קשה. אני 

יש  היום  עד  ויודעים הרבה.  המון מסכתות בשעות האלה  זוכר שהיינו מספיקים 

מסכתות שאני זוכר. למשל מסכת נדרים או מסכת זבחים, שהשקעתי בהן את חלבי 

ודמי, ויש לי קשר חזק מאוד לדפים האלה ולגמרות האלה. 

זה מה שמניע אותי גם היום לשבת וללמוד, למרות שאני עסוק ומתקשה למצוא 

את הזמן. לכן גם היום אני חבר בקבוצת ווטסאפ שבה מתכתבים על לימוד. בהחלט 

יש ערגה.

אז נכון, לפעמים זה קשה. אבל רוב הזמן אני שמח בהחלטה, גם כשקשה לי. יש 

מחירים לכל דבר, צריך להבין את זה. 
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קונקרטי  מסלול  על  שחשבת  או  מה,  ויהי  העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם 

)מסלול לימודים למשל(? 

הייתה  לא  אם  מאוד.  לי  קרץ  הוא  להייטק,  ללכת  שרציתי  בכך  החלה  המחשבה 

עבודה מהסוג הזה, שקורצת לי כל כך, הייתי כנראה ממשיך עם העריכה התורנית. 

מה היו הקשיים המבניים )להבדיל מהחברתיים( שנתקלת בהם כשבחרת לצאת 

לשוק העבודה? 

יש לי תחושת נחיתות מכך שאין לי השכלה פורמלית. גם הקורס שעשיתי – שסיפרתי 

לך עליו קודם – לא היה פורמלי. אני חש נחיתות בראיונות, כאשר למראיינים יש 

ולי  וכל מה שקשור לזה,  ידע על העולם של הפיזיקה, של המתמטיקה וההנדסה 

פחות. לי יש ידע טכני, הרבה פחות תאוריה, ואני מגיע מעולם שבו מעריכים אנשים 

של תאוריה, אני הרי בא מעולם הישיבות. אני מרגיש את זה גם היום, כשאני פוגש 

אנשים שיודעים חדו"א ואלגברה ליניארית, ואני שולט רק ברמה של שלוש־ארבע 

יחידות במתמטיקה, שגם אותן עברתי בצליעה... אז יש לי נחיתות, ואני מרגיש עד 

היום שזה בעוכריי. גם השווי שלי בשוק נמוך יותר בשל כך, אין מה לעשות.. 

כך  על  החמצה  חש  אתה  האם  עובד?  אדם  היותך  מעבודת  מרוצה  אתה  האם 

שנאלצת לנטוש את הכולל? 

ראשית, העבודה בהייטק היא לא עבודה פשוטה. המקום שהגעתי אליו הוא מקום 

לא  מהקהילה  אנשים  אולי  גבוהה.  ברמה  טכנולוגית  בחברה  נמצא  אני  מכובד. 

יודעים להעריך את זה, אבל עדיין יש מספיק אנשים שיודעים. זה מקום שלא קל 

שהוכחתי  מכך  סיפוק  מלא  אני  מהר.  יחסית  זה  את  עשיתי  ואני  אליו,  להתקבל 

ועד לקבלת משכורת מכובדת  לעצמי שאני מסוגל להגיע מאברך שיושב בכולל, 

שמעניקה לי ביטחון כלכלי וממלאת אותי בגאווה. 

אני  קשה.  יותר  הרבה  לי  היה  במשלוחים,  עובד  הייתי  שאילו  לך  לומר  יכול  אני 

עזבתי למקום מכובד. 

חשוב לי לציין שמהצד השני לא איבדתי גם את ההערכה מהעולם הקודם, מעולם 

התורה. אם אני נמצא אצל דוד שלי בשבת ומדברים בשולחן בלימוד, עדיין יש לי 

את היכולת להתמודד ו׳לתת פייט׳, ככה שמשני הכיוונים לא לגמרי עזבתי. אני כל 

הזמן מנסה איכשהו לשמר את היתרונות משני הצדדים.
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מה דעתך על צעירים חרדים שיוצאים לעבוד מיד לאחר נישואיהם, או בתום שנה 

או שנתיים בכולל?

דעתי חיובית מאוד. אין שום סיבה שלא לעשות את זה. ברוב המקרים שאני מכיר, 

בסופו של דבר המהלך הזה – לצאת מעולם האברכות לעולם המעשה – הוכיח את 

עצמו גם מבחינה אישית עבור האברך, גם מבחינה כלכלית וגם מבחינת הזוגיות. 

אדם שיש לו קשר עם התרבות התלמודית שהעולם החרדי העניק לו, אדם שיש 

לו טעם בלימוד, ימצא בזה טעם גם בהמשך. מי שלא מחובר ויושב בכולל ומרגיש 

שהוא מבזבז את הזמן – חבל על כל רגע. זהו סבל שלא יתואר. 

במבט לאחור, האם היית עושה את אותו מסלול, או שהיית משנה משהו )למשל 

לימודי ליבה, יציאה לעבודה בשלב מוקדם יותר(?

לא הייתי הולך על מסלול של ישיבה חרדית הארד־קור. הייתי משלב לימודי חול 

גם בישיבה גבוהה. תיארתי לך שהיו לי תקופות של חוסר עשייה בישיבה. אני לא 

עצלן וגם בגנים שלי אני לא כזה, ובכל זאת אני חושב שרכשתי תכונות של עצלנות 

בשנות הישיבה, וזה הפך אצלי לתמה. 

יכולת להיות 'מתמיד'59?

הפיזיים  בהינתן התנאים החברתיים,  זה.  עושה את  הייתי  מן הסתם  יכולתי,  אם 

יותר קל  ב־11 בבוקר היה הרבה  הסביבתיים, מצאתי את עצמי במצב שבו לקום 

מאשר לקום בשמונה. יותר משך אותי לבזבז את הזמן במיטה ולא לעשות כלום, 

שימלא  מה  היה  שבהחלט  למרות  בסיפוק,  אותי  שימלאו  דברים  לעשות  מאשר 

אותי בסיפוק.

אני אישית לא אומר לכולם לשלב לימודי חול. אני מדבר על עצמי כי אני רגיש 

מהשנים הללו שבהן רכשתי עייפות מהחיים, מהיכולת המרשימה הזו להעביר את 

הזמן בלי לעשות כלום. וזה לא אמור להיות כך, אני אדם אנרגטי. היו גם תחושות 

עצבות וחוסר מעש. אתה יודע מה, אפילו אם הייתי מגלף בעץ בימים האלו זה היה 

טוב יותר. למה לא עשיתי את זה?!

59  תלמיד חכם המעביר לילות כימים בלימוד תורה. 
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עם  כולל  לימודי  שמשלב  המיזם  לייבל,  הרב  של  הפרויקט  על  גם  לדבר  רצית 

לימודי הייטק 

מבחינתי המיזמים האלו הם קדושים. אם אתם מכוֹן של מדיניות, כדאי שתתמכו 

בזה. בלי המיזמים האלו אני חושב שלעולם לא הייתי מצליח לצאת. וגם אם הייתי 

מצליח בסופו של דבר, זה היה לוקח הרבה מאוד זמן. מן הסתם הייתי צריך לעבור 

מסלול ארוך. 

אם מישהו רוצה שחרדים ישתלבו בעולם ההייטק, הוא צריך לדעת שמוסד כמו 

ידי המדינה. לא 60-50 תלמידים, אלא  ומתוקצב על  ׳רבטק׳ צריך להיות מוחזק 

זה,  את  לעשות  שרוצים  אנשים  הרבה  כך  כל  יש  תלמידים.  אלף  וגם   500  ,300

והעבודה קיימת. אתה יודע כמה פונים אליי בנושא הזה? 

תרחיב בבקשה, מדוע זה כה חשוב? 

מאחר שזה עונה כמעט על כל חסם אפשרי. אני אפרט:

לעולם  להיכנס  כלים  לו  אין  שלו...  מהחיים  יודע  לא  אברך  השכלה,  רכישת  א. 

היכולת  את  לאדם  נותנים  הזה  הסוג  מן  ובמקום  השכלה,  חייב  הוא  התעסוקה. 

הטכנית. פשוט מלמדים אותו לעבוד. 

ב. לעזוב את החממה החרדית זה דבר מאוד קשה. אדם נמצא בתוך קהילה, ופתאום 

אברכים  עם  יושב  הוא  כאן  העניין.  לצורך  חילוניות  בנות  עם  לשבת  נדרש  הוא 

שהשיח שלהם זהה, רק שבמקום ללמוד תורה הם לומדים מתמטיקה. 

ג. מה שמאיים על אברך הוא העניין הכלכלי. הוא מרוויח 2,000 שקלים, וגם עובד 

זה   – ילדים  יותר משני  להם  וכשיש  עוד 5,000 שקלים,  מרוויחה  ואשתו  מהצד, 

מתפוצץ להם בפנים. מה הוא יעשה? אם הוא יצא ללמוד כעת לימודים אקדמיים – 

לא יהיה לו כסף בשנים הללו, וזו משוכה שמאוד קשה לעבור. ב׳רבטק׳ נותנים לך 

מלגה בכל זמן הלימודים. אני בינתיים המשכתי בעבודה מהצד בעריכה התורנית, 

וגם למדתי לימודי מחשב בחינם. יש לך השכלה חינם ומלגת קיום. זה חסד עצום. 

ד. רכישת ניסיון. אני שואל אותך: איך אחפש עבודה אם אף פעם לא עבדתי בשום 

דבר? במקום כזה, אתה נקלט ונכנס לעבודה בצורה חלקה. אתה מנהל יחסי עבודה 

עם ראש צוות בצורה לא רגילה. אין דברים כאלו. 

ה. יש גם את העניין של השתלבות בתעסוקה. בכל תחום אדם צריך לחשוב למה 

הוא מתאים. נכון, יש ארגונים כמו ׳קמח׳ או ׳מפתח׳, אבל אני לא פניתי אליהם. 
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אגב, שתדע, ׳רבטק׳ מקבל תקציב מ׳קמח׳. מכל מקום, פה יש לך מעטפת שלמה 

שעוטפת אותך גם מהבחינה הזו. עקרונית, אתה מחליט ומכוון את עצמך ללימודי 

הייטק, אבל יש לך ליווי מקצועי גם ברמת ההתאמה וההשמה. 

ו. המשכורת שמקבלים ב׳רבטק׳ מכובדת מאוד. אילו הייתי לומד סיעוד, כמה הייתי 

ב־6,000  הייתי מגיע בסוף למשכורת של 10,000 שקלים. אתחיל  מרוויח? אולי 

זה.  את  שווה  לא  זה  שקלים.   4,000 עוד  ארוויח  ואז  שנים  כמה  אלמד  שקלים, 

הייטק הוא עולם אחר. 

ז. מבחינה אינטלקטואלית, זו עבודה מכובדת ומאתגרת. זו לא עבודת כפיים. כולם 

עם חולצות לבנות. לסחוב מקרר ברחוב החרדי כסַבלָּ?! זה לא נעים. אפילו להיות 

מורה זה כבר לא מספיק. עבודה בהייטק היא לא מביכה. היא מפתה אפילו בעולם 

הכללי. 

ח. ההייטק הוא תחום שנוגע לאנשים הנמצאים ברמת מקבלי החלטות. אם המדינה 

צריכה ידיים עובדות, מהו התחום החשוב ביותר? אין ספק שתחום ההייטק. ואם 

אנחנו מדברים כאן על תעסוקת חרדים, אז זהו הפתרון המושלם והמתאים ביותר 

לאחוזים גדולים של אברכים שיושבים בכולל וחושבים לעבוד. זה מתאים לאנשים 

רבים, רק שאין להם איך לעשות את זה. ׳רבטק׳ ממלא את הפונקציה הזו בצורה 

יוצאת דופן. 

האם הלבוש שלך השתנה בעקבות העבודה? האם הרגשת ירידה ברמה הרוחנית? 

האם אתה צופה בסרט או משהו מעין זה שלא היית עושה בעבר? 

בסביבה  לבנות  חולצות  לובש  כן  אני  חול.  ביום  וחליפה  כובע  עם  הולך  לא  אני 

חרדית. גם ביום־יום, כשאני יוצא לעבודה, לרוב אני לובש חולצה לבנה כי זה מה 

שיש בארון. אני לא לבוש כמו אברך ממש, אבל כשאני מגיע לסביבה חרדית אני 

לובש חולצה מכופתרת. מצד שני, אני לא גר בסביבה חרדית מאוד, כך שזה לא 

משהו שאני מתעסק בו יותר מדי. 

ירידה רוחנית? צפייה בסרטים? הייתי נגוע בזה גם לפני שחשבתי על עבודה. 

הקפדה על מצוות? מנקודת המבט של ההורים שלי, ברור שאני לא באותה רמת 

הקפדה. אבל לא היציאה לעבודה חוללה את זה. 
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לחילונים,  היחס  למשל   – 'חילוניים'  ערכים  כלפי  שדעותיך  חושב  אתה  האם 

היחס למוסדות המדינה, היחס ליום העצמאות ויום הזיכרון – השתנה בעקבות 

היציאה לעבודה?

כל דבר ממה שפירטת בשאלה הוא נושא אחר:

ערכים חילוניים, ואנשים חילונים – אני לא חושב שהיציאה לעבודה שינתה את 

הכללית  לחברה  שלי  המכיל  היחס  אומרת,  זאת  הפוך.  כבר  אם  אליהם.  היחס 

ולערכים של החברה הכללית הוא זה שגרם לי לצאת. לא להפך, שהעבודה גרמה 

לי ליחס מכיל.

בקשר למוסדות המדינה ומועדים חשובים – אני חושב שאני יכול לדבר בשם הרבה 

חרדיים  ערכים  יש  אחד,  מצד  צדדים.  כמה  כאן  שיש  ולומר  שמשתלבים,  חרדים 

החרדית  המורשת  גדול.  אחד  צחוק  הללו  הדברים  בכל  שרואים  עליהם,  שגדלתי 

ריבון, מה  פירוש  מדינה, מה  זו  מה  היום  מבין  אני  ובועטת. מצד שני,  חיה  עדיין 

המשמעות הכלכלית של החברה החרדית במדינה, מדוע מדינה לא יכולה להתנהל 

כמו שטיבל חרדי ]כלומר, ניהול רשלני ולא רציני[, ומה המשמעות של אתוס לאומי 

וכל הדברים האלו.

לצד זאת, אני לא מצליח לאמץ לעצמי את התחושה של הקדושה או של יראת 

הכבוד שאנשים חילונים חשים כלפי מוסדות כאלו. אני מכבד את זה, וגם מבין את 

הערך הפרקטי והתועלת שבהם, אבל כשאני רואה יחס של קדושה ויראת כבוד, 

בעיקר אצל דתיים־לאומיים, אני במקרים רבים בז להם. אני שמרן במובן הזה שאני 

לא רואה קדושה במוסדות המדינה. אני ליברטיאני.
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ניתוח הממצאים

א. למה יצאנו ולאן הגענו?
גורמי היציאה וסוגי משלחי היד

פרק זה יעסוק בגורמים העומדים מאחורי הצעד של יציאה לשוק העבודה, כמו גם 

בסקירת משלחי היד שבחרו האברכים. נבקש לעסוק בסוגיות שיכללו בין השאר 

את השאלות הבאות: מה הם גורמי היציאה לעבודה? או לחלופין – מה הם הגורמים 

ויוקר המחיה?  נובעת ממצוקת הפרנסה  'לנטישת' הכולל? האם היציאה לעבודה 

מהו הסיווג של משלחי היד שבוחרים האברכים? האם קיימת התאמה בין סיווג זה 

לבין גורמי היציאה? 

"אברך אמיתי לא יוצא לעבוד בגלל כסף"

בתום  המחקר,  בראשית  החוקרים  אותנו  שליוותה  לאינטואיציה  גמור  בניגוד 

הכלכלית  המצוקה  על  הצביעו  מיעוטם  רק  כי  התברר  המרואיינים  עם  השיחות 

העבודה.  לשוק  לצאת  בחירתם  מאחורי  העומד  המרכזי  כגורם  הפרנסה  וקשיי 

הקשיים הכלכליים הועלו בחלק מן המקרים, אולם לרוב היה זה רק לאחר הנימוק 

האחר שסיפקו. רק במקרים מעטים הצביעו הנשאלים על גורם זה כנקודת המפנה 

היחידה שהובילה אותם לבחירה לעזוב את הכולל. אם נבקש לתרגם זאת למספרים, 

הרי שרק ארבעה מרואיינים )מתוך 20( הציגו את הקשיים הכלכליים העכשוויים 

שתפורט  התמה  את  הציגו  האחרים  המרואיינים   16 לבחירה.  ישירים  כגורמים 

בחלק זה: תחושה של חוסר מימוש עצמי ורצון להגיע לידי סיפוק והגשמה. תמה 

הלומדים'  'חברת  שלפיה  הרווחת,  המחקרית  לתפיסה  גמור  בניגוד  הופיעה  זו 

החרדית מייעדת את הגברים שבה לדרך חיים של לימוד תורה מלא, ומאפשרת 

יציאה לעבודה רק כאשר כורח הפרנסה דורש זאת.
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נפתח בציטוטים מתוך סיפורו של גדעון הממחיש אולי יותר מכל את התמה הזו. 

כפי שניתן לקרוא בריאיון המלא, גדעון הוא אברך בן 37 שלמד בישיבה ליטאית 

מן השורה הראשונה. עד שבחר לצאת לעבודה – למד בכולל במשך כחמש עשרה 

לאברך  ונחשב  וזמניו  הכולל  סדרי  על  שמר  כדבריו,  'ברצינות'  למד  שבהן  שנים, 

מצטיין. גם בעיני חבריו, שפגשנו במקרה, נחשב גדעון לידען גדול ולבקיא בתלמוד 

ובהלכה. הוא סיפר כי אהב את הלימוד, 'היו לי שם שנים יפהפיות', ואף הייתה לו 

'חברותא מטריפה והלך מצוין', ובכל זאת, מעט לפני שנתו ה־37, בחר לעזוב את 

הכולל לטובת לימודים ועבודה בהייטק. בשלב זה הנפיק גדעון את ההיגד החשוב 

הבא:

אני אגיד לך דבר חשוב: אין כמעט אנשים שיוצאים לעבוד כי הם צריכים 

כסף. אברך אמיתי לא יוצא לעבוד בגלל כסף. במיליון אחוז... אברך שנהנה 

אתה  אם  מסתדרים.  דואג,  הקב"ה  מספיק.  לו  יש  נהנה,  הוא  אם  ללמוד, 

נהנה מהלימוד, זה מטומטם לעזוב אותו. זה כמו שאחותי מההייטק תהיה 

זה,  יותר. אם היא תעשה את  כי היא תרוויח בעיתונות  פתאום עיתונאית 

היא מטומטמת. אתה עושה משהו שאתה נהנה ממנו ואז עוזב אותו בשביל 

עבודה קשה?!

הוא  מדוע  להבין  ולנסות  פנימה  להתבונן  ממנו  ביקש  חכם  אדם  כי  מספר  גדעון 

מבקש לצאת לעבודה, האם מפני שחסר לו כסף? לשאלה זו השיב גדעון בשלילה. 

מדוע אפוא בחר גדעון לצאת? מה הפשר שהוא נותן לבחירה הבלתי פשוטה הזו? 

הנה תשובתו:

יש משהו שאני לא יודע להסביר אותו, אברך מרגיש חוסר מיצוי... כשבחרתי 

לעבוד בהייטק שאלתי את עצמי: למה לעבוד בהייטק יותר מספק מאשר 

ללמוד תורה? ובכל זאת הרגשתי ככה. שזה יותר מספק, ההייטק. הרגשתי 

כך בלב, אבל בשכל הבנתי שזה שטויות. השכל אומר לי: אל תעשה את זה, 

אבל הרגש אומר: כן. אתה חולם על משהו שאתה אפילו לא יודע אם הוא 

אמיתי... יש איזה חוסר סיפוק שאני מדמיין שהוא יתמלא במקום אחר. 

המגיע   30 כבן  חרדי  צעיר  הוא  המלא,  בריאיון  לקרוא  שניתן  כפי  יששכר, 

אולי  הליטאי.  ההארד־קור  מלב  מגיע  "אני  בלשונו:  או  החרדי,  מ'המייינסטרים' 
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הכי הארד־קור"... הוא הבן הצעיר במשפחה מרובת ילדים, למד בישיבות מובילות, 

ואת הכולל עזב לאחר שלוש שנות לימוד. היום הוא שכיר בחברת הייטק גדולה. 

כשנשאל מדוע לא ישקיע את חייו בכולל, השיב: 

זה מעניין אותי מאוד, אבל לא בתור משהו שאעשה כל החיים. זה משהו 

ולצאת לעבודה. אדם לעמל  שאתה עושה מהצד. אתה צריך לקום בבוקר 

יולד. אדם נולד בשביל לחרוש באדמה. 

הסכנה  את  מרואיינים  כמה  תיארו  עצמי',  ל'מימוש  השאיפה  לצד  כי  לציין  יש 

שבבטלה בכולל. הדברים שנאמרו בעניין זה היו נחרצים, כמו הדברים שאמר שוקי, 

בן 47, אב לשלושה, העובד כמנהל חשבונות: 

אדם שיושב ומבזבז את זמנו בדברים בטלים, זה הדבר הכי לא יהודי שיש. 

בטלה מביאה לידי שִׁעמום וחטא. לתורה שלנו יש ערכים שלא כתבו אותם 

ב'יתד נאמן' ]עיתון חרדי[ לפני חמש שנים. בנוסף לכך, אדם שאינו מסופק – 

אשתו וילדיו ירגישו בזה מהר מאוד, וכולם יסבלו מזה. המנוע של הבן אדם 

הוא הסיפוק שלו. 

אמירות דומות בנוסח "אדם שיושב בכולל ואין לו סיפוק, זה הכי גרוע, כי השִׁעמום 

מזיק", נשמעו אצל עוד אברכים לשעבר. מאחר שרוב המרואיינים העידו כי 'למדו 

ברצינות' בכולל עד לעזיבתם, לא נרחיב על תמה זו מלבד הציטוטים שהובאו כאן. 

"כנראה שאני לא ארעיד את עולם התורה"

באחד ממאמריו הקלאסיים טען הסוציולוג מקס ובר )1973( כי מעמדות חברתיים 

לא נקבעים רק לפי מצב החשבון ב'עובר ושב', כלומר לפי כמה כסף יש ברשות 

אדם, כפי שטען מרקס, אלא על פי 'סיכויי השוק'. 'סיכויי השוק' משמעם – הטווח 

בראשית  הוא  אם  גם  בהייטק,  העובד  אדם  הפרט.  של  ממאפייניו  הנובע  הארוך 

דרכו, מחזיק בסיכויי שוק שונים לחלוטין ממוכר בסופרמרקט, גם אם ברגע הנתון 

הנוכחי ההון המצטבר שלהם זהה. 

ביטוי לתפיסה זו עלה בתמה השנייה שחולצה מן הראיונות. מתברר כי האברכים 

מציגים הליך חשיבה רציונלי של הצגת מטרה ואמצעים להגעה אליה. הם מדגישים 
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'נהדר', אך בו בעת הם מצביעים על חשיבה לטווח  כי הלימוד בכולל אומנם היה 

ואת עולם  גיסא,  יהפכו ל'שם דבר' בעולם התורה, מחד  ארוך המכירה בכך שלא 

התעסוקה האיכותית הם עלולים להחמיץ, מאידך גיסא.

ביותר  כי אביו היה אחד האנשים המקורבים  35, סיפר  בן  כך למשל אליהו, אברך 

ברחוב החרדי.  במיוחד  פריווילגי  למעמד  – מה שרומם את משפחתו  הדור  לגדולי 

היום אליהו עובד כמנהל שיווק ברשת גדולה של מכשירי כתיבה, לאחר שלמד בכולל 

במשך חמש שנים. כשנגעה השיחה בשאלת גורם היציאה לעבודה, הסביר אליהו: 

ראיתי שאני לא הולך להיות ראש ישיבה, או להוציא סדרת ספרים שתרעיד 

אופק  עם  יותר,  מספק  משהו  אעשה  לפחות  אמרתי:  התורה.  עולם  את 

עבורו  ולקום  בלילה  בשבילו  לישון  סיבה  לי  שתהיה  משהו  יותר.  מעניין 

מזכיר  להיות  הצעה  התגלגלה  אז  בחיים.  בו  להתקדם  ושאוכל  בבוקר, 

בחיידר המקומי באזור מגוריי. התחלתי לעבוד שם, ואחר כך עברתי להיות 

מנהל תפעול בחברת שליחויות, משם המשכתי לעבוד כאיש מכירות בחנות 

מדפסות, ולבסוף עברתי לחברה הגדולה שאני עובד בה היום.

כיוון שאליהו סיפר לי קודם לכן, כפי שניתן לקרוא בריאיון המלא, כי חש כאברך 

סיפוק רב בלימודיו בכולל, לא יכולתי שלא לשאול אותו: "ובכל זאת, לפי התיאור 

שלך, לא הייתה לך תחושה של מיצוי בכולל, הרי נהנית שם?!" על כך השיב:

חיפשתי אופק. הבנתי שאגיע לגיל 35, 40, בלי כלום. אגיע לשם בלי ספר 

בלי  בכיר[,  רבני  ]תפקיד  שטעלע  בלי  רבני[,  ]בגד  פראק  בלי  ]שחיברתי[, 

קהילה מאחוריי, בלי משכורת... כשהבטתי מה מונח לי ביד כעת ומה מונח 

לי בעתיד, הגעתי למסקנה שעדיף שיהיה לי משהו שיסדר אותי כלכלית 

כשיהיה  לעשות  רוצה  הוא  מה  עצמו  את  לשאול  צריך  אדם  ותעסוקתית. 

כדי  זה  את  עשה  הוא  הלומדים,  חברת  את  הקים  איש'  כש'החזון  גדול. 

להגביה את החומות. הוא לא באמת הבין – אם מותר לי לומר – שייווצר 

מצב כזה, סיטואציה כזו שבה כולם יצטרכו לשבת וללמוד. ברור שלא כך 

'סיירת  הוא חשב. מה שהוא חשב, מה שהוא ראה, זה שיש צורך שתהיה 

או  יעבדו  והשאר  היהודי.  לעם  תוצרים  ויוציאו  בה  וילמדו  מטכ"ל' שישבו 

יתעסקו בחינוך. מה שנקרא 'יששכר וזבולון'. 
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לאחר  העבודה  לשוק  יצא  המחִשוב,  בתחום  כיום  העובד   30 כבן  צעיר  ישראל, 

שמונה שנים של לימוד בכולל, וגם הוא מספר על הנאתו בלימודים: "זה היה 'כולל 

סטארט־אפ'. קיבלנו הרבה כסף: 3,500 שקלים בכל חודש. שעות הלימודים היו 

מתשע בבוקר ועד חמש וחצי אחר הצהריים. לומדים כמעט ברציפות, עם מבחנים 

– זה היה רצח. מאוד תובעני. היינו לומדים רציני, היו שם אברכים תלמידי חכמים. 

הופתעה  אשתו  בכולל,  הצלחתו  בשל  כי  גם  מספר  הוא  נהניתי".  ומאוד  למדתי 

מהחלטתו לצאת לעבודה: "היא אמרה: חבל שאתה נהנה מהלימוד. אם לא היית 

נהנה, הייתי מבינה, אבל אתה בן 28 ואתה נהנה מהלימוד!" האמירות האלו הובילו 

אותנו לשאלה – מדוע אפוא בחר לצאת לשוק העבודה?

זה בא ממקום של חשיבה, זה בא ממקום שידעתי שלא אוכל להחזיק את 

עצמי לאורך שנים. אשתי הרוויחה בסדר אבל זה לא הייטק. חייתי בסדר, 

נכון, אבל אני רוצה להתקדם. אני אדם עם מעוף, ואני לא רואה את עצמי 

יושב ולומד כל החיים. אם אני מחליט ללכת לעבוד, חשוב לי שאממש את 

עצמי, שארוויח טוב בלי קומבינות מהצד. הלכתי לעבוד בגיל 28 כי זו הייתה 

נקודת זמן שבה אמרתי לעצמי: אתה צריך להחליט, זה הגיל שצריך להחליט, 

או שאני אשב כל החיים ואלמד או שאצא לעבוד. אי אפשר להיכנס לשוק 

העבודה בגיל 40. 

חבר ביקש הלוואה של מיליון שקלים, זה הכול

בתמה זו נע סיפורם של האברכים סביב סוגיית הפרנסה, אך השימוש במונח זה 

עשוי להטעות. אברכים אלו לא עזבו את לימודיהם בכולל בשל מצוקה כלכלית 

בשל  אלא   – המשפחה  הרחבת  עם  מחריפים  הפרנסה  קשיי  כאשר   – 'טבעית' 

אירוע פתאומי שאילץ אותם לעזוב. 

רק בשל  לא  אותנו  הדהימה  איתמר  עם  איתמר. השיחה  סיפורו של  למשל,  זהו, 

שרשרת האירועים שהרכיבה את סיפורו אלא לנוכח שני היבטים אחרים: האחד – 

שוויון הנפש שתיאר בו את המאורעות, והשני – ההבנה כי סיפורו אינו כה חריג. 

כיום  לימוד.  שנות  שלוש  לאחר  עזב  הכולל  את  לשישה.  אב   ,38 בן  הוא  איתמר 

הוא מנהל חנות ענק למוצרי תינוקות ומתפרנס היטב. כששאלתי אותו האם אהב 

את הלימוד בכולל, השיב: "מאוד מאוד מאוד. אהבתי את התורה, את הלימוד. עד 
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כואב  "בשל מקרה  ברוגע:  לכך השיב  עזבת? שאלתי.  מדוע  אז  אוהב".  אני  היום 

מאוד שבו הפסדתי יותר ממיליון שקלים. הייתי סוחר בבורסה במסחר תוך־יומי, 

וחבר ביקש הלוואה ולא החזיר. זה הכול". האמירה הזו חילצה ממני את התגובה 

המתבקשת: "זה הכול?!" על כך השיב איתמר: 

אני אסביר. זה לא שאתה באת וביקשת ממני הלוואה של מיליון שקלים... 

עוד בצעירותי התעסקתי הרבה עם הבורסה, עם מניות. שלטתי בשוק. אם 

כולם היו מבקשים את החלק של הספורט בעיתון, אני תמיד הייתי קורא את 

החלק של הכלכלה. הצלחתי בזה. היה לי כסף. זאת גם הסיבה שלא חשבתי 

ללמוד  מאוד  אהבתי  התורה.  של  בעולם  שאישאר  חשבתי  לעבוד.  שאצא 

והיה לי מספיק כסף. מספיקה פעולה טובה אחת ואתה מסודר. באותו זמן 

בסכום  הלוואה  ממני  ביקש  בעבר,  לי  עזר  שגם  בתחום,  שהכרתי  מישהו 

גבוה. היה לי את הסכום, ובאמת נתתי לו. הוא נפל והכסף נעלם. הוא לא 

ניסה לעקוץ אותי, הוא פשוט נפל.

צורת החיים שהורגל אליה גרמה לו אפוא לצאת לעבוד. בעקבות החוויה הקשה 

עם החבר שהסתבך כלכלית, הבין כי לא יוכל לחיות ברמת החיים שהורגל אליה, 

ועל כן נאלץ לעזוב את הכולל ולפנות לשוק העבודה.

יש בגמרא סיפור שאתה ודאי מכיר, על העשיר שירד מגדולתו, וכשקופת 

הצדקה עזרה לו, היא מימנה לו ארוחות פאר ועבדים שירוצו לפניו, בדיוק 

זה:  את  מבינים  לא  כסף  להם  שאין  אנשים  עשיר.  כשהיה  לו  שהיה  כמו 

למה לקחת מעני אחד ולתת לעני אחר כסף לחמישים אנשי לוויה שירוצו 

לפני הסוס שלו? כעת אני מבין את זה. כשהיו לי את היכולות שלי, חייתי 

ברמת חיים מסוימת. כבר בתור אברך צעיר נסעתי על טויוטה קורולה. אני 

זוכר שביקרנו פעם באיקאה וראיתי שם סלון יפה ב־5,000 שקלים. באותו 

רגע קניתי את הסלון, ושלחתי אותו למישהו שידעתי שהוא מעוט יכולת. 

היכולות שהיו לי היו דמיוניות לכזה גיל.. התרגלתי לרמת חיים גבוהה מאוד, 

בעיקר בראש. לא צריך לבזבז כסף כדי להרגיש טוב, מספיק שאתה זוכר 

את המספר שיש לך בעובר ושב בבנק. היו חודשים שהייתי מרוויח 40,000 

שקלים כבחור צעיר. תבין, אם המניה עולה בארבעה אחוזים ביום, הייתי 

והגעתי  הנפילה.  הגיעה  ואז  שקלים.  אלפי  עשרות  אחת  בשנייה  מרוויח 
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פתאום למצב שאין לי כסף אפילו לתדלק את האוטו. זה היה קשה מאוד. 

לשאלתך, זה מה שגרם לי לצאת לעבוד.

גם מיכאל נקלע למצוקה כלכלית פתאומית. הוא בן 39, אב לשבעה, ואת הכולל 

עזב לאחר שבע שנות לימוד. כיום הוא מנהל משמרת ערב בכמה סניפי סופרמרקט 

לי  היה  "בתחילה  מספר,  שהוא  כפי  בשלבים,  נעשתה  הכולל  עזיבת  בירושלים. 

צ'יינג' ]שירותי מטבע והמרת כספים[ פרטי לבד, וכך גם הייתי נקרא באופן רשמי 

אברך שלומד". אלא שבשלב מסוים הגיעה הנפילה הכואבת: 

באותם ימים נקלעתי למשבר לאחר שהפסדתי כסף רב. מישהו רימה אותי, 

אבל לא ניכנס לזה. נאלצתי לעשות שינוי בחיים. הפסקתי עם הצ'יינג' לאחר 

שהבנתי שיש לי חובות גדולים. זה גרר אותי למשבר נפשי, לא אכלתי כמה 

חודשים ממש. בשלב מסוים הבנתי שאני חייב להתחיל להחזיר את החובות 

הרבים, והחלטתי לצאת לעבוד בצורה מסודרת. 

"שינסתי מותניי ויצאתי לים החיים"

בתמה זו, הרביעית במספר, צף לראשונה תיאור העוסק בשאלת הפרנסה כגורם 

עיקרי לעזיבת הכולל, אך לצידו הוזכרה גם סוגיית המימוש העצמי כגורם משני.

הנה דוגמה מייצגת לכך: יהושע עובד כמלמד ב'חיידר', וקודם לכן ניסה את כוחו 

בהקמת עסק למשלוחים, אך זה כשל והנחיל לו הפסדים מרובים. את הכולל עזב 

לאחר עשר שנים. הכוללים שלמד בהם נשאו אופי הלכתי וישיבתי. לפרט מידע זה 

יש חשיבות רבה, שכן כאשר נשאל יהושע לגורם היציאה מן הכולל, השיב:

עם הגידול בצורכי המשפחה וההבנה שמלגת הכולל לא מספיקה, שינסתי 

מותניי ויצאתי לים החיים. 

אלא שלצד זאת מיהר להוסיף: 

]בכוללים[ לא היו אפשרויות מרחב תמרון רבות: איפה שקיבלו אותך – שם 

למדת, ודרשו ממך ללמוד כמו שהם למדו. היו כמה מסגרות שהייתה בהן יותר 

גמישות, ויכולת לבחור מה ללמוד. כשלמדתי מה שאהבתי, הרגשתי מחובר 

יותר. ייתכן מאוד שאם היה לי סיפוק מושלם, לא הייתי יוצא. כשמכריחים 
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אותך ללמוד הלכות טהרה, ואתה בכלל רוצה ללמוד הלכות בשר וחלב, אז 

רצונותיו של ראש  די מקובעות סביב  לך את החשק. המסגרות  מוציא  זה 

יכול  זה מה שצריך ללמוד. לא תמיד אתה  ורוצה,  לומד  הכולל. מה שהוא 

לבחור את מה שאתה רוצה. אתה לומד את הנושאים שהם רוצים בכולל, וזה 

גורם לתחושת אי נוחות. כמובן שיש כאלה שכל נושא אהוב עליהם מרוב 

חשקם ללמוד תורה. אבל זה לא היה המצב שלי.

הייתה  לעבודה  ליציאתו  המרכזי  הגורם  כי  יהושע  מדגיש  אותו,  למקד  בניסיון 

"סיפוק  לו  היה  אילו  כי  גבוהה  בהסתברות  מניח  הוא  אולם  הכלכלית,  המצוקה 

לאשתו.  ביחס  מעניינת  אמירה  מוסיף  הוא  יוצא".  הייתי  "לא  כלשונו,  מושלם", 

מתברר כי אשתו הושפעה ממצוקתם של ילדיהם; היא חשה מחויבות מלאה ללימוד 

התורה של בעלה, ואף הייתה מוכנה לשלם מחירים גבוהים תמורתו, אולם כאשר 

ילדיה החלו לסבול מן המצוקה הכלכלית, היא עודדה אותו לצאת לשוק העבודה. 

אילן מתאר מציאות דומה, אם כי לא זהה. הוא בן 30, אב לשני ילדים. את הכולל 

עזב לאחר שלוש וחצי שנות לימוד, וכיום עובד כנהג בארגון 'יד שרה'. לו ולאשתו 

לא  שהמוסד  אלא  בכולל,  ילמד  הוא  לנישואיהם  הראשונות  שבשנים  חשוב  היה 

חפץ בו. הוא סיפר כי לא פחות מ־25 כוללים סירבו לקבלו: "למה? כל מיני סיבות. 

תחפש  אשתך  'אם  בכולל:  טלפון  עם  שאהיה  מוכן  לא  שהוא  למשל,  אמר,  אחד 

אותך היא יכולה להתקשר אליי', הוא אמר. זה לא התאים לי. ראש כולל אחר רצה 

שאגדל זקן ואני לא רציתי. השלישי רצה שאגיע לפני הזמן, הרביעי רצה שאלמד 

בכולל רק הלכה ולא גמרא. כל אחד והסיפורים שלו". בסופו של דבר מצא אילן 

כולל שבו השתכר רק כ־750 שקלים, כלומר הוא קיבל רק את מלגת משרד הדתות 

ולא את ההקצבה הנוספת הניתנת לשאר האברכים מידי ראש הכולל. אילן אהב 

ללמוד אולם המלגה הזעומה 'הוציאה' אותו החוצה:

בגלל שבכולל קיבלתי כמו שאמרתי לך רק 'דתות', ומדתות לא חיים. אשתי 

מטפלת ואי אפשר לחיות מזה. אם אתה מחזיק דירה וגם רכב, זה פשוט לא 

מספיק. בשביל זה חייבים לעשות עוד דברים. 
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לסיכום, ארבע תמות מרכזיות עלו בפרק זה: 

בשוק  להשתלבותם  הגורם  כי  המסבירות  אמירות  מציגה   | הראשונה  התמה 

המעשה.  בעולם  לפעול  ורצון  סיפוק  או  מיצוי  חוסר  של  מתחושה  נבע  העבודה 

שעליהם  שחשו  יש  לממש,  צריכים  שהם  נפש'  'תכונות  ישנן  כי  הסבירו  אחדים 

'לעשות משהו עם הידיים', אחרים תיארו תחושה של 'דעיכה', ויש אף שציינו כי 

הם חשו חוסר הלימה בין התנהגותם הרוחנית לסטטוס שלהם כאברכים. משתנה 

לא  זו חשובה  כגורם משני. תמה  הוזכר  הוא  אך  כאן,  גם  עלה  הפרנסה הקלאסי 

רק בשל העובדה שהיא הוזכרה ברבים מן הראיונות, אלא גם בשל היותה מנוגדת 

לתפיסה המחקרית הרווחת, שלפיה 'חברת הלומדים' החרדית מייעדת את הגברים 

שבה לדרך חיים של לימוד תורה מלא, ומאפשרת יציאה לעבודה רק כאשר כורח 

הפרנסה דורש זאת. 

התמה השנייה | מציגה תהליך חשיבה רציונלי של הצגת מטרה ואמצעים להגעה 

'נהדר', אך מסבירים כי  אליה. האברכים לשעבר מדגישים כי הלימוד בכולל היה 

הגורם ליציאתם נעוץ בחשיבה לטווח ארוך, המכירה בכך שלא יהפכו ל'שם דבר' 

בעולם התורה, מחד גיסא, וכי בהישארותם הם עלולים להחמיץ תעסוקה איכותית, 

מאידך גיסא. 

התמה השלישית | כוללת תיאורים של אירוע מסוים ופתאומי, שהתרחש 'באמצע 

החיים' ואילץ את האברכים 'לנטוש' את הכולל. האם היו נשארים במסגרת התורנית 

לולא התרחש האירוע? קשה לדעת.

גורם  היוו  הפרנסה  קשיי  שלפיו  'הקלאסי',  במשתנה  עוסקת   | הרביעית  התמה 

הכולל  מלגת  בשל  אם  העבודה,  שוק  אל  לצאת  האברכים  של  בהחלטתם  מרכזי 

חיי  לחיות  הרצון  בשל  ואם  הילדים  ששילמו  הכלכלי  המחיר  בשל  אם  הזעומה, 

נוחות הכוללים בעלות על דירה ורכב. 
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במה אנחנו עובדים?
נותחו באמצעות שיטות מחקר איכותניות,  כפי שצוין במבוא, הראיונות שערכנו 

כך שהחלוקה של האברכים על פי משלחי יד אינה מהווה מדגם סטטיסטי מייצג. 

עם זאת ביקשנו ליצור מגוון רחב ככל הניתן כדי לבדוק אפשרויות להתאמות או 

חיבורים העשויים להצביע על כיוונים תאורטיים אפשריים. סיווגנו את משלחי היד 

לחמישה:

הייטק, תכנות ומחשוב )חמישה מרואיינים(.. 	

ניהול ומסחר עצמאי )ארבעה מרואיינים(.. 	

משרות בדרג בינוני־נמוך: נהג, עובד בסופרמרקט וכדומה )שישה מרואיינים(.. 	

עבודות כפיים )שני מרואיינים(.. 	

מקצועות קהילתיים: מלמד, משגיח כשרות )שלושה מרואיינים(. . 	

הן  התאמה,  לבדוק  ניסינו  היד?  משלח  לסוג  היציאה  גורמי  בין  קשר  קיים  האם 

סטטיסטית והן תוכנית, אך לא מצאנו אחת כזו. למשל, האברכים שבחרו לעזוב 

את הכולל בשל התחושה שאינם ממצים את עצמם פנו למגוון רחב של עבודות, 

מצאנו  לא   – לעבודה  היציאה  גורמי  בשאר  גם  כך  כפיים.  לעבודת  ועד  מהייטק 

כל קשר סטטיסטי או לוגי בין גורם היציאה לבחירת משלח היד. נדמה, אם כן, כי 

הבחירה בתחום עיסוק, כבכל חברה, נעוצה בעיקר ברצון, בשאיפה ובאוריינטציה 

של הפרט, אך גם לרקע המשפחתי, הסביבתי, וכמובן לכישורים האישיים, יש מן 

הסתם השפעה לא מבוטלת.
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ב. כיצד יצאנו ומה עברנו?
תהליך היציאה, שלבים ומעברים

המעבר  בנקודות  רבות  עוסקות  והאנתרופולוגית  הסוציולוגית  הדיסציפלינות 

 Van( ון־גאפ בין מצבים שונים. בשנת 1909 טבע האנתרופולוג הצרפתי ארנולד 

Gennep, 2013( את המונח Les rites de passage )טקסי מעבר( בהתייחסו למעבר 

ממצב מעמדי או קיומי אחד למצב מעמדי או קיומי אחר. המעבר לפי ון־גאפ עשוי 

להתרחש באזורים שונים ובשלבים שונים במהלך הכניסה למעמד או למצב חדש. 

בהקשר זה, עזיבת הכולל לטובת יציאה לשוק העבודה אינה אירוע שניתן להקל 

לבחון  יש  הקודם,  בפרק  שהוצגו  המשקל  כבדי  המניעים  מלבד  בחשיבותו.  ראש 

וללמוד גם את נקודת הזמן שבה מתרחש המעבר מהכולל אל החוץ. 

בפרק זה ננסה אפוא ללוות את תהליך היציאה של האברך מהכולל, את השלבים 

התנהלה  כיצד  הבאות:  בשאלות  נעסוק  היתר  בין  שנקט.  הצעדים  ואת  שעבר 

היציאה לעבודה? האם היה זה מעבר חד או מעבר הדרגתי? אם המעבר התרחש 

ניתן להסיק מהן המלצות מדיניות שיקלו על  והאם  היו השלבים  בשלבים – מה 

מעברים מסוג זה? 

קמעא קמעא

העבודה  לשוק  לצאת  החלטת  האם  הייתה:  למרואיינים  שהפנינו  השאלות  אחת 

סיפור  גם  כמו  זו,  לשאלה  התשובות  קונקרטי?  מסלול  על  שחשבת  או  מה  ויהי 

חייהם של האברכים לשעבר, לימדו אותנו כי על פי רוב המעבר התרחש בשלבים 

ולא בבת אחת. 

נפתח בדוגמאות המתארות את ההיפרדות ההדרגתית מן הכולל.

שימי, בן 34, למד שמונה שנים בכולל, עוסק כיום לפרנסתו בשיפוצים ובהדרכת 

באוניברסיטה מדעי  לומד  הוא  נפש. במקביל,  מעון לתשושי  על  ואחראי  טיולים 

הקוגניציה ופיזיולוגיה של ההתנהגות. שימי מתאר דפוס המזכיר לא מעט צעירים 

בינם  ההבדל  לימודיהם.  בזמן  סטודנטיאליות'  מ'עבודות  המתפרנסים  ישראלים 
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או  בדבקות.  תורה  ללמוד  הקפיד  הוא  המעבר  בשלבי  שגם  בעובדה  נעוץ  לשימי 

בלשונו: "גם בשלבים של המעבר עשיתי חתיכת שטייגען ]לימוד בדבקות, בעיון, 

בהתמדה ובהתלהבות[... כך שזה לא היה מעבר חד". 

יציאה מהכולל לעבודה  דומה:  כל המרואיינים מתארים תהליך  כי כמעט  מתברר 

שהם  בעבודה  'השתקעות'  ובהמשך  נמוך,  שכר  המניבות  מזדמנות  בעבודות 

מועסקים בה כיום.

כך סיפר אליהו, בן 35, אשר עובד כמנהל שיווק ברשת גדולה: 

התגלגלה הצעה להיות מזכיר בחיידר המקומי באזור מגוריי. התחלתי לעבוד 

שם, ואחר כך עברתי להיות מנהל תפעול בחברת שליחויות, משם המשכתי 

לעבוד כאיש מכירות בחנות מדפסות, ולבסוף עברתי לחברה הגדולה שאני 

עובד בה היום. 

זהו גם סיפורו של אלימלך, אברך לשעבר בן 37, העובד כיום כמחסנאי במחסן מזון 

ומוצרי טבע. במהלך חייו חוותה משפחתו אירוע בריאותי קשה, ומשבר זה 'תרם' 

ליציאתו מן הכולל. כאשר אני מבקש ממנו דיווח אינפורמטיבי על מספר השנים 

שלמד בכולל, הוא משיב לי כך: 

לימוד רק בכולל בלי עבודה בצד – חמש שנים. אחרי חמש שנים הייתי עדיין 

בכולל אבל ראיתי שהמשכורת לא מספיקה לי, אז איך אומרים? התפלחתי 

באמצע והלכתי לעבוד אצל השווער ]החותן[ שלי. יש לו עסק של אבטחה 

וטכנולוגיה, ויש לו שם מחסן גדול. לא צריך לעבודה הזו הכשרה. העדפתי 

לא לעשות הכשרה, לא רציתי להשקיע יותר מדי בעבודה, לעשות תואר וכו'. 

רציתי להמשיך להיות מה שנקרא 'אברך', ולעבוד מה שצריך כדי לפרנס את 

המשפחה, ולא לעשות עכשיו תואר ולהשקיע יותר מדי בשביל עבודה. 

לא  ושליחויות.  כמחסנאי  בשליחויות,  במחסן  חמי  אצל  לעבוד  התחלתי 

בשביל  הפרנסה,  בשביל  רק  בשבוע,  פעמיים  הולך  הייתי  קבוע,  עבדתי 

להשלים. אז היה לי ילד אחד, רציתי להשלים הכנסה. התחלתי לעבוד אצלו 

]אצל חמי[, אבל אז בנסיבות אישיות ובריאותיות שאין המקום לפרטן, לא 

יכולתי להמשיך בכלל בכולל, ונכנסתי רק לעבודה. בשלב מסוים חמי פשט 

את הרגל והחברה שלו נסגרה. חיפשתי עבודה דומה לעבודה שעשיתי אצל 
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חמי ]מחסנאי[. בזה אני עובד עד היום. לא משרה מלאה, אבל זאת העבודה 

העיקרית שלי. 

גם שלמה, בן 46, המשמש כיום משגיח כשרות בירושלים, סיפר על התהליך שעבר 

בעבודת הכשרות גופא, לאחר שש שנות לימוד מלא בכולל: "לפני ארבע שמיטות 

]ארבעה מחזורים של שנת שמיטה[ התחלתי לצאת לכל מיני קריאות של כשרות 

תוך כדי הלימודים בכולל, ולאט לאט נכנסתי לכשרות, ועם הזמן עברתי למשרה 

מלאה. היום אני עובד שמונה שעות ביום, גם בערב אני יוצא ונכנס לאולמות ומפקח 

על הכשרות בשביל עוד קצת פרנסה".

עבודה לא חוקית והרגלים

האם, או באיזה מובן, המעבר ההדרגתי המתואר עלול לפגוע ביכולת ההשתלבות 

בשוק העבודה? שני היגדים ראויים לציון בהקשר זה: עיסוק בעבודות לא חוקיות 

בן  מיכאל,  הקודם.  בפרק  למיכאל שהוזכר  שייך  ההרגל. הראשון  הרע של  וכוחו 

39, אב לשבעה, עזב את הכולל לאחר שבע שנים, וכיום הוא מנהל משמרת ערב 

בכמה סניפי סופרמרקט בירושלים. בפתח הריאיון סיפר כי בתחילה עבד בחלפנות 

כספים ואחר כך כנהג הסעות, אלא שלקראת סופה של השיחה, כששאלתי אם היה 

משנה משהו במסלול חייו, השיב כמעט בכעס: 

והמרת  מטבע  ]שירותי  בצ'יינג'  לעבוד  מתחיל  הייתי  לא  כן.  חד־משמעית 

כספים[, שהיא לא עבודה חוקית בכלל. וגם לא הייתי עובד בהסעות, שגם 

אינן חוקיות. הייתי רוכש השכלה ועובד בעבודות יותר מכובדות.

במילים אחרות, היציאה הבלתי מסודרת מן הכולל וחיפוש עבודה בכל מחיר עלולים 

לפגוע ביכולת לתכנן מסלול מסודר לעבודה איכותית. מרואיין אחר התבטא כך: 

"אילו הייתי יכול להחזיר את הגלגל אחורה, הייתי מכווין את עצמי למשהו קבוע 

ולא קופץ מעבודה לעבודה".

אב  יגאל,  ה־44.  בן  ליגאל  שייכת  הקודמת,  מן  מנותקת  שאינה  הבאה,  האמירה 

לחמישה, עובד כמנהל חנות ברשת פיצוחים. את הכולל עזב לאחר 14 שנים. במהלך 

השיחה סיפר יגאל על המחשבות החולפות בראשו מעת לעת באשר למשלח ידו:

קשה לי... אני לא ממצה את היכולות שלי. כשהייתי בארגון חסד ופרשתי 
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– הייתי בלי עבודה וחתמתי על אבטלה. אז אמרתי, נראה מה קורה. אבל 

אני  עובר.  שהזמן  לב  שם  לא  אתה  שלך,  בביִּצה  אתה  זה,  איך  יודע  אתה 

כבר שש-שבע שנים שם ]בחנות הפיצוחים[. אני מרגיש שאני יכול לעשות 

דברים אחרים, אבל היצר הרע אומר לי: בגיל כזה אתה כבר לא יכול לשנות.

בדבריו של יגאל טמונה אמת גדולה שאינה רלוונטית רק לעובדים חרדים: הקושי 

שינוי  לייצר  או  להתקדם  היכולת  חוסר  הנוחות.  מאזור  ההרגל,  מן  להתנתק 

ובשל  אליה  שהורגלנו  המציאות  עם  הנינוחה  ההיכרות  בשל  איכותי  תעסוקתי 

חשש מפני מציאות אחרת ולא מוכרת. כאמור, חסם זה רלוונטי לכל בן אנוש, אלא 

שאצל האברכים הוא עשוי לקבל בולטות בשל שלבי היציאה ההדרגתיים ובשל 

העובדה שזהו אינו המסלול הטבעי בסביבה שבה גדלו. הכניסה לתעסוקה שאינה 

'איכותית' בגיל מבוגר, ללא השכלה או היכרות מעמיקה עם כוחות השוק, עלולה 

להותיר את העובד באזור הנוחות שלו, כמעט ללא יכולת לשנות את הרגליו. 

גישה בלתי עקבית לעבודה

משיבים  כמה  אצל  נוספת  מרתקת  נקודה  עלתה  קודם,  שתוארו  לסוגיות  מעבר 

)נתייחס אליה גם בפרק ד'(: הגישה הבלתי עקבית לעבודה. 

"עבדתי  מיוחדים:  צרכים  עם  לאנשים  דירות  מנהל רשת  טוביה,  תיאר  כך למשל 

הרבה בקירוב ]קירוב ליהדות[. היום אני אומר לך שלא הייתי הולך לשם. הייתי 

הולך למסגרות שאפשר לצמוח ולגדול בהן בצורה יותר עקבית. הייתי הולך למשל 

שהעקביות  חושב  אני  מסגרת.  ומחליף  עוזב  ולא  לישיבה  נצמד  החינוך,  לתחום 

נותנת לאדם הרבה מאד אפשרויות של התפתחות". 

והצעצועים,  המשלוחים  בתחום  בעבר  ועבד  בחיידר  כרב'ה  המשמש  יהושע,  גם 

תיאר חוסר עקביות, והתייחס לא רק לפן התעסוקתי אלא גם לזה התורני:

הייתי רוצה להשקיע יותר בלימוד תורה שמעניין אותי, ולצאת עם מקצוע 

תורני ביד, למשל יורה דעה או חושן משפט ]כלומר, להיות פוסק הלכה[. אם 

היה אפשר לחזור אחורה, הייתי שמח לעשות את זה. ואם הכיוון הוא לא 

תורני, אולי הייתי לומד מיד אחרי החתונה לימודים מסודרים, ואז האישה 

לא הייתה צריכה לצאת לעבוד.
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יהושע מצר על כך שלא בחר במסלול תורני מסודר. דבריו של יהושע לא מופיעים 

בחלל ריק. הישיבות החרדיות, כמו גם חלק מן הכוללים, לא מציעות מסלול לימודים 

תורני מסודר, שהשלמתו מזכה בתעודה פורמלית. העובדה הזו עשויה להקשות על 

האברכים שחפצים לצאת לעבוד אך להישאר בעולם התורה.

כי ישנם כוללי הלכה שאכן מכוונים את האברכים ללימודי רבנות  חשוב להוסיף 

רבות  להרחיב  אפשר  דיינות.  או  הוראה  תעודת  מוענקת  הסיום'  ו'בקו  ודיינות, 

בנושא זה, אך הוא אינו אחת ממטרות המחקר.

התחבטויות וייסורי נפש

אמירה נוספת, חשובה לא פחות, נשמעה מפיו של נתנאל, והיא תוביל אותנו אל 

התמה הבאה העוסקת במיזם 'אברטק'. סיפורו של נתנאל מלווה בסיפור פטירת 

חמיו בגיל צעיר. החותן, יהודי אמיד, תמך בחתנו כדי שילמד בכולל. לאחר הטרגדיה, 

וכיום הוא עובד כמהנדס תוכנה.  נתנאל את הכולל,  נוספים, עזב  גורמים  בצירוף 

היה זה לאחר שמונה שנות לימוד בכולל. נתנאל תיאר בפנינו מאבק פנימי קשה, 

כמעט טרגי: "עד שחמי נפטר הייתי אברך לכל דבר, הייתי אפילו מורעל... בהחלטה 

לנטוש את הכולל הרגשתי מאוד קשה. לקחתי מאוד קשה את ההחלטה הזו. אשתי 

תעיד על זה. זו הייתה אחת התקופות הכי מאתגרות בחיים שלי". 

כששאלנו את נתנאל, לקראת סוף הריאיון, האם היה משנה משהו במסלול חייו, 

הוא השיב כך:

יש משהו אחד שכן הייתי משנה. אין היום מי שתומך במעבר הזה. אין גוף 

שתומך בך בהתחבטויות הקשות שעוברות עליך כשאתה מתלבט עם עצמך, 

כשאתה חושב לצאת לעבוד. יש לי חבר מזרחיסטי ]דתי־לאומי[, הוא רוצה 

לצאת לעבוד – הוא יוצא. אין בזה בעיה. בחור חרדי צריך לעבור את הכול. 

את כל ייסורי הנפש ואת כל ההתלבטויות. זה לא פשוט.

אתה מדבר על גוף שילווה את האברכים שעוזבים?

גוף – זה כבר ללכת רחוק. אני מדבר על עוד לפני זה, בחינוך. שיבינו שזה 

יוצא לעבוד. שכבר  ה' גם אם אתה  לא אסון. שיבינו שאתה נחשב לעובד 
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זה  זה.  על  ידברו  הדור[  ]גדולי  ש'הגדולים'  אולי  זה.  את  יחדירו  בישיבות 

חשוב. לא צריך לעבור את המסע הקשה שאני עברתי. 

יהושע, בן 45, אב לשמונה, המשמש 'רב'ה בחיידר', התבטא בצורה דומה: "'הבחור 

המהולל', אמרו עליו בשידוכים, והנה הוא הפך ל'בחור המטורלל'. זה לא נורמלי. 

צריכה להיות אווירה חברתית שתעזור לאנשים שלא מוצאים את מקומם בכולל 

– שהוא לכתחילה מתאים רק לאחוז מסוים של אנשים. לא כולם בנויים לזה, מה 

לעשות".

והקשיים  החיבוטים  אודות  על  ויהושע,  נתנאל  של  הללו  החשובות  האמירות 

מופיעה  עימם,  בהתמודדות  התמיכה  וחוסר  המעבר  שלב  את  המלווים  הנפשיים 

גם אצל מרואיינים אחרים. חלקם השתמשו ממש בטרמינולוגיה של 'ייסורי נפש'. 

את  והסביר  מאוד"  גדולים  נפש  ''ייסורי  תיאר  הראשון,  בפרק  שהוזכר  איתמר, 

מקורם:

הנורמות האלו יכולות לגרור אותך למרה נפשית. אני לא מדבר על העניין 

כך  כל  במשך  אותך  ששטפו  אחרי  שהגיע  משהו  על  מדבר  אני  החברתי, 

הרבה שנים. כמה זמן אנחנו בישיבות? שנים. לימדו אותנו שזה דבר שהוא 

מהות החיים. ברגע שאתה לא מגיע לזה, אתה סוג של כישלון. אני אישית 

לא מרגיש סוג של כישלון, אני כן מרגיש שבירת ציפיות כי זה היה החלום 

שלי. ברור שאני מרגיש את זה, אין שאלה. 

גם גדעון, אברך שיצא זה עתה לשוק העבודה לאחר 15 שנים בכולל, תיאר תחושות 

דומות: "מחנכים אותך כל כך חזק שאתה מרגיש שאם אתה חי בלא תורה – אתה 

אם  שקלתי  שכאשר  כך  כדי  עד  בי  הופנם  זה  כלום.  שווה  לא  אתה  כגוי.  חשוב 

בכלל לצאת לעבוד, אמרתי לעצמי שזה נחשב כאילו שהורדתי את הכיפה, כאילו 

שהלכתי לחילוניות, שהרי מה שווים לי החיים בלי התורה?!"

נדמה כי מרחיקת לכת מכל הייתה התבטאותו של שימי, שהוזכר לעיל, אשר תיאר 

באופן נוגע ללב את הקושי ללמוד תורה כאדם עובד, שכן הלימוד מזכיר לו זמנים 

שחלפו:

יכול  הייתי  התורה[  לימוד  ]של  לזה  הערך  לי את המקום של  היה  לא  אם 

באיזה  להצליח  אחרים  מקומות  לעצמי  למצוא  קלה,  יותר  פאזה  לעבור 
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]יצאתי לעבוד[.  זה  לי אמירה מפורשת למה עשיתי את  שהוא תחום. אין 

בסופו של דבר עשיתי את זה כי זה מה שהיה נכון לעשות. אבל יש כל הזמן 

איזה שהוא מקום של געגוע, של רצון למשהו אחר שהיה. אני לא יותר מדי 

קובע עיתים לתורה. למה? כי זה יוצר לי קושי רגשי. קשה לי עם זה דווקא 

בגלל הערך שאני מקנה לזה. 

לדבריו,  לכך.  בקשר  נוספת  מעניינת  אמירה  המחשוב,  בתחום  העובד  לישראל, 

לא  תורניות  ל'עבודות  רבים  אברכים  מובילות  הללו  הפנימיות  ההתחבטויות 

איכותיות' בשל התחושה שכך הם לא עוזבים את הכולל: 

הכי כואב לי שיש אנשים שהלכו להיות רב'ה, ומרגישים שהם יותר תורנים 

בכך מאלו שעובדים במקצועות חופשיים. זה כואב לי, כי גם אתה עובד על 

עצמך שאתה 'תורני' כדי להרגיש טוב מבחינה חברתית, וגם אתה לא ממצה 

את עצמך. אם אתה עובד, תמצה את עצמך, תצליח, קח עבודה יצרנית... 

הרבה אנשים בגלל הקטע החברתי עובדים בתוך המסגרת – למשל בכשרות, 

למשל נהיים רב'ה בחיידר, זה חרטא! נכון שמבחינה דתית אתה עובד עם 

ילדים בכיתה א' אז הרמה הרוחנית שלך יותר גבוהה, אבל מצד שני אתה 

לא מרוויח כמו שצריך, ואתה גם לא ממצה את עצמך. אתה גם מתוסכל וגם 

חי בסרט שנשארת יותר תורני. אלה שטויות. אני עובד במקום חילוני, ומבין 

את הבעיות שיש במקום עבודה חילוני, ועדיין אני אומר לך שאלה שטויות.

החינוך ללימוד תורה במשך שנים מוליד אם כן חיבור, הערכה ואהבה אליו, ותחושות 

כיצד  אותו.  'לנטוש'  שבוחר  האברך  אצל  ואי־שקט  אי־נוחות  לעורר  עשויות  אלו 

ניתן להתמודד עם חיבוטים וייסורי נפש פנימיים אלו? התשובה לכך מובילה אותנו 

לתמה הבאה, העוסקת במיזם יוצא דופן העונה לשם 'אברטק'.

הכירו את הרב לייבל

הרב דוד לייבל הוא יהודי יליד צרפת בשלהי שנות השישים לחייו. בשנים האחרונות 

הקים הרב מספר מיזמים המיועדים לחרדים עובדים. 

תורניים  לימודים  המקיימת  כוללים  רשת   – תורה'  'אחוות  הוא  הראשון  המיזם 

בשעות הערב לחרדים עובדים. מעֵבר ללימוד תורה, המיזם מהווה מסגרת חברתית 
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היוצרת הווי ייחודי באמצעות פעילויות משותפות לעובדים המבקשים לשמור על 

זהותם החרדית הפוסט־ישיבתית, והיא אף נותנת מענה לתחושת הבדידות וחוסר 

השייכות של עובדים אלו ושל בני משפחותיהם.

מיזם נוסף של הרב לייבל הוא 'אברטק' )לשעבר 'מכללת JBH'( – שילוב של המילים 

'אברך' ו'הייטק'. בדף הבית של המכללה, תחת הכותרת 'חזון ויעדים', נכתב כך: 

בכבוד  להתפרנס  המבקשים  תורה  לבני  לאפשר  הוא  אברטק  של  חזונה 

תורני  חיים  אורח  על  שמירה  תוך  זאת,  להם  יאפשר  אשר  מקצוע  לרכוש 

ולימוד תורה כחלק משגרת יומם. אברטק יוצרת מסגרת תעסוקתית לגברים 

בכבוד  להתפרנס  להם  שתאפשר  ויכולות,  כישורים  בעלי  נשואים,  חרדים 

בתחום  דרך  פורץ  מיזם  זהו  כישוריהם.  את  ביטוי  לידי  תביא  ובמקביל 

חודשים.   18 בת  אינטנסיבית  לימודים  תוכנית  המקיים  מתכנתים,  הכשרת 

לאחריה,  אשר  מעשית  הכשרה  אברטק  תלמידי  עוברים  זו,  תקופה  בתום 

גבוהה. בשעות הבוקר,  וברמה  יכולים הם לעסוק בתחומם באופן מקצועי 

 – תורה'  'אחות  לרשת  ומשתייכים  גמרא  לימודי  אברטק  תלמידי  לומדים 

ביום  שעות  מספר  להקדיש  המבקשים  עובדים,  לאנשים  תורנית  מסגרת 

עיוני, לצד עבודתם במקצועות חופשיים. בשעות הצוהריים  ללימוד תורה 

ויישומי  אנגלית  במתמטיקה,  בסיסי  ידע  אברטק  תלמידי  רוכשים  והערב, 

ונרחב  מעמיק  ידע  המקנים  קורסים  במגוון  משתלמים  ובהמשך,  מחשב. 

בשדות שונים מתחום התוכנה.

של  )שילוב  'רבטק'  התוכנה  חברת  את  גם  הקים  לייבל  הרב  ל'אברטק',  בהמשך 

לשילוב  הזדמנויות  ליצור  שאיפה  מתוך  הוקמה  זו  חברה  ו'הייטק'(.  'רב'  המילים 

אינטנסיבית  עוברים הכשרה  במיזם  הגברים המשתתפים  בהייטק.  גברים חרדים 

במשך שנה וחצי, ולאחר מכן משתלבים בהדרגה בפעילת החברה.

המיזמים של הרב לייבל נתקלו בהתנגדויות מגורמים שמרנים בחברה החרדית. כך 

למשל פורסם בעיר מודיעין עילית מנשר בחתימת רבני המקום שבו הם תוקפים 

במילים חריפות את 'אברטק' ואת העומד בראשה: "בימים האחרונים התפרסמה 

וכמה  'אברטק'... כבר התריעו בפני העומד בראש כמה  בעירנו מודעה של חברת 

פעמים וללא הועיל... יש לשלול זאת מכל וכול... יותר מאשר היוזם חפץ שהעוסקים 
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לפרנסתם יקבעו עיתים לתורה, היוזם מעוניין שהעוסקים בתורה יצאו לפרנסתם". 

כמוזכר לעיל, האברכים לשעבר שהתראיינו למחקר זה הזכירו את המיזם בחיוב. 

כך למשל אמר מיכאל: "הרב לייבל הקים פרויקט משלב וצעקו ]עליו[. אבל הוא 

צודק. תן לאנשים עבודה ברמה שלהם. אני כן אוחז מזה ]מצדיק זאת[, אבל אנשים 

כמו אשתי אומרים 'חס ושלום'". גם אברך לשעבר בשם אילן סיפר כי הגיע למקום 

ו'התחבר לסגנון'. 

 ,30 כבן  יששכר,  זהו  השיחה.  מן  נכבד  חלק  זה  לנושא  הקדיש  המרואיינים  אחד 

המשתייך ל'מיינסטרים החרדי'. הוא עזב את הכולל לאחר שלוש שנות לימוד, והיום 

הוא שכיר בחברת הייטק גדולה. את דבריו על המיזמים של הרב לייבל וחשיבותם 

אפשר, ואף רצוי, לקרוא בריאיון המלא שערכנו עמו. ננסה לתמצת כאן את עיקרי 

דבריו. יששכר פתח ואמר כי התוכנית של הרב לייבל "עונה כמעט על כל חסם אפשרי": 

)א( התוכנית מעניקה השכלה לאברכים המגיעים ללא לימודי ליבה וללא השכלה 

החממה'  ב'נטישת  הקושי  על  מקלה  השווים'  'קבוצת  בתוך  העבודה  )ב(  גבוהה; 

ובהתערות בקבוצות חילוניות מעורבות. הליווי של החברים הוותיקים בכולל עונה 

מ'הכולל  הסיוע  )ג(  התורני;  והגיבוי  הליווי  היעדר  ועל  הנטישה  תחושת  על  גם 

התוכנית  )ד(  הלימודים;  בזמן  הכלכלי  הקושי  עם  ההתמודדות  על  מקל  המשלב' 

מעניקה  התוכנית  )ה(  'רבטק'(;  התוכנה  )בבית  בעבודה  ניסיון  רכישת  מאפשרת 

מעטפת קהילתית ומקצועית המסייעת לשבץ את האברך בתחום המתאים לו; )ו( 

)ז( התוכנית מציעה אפשרות לעבודה  ב'רבטק';  ניתן להשתכר משכורת מכובדת 

בחברה  ומרכזי  מתפתח  תחום  הוא  הייטק  )ח(  כפיים;  עבודת  שאינה  'ראויה', 

הישראלית.

ההיבט שהוזכר בסעיף ב' לעיל – ליווי האברך בלבטיו והתחבטויותיו הפנימיות 

בעת יציאתו לעבודה, הוזכר גם בדבריו של איתמר:

לי להבין את מקומי, להפנים שלכל אחד  'אחוות תורה', עזר  הארגון הזה, 

יש מסלול שהקב"ה נותן לו... כשהלכתי לכנס של 'אחוות תורה' חילקו לכל 

אחרת  ראייה  לי  נתן  שהוא  זוכר  אני  אומנותו'.  זו  'תורתו  בשם  ספר  אחד 

חיובי. כמובן שנזר הבריאה,  לי לראות את הכול באור  זה עזר  על החיים. 

והדבר הכי טוב, שכל אחד מייחל אליו ורוצה בו – זה להיות אברך. אבל אם 
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וכאשר קרה שאדם הוא לא אברך – זה לא סוף החיים. יש אחד שהקב"ה 

רוצה שיהיה בכולל וכך יעבוד אותו, ויש אחד שהקב"ה רוצה שיעבוד אותו 

בדרך אחרת. כל אחד והמסלול שהוא צריך לעבור. הדבר הזה נתן לי סוג של 

'מרווה לנפש'.

נבקש לסיים פרק זה באמירה חשובה של מנחם המשלימה את הצורך בליווי רגשי. 

מנחם הוא טכנאי מחשבים המתגורר בריכוז חרדי מתוך בחירה. לדבריו הוא לא חש 

שרב הקהילה שהוא חבר בה 'מדבר אליו':

והוא מדבר לאברכים. הוא  אתה שומע את השיחות של הרב בבית כנסת, 

נעלים שאני לא כל כך שייך להם  מדבר על תורה, הוא מדבר על מושגים 

היום. ואני, חסרה לי מאוד ההכוונה הרוחנית בעולם שלי. זה דבר שהוא כל 

כך נצרך וכל כך חסר.

'בני תורה שיוצאים לעבודה'. אני נמצא בתוך  אין לי היום תת־קהילה של 

הקהילה של ה'בני תורה' ]החזקים[. ברגע שאני אצא מהקהילה, אני אמצא 

ל'בני תורה'. אז  את עצמי בקהילה אחרת לגמרי, שהיא לא קשורה בכלל 

בלית ברירה אני מעדיף להישאר בתוך הקהילה שלי ולא לצאת החוצה.

דבריו של מנחם משלימים את הצורך בקהילות, כמו אלו של הרב לייבל, ובהנהגה 

רוחנית שתבין לליבו של האברך לשעבר ותייצר איתו שיח מתאים ומכבד.
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לסיכום, חמש תמות מרכזיות עלו בפרק זה: 

התמה הראשונה | מציגה את העובדה כי היציאה לעבודה נעשית בשלבים, כלומר 

התקדמו  ומהן  'פשוטות',  לעבודות  יציאה  זו  הייתה  רבים  במקרים  בהדרגתיות. 

האברכים לעבודות קבועות באותו תחום או בתחום אחר. לעיתים, כמו סטודנטים 

בעולם הכללי, העבודות הסטודנטיאליות נבחרו מראש כעבודות זמניות עד לקבלת 

התואר. 

העבודות  המתוארת.  השלבית  שביציאה  החסרונות  את  מציגה   | השנייה  התמה 

לא  אף  ולעיתים  איכותיים,  לא  יד  במשלחי  האברכים  את  מקבעות  ה'פשוטות' 

חוקיים )עבודה ללא דיווח ו'עיגול פינות'( ולא מאפשרות להם להתמקצע בעבודות 

איכותיות העשויות להניב לא רק הכנסה גבוהה אלא גם השתלבות מלאה ההולמת 

בעבודה  הנוחות'  'אזור  ותחושת  גם ההרגל  כישוריהם בשוק העבודה הכללי.  את 

הראשונה והבלתי איכותית, עשויים לעכב את התקדמותו של האברך. 

התמה השלישית | תיארה את תופעת הנדידה מעבודה לעבודה, וכללה התייחסות 

המעניק  תורני  במסלול  המחסור  את  וכן  עצמו,  התורה  בלימוד  העקביות  לחוסר 

תעודה פורמלית. 

פנימיות  התחבטויות  רגשי,  קושי  שתיארו  בעדויות  עוסקת   | הרביעית  התמה 

ובעיקר היעדרה של תמיכה תורנית־רוחנית בשלבי היציאה לעבודה. טיעון מעניין 

שעלה מן הראיונות ורלוונטי לתמה זו גורס כי התחבטויות אלו מובילות אברכים 

רבים לתעסוקה תורנית לא איכותית )כגון אפיית מצוֹת( רק כדי לשמר את התחושה 

שהם עדיין מצויים עדיין בעולמה של תורה. 

התמה החמישית | עוסקת במיזמים של הרב דוד לייבל, שיכולים לשמש אב־טיפוס 

המדינה.  של  תמיכתה  את  מצדיקים  יתרונותיהם  כי  ואפשר  אחרות,  למסגרות 

במסגרת מיזמים אלו הגברים החרדים לומדים לימודי תורה בכולל בשילוב לימודי 

מהשתלבות  נהנים  הם  ובסיומם   – מלגה  מקבלים  הם  הלימודים  במהלך  תכנות. 
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בחברת הייטק ייעודית. כפי שתיארו המרואיינים, למסגרת זו – שנתקלה בביקורת 

פנים־חרדית – יש יתרונות רבים: התגברות על חסמי השכלה; השתלבות במעגל 

העבודה ללא צורך בניסיון קודם; ייתור הצורך ב'יציאה מן החממה' לסביבות עבודה 

חילוניות ומעורבות, ומכאן גם מתן מענה להיעדר התמיכה הרוחנית ולהתחבטויות 

הנפשיות הפנימיות; התמודדות עם אתגרי עולם התעסוקה מתוך 'קבוצת שווים'; 

שיח רבני והנהגתי הפונה ישירות אליהם; והפניה של המוני גברים חרדים לשוק 

ההייטק המתפתח. 
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ג. מי עזר ותמך ומי לא?
חסמים, חששות, ייעוץ ותמיכה

שני הפרקים הקודמים עסקו בגורמי היציאה ובנקודת הזמן העדינה והרגישה בין 

עזיבת הכולל להשתלבות בשוק העבודה. בפרק זה נתקדם צעד קטן נוסף ונעסוק 

בחסמים המבניים, המשפחתיים והחברתיים שניצבים לפני רגע ההחלטה.  

הסוגיות שבהן נבקש לעסוק יכללו בין השאר את השאלות הבאות: מהם החסמים 

השונים העומדים בפני האברך המבקש לצאת לשוק העבודה? כיצד הגיבו למהלך 

בני המשפחה, השכנים והחברים? האם התקיימה התייעצות עם גורם רשמי לפני 

היציאה? 

חסמים חברתיים

חלק זה יציג חסמים חברתיים שונים העומדים בפני ההחלטה 'לנטוש' את הכולל 

ולצאת לשוק העבודה. ב'חסמים חברתיים' אנו כוללים את כלל ההתמודדויות מול 

החברה ומול המשפחה המצומצמת והמורחבת.

מטבע הדברים, כל המרואיינים שהשתתפו במחקר יצאו לעבוד, כלומר – בסופו 

של דבר החסמים החברתיים לא מנעו מהם לנקוט בצעד זה. עם זאת, רבים מהם 

תיארו את הקושי להתמודד עם תגובת המשפחה והחברה, וחלקם אף ציינו כי הם 

מקפידים להסתיר מהסביבה את עובדת היותם 'אנשים עובדים'.

כך למשל תיאר מאיר, צעיר בן 36, אב לשבעה ילדים, העובד כיום בשוק הנדל"ן. 

את הכולל עזב לאחר שלוש שנות לימוד ולדבריו הוא אינו גאה בך:

עד היום אני מתבייש להגיד למשפחה הקרובה שלי שאני עובד. עד היום אני 

מתבייש לדבר על זה, למרות שכולם יודעים. אני אומר לך בכנות. הרגשתי 

שאני 'מחוסר בריה' ]לא אדם שלם[... כמו שאמרתי, עד היום אני לא מצהיר 

על זה. אני קצת מתבייש בזה, מפני שבחברה שאני חי בה זה לא כבוד גדול. 

יודעים  לא  היום  בטוח שעד  חכמים שאני  תלמידי  גיסים  לי במשפחה  יש 

שאני עובד... 
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עבודה זו בושה?

כן. עבודה זו בושה. האידיאולוגיה, המטרה בחיים היא ללמוד. 

זו אמירה חריפה

אני עומד מאחוריה. כל הברבורים האלה של 'יפה תורה עם דרך ארץ' – זה 

יפה מאוד. אבל צריך לעשות 'תורתך קבע ומלאכתך ארעי'. לא כבוד גדול 

לצאת לעבוד. מה לעשות. אני לא רץ ברחובות ומספר את זה.

שהינם  גיסיו,  משפחתו.  בני  בפני  עובד  אדם  היותו  עובדת  את  חושף  אינו  מאיר 

תלמידי חכמים, משוכנעים כי הוא עדיין שוהה בכולל. גם יששכר מתאר הוראה של 

חבר שאסר עליו לגלות לסביבה כי הוא עובד. לדעתו הדבר נובע מ"לחץ חברתי לא 

נורמלי, כדי לצאת מהמקום הזה צריך להיות בן אדם אמיץ". אילן, אברך לשעבר 

כבן 30, מספר לא רק על תגובות לא מעודדות מצד חבריו )"היו שאמרו מה קרה 

שעזבת? לא מתאים לך... אתה לא נורמלי"( אלא בעיקר על יחס נוקשה מצד הוריו, 

שלא השלימו עד היום עם הצעד שעשה:

מסוים  במובן  נחשב  גם  אני  ולכן  לומד,  לא  שאני  יודעים  שלי  ההורים 

'המקולקל של המשפחה'. יש לי 15 אחים ואני הבכור... אז ממילא אני נקרא 

מקולקל כי אני מלמד את שאר הילדים ללכת בדרך לא טובה. ההורים אגב 

פחות רוצים שאני אבוא לבקר כנראה בגלל זה... יש הורים שזורמים, ויש 

הורים שכבדים עם הילדים שלהם. אתה יודע, החינוך של קריית ספר... הם 

אמרו: 'למה אתה עושה את זה?!' הם לא חושבים על מה אתה צריך לעשות, 

אלא מה נכון מבחינתם. לכן הייתה תקופה שאשתי לא הסכימה שאגיד להם 

שיצאתי לעבוד. עד שבסוף החלטתי לספר...

מיכאל מספר גם הוא כי אביו התקשה להסתגל ליציאתו לעבודה, ואף ניסה לעזור 

לו להישאר בכולל: "לאבא שלי בתחילה זה היה קצת קשה. אני זוכר שהוא ניסה 

לסדר לי חברותא עם רב אחד, ויש לי הרגשה שהוא גם שילם לו מאחורי גבי, למרות 

שהוא טען שלא". גם יוחנן, בן 35, אב לשישה, העובד כיום כמעמד ספרים בהוצאה 

לאור של ספרות ילדים חרדית, זוכר שהוריו ניסו לסייע לו להישאר בכולל: "באיזה 

שהוא שלב ההורים שלי אמרו לי שאם אישאר בכולל הם יתנו לי כסף. הם חשבו שזו 

סיבה כלכלית, ולכן הבטיחו לי סכום של כמה אלפי שקלים בחודש כדי שאישאר". 



157 ניתוח הממצאים

נפתלי, בן 39, מנהל חנות צילום, מסכם: "לא סיפרתי להורים רשמית אף פעם כי זה 

לא משמח אותם, למה לעשות להם רע על הלב?! היום הם כבר יודעים, באמת שאני 

לא זוכר איך הם יודעים, אבל זה הגיע אליהם".

על פי התרשמותנו, אין לגורם היציאה לעבודה קשר סיבתי לתרעומת מצד ההורים 

או החברה. כלומר, ההחלטה 'לנטוש' את הכולל לא עוררה יחס שונה אם נעשתה 

האברכים  של  סיפוריהם  פי  על  סיפוק.  מחוסר  נבעה  או  הפרנסה  קשיי  בשל 

לצד  זאת  היציאה.  סיבת  הייתה  מה  לחברה  או  להורים  דיווחו  לא  הם  לשעבר, 

העובדה, שצוינה בפרק א', ולפיה רבים מן העוזבים יצאו לעבוד בשל שילוב של 

שני הגורמים יחד. 

לצד תיאורים אלו חשוב להדגיש את שכבר נאמר: נראה כי בכל המקרים לא היו 

הן  הכולל.  מן  לצאת  ההחלטה  קבלת  את  למנוע  כדי  דיין  קשיחות  אלו  משוכות 

והחברים קיבלו את  ואולי תרמו להתלבטות, אך לבסוף, ההורים  הטרידו, העיקו 

ההחלטה, ולרוב לא ניסו לשנות אותה. כך למשל התייחס בנינוחות אילן לנוקשות 

של הוריו: "זה מה שמתאים לי. אני לא מתחתן עם ההורים, אני מתחתן עם האישה, 

אז מה אכפת לי מה הם חושבים?" ביחס לחבריו שהעירו לו כי היציאה אינה הולמת 

ולא הם  זה קובע את החיים שלך  גם החברים מבינים שאתה  "בסוף  אותו, אמר: 

קובעים לך את החיים". יוחנן מספר זאת על הוריו: "הם לא הבינו מאיפה זה נוחת 

עליהם. הם היו בהלם בהתחלה, אבל לא היה להם יותר מה להגיד. לא העירו לי. לא 

היה להם איזה שהוא פתחון פה".

בני  של  רצון  באי־שביעות  מלווה  להיות  עשויה  הכולל  מן  היציאה  לסיכום: 

המשפחה או של החברים הקרובים. במקרים קיצוניים ההורים שומרים טינה או 

כעס כלפי בנם, או שהאברך לשעבר מקפיד לא לספר לבני משפחתו על כך. כאמור, 

מן הראיונות עולה כי אלו מקרי מיעוט, ולרוב אין ההחלטה על היציאה לעבודה 

מוכרעת מעמדתם של ההורים או של החברים. לצד זאת, ניתן להניח כי סוגיה זו 

עשויה להעיק על האברך המצוי ברגעי הכרעה ביחס לעתידו, ולעיתים בכוחה אף 

להשפיע על ההחלטה. 
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אבא, חברותא, רב: ייעוץ ותמיכה

לתמות ולמסקנות השונות שהוצעו עד כה יש מכנה משותף ברור – היציאה לעבודה 

ו'נטישת' הכולל אינם צעדים קלים. ההכרה הזו מובילה לשאלה שבה עוסק תת־

פרק זה – האם האברכים לשעבר קיבלו תמיכה, עצה או עידוד מגורמים כלשהם? 

את התשובות לשאלה זו אפשר לחלק לארבעה טיפוסים: )1( מרואיינים שסיפרו כי 

קיבלו עצה או אישור מרב בכיר; )2( מרואיינים שסיפרו על שיח בנושא עם אישיות 

רוחנית קרובה; )3( מרואיינים שסיפרו על עידוד שקיבלו מבן משפחה קרוב, לרוב 

האב; )4( מרואיינים שסיפרו על בחירה עצמאית ללא כל הדרכה, סיוע, עצה או 

אישור. 

עצה או אישור מרב בכיר. 	

בכיר'  'רב  במונח  הבחירה  בכיר.  רב  עם  התייעצות  תיארו  לשעבר  אברכים  כמה 

'גדול'  לרב  המתייעץ,  על  המשפיעה  רוחנית  אישיות  בין  להבחין  כדי  נעשתה 

שלמה,  סיפר  למשל  כך  עוררין.  ללא  המתייעץ  אצל  מתקבלת  שעמדתו־הוראתו 

שעובד כיום כמשגיח כשרות: 

ודאי ששאלתי את הרב שאני מתייעץ איתו. על כל דבר אני שואל רב. זה 

חיים אחרים וחיים טובים. יש לי חברים שלא שואלים רב, והם מקנאים בי, 

הם אומרים: לך אין בעיות כי כל דבר אתה שואל. זה לא שאין לי דעה. יש 

דעה ומחשבה, ויש רצונות, אבל אחרי שהרב אומר, עושים מה שהוא אמר. 

אם יש ויכוח עם מחותן, אני אומר: בוא נשאל את הרב. לא מגיעים לעמק 

הילדים – אם מתייעצים עם הרב,  בוויכוחים עם  גם  לרב.  הולכים  השווה, 

רואים סיעתא דשמיא. וגם אם העצה לא הצליחה בסוף, מבינים שהקב"ה 

רצה שזה לא יצליח. 

ואם הרב היה אומר להישאר בכולל?

ברור שהייתי נשאר... כמו כל דבר שאני עושה כשהרב אומר.

מאיר, העובד בתחום הנדל"ן, הדגיש גם כן את הציות המלא לרב: 

התייעצתי עם רבי שמואל אויערבך זצ"ל. אני אספר לך... הציעו לי לעשות 
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שירות אזרחי. שאלתי את הרב לדעתו, והוא אמר לי: ייהרג ובל יעבור. ובזה 

זה נגמר. לאחר מכן שאלתי פעמיים על יציאה לעבודה כללית. הוא אמר לי 

לא. בפעם השלישית אמר לי: כן, אבל על דעת שאתה עושה את זה אחה"צ, 

ובבוקר אתה ממשיך ללמוד בכולל.

מאיר סיפר כי חרף מעמדו הרם וקשריו עם אלפי אנשים, זכר אותו הרב בפגישתם 

הוראתו. במקרים אלו  נטל אחריות על  כלומר הרב  ועקב אחרי מצבו.  זמן  לאחר 

לשוק  לצאת  החלטתם  על  מכרעת  השפעה  הייתה  לרב  כי  האברכים  הדגישו 

העבודה, ואילולי אישורו, היו ממשיכים ללמוד בכולל. 

שיח עם אישיות רוחנית. 	

בקשרי  איתם  המצוי  רוחני  גורם  עם  התייעצות  על  סיפרו  המשתתפים  מן  חלק 

ידידות או לימוד משותף. כך למשל סיפר מיכאל: 

התייעצתי עם החברותא שלי, שאני רואה אותו כרב שלי. הוא גם עזר לי 

במשבר שעברתי. הוא עודד אותי לצאת. הוא בראש פתוח מאוד. הוא אומר 

שאברכים שלא עושים עם עצמם כלום הם 'כאילו אברכים'. הוא אמר לי גם 

דבר חריף בשם אבא שלו, שהוא רב מפורסם: כשאבא שלי פוגש תלמידים 

שלו, הוא שואל אותם מה הם עושים בחיים. וכשהם אומרים, 'אנחנו בכולל', 

הוא אומר להם, 'תעשו משהו!' אל תבלבל את המוח – בוא תגיד לי מה למדת 

בשנה האחרונה שלך בכולל! לא עשית כלום. אתה יודע שבחסידות גור כל 

אברך צריך לתת דו"ח לרבי ולפרט מה הוא עשה באותה שנה? אצלנו אתה 

יכול לא להתקדם, להישאר באותו מקום הרבה זמן.

איתמר, מנהל חנות ענק למוצרי תינוקות, סיפר על פגישה מקרית שהשפיעה עליו: 

יום אחד הגיע מישהו למסור שיחה בכולל, תלמיד חכם שאני לא זוכר את 

את  לו  סיפרתי  בדרך  ברק.  לבני  בחזרה  אותו  להסיע  ממני  וביקשו  שמו, 

עבודה  למצוא  לי  הציע  הוא  דעתו.  מה  אותו  ושאלתי  שלי,  החיים  סיפור 

גם  ואוכל  היום  כל  לעבוד  אצטרך  לא  וכך  מהבית,  אותה  לעשות  שאוכל 

עושים  אנשים  שהרבה  וראיתי  המקומון  את  פתחתי  לו,  הקשבתי  ללמוד. 

למוצרי  קטנה  מכירה  פתחתי  גם.  כך  לעשות  החלטתי  מהבית.  מכירות 

תינוקות, ולאט לאט גדלתי.
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כי ההתייעצות  פנימית,  הגיע למסקנה, מתוך התבוננות  נתנאל, העובד כמתכנת, 

עם הרב אפשרה לו לקבל את ההחלטה: "התייעצתי עם רב פה בשכונה. בהתחלה 

הוא הסתפק ]התלבט והיסס[, אבל אחרי שלחצתי עליו, אמר: כן. הייתי חייב את 

האישור הזה של הרב כדי לתת אישור לעצמי. אני טיפוס מאוד מרובע. בקונכייה 

שבה הייתי, נראה לי הכי טבעי לבקש אישור". במילים אחרות, חרף העובדה שהרב 

העדיף בתחילה לא לאשר את 'נטישת' הכולל, נתנאל בחר ללחוץ עליו מתוך צורך 

נפשי פנימי, עד לקבלת האישור.

עידוד ותמיכה מבן משפחה. 	

הפגנת עידוד מבן משפחה הגיעה לרוב מאב המשפחה, כלומר מאביו של האברך. 

אל מול האברכים לשעבר שבחרו לא ליידע את הוריהם על יציאתם לעבודה בשל 

מצד  מלאה  תמיכה  על  המספרות  אחרות  תגובות  מופיעות  מתגובתם,  חששם 

ההורים. אליהו, מנהל ברשת גדולה של מוצרי כתיבה, הוזכר בפרק א' כמי שאביו 

האם  אליהו  נשאל  כאשר  הרבנים.  לגדולים  המקורב  בולט,  חרדי  לעסקן  נחשב 

התייעץ עם מישהו לפני היציאה לעבודה, הוא הגיב בקצרה: "התייעצתי עם אבא 

שלי. הוא מאמין ב'חנוך לנער על פי דרכו', והוא הבין שאני צריך ללכת לדרך שונה". 

רפאל, בן 34, עובד כטכנאי מכונות כביסה, עזב את הכולל לאחר שש שנים. גם הוא 

סיפר כי נתמך בעיקר בידי אביו, רב שכונה ידוע באזור הצפון: 

אבא שלי עזר לי בזה. הוא כל הזמן טפטף והסביר לי שאדם עושה את מה 

שהוא עושה בעולם בלי להסתכל מסביב. אבא שלי ראה שקשה לי לשבת 

וללמוד כל הזמן, והוא היה שלם לחלוטין עם זה שאני יוצא לעבוד.

הדרך  כל  לאורך  שמחה  הייתה  "היא  בו:  תמכה  אשתו  כי  סיפר  ה־30  בן  יששכר 

ועודדה אותי ותמכה בי מאוד מאוד. היא נמצאת איתי לגמרי. זו פריווילגיה שלא 

שמורה לכולם. יש לי הרבה חברים שנתקלו בהרבה אי־הבנות. יש לי חבר שאני 

בקשר איתו, ואני יודע שהוא ועוד חברים סובלים מקשיים מול ההורים".

החלטה עצמאית . 	

חלק מן האברכים בחרו לא להתייחס לסוגיית הייעוץ או החסמים החברתיים. גם 

כשנשאלו על כך, ענו בקיצור נמרץ. כך למשל שוקי, בן 47, אב לשלושה ומנהל 
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חשבונות: "זה לא הייתה דרמה. מעבר חלק ומובן מאליו, לי ולסובבים אותי". יגאל, 

אחד.  אף  עם  דיברתי  "לא  בקצרה:  לנושא  כן  גם  התייחס  פיצוחים,  חנות  מנהל 

לאשתי בשלב הזה כבר לא היה אכפת. או יותר נכון, היא כבר לא יכלה להגיד לי 

לא. היא הבינה שזה לא מה שהיה פעם". גם יהושע, העובד כרב'ה בחיידר, אמר: 

"לא התייעצתי. לא הייתי חסיד של רב ברמה כזאת שהתייעצתי".

רמת  בין  התאמה  ישנה  האם  לשאול:  מקום  שיש  נדמה  זה,  חלק  סיכום  לקראת 

האדיקות הדתית של המרואיינים, לבחירתם להתייעץ עם רב או עם בן משפחה? האם 

ישנה התאמה בין בחירת משלח היד לסוגיית הייעוץ והתמיכה? על פי התרשמותנו, 

במידת  תלוי  אינו  הרב  עם  הייעוץ  שלילית.  היא  הללו  השאלות  שתי  על  התשובה 

האדיקות הדתית שעליה מדווח המרואיין, וגם לשאלת משלח היד אין השפעה ניכרת; 

חלק מ'המתייעצים' פנו לעבודות כמו תכנות, אחרים פנו לעבודות המוגדרות כ'עבודות 

כפיים', ובקרב אלו שבחרו לקבל החלטה עצמאית, נמצאה גם כן רמת שונות גבוהה. 

אישור  הדרכה,  ייעוץ,  על  דיווחו  המרואיינים  מן  אחוזים  שבעים  כמעט  לסיכום: 

מרב  התקבל  הייעוץ  ההחלטה.  קבלת  לפני  משפחה  קרוב  או  רב  של  עידוד  או 

בכיר ברמת 'גדול הדור' או מאישיות רוחנית קרובה. במקרים אחרים היה זה גורם 

משפחתי, לרוב אביו של האברך או אשתו. כרבע מהמרואיינים סיפרו כי ההחלטה 

התקבלה באופן עצמאי, ללא התייעצות או תמיכה מהסביבה. 

חסמים מבניים

החסמים המבניים, הכוללים חסר במיומנויות יסוד המאפשרות ללמוד ולהתפרנס 

ממקצוע מכובד, לא עלו באופן גורף אצל האברכים לשעבר. רק כרבע מתוכם דיווחו 

על קשיים מבניים, אם כי גם שם לא נראה כי מדובר בחסמים של ממש. ייתכן מאוד 

שהדבר נובע מכך שחלק ניכר מהמרואיינים עוסק בעבודות שאינן דורשות הכשרה 

עובדי  אצל  וכדומה.  טכנית  הכשרה  וקטנים,  עצמאיים  עסקים  כניהול  אקדמית, 

יותר, אך כאמור,  גבוהים  היו  הזה  מן הסוג  הדיווחים על קשיים מבניים  ההייטק 

נראה שגם הם התגברו על הקשיים במידה זו אחרת. 

נפתח ביששכר בן ה־30, עובד בתחום המחשוב: 

יש לי תחושת נחיתות מכך שאין לי השכלה פורמלית. גם הקורס שעשיתי – 
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שסיפרתי לך עליו קודם – לא היה פורמלי. אני חש נחיתות בראיונות, כאשר 

למראיינים יש ידע על העולם של הפיזיקה, של המתמטיקה וההנדסה וכל 

מה שקשור לזה, ולי פחות. לי יש ידע טכני, הרבה פחות תאוריה, ואני מגיע 

הישיבות.  מעולם  בא  הרי  אני  תאוריה,  של  אנשים  מעריכים  שבו  מעולם 

אני מרגיש את זה גם היום, כשאני פוגש אנשים שיודעים חדו"א ואלגברה 

ליניארית, ואני שולט רק ברמה של שלוש-ארבע יחידות במתמטיקה, שגם 

אותן עברתי בצליעה... אז יש לי נחיתות, ואני מרגיש עד היום שזה בעוכריי. 

גם השווי שלי בשוק נמוך יותר בשל כך, אין מה לעשות.

כי לא למד את התחום באופן  כיום כמנהל חשבונות בארגון, סיפר  שוקי, העובד 

פורמלי והוא מצר על כך: "היה מחסום מאוד משמעותי – העובדה שאין לי מקצוע 

ושלא למדתי לימוד ליבה, הבנתי שחוץ מלהיות איש מכירות או מדריך בפנימייה, 

אין לי מה לעשות. הייתי איש מכירות הרבה שנים. לא מרוויחים שם טוב".

נפתלי סיפר על חלום ילדותו – להיות רופא:

היה לי חלום ללמוד רפואה... אני מסתכל ביוטיוב בהרבה סרטונים שקשורים 

יפרנס אותי בשבע  מי  לרפואה, אבל במגזר שלנו אי אפשר, מה לעשות? 

השנים האלו שאני אלמד? ההורים שלי? לא הייתי עושה את זה... אני יכול 

לחלום על ללמוד, אבל זה לא בבית ספרנו. 

התייחסויות נוספות עלו בעיקר סביב השליטה בשפה האנגלית. כפי שענה ישראל 

לשאלה על החסמים המבניים שבהם נתקל: "אז ככה.. האנגלית, בפירוש. אני הולך 

ללמוד אנגלית פעם בשבוע, וזה באמת הדבר היחיד שהפריע לי". 

אם כן, כרבע מן המרואיינים הצביעו על קשיים מבניים הכוללים היעדר מיומנויות 

יסוד, חוסר שליטה בשפה האנגלית או מחסור בגישה ראשונית ללימודים גבוהים. 

הדורש  עיסוק  לתחום  שייכים  או  עוסקים  הללו  המרואיינים  כל  הדברים,  מטבע 

היעדר  כי  ספק  אין  וכד'.  חשבונאות  מחשוב,  הייטק,   – הזה  הסוג  מן  מיומנויות 

הכשרה מקצועית או קושי להתגבר על חסר בלימודי ליבה מקשים על היציאה של 

האברכים לעבודה, ואין כאן ניסיון להקל ראש או להפחית בחשיבותם. עם זאת, 

להתרשמותנו  הצליחו  והמחשוב,  ההייטק  בתחומי  להשתלב  שביקשו  האברכים 

לעשות זאת על אף החסמים. 
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לסיכום, ארבע תמות מרכזיות עלו בפרק זה: 

התמה הראשונה | חושפת כי היציאה לעבודה היא צעד קשה עבור כולם. לא מעט 

מרואיינים סיפרו על רתיעה מפני תגובת המשפחה או הסביבה ועל תגובות קשות 

מצד ההורים, אחדים אף העידו כי בחרו לא להיחשף ולא לספר לבני המשפחה על 

ההחלטה לצאת לעבודה ועל העבודה עצמה.

התמה השנייה | מלמדת כי לצד הקשיים, לא נוצר 'שבר חברתי' של ממש. כאשר 

התגבש הצורך לצאת אל שוק העבודה אצל האברך ורעייתו, הרתיעה מפני תגובתה 

זו,  תמה  לסייג  יש  ההחלטה.  קבלת  את  מנעה  לא  החברה  של  או  המשפחה  של 

שכן לפנינו נקודת המבט של אלה שבחרו לצאת לעבוד. ייתכן בהחלט שחסמים 

חברתיים וקהילתיים מנעו מרבים אחרים לעשות צעד דומה. 

אישור  או  ייעוץ  תמיכה,  הרבה של  חשיבותם  את  מתארת   | השלישית  התמה 

בכיר  רב  עם  התייעצות  על  דיווחו  המשתתפים  מן  ניכר  חלק  חיצוניים.  מגורמים 

מן  רוחנית, אחרים קיבלו תמיכה משמעותית מאביהם. רק כרבע  או עם אישיות 

המשתתפים סיפרו כי החליטו באופן עצמאי לצאת אל שוק העבודה, ללא ייעוץ 

או בקשת אישור מבחוץ. 

פורמלית  השכלה  היעדר  על  בדגש  מבניים,  בחסמים  עוסקת   | הרביעית  התמה 

ומיומנויות יסוד. אין זה מפתיע שאצל עובדי ההייטק )כרבע מן המשיבים( נשמעו 

התייחסויות רבות הנוגעות לפערים במקצועות ליבה, ואילו אצל העובדים האחרים, 

רוב האברכים  כי  נראה  כן,  כמו  יותר.  נמוך  היה  אלו  לפערים  שיעור המתייחסים 

לשעבר העובדים בתחומי המחשוב וההייטק הצליחו להתגבר במידה כזו או אחרת 

על פערי ההשכלה. 
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ד. איפה אנחנו היום?
זהות, קוד לבוש, דת וקהילה

התעסוקה,  בעולם  כבר  משולבים  כשהם  לשעבר  האברכים  את  נפגוש  זה  בפרק 

עשויה  זו  זהות  בעיניהם.  נתפסת  שהיא  כפי  החרדית'  'זהותם  את  לבחון  ונבקש 

לבוא לידי ביטוי בשאלות הנוגעות לחשיבות לימוד התורה בעיניהם כיום, תפיסת 

מעמדם מול מעמדו של האברך ופּעִנוח החשיבות או אי־החשיבות שהם מייחסים 

להשתייכות לקהילה החרדית בערוצים השונים. 

חינוך מוקדם לתורה: בית ומוסדות חינוך

הרגשת  כמה  עד   – הייתה  למרואיינים  הפנינו  אשר  הראשונות  השאלות  אחת 

או  הוריך למשל  בבית  בהווי החיים שלך,  היה מרכזי  תורה'  ל'חיים של  שהחינוך 

ילדות  נוף  תיארו  כולם   – חד־משמעית  הייתה  התשובה  בהן.  שלמדת  בישיבות 

שכלל חינוך אבסולוטי ל'חיים של תורה'. 

ציטוטים  שלושה  נציג  המרואיינים,  כלל  אצל  עקבית  הייתה  שהתשובה  משום 

קצרים בלבד:

אמיתית.  השראה  והוא  החשבונאות  בתחום  בכיר  כפקיד  עבד  שלי  אבא 

בפירוש  הקלאסי.  החינוך  זה  בכולל.  היום  כל  הוא   – לפנסיה  שיצא  מאז 

הושרשתי לזה. זה הושרש בי.

חיים של תורה? בוודאי. זו שאלה? אני חי את זה היום. הלא יכולתי להיראות 

כמוך וכמו החברים העובדים שלך... בכל אורחות חיי אני אחרת מכם. זה הרי 

ברור. 

החינוך שלי ייעד את כל הדברים בסביבה רק ללימוד תורה. נקודה.

תשובות מן הסוג הזה עלו בצורות שונות, ברמת אדיקות כזו או אחרת, אך המכנה 

ולחשיבות לימוד  ל'בית של תורה'  וחונכו  כוונו  המשותף היה חד־משמעי – כולם 

התורה כדרך חיים. הן בבית ההורים והן במוסדות החינוך החרדיים. 
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חשיבות לימוד התורה כיום

לימוד  וחשיבות  תורה'  של  ל'חיים  החינוך  אודות  על  החד־משמעיות  האמירות 

התורה לא השתנו גם כשנשאלו המרואיינים על תפיסתם הנוכחית. במילים אחרות, 

יציאתם לעבודה לא שינתה את המיקום הגבוה שייחסו לערך לימוד התורה. כולם 

תיארו גם הקפדה על לימוד תורה בשעות הפנאי, והסבירו עד כמה הם רואים בכך 

חשיבות. מפני שגם כאן התשובות היו חד־משמעיות, נציג שלושה ציטוטים קצרים:

אהבתי את הלימוד מאוד, ואני עדיין אוהב אותו, וגם הייתי טוב בזה. תמיד 

חברותא  לי  יש  זה.  את  עושה  אני  היום  עד  סוגיה.  וללמוד  לשבת  אהבתי 

שאני לומד איתו שעה וחצי ביום, ו'מפרקים סוגיות'". אני קם בבוקר קצת 

יותר מוקדם ולומד איתו עד שמונה וחצי, ואז יוצא לעבוד.

הילדים יודעים שבכל מצב, גם אם ישנים מאוחר, יש את הזמן של הלימוד, 

והולכים ללמוד בכל מצב.

לפעמים בליל שבת אני סחוט מכל השבוע, ואני רואה את הגמרא, מבקש 

לפתוח אותה, ומגלה שאין לי את החשק ואת הכוח. במצבים האלה אני נזכר 

חמש  ועד  בערב  מתשע  הסטנדר  מול  יושב  שהייתי  בישיבה  הלילות  בכל 

עסוק  שאני  למרות  וללמוד,  לשבת  היום  גם  אותי  שמניע  מה  זה  בבוקר... 

שבה  ווטסאפ  בקבוצת  חבר  אני  היום  גם  לכן  הזמן.  את  למצוא  ומתקשה 

מתכתבים על לימוד. בהחלט יש ערגה.

אבא שלי הוא בעל בית 'בן תורה'. הוא חינך אותנו לזה. אפשר לעבוד אבל 

לא להפסיק ללמוד. הוא לא אמר לי לקבוע עיתים לתורה, אבל כשהוא שמע 

שיש לי חברותא, ראיתי שהוא מאושר.

יש לציין כי היקף הלימוד השתנה בין המשיבים. יש המדווחים על מספר שעות 

משמעותי בשבוע, ויש המקפידים כי לא יעבור עליהם יום ללא לימוד תורה, גם אם 

פירוש הדבר שעת לימוד קצרה. המכנה המשותף, המתאר את ההקפדה על לימוד 

יום־יומי, מהותי יותר מאשר השונות במספר שעות הלימוד. 
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מעמדו של העובד לעומת מעמדו של האברך, מנקודת מבטו של העובד

שאלת מעמדו של האברך לשעבר העובד כיום, לעומת האברכים הלומדים עדיין 

של  מעמיק  מניתוח  הקודמים.  בפרקים  שעלה  כפי  מורכבת.  שאלה  הינה  בכולל, 

פירושו  )1( להיות אברך  כי אפשר לחלק את התשובות לשלוש:  נראה  הראיונות 

'להיות סוג א'׳, ולהיות איש עובד פירושו 'להיות סוג ב'׳; )2( השאיפה העליונה היא 

להיות אברך, אך גם בעבודה אין כל חיסרון; )3( אין כל הבדל בין אברך לאיש עובד. 

נפתח בתפיסה הראשונה – סוג א' וסוג ב'

כפי שתואר קודם, ישראל הוא צעיר כבן 30 אשר עובד היום בתחום המחשוב לאחר 

שמונה שנים בכולל. הנה הדו־שיח שהתקיים בינינו: 

כאבה לי העובדה שאני מעריך את הבן אדם שיושב ולומד ]בכולל[ וטוב לו, 

אני מקנא בו שאני לא יכול להיות כזה. יש לי צביטה בלב. שוב, לא מקטע 

חברתי אלא אני מול עצמי.

אתה מרגיש סוג ב'?

אני לא מרגיש סוג ב', לא מרגיש מבואס, אבל כן הייתי שמח אילו יכולתי. 

זה היה כיף, זה היה חלומי – נשמע לי כמו חלום שאולי אוכל להגיע אליו. 

כן כואב לי שהיה לי חלום להיות מהאנשים המוצלחים שיושבים ולומדים 

וזה לא קרה.  

זה כן תיאור של סוג ב'!

אני אסביר לך: סוג ב' נתפס תמיד בהיבט החברתי, והדבר הזה לא מעניין 

אותי. אני נחשב אחד שהכול בסדר אצלו. כשאני מגיע לבית כנסת, אני לא 

רק  לי  יש   – לחיידרים  בגיל שצריכים להתקבל  בנים  לי  אין  כלום.  מרגיש 

בנות – ובכלל הקטע החברתי לא מפריע לי. 

כשאני מדבר על ייעוד של בן אדם, אז כן, זה סוג ב'. אבל לא סוג ב' במובן 

הזה שאני מרגיש פחות מוצלח. להפך, אני מרגיש מוצלח בכך שאני ממצה 

את עצמי ומרחם על 90 אחוז מהאנשים שלא ממצים את עצמם... אני אתן 

לך דוגמה: אחות לא מרגישה סוג ב' מול הרופא, נכון? היא מוצלחת, אבל 
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פחות ממה שהייתה חולמת. אני מוצלח, אבל פחות ממה שהייתי חולם. 

ישראל מתפתל מעט בתשובתו, ועם זאת לא ניתן להתעלם מן 'המנגינה' שעולה 

העובד  שלמה,  גם  העובד.  מאחיו  יותר  גבוהה  בדרגה  ממוקם  אברך   – מדבריו 

כמשגיח כשרות בירושלים, השתמש בטרמינולוגיה של סוג א' וסוג ב':

היה לי ויכוח עם גיסי שטען שהוא לא אוהב שמחשיבים את מי שעובד כסוג 

ב'. אמרתי לו: אני לא חושב שאני ]שעובד[ עושה משהו לא טוב, כי פרנסה 

צריך, אפילו שיש סיעתא דשמיא והקב"ה עוזר. אבל אם אני מרגיש שאני 

לא מצליח בכולל, שאני לא כזה כישרוני – אז אצא לעבוד. אני לא חושב 

שאני סוג ב', אבל ברור לי שא' א' הוא מי שיושב ולומד. זה לא אומר שאני 

מה  את  יותר  יעריכו  דווקא  שבשמיים  להיות  יכול  תפקידי.  את  עושה  לא 

שאני עושה. אבל ודאי שנזר הבריאה והאדם המושלם הוא מי שלומד. זה 

לא אומר שמי שהולך לעבוד הוא לא בסדר.

הסיפא בדברי שלמה חשובה. הוא וגם ישראל לפניו, לא סבורים שטעו בהחלטתם 

היותם  בין  פנימית  סתירה  חשים  ואינם  בהחלטתם  שלמים  הם  לעבודה.  לצאת 

עובדים לבין החשיבות שהם מייחסים ללימוד בכולל. הם אפילו מסרבים בתוקף 

'סוג ב'', ועם זאת, אי אפשר שלא לשמוע את הכרתם במעמדו  להשתמש במונח 

הבכיר של האברך לעומת האיש העובד. שלמה מכנה אותו 'א' א'', וישראל עורך 

אנלוגיה בין 'רופא ואחות' ל'אברך ועובד'. 

התפיסה השנייה – השאיפה העליונה היא להיות אברך, אבל מותר לעבוד

נפתלי, בן 39, למד בכולל שש שנים, וכיום הוא מנהל חנות צילום. נפתלי מתאר את 

חיבתו לאברכי הכולל, אך לא אומר כי הוא חש פחות מהם:

עוד  כל  לו.  יאֵַמר  קדוש  אותו.  מעריך  מאד  אני  רציני,  אברך  פוגש  כשאני 

אשתו לא סובלת ממצוקה, אין בעיה. אם היא סובלת, הוא צריך לשאול רב. 

אבל כל עוד היא לא סובלת, והוא יודע להעביר את זה לילדים שלו בצורה 

היא  אז מעולה. המציאות   – ולא מרגישים שחסרה במבה לשבת  הנכונה, 

שלא כולם יכולים ולא לכולם מתאפשר. אנחנו בדור שהוא יותר מפונק. 

ללמוד  חזר   50 גיל  ולקראת  דירות במשך שנים  כמנהל רשת  טוביה, שעבד  אצל 
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אותו  ששאלנו  לאחר  מחדל.  כברירת  בכולל  ללימודים  התייחסות  מצאנו  בכולל, 

יהודים  "בכל זאת אנחנו  מדוע חזר לכולל לאחר שעזב את העבודה, הוא השיב: 

ואנחנו יודעים שלא נהיה פה לנצח. אדם קם בבוקר, מה יש לו לעשות? אם הוא לא 

עובד, הוא הולך לכולל. ולכן אני חצי יום בכולל ושאר הזמן בסידורים". 

גם רפאל, בן 34, העובד כטכנאי מכונות כביסה, אמר זאת בצורה ברורה: 

ברור שאם אדם יכול לשבת וללמוד, הוא צריך לעשות את זה. ואם לא, אז 

לעבודה  להתייחס  ולא  לתורה,  עיתים  לקבוע  וכמובן  לעבוד,  לצאת  צריך 

כאילו שהיא כל החיים שלנו. 

מאידך, במהלך הריאיון הסביר רפאל כי ההחלטה שלו לצאת לעבוד הייתה כמעט 

כורח המציאות בשל הצורך שלו "ליצור ולפעול בידיים". רפאל הבהיר כי גם אם 

לעיתים חולפות בראשו מחשבות שאולי טעה, הוא סבור כי אינן נכונות. 

נפתלי, רפאל וגם טוביה, מייצגים את רוב המשיבים )יותר מ־50%( בהגדרת הביניים 

הזו: ברירת המחדל היא לימוד בכולל ויש הערכה גדולה לשהות בכולל. עם זאת, 

אין הם חשים את עצמם 'סוג ב'' מול האברך והם סבורים כי מעמדם איתן גם כעת. 

התפיסה השלישית – אין כל הבדל בין העובד לאברך

בין אברך שלומד  כל הבדל  כי אין  גם תשובות שהשתמע מהן  בין המשיבים עלו 

בכולל למי שעמל לפרנסתו. התשובות הללו לא היו רבות, אולם גם הן נשמעו. כך 

למשל שוקי, בן 47, העובד כמנהל חשבונות, תיאר 'מעבר חלק' בין הכולל לעבודה 

והדגיש כי 'הכולל לא התאים לו', וגם אם שיעור השכר שם היה זהה לזה שהוא 

מיד  שיוצאים  צעירים  על  דעתו  מה  כשנשאל  לכולל.  שב  היה  לא  כיום,  משתכר 

לאחר נישואיהם לעבודה, השיב: 

זה מאוד אינדיבידואלי, אם זה אחד שמרגיש שיהיה לו סיפוק בכולל, שילך 

לכולל לתקופה מסוימת. אם זה אחד שלא בנוי ללמוד – זו עבירה שישב 

בכולל. לא פחות מעבירה. בטלה מביאה לידי שִׁעמום ולידי חטא. מי שלא 

בנוי ללמוד והוא מבזבז את זמנו, זה גם פוגע בשלום בית. כשבן אדם לא 

מסופק, כל הסביבה שלו סובלת מזה. 
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עם זאת, כאמור, רק מספר קטן של אברכים לשעבר תיאר תחושות וחוויות מן הסוג 

הזה.

לסיכום: רוב האברכים לשעבר תיארו את הכולל כבחירה טבעית, כברירת מחדל 

וכמוסד הראשון בחשיבותו לגבר החרדי לאחר נישואיו. ועם זאת, כשני שלישים 

מהמרואיינים העידו כי אינם חשים 'סוג ב'' לעומת האברכים; נראה כי הם מכבדים 

את האברכים, מוקירים את פועלם, אך חשים שלמים עם המקום שהם נמצאים בו. 

לצד זאת, נשמעו גם אמירות המתארות את העובדים כ'סוג ב'' לעומת האברכים, 

ומנגד גם אמירות )מעטות( של כאלה שאינם רואים הבדל של ממש בין מי שלומד 

בכולל למי שיוצא לעבוד, בבחינת 'כל אחד ומה שמתאים לו'. 

מעמד העובד בקהילה: 'מכנסיים מלוכלכים'

כיצד העובד )האברך לשעבר( תופס את מקומו ביחס לקהילה החרדית ובתוכה? זו 

אחת השאלות הרגישות והמורכבות שעסקנו בהן במחקר. חשוב לציין כי המחקר 

לא בוחן את המבנים החברתיים האובייקטיביים, ואינו שואף לענות על השאלה 

של  הראייה  בזווית  מתמקד  אלא  העובד',  את  תופסת  החרדית  הקהילה  'כיצד 

העובד עצמו. 

)מנקודת  העובד  את  הקהילה  בתפיסת  העוסקות  אמירות  יכלול  הראשון  החלק 

מבטו של העובד(. החלק השני יכלול אמירות בדבר רצונו או שאיפתו של העובד 

להישאר חלק מן הקהילה, בעזרת מקרה הבוחן של קוד הלבוש. 

נפתח בשלוש אמירות נוגעות ללב המלמדות על מקומו של העובד בקהילה. נפתלי, 

בעל חנות צילום, סיפר על אירוע לא נעים שחווה:

התיקון  ובמהלך  כטובה.  משהו,  לו  לבנות  מסוים,  לאברך  לעזור  הלכתי 

התלכלכו לי המכנסיים. משם הייתי צריך ללכת לשיעור דף היומי הקבוע 

שלי. אמרתי לו: 'אני צריך להחליף בגדים'. ועל כך ענה לי האברך: 'למה אי 

'זה לא לעניין'. ואז הוא שאל: 'אבל למה?  אפשר להגיע ככה?' אמרתי לו, 

אתה  'למה  לו:  עניתי  מזה.  נפגעתי  מאוד  ככה!'  עובדים  אצלכם  כולם  הרי 

חושב שמי שעובד צריך להיראות ככה?' זה זלזול בחבר'ה שעובדים.
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טוביה, שעבד כמנהל רשת דירות, התייחס גם הוא לסוגיה: 

טלפון  קיבלתי  אותו.  להסביר  אנסה  שאני  משהו  הרגשתי  הסביבה,  לגבי 

ממישהו שאומר – 'אה, אתה עובד בדירות', בבוז כזה. הרבה מאוד אבנים 

בצורה  לדבר  קיבלתי מהקהילה. ההתנהלות של אנשים, שמאפשרת להם 

זולה ולא יפה, היא מטורפת. אם יש בעיות, הם לא חוסכים בלשונם. אנשים 

מדברים לא יפה.

למשפחה  בן  הייטקיסט  יששכר,  של  בדבריו  גם  עלתה  הקהילה  מצד  הביקורת 

מיוחסת במגזר: 

זאת הסיבה שצריך הרבה אומץ כדי לומר: אני יצאתי. אנשים מרימים גבה, 

אנשים מעבירים ביקורת. בכלל בציבור החרדי, בוודאי הליטאי, הזכות שלך 

לבקר היא זכות יסוד. רק 'בוקר טוב' – וכבר יש ביקורת. ביקורת, שיפוטיות, 

הן מאבני היסוד. אתה יושב בשבע ברכות של בן דודך ומרגיש שאתה נמצא 

תחת ביקורת של כל הגיסים. אם מדובר במשפחה 'כבדה', משפחה 'פרומרית' 

]חרדית אדוקה[, קל וחומר..

העובדים  על  האברכים  של  המרכזי  הזרם  מצד  עניינית  בביקורת  מדובר  האם 

ש'נטשו' את הדרך האידיאלית? או שלפנינו התנשאות של קבוצה אליטיסטית? 

העובד  כאשר  לא  ודאי  בהתנשאות,  מדובר  לא  שלרוב  נדמה  הראיונות  מניתוח 

מצליח בעבודתו ומשתכר היטב בעבודה יוקרתית. הביקורת היא על 'נטישת' הדרך 

המסומנת כאידיאלית עבור גברים חרדים. 

לצד זאת, עלה גם קול חשוב המציג טיעון מעניין: כאשר העבודה אינה יוקרתית, 

עבודת כפיים למשל, העובד זוכה ליחס ביקורתי ואפילו מדיר. כך הסביר רפאל, 

טכנאי מכונות כביסה, את נקודת מבטו באשר לסיבה שילדיו לא התקבלו ל'מוסדות 

הנחשבים': 

ברור שהם עשו צרות בגלל העבודה. בגלל הסוג של העבודה... אצל האברכים 

יש עולם של שקר. אם אתה צווארון לבן, אתה יותר מכובד. אם אתה עובד 

בעבודת כפיים, זה יותר בעייתי. אתה יכול לראות את מי מקבלים בחיידרים 

לעבוד במקביל,  יצאנו  חבר  ועוד  אני  העניין,  לצורך  מוזר.  זה  לא.  מי  ואת 

ובכל זאת את הבן שלו יקבלו לחיידר כיוון שהוא עורך דין, ואת הבן שלי 
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לא יקבלו. מי שעובד במקצוע מכובד כמו מהנדס, הוא מקובל. אבל אם הוא 

טכנאי מקררים ומכונות כביסה, אז לא. זה מפריע לי, כן, כי אצלנו החרדים 

אנחנו מצפים לאמת אחרת, ליושר אחר.. מרגע שתפסתי את זה – זה עזר 

לי עם הקושי הסביבתי, כי הבנתי איך זה עובד.

במילים אחרות, רפאל אומר כי גם לאחר היציאה לעבודה, ישנה התייחסות שונה 

'חברת  של  האתוס  שכן  חריפה,  אמירה  זוהי  יד.  משלח  של  סיווג  לפי  ל'יוצאים' 

בוחר  הוא  ואם  שיוכל,  ככל  ללמוד  החובה  מוטלת  גבר  כל  על  כי  גורס  הלומדים' 

לצאת לעבודה, הרי שהוא לא נכלל בקבוצה זו ואין חשיבות לשאלה באיזו עבודה 

בין  היררכיה  ישנה  הלומדים'  ל'חברת  מחוץ  גם  כי  מספר  רפאל  זאת  כנגד  בחר. 

משלחי היד השונים. 

אביו של רפאל הינו רב של שכונה מרכזית באזור הצפון. לשאלה מדוע אביו לא 

המליץ עבורו, ענה רפאל בעצב: "אין לו כוח פוליטי. אם אין לך כוח פוליטי זה לא 

עוזר באמת כשצריך. אף אחד לא סופר אותך. מילה של עסקן בעירייה שווה הרבה 

יותר מתלמיד חכם". אפשר להרחיב עוד בסוגיה זו, אך היא אינה נוגעת לענייננו. 

מעמד העובד בקהילה: 'חולצה לבנה'

כמעט בעקביות הצהירו הנשאלים כי הם מקפידים על קוד לבוש חרדי, קרי חולצה 

לבנה ומכנסיים כהים. מתוך כלל הנבדקים, 95% השיבו כי מעולם לא יצאו מן הבית 

כשלגופם חולצת טריקו, מכנסיים בהירים או אפילו חולצה מכופתרת שאינה לבנה. 

כאשר התבקשו להסביר את הסיבה לכך התקבלו שתי תשובות: )1( הרצון לשמור 

על 'צורת בן תורה'; )2( הרצון להשתייך לקהילה החרדית. בין שני המענים הללו 

קיימת קורלציה מובנת: המאמץ לשמור על 'צורת בן תורה' נובע מן הרצון להשתייך 

לקהילת האם, המקדשת את בני התורה ורואה בהם את קבוצת ההתייחסות )כפי 

שעלה במחקרים לא מעטים, ראו במבוא לספר זה(. 

מנחם, בן 28, העובד כטכנאי מחשבים, הגדיר זאת כך:

אני אגיד לך במשפט אחד. כל דבר שהוא מבחינת 'תדמית', חשוב לי. אני 

'בתדמית' רוצה להישאר אברך. אני לא מתלבש בצורה שונה מאברך, אני 

מתלבש כמובן חולצה לבנה, כובע וחליפה בתפילות, בטח כאשר אני מקיים 
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את התפילות בשכונה. זאת אומרת, מבחינה חיצונית אני ודאי רוצה להישאר 

אברך... אני לא חושב שזו תחפושת, אני חושב שזה סוג של שמירה.

ההקפדה על קוד לבוש 'אברכי' מקנה לאברכים לשעבר תחושה של שמירה על ערכים 

תורניים החשובים להם. כלומר, אין מדובר כאן באלמנט ויזואלי גרידא, אלא באקט 

הנושא איתו מטען ערכי חשוב, שעשוי גם להגן עליהם. או בלשונו של שלמה, משגיח 

הכשרות: "אם אתה מוריד את הכובע והחליפה – אתה מרשה לעצמך עוד דברים". 

רפאל, טכנאי מכונות הכביסה שהוצג לעיל, עוסק במשלח יד שבו הוא 'מתבקש' 

ללבוש חולצת פועלים פשוטה. וזו תשובתו לשאלת הלבוש: 

אני חושב שגם העניין של הלבוש הוא במידה מסוימת שינוי של ערכים, זה 

עניין של הרגשה. בתור בחור, הייתה תקופה שלבשתי צבעוני. היה לי קטע 

כזה – הרגשה שאני עושה מה שבא לי, שאני כבר לא סופר אף אחד... היום 

ברגע שאתה משנה את הלבוש,  ציבור,  חי בתוך  לך שאם אתה  אני אומר 

אתה משדר אמירה של: 'אין לי מחויבות, אני יכול לעשות מה שאני רוצה'. 

זה לא רק עניין של נוחות.

דברים דומים על אודות המטען הערכי וההתנהגותי המתבטא גם בבגדים, מופיעים 

אצל אילן, בעל חנות למוצרי תינוקות: "אני אישאר עם אותו הלבוש כל הזמן. אני 

בעיקרון נשארתי, כמו שאומרים, אברך. אבל אברך שלא בכולל. אני בחור ישיבה 

במושגים שלי. בפעילות שאני עושה במשך היום – השאיפות שלי הן טובות. הרצון 

הערכי והערכים שלי לא השתנו, אני לא חושב שאני הולך להשתנות".

אצל נפתלי ניתן לראות את ההתאמה בין הרצון להישאר 'בן תורה' לרצון להישאר 

'חלק מהציבור החרדי': 

לא אלבש חולצה צבעונית וכמובן לא טריקו. אני מעדיף להישאר בן תורה. 

חלק  עדיין  שאני  מראה  אני  הלבנה  החולצה  עם  מהציבור.  חלק  להיות 

מהציבור החרדי, ושאני עדיין מה שנקרא 'בן תורה'. 

הרצון להישאר חלק מן הקהילה, חלק מהמגזר, נשמע גם אצל רבים אחרים. כך 

לו לעבור לשכונה  כי לאחר שעזב את הכולל, רעייתו הציעה  למשל סיפר מנחם 

מחוץ  לעבור  אם  התלבטות  לנו  "הייתה  מתגורר:  הוא  שבה  בעיר  יותר  'פתוחה' 
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'מה פתאום, חס  יותר. אמרתי לאשתי:  לשכונה, לאזורים מתחרדים אבל חדשים 

ושלום, אני לא רוצה לצאת מהחממה'". 

נחתום חלק זה בדבריו של מאיר, הקובל על חבריו שיצאו לעבודה וחדלו להיות 

'בני תורה':

קרה  מה  ואז  שכונה,  באותה  גדלנו  ערכים,  אותם  לנו  שיש  חברים  לי  יש 

להם?! אני שואל אותם – 'עזבתם את הכולל, ומיד לובשים חולצה כחולה?! 

חונטה  זו  שבועטים.  כאלו  שיש  היא  היום  הבעיה  אייפון?!'...  קונים  מיד 

המודרנים,  ]החרדים  הכחולות  החולצות  של  כזאת  קבוצה  מין  יש  ענקית. 

הלובשים חולצות צבעוניות[. אנחנו לא היינו אף פעם במקום של לקרב את 

האנשים האלה, ולצערנו הם נכנסו פנימה, אל תוך הציבור שלנו. היום הם 

חלק מהציבור החרדי.

לסיכום, המשיבים, רובם ככולם, הדגישו את רצונם להישאר חלק מן 'הקהילה החרדית'. 

בחלק זה נבחן משתנה 'קוד הלבוש'. מן הניתוח עלה כי רוב מוחלט מהאברכים לשעבר 

בוחרים להישאר עם דפוס הלבוש האברכי, כלומר חולצה לבנה ומכנסיים כהים, בשל 

רצונם לשמור על תדמית, אך גם כדי לשמר את המטען הערכי וההתנהגותי של 'בני 

תורה', ומתוך תפיסה שבחירה בקוד לבוש 'אחר' תרחיק אותם מהקהילה.

מעמד העובד בקהילה: החיידר של הבנים

לעבודה,  היציאה  בעקבות  חדש  ערוץ  לייצר  ולא  לקהילה  להשתייך  הרצון  את 

אפשר לפגוש גם בהתייחסות של העובדים למוסדות החינוך של הילדים. כמו מול 

המשתנה 'קוד לבוש', גם כאן רוב מוחלט של המרואיינים הצהירו כי יבחרו לשלוח 

בין  גם  מפתיע,  באופן  החרדי.  המרכזי  הזרם  של  החינוך  למוסדות  ילדיהם  את 

המשיבים המשתייכים לזרם המודרני יותר, נרשמה תמימות דעים באשר לבחירה 

בחינוך החרדי ה'רגיל'. 

כך ישראל, העובד בתחום המחשוב, התייחס לשאלת חינוך ילדיו: 

אנגלית  ללימודי  להם  אדאג  אני  אבל  לחיידר,  אשלח  אני  שלי  הבנים  את 

לישיבה  לא  קטנה,  לישיבה  שלי  הבנים  את  אשלח  אני  פרטנית.  בצורה 
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כמו  זה  כי  למה?  אעשה.  שאני  מה  שזה  אחוז  במאה  לי  ברור  תיכונית. 

וחושב  אמיתית  בצורה  מסתכל  אני  פשרה.  היא  פוליטיקה  פוליטיקה, 

שבמסגרת הפשרות, זה החינוך הכי טוב. נכון, חוסר לימודי החול כואב לי, 

אבל אין לי פתרון יותר טוב. אין פתרון יותר טוב ואין בתי ספר יותר טובים. 

זה הרע במיעוטו. 

דבריו של ישראל מרתקים – הוא מכיר בחשיבותה של השפה האנגלית, אך מצהיר 

כי ילדיו ילמדו רק במוסדות חינוך חרדיים קלאסיים. הוא מכנה זאת 'הרע במיעוטו'. 

גם שימי, הלומד כיום מדעי הקוגניציה באוניברסיטה, התייחס לכך ואמר: "הילדים 

שלי ילכו לאותו מסלול". "אבל אתה באוניברסיטה ורואה את הקשיים", אמרנו לו. 

והוא השיב:

למה  פרטי.  באופן  זה  את  עושים  הם  ואגב  אנגלית,  שילמדו  רוצה  הייתי 

חרדית...  חינוך  מערכת  היא  החרדית  החינוך  מערכת  כי  פרטי?  באופן 

במקומות שלומדים בהם ליבה, היא לא חרדית. הייתי רוצה שילמדו ליבה, 

אבל במערכת לימוד חרדית. לא הייתי רוצה שילכו לחיידר אחר שהוא כבר 

לא חרדי.

משמרת  מנהל  מיכאל,  של  בדבריו  ביותר  העזה  בצורה  בולטת  הזו  התפיסה 

בסופרמרקט בירושלים. כך התנהלה השיחה עמו:

לי?  מפריע  זה  בעיקר  מתי  יודע  אתה  בפנים.  הזמן  כל  לי  מפריע  אכן  זה 

כשאני קולט שאת הילדים שלי אני מחנך באותה צורה, גם לחוסר השכלה.

אז למה באמת אתה מחנך אותם ככה?

כי זה לא מציאותי שאני אשנה ואצא מהמגזר החרדי. ראשית מבחינת אשתי, 

אין על מה לדבר. למשל, אני ראיתי שיש אופציה ללימודי אנגלית לילדים 

היא  לא הסכימה,  ילמדו, אבל אשתי  רציתי שהילדים שלי  הווטסאפ.  דרך 

אמרה שזה לא יעזור להם בלימוד ]לימודי הקודש[. היא חזקה בדברים האלו.

בפרק הבא ניגע גם בסוגיית לימודי הליבה, אם כי מזווית אחרת – 'חישוב מסלול 

מחדש' של המרואיינים במבט רטרוספקטיבי.
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לסיכום, שלוש תמות מרכזיות עלו בפרק זה: 

התמה הראשונה | מלמדת כי בעקביות וללא כל חריגות, החינוך ל'חיים של תורה' 

היה מרכזי בהווי החיים של כל המרואיינים, הן בבית הוריהם והן בישיבות שבהן 

עבורם  התורה  לימוד  לערך  רבה  חשיבות  הקנו  המשיבים  כל  לכך,  בדומה  למדו. 

'קביעת  בדמות  יום־יומי,  תורה  לימוד  על   – משתנות  ברמות   – הקפדה  ותיארו 

עיתים' לשיעורי תורה, לימוד עצמי או לימוד בחברותא. 

| בחנה את מעמדו של העובד לעומת האברך, מנקודת מבטו של  התמה השנייה 

העובד, והעלתה כי רוב המרואיינים )יותר מ־50%( רואים את הכולל כמוסד הראשון 

בחשיבותו לגבר החרדי. הם מכבדים ומוקירים את האברכים, אך הם אינם חשים 

'סוג  מעמד  של  תחושה  שתיארו  קולות  גם  נשמעו  זאת,  לצד  לעומתם.  נחותים 

ב'' לעומת האברכים, וקולות אחרים שלתפיסתם אין כל הבדל מעמדי בינם לבין 

האברכים. 

התמה השלישית | עסקה במעמדו של העובד בקהילה, גם כאן מנקודת מבטו של 

העובד. נמצא כי קיימת ביקורת 'אברכית', לעיתים אפילו מזלזלת )אם כי בשיעור 

מועט( כלפי אנשים שנטשו את 'הדרך האידיאלית' לגבר חרדי ויצאו לעבוד. בייחוד 

הדברים אמורים למשלח יד שאינו יוקרתי אלא מסווג כ'עבודת כפיים'. 

| מצביעה על כך שהעובדים מבקשים להישאר חלק מהקהילה  התמה הרביעית 

ועל כן הם מקפידים על קוד לבוש חרדי. הם עושים זאת הן בשל המטען הערכי 

שהם מייחסים לכך והן בשל רצונם להשתייך לקהילה. זו גם הסיבה שהם בוחרים 

לשלוח את ילדיהם למוסדות החרדיים 'הרגילים', גם כאשר הם עצמם חוו קשיים 

ברכישת השכלה מאוחרת. 
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ה. חישוב מסלול מחדש
מבט רטרוספקטיבי ומחשבות על התהליך

בפרק זה, החותם את הספר, נבקש לערוך 'חישוב מסלול מחדש' בעזרת האברכים 

המבט  את  לקבל  ביקשנו  שעלו,  אמירות  בניתוח  וגם  מכוונות  בשאלות  לשעבר. 

ולימודים  מילדות  שעברו:  הארוך  התהליך  על  העובדים  של  הרטרוספקטיבי 

בתלמודי תורה, 'חיידרים' ובתי ספר חרדיים, דרך ישיבות קטנות, ישיבות גדולות 

וכולל אברכים, עד ההחלטה לעזוב את חיי הלימוד ולצאת לעולם המעשה.

לימודי  לחשיבות  באשר  לתפיסתם  הנוגעות  שאלות  היתר,  בין  יכלול,  זה  פרק 

הליבה, שינוי תוכניות הלימודים במוסדות החינוך ומחשבות על התהליך שעברו. 

כמו כן, ננסה לבחון האם למשתנה 'משלח היד' יש השפעה על השונות במענים אלו. 

משהו צריך להשתנות

אחת השאלות המרכזיות שהפנינו למשתתפים הייתה: 'במבט לאחור, האם היית 

השיבו,  המשתתפים  מן  חלק  משהו?'  משנה  שהיית  או  מסלול,  אותו  את  עושה 

באופן כללי אך נחרץ, כי 'משהו צריך להשתנות' והמצב הנוכחי אינו נכון. כך למשל 

אמר בצער מיכאל, מנהל משמרת בסופרמרקט: 

באופן כללי כשמדברים על זה שאין לנו הכשרה מקצועית, שאין לנו כלים 

לעבוד, זה קצת כואב לי. אני לא רוצה להישמע איווט ליברמן, אבל אומר 

לך כך: בן אדם ברמה שלי, ממשפחה אשכנזית, מוכשר ממשפחה טובה, לא 

אמור לעבוד בסופרמרקט, גם מבחינת שכר וגם מבחינת יוקרה. בן אדם ברמה 

שלי ועם שם המשפחה שלי... אני לא עולה חדש, אני ממשפחה אשכנזית 

מבוססת. אני בחור אשכנזי בריא. אנשים ברמה שלי בדרך כלל משכילים, 

ואני  כלכלית  מבוססים  הם  יותר.  הרבה  בהן  שמרוויחים  בעבודות  עובדים 

לא. למה? כי לא קיבלתי את הכלים של ההשכלה. זה אכן מפריע לי כל הזמן 

בפנים. אתה יודע מתי בעיקר זה מפריע לי? כשאני קולט שאת הילדים שלי 

אני מחנך באותה צורה, גם לחוסר השכלה.

בהמשך דבריו התייחס מיכאל לנושא קניית הדירות וחיתון הילדים ואמר: 
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משהו לא טוב במסלול שקיים היום, אי אפשר לחיות ככה. אי אפשר להרוויח 

את הסכומים האלו של לחתן ילדים. יש פה בעיה אמיתית שצריכה להיפתר. 

יפסיד  לא  הוא  ואז  לעצמו  הדירה  את  יקנה  הוא  מקצוע,  יהיה  לאדם  אם 

אותה. כשאדם עובד תמורת הכסף, הוא שומר עליו ועל הנכסים שלו ועל 

הדירה שלו, ולא משקיע אותם בכל מיני דברים בעיתיים. לא רק אני אומר 

שזו בעיה שההורים משלמים את הדירה ולא החתן והכלה בעצמם. זה דבר 

ידוע. צריך לשבור את המעגל הזה.

דבריו של מיכאל משקפים מצוקה קיימת, לפחות אצל חלק מן המשיבים, והבנה כי 

המצב הנוכחי אינו בריא בהכרח. אולם האם יש לאברכים לשעבר הצעה פרקטית 

לשינוי, הצעה למסלול חדש או הצעה אלטרנטיבית?

לימודי ליבה: לא בבית ספרנו ובטח שלא בישיבתנו

הייתה  הקודם  תת־הפרק  בסוף  שנשאלה  לשאלה  המרואיינים  שנתנו  התשובות 

הליבה  לימודי  היעדר   – בחדר'  שעמד  ל'פיל  במישרין  התייחסו  חלקם  מגוונת. 

באשר  דעתם  מהי  ביוזמתנו  שאלנו  האחרים  את  החרדיים.  החינוך  במוסדות 

לחסרונם של לימודים אלו. 

תפיסת  החוקרים.  אותנו  שליוותה  לאינטואיציה  בניגוד  התוצאות  עמדו  כאן,  גם 

המוצא שלנו הייתה שאנשים שהשתלבו בשוק העבודה עשויים לחשוב כי נמנעה 

מהם השכלה רחבה וכי נעשתה 'טעות' במסלול שסללו עבורם, ועל כן יש לשנות 

את המסלול החרדי הקלאסי. תפיסה זו התבררה כשגויה ברובה. 

חייהם.  ממסלול  דבר  משנים  היו  לא  כי  הצהירו  מהמשתתפים  מ־50%  פחות  לא 

לדידם, אין כל פסול בכך שלא רכשו השכלה במוסדות החינוך, וההסללה החרדית 

לדרך חיים של 'תורה בלבד' היא נכונה וראויה, גם אם הם עצמם בחרו בדרך אחרת. 

כך למשל השיב נתנאל, העובד היום בהייטק ולמד בעבר בישיבה תיכונית־חרדית:

בחור בישיבה תיכונית לא עושה כלום. מי שבאמת רוצה, יכול להשלים את 

החומר בכמה חודשים. ואם תגיד: 'עדיין יש פערים!' אני אגיד: 'זה שווה את 

זה'. במקרה ההפוך, כלומר להכניס לימודי ליבה ולהניח שאחר כך התלמיד 
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ישלים את התורה – זה כבר לא עובד. אי אפשר להשלים חיים של תורה. 

זה לא זה. זה לא אותו דבר. יש לי חבר שלומד היום בקורסים של תכנות 

בשילוב לימודי דיינות, והוא משלב את זה יפה מאוד. אני לא חושב שזה 

שהוא היה בישיבה קטנה, גורם לו להבין פחות טוב תכנות ממישהו אחר. 

הוא כבר לומד למעלה משנה ומאוד מצליח. אלה בלבולי שכל. אני אומר לך 

שאני עשיתי את המסלול הזה, של הבגרות וכו' – ושום דבר לא יצא מזה.

נתנאל אומר שני דברים חשובים. ראשית, הוא אינו מאמין בחשיבותם של לימודי 

הליבה בתקופה שלפני הנישואים. לדעתו ניתן בהחלט להשלים אותם, ובקלות, גם 

בגילים מאוחרים יותר. נקודה נוספת ולא פחות חשובה היא אמירתו כי החדרה של 

לימודים כאלו תפגע בלימוד התורה המוקנה לנערים, וזאת אי אפשר להשלים או 

לתקן אחר כך. 

גדעון, גם הוא עובד הייטק, השתמש בשפה דומה:

מה שהיה עד עכשיו היה מצוין. אני חושב שלימודי ליבה זה מטומטם. אני 

עשיתי בשישה חודשים מה שעושים במשך 12 שנים. כל המסלול שעשיתי 

לא  אבל  יותר  מאוחר  לצאת  יכולתי  מזה.  יותר  לך  אגיד  אני  מדויק.  היה 

מוקדם יותר. אני בכלל לא מצטער על כל השנים הללו. להפך. אם היה נכנס 

משהו באמצע כמו שאתה מדבר עליו – לימודי ליבה וכל זה – המצב הרוחני 

שלי לא היה אותו דבר. לא הייתי נשאר אותו אברך.

גם אצל גדעון אנו מוצאים את שני האלמנטים שהוזכרו: אין צורך בלימודי ליבה, 

והם עלולים גם לפגום בלימוד התורה וב'צורתו' הרוחנית של הבוגר. 

אצל טוביה, מנהל רשת דירות בירושלים, אנו מוצאים התייחסות זהה אך בנימוק 

שונה. לדידו השאלה הזו לא אמורה כלל להיות מופנית אליו, שכן אין לו את המנדט 

להשיב עליה: "אין לנו את הזכות להביע דעה, כי זה מונח לפתחם של גדולי ישראל, 

ולכן לא הייתי נוגע בזה". 
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לימודי ליבה: כן בבית ספרנו, לא בישיבתנו

מספר לא מבוטל של מרואיינים )כ־40%( התייחסו לצורך של לימודי ליבה בחיידר 

לימודי  כי  נראה  האנגלית.  בשפה  התמקדו  ככולם  רובם  כי  אם  תורה,  ובתלמוד 

הליבה המלאים – הכוללים מתמטיקה, מדעים, אזרחות והיסטוריה – לא נתפסים 

כהכרחיים אצל האברכים לשעבר. 

המבקשים  המודרנים',  'החרדים  קבוצת  נכללה  לא  זה  במחקר  כי  להזכיר  חשוב 

ליצור זרם חרדי חדש המשתלב עם העולם המודרני והישראלי, מה שבא לידי ביטוי 

גם בסוגיית היחס ללימודי ליבה )ראו הרחבה במחקרה של כהנר, 2020(.

ישראל, העובד היום בתחום המחשוב, התייחס לצורך בלימודי אנגלית: 

הדבר הכי גרוע הוא חוסר למידת האנגלית. זה דבר שאי אפשר להשלים. 

מתמטיקה אפשר להשלים. אני לא מסכים עם הסיפורים שבחורי ישיבות 

משלימים פערים בשנייה. אלה שטויות, אלה סיסמאות. אבל אני כן חושב 

שבחור מוכשר יכול להשלים. 

אבל אנגלית זו בעיה. היא ממש מפריעה לי. אשתי שומעת אותי לפעמים 

מבקש מהמנהל שלי לעלות איתי לזום לפגישת עבודה כדי שהוא יעזור לי 

באנגלית. היא אומרת לי: 'אתה יכול להסתדר באנגלית, למה אתה מבקש 

ממנו עזרה?' אבל אני מרגיש שאני כל כך רחוק מהרמה הנדרשת ולכן אני 

מבקש ממנו. 

להכניס אנגלית לבתי ספר – כן. אבל לא לישיבות. זה צעד רחוק מדי. אני לא 

חושב שזה כדאי. אני יכול להגיד שהרבה דברים טובים קיבלתי מהישיבה, 

וזה עוזר לי גם היום. בישיבות זה כבר גדול עליי לעשות שינויים מהסוג הזה.

אילן, העובד ביד שרה, התייחס לכך מפורשות:

זו שפה שמשתמשים בה היום כל הזמן,  כי  חבל שלא לימדו אותנו אנגלית 

במיוחד מי שטס לחו"ל, וגם בעבודה שלי לפעמים צריך את זה. זו שפה שצריך 

להכיר. עצם זה שלא לימדו אותנו כלום חוץ מעברית – זה חבל. אתה צריך 

ללמוד אותה בעצמך, את הקטע של האנגלית... אבל רק בגיל הילדות כדאי 
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להכניס, לא בישיבות... חוץ מאנגלית אני לא רואה סיבה להכניס עוד משהו. 

אלימלך, העובד כמחסנאי בחנות למוצרי מזון, התייחס גם כן להפרדה בין ישיבות 

לבתי ספר יסודיים:

לא  שבעצם  מקום  להיות  אמורה  שישיבה  משום  חושב.  לא  אני  בישיבות 

'גדולים'  קשור לעולם החיצוני. אם תכניס את הלימודים האלו – לא יצאו 

]גדולי דור[, כי יהיה המסלול ללמוד לימודים אחרים, ואז זה כבר לא יהיה 

שונה מישיבות מזרחיסטיות ]דתיות־לאומיות[. 

מיד אחרי החתונה

כיוון שרוב המרואיינים דחו את ההצעה לבצע שינוי מעשי במסלול החינוך החרדי, 

לשנות.  בוחרים  שהיו  חייהם  במסלול  אחרות  זמן  נקודות  יש  האם  לבדוק  ניסינו 

ואכן, כמה מן המרואיינים הביעו צער על כך שלא החלו את מסלול הקריירה שלהם 

מיד לאחר הנישואים. 

איתמר, המחזיק בבעלותו חנות ענק למוצרי תינוקות, השיב:

כלום.  משנה  הייתי  לא  בישיבות,  אומרת  זאת  החתונה,  לפני  של  במסלול 

הולך ללמוד איזה שהוא מקצוע שהיה  הייתי  כן  אבל אולי אחרי החתונה 

יודע שבכל חודש צריך לרדת לך  יותר מרחב. היום כעצמאי אתה  לי  נותן 

סביב  שלי  מהחיים  הרבה  להשקיע  צריך  אני  צחוק.  לא  זה  מסוים.  סכום 

יותר  יכולתי להשקיע  ואז  יכול להיות שהייתי עושה את זה שונה  העסק. 

בלימוד תורה.

שוקי, מנהל חשבונות בארגון רפואי, אמר:

מה הייתי עושה אחרת? הייתי נכנס ללמוד לימודי ערב באקדמיה מיד אחרי 

החתונה, לימודי תואר ראשון. או חינוך או מנהל עסקים או מדעי החברה. 

ולמה לא עשית את זה?

היה  לא  זה  מקובל,  היה  לא  זה  שנים  וחמש  עשרים  לפני  עצלן.  הייתי  כי 

בעולם שלנו. זה אפילו לא עובר לך בראש, האפשרות הזו. למרות שהיו לי 
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חברים שכן הלכו ללמוד משפטים, ראיית חשבון, מחשבים, אבל הם לא היו 

הרוב. 

מנחם, טכנאי מחשבים, התייחס גם כן לנקודת הזמן הזו, מיד לאחר החתונה:

יש כאן בעיות של הכשרה. אנחנו יוצאים לשוק העבודה בלי הכשרה, בלי 

לא  היום  הרבה אברכים  חושש שלא תצליח להשתלב.  ואתה  כל השכלה, 

יכולים להשתלב בגלל זה. לאברכים הרי יש ראש יצירתי וראש חכם, והם 

יכלו בקלות להצליח, אם למשל היו פותחים חברות הייטק או לימודי הייטק 

לאברכים עם הפרדה בין נשים לגברים. הם יכלו בקלות להשתלב. 

קולות נוספים: "למה לא גילפתי בעץ?"

מסלול  את  לשנות  סיבה  כל  רואים  אינם  כי  הצהירו  מהמשיבים  כ־90%  כאמור, 

חייהם, מלבד הכנסה של לימודי אנגלית, וגם זאת רק בחיידרים ובתלמודי התורה 

ולא בישיבות. לצד זאת, נשמעו מעט קולות אחרים. כך למשל אמר שוקי לאחר 

שנשאל על הכנסת לימודי חול לישיבות:

לכלל הישיבות לא. כי אני לא רוצה לקחת על הכתפיים שלי שכולם ילמדו 

לימודי חול. אבל כן הייתי שואף שכחמישים אחוז מהישיבות יהיו ישיבות 

תיכוניות – גם בגדולות וגם בקטנות, בהחלט. 

גם שוקי נזהר שלא 'להשריש את השיטה', והוא אף חושש 'לקחת את זה על כתפיו'. 

שכמחצית  הוא  האידיאלי  המצב  שלפיה  מעניינת,  אמירה  מציג  הוא  שני,  מצד 

מהישיבות יציעו לתלמידיהם גם לימודי חול. 

אמירה מעניינת אחרת, ייחודית גם היא, מופיעה אצל יששכר, שסיפר כי בישיבה 

חש שהוא מבזבז את זמנו: "מצאתי את עצמי במצב שבו לקום ב־11 בבוקר היה 

הרבה יותר קל מאשר לקום בשמונה. יותר משך אותי לבזבז את הזמן במיטה ולא 

לעשות כלום, מאשר לעשות דברים שימלאו אותי בסיפוק, למרות שבהחלט היה 

מה שימלא אותי בסיפוק".

על  הולך  הייתי  "לא  כך:  השיב  הוא  החול,  לימודי  לסוגיית  נדרש  יששכר  כאשר 

מסלול של ישיבה חרדית הארד־קור. הייתי משלב לימודי חול גם בישיבה גבוהה. 
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תיארתי לך שהיו לי תקופות של חוסר עשייה בישיבה. אני לא עצלן וגם בגנים שלי 

אני לא כזה, ובכל זאת אני חושב שרכשתי תכונות של עצלנות בשנות הישיבה, וזה 

הפך אצלי לתמה". מצד שני, גם יששכר מקפיד לומר כי אינו ממליץ על כך לכולם: 

"אני אישית לא אומר לכולם לשלב לימודי חול. אני מדבר על עצמי כי אני רגיש 

מהשנים הללו שבהן רכשתי עייפות מהחיים, מהיכולת המרשימה הזו להעביר את 

הזמן בלי לעשות כלום. וזה לא אמור להיות כך. אני אדם אנרגטי. היו גם תחושות 

עצבות וחוסר מעש. אתה יודע מה, אפילו אם הייתי מגלף בעץ בימים האלו זה היה 

טוב יותר. למה לא עשיתי את זה?"

הן  בישיבות,  ליבה  לימודי  לשלב  מעוניינים  היו  לא  מהמשיבים  לסיכום, 90% 

והן הגדולות. הסיבה לכך נעוצה בתפיסה שלפיה אין בכך צורך ואפשר  הקטנות 

להשלים את הפער שנוצר גם בשלב מאוחר יותר. הסבר נוסף שהזכירו האברכים 

בלימוד  לפגום  עלולה  לישיבות  כלליים  לימודים  שהחדרת  לחשש  נוגע  לשעבר 

התורה ובהתפתחותו של האברך. בקשר לישיבות עלתה הסתייגות נוספת ממשיבים 

רבים שהבהירו כי אינם מוכנים 'לקחת אחריות' על שינוי במתכונתן של הישיבות 

רצוי  כי  סברו  מהמשיבים  כ־40%  התורה,  ותלמודי  הספר  לבתי  ביחס  הקדושות. 

להכניס בהם גם לימודי ליבה, אם כי הדגש היה בעיקר על הכנסת לימודי אנגלית. 

בין לימודי ליבה למשלח יד

לסיום, ביקשנו לבחון האם – כפי שניתן לצפות – קיים קשר בין משלחי יד הדורשים 

השכלה והכשרה רחבה לרצון 'לחשב מסלול מחדש'. גם כאן, בניגוד לאינטואיציה 

לא  הם  כי  הצהירו  ההייטק  מעובדי  ניכר  חלק  למשל,  קשר.  כל  נמצא  לא  שלנו, 

שאינם  ובעסקים  בחנויות  עובדים  ולעומתם  ליבה,  בלימודי  חשיבות  כל  רואים 

דורשים מיומנויות מיוחדות לא התנגדו להכנסת לימודי אנגלית לבתי הספר. 
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לסיכום, שלוש תמות מרכזיות עלו בפרק זה:

כלשהו  שינוי  שנדרש  הרווחת  התחושה  למרות  כי  מלמדת   | הראשונה  התמה 

במסלול החינוך החרדי, 18 מתוך 20 המרואיינים אמרו כי אינם מעוניינים לשלב 

לימודי ליבה בישיבות, הן בישיבות הקטנות והן בגדולות. רבים מהם טענו כי ניתן 

אמירות  נשמעו  וכן  ההשכלה,  פערי  את  יחסית  ובקלות  עצמאי  באופן  להשלים 

ערכיות לדידן שילוב לימודי חול במסגרות אלו יפגום בלימוד התורה, בנפשו של 

האברך או בטהרתן של הישיבות. 

התמה השנייה | מתמקדת במרואיינים )8 מתוך 20( שציינו כי היו רוצים להכניס 

היסודיים  הספר  בתי  על  בעיקר  דיברו  אלה  מרואיינים  הספר.  לבתי  חול  לימודי 

לימודי אנגלית. לא נשמעו כלל אמירות  ובעיקר על  והחיידרים(  )תלמודי התורה 

המבקשות לייצר זרם חרדי חדש, שבו קיים מסלול של לימודי ליבה מלאים. 

 

התמה השלישית | מתייחסת לרכישת השכלה מיד לאחר החתונה. כמה אברכים 

לשעבר הצרו על כך שלא החלו מוקדם יותר את מסלול ההכשרה שלהם, מיד לאחר 

נישואיהם. לא מדובר בתופעה גורפת, שכן כפי שתואר בפרקים הקודמים, עובדי 

לאחר  גם  לימודיהם  את  ולהשלים  הקשיים  על  להתגבר  הצליחו  למשל  ההייטק 

החתונה, ואלו שבחרו משלחי יד שאינם דורשים הכשרה והשכלה רחבה, לרוב לא 

היו מעוניינים במסלול הכשרה מן הסוג הזה. 
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סיכום

מנקודת   – העבודה  שוק  אל  חרדים  כולל  אברכי  של  יציאתם  את  בחן  זה  מחקר 

וניתוחם באופן מעמיק. את סדרת  מבטם. הוא נערך בעזרת ראיונות חצי־מובנים 

התמות שעלתה ממנו בחרנו לחלק לשתי קבוצות:

סוגיית גורם היציאה – הכוללת שאלות כמו 'למה יצאנו?', 'מה הם השלבים . 	

שעברנו?', 'אילו קשיים חווינו?׳

'מה . 	 סוגיית סטטוס האברך לאחר היציאה לעבודה – הכוללת שאלות כמו 

מעמדנו מול הקהילה?', 'כיצד אנו תופסים את עצמנו מול העולם החרדי?', 

'האם אנו עדיין חלק מהקהילה החרדית?'

סוגיית גורם היציאה

קובעי  ושל  החרדית  החברה  חוקרי  של  ההגיונית,  גם  אולי  הרווחת,  ההשערה 

מדיניות היא שיציאה לעבודה בקרב אברכים נובעת מקשיי פרנסה. אילולי אילוצי 

הפרנסה, ימשיכו רוב הגברים במסלול שהציבה דוקטרינת 'חברת הלומדים', כלומר 

לימוד תורה כדרך חיים. אולם בניגוד לציפיות אלו הרואות בצורך בכסף את הגורם 

על  אחרים  גורמים  השפיעו  המרואיינים  רוב  אצל  כי  התברר  ליציאה,  המרכזי 

ההחלטה: "אין כמעט אנשים שיוצאים לעבוד כי הם צריכים כסף. אברך אמיתי לא 

יוצא לעבוד בגלל כסף. במיליון אחוז... אברך שנהנה ללמוד, אם הוא נהנה, יש לו 

מספיק. הקב"ה דואג". 

המתגשם  מימוש  עצמי,  למימוש  הרצון  עלה  מהמרואיינים  רבים  אצל  כן?  מה  אז 

מאוויים  אותם  את  המרכיב  המרתק  התיאור  העבודה.  לשוק  יציאה  באמצעות 

למימוש עצמי מקבל צורות רבות. נצטט כאן רק את אחד המרואיינים שאמר: "מדובר 

בתכונות נפש, במימוש העצמי. אני אדם פעיל, אני אדם שצריך להוציא מרץ, ואם 

אני אוציא את המרץ, אני אהיה הרבה יותר יעיל, וגם הלימוד תורה שלי יותר יעיל".

כי גם הן לא היו חד־ לצד זאת, עלו גם תשובות המתייחסות לגורם הכלכלי, אף 
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חיים שכללו אירועים  'הקלאסי', סופרו סיפורי  משמעיות. לצד משתנה הפרנסה 

גדולים ופתאומיים שאילצו את האברך 'לנטוש' את הכולל, וכן אמירות מעניינות 

שניתן אולי לכנותן 'הסברי ביניים'. לפיהן, הלימוד בכולל היה 'נהדר', אך בחשיבה 

אחד,  מצד  התורה  בעולם  דבר'  ל'שם  יהפכו  לא  כי  האברכים  הבינו  ארוך  לטווח 

ויחמיצו את העולם התעסוקה האיכותי, מצד שני. על כן החליטו לעזוב את הכולל 

ולצאת אל שוק העבודה.

הרואים  החרדים  בגברים  העוסק  המוכר,  הלומדים'  'חברת  בשדה  שעסקנו  משום 

בתורה את דרך חייהם, שיערנו שחווית היציאה ושלביה לא יהיו קלים ויחשפו 'סיפור' 

בפני עצמו. במהלך המחקר פגשנו אברכים המתארים חווית יציאה קשה, לעיתים 

אף מכמירת לב )למשל: "הייתי אברך מורעל... בהחלטה לנטוש את הכולל הרגשתי 

הייתה  זו  זה.  על  הזו. אשתי תעיד  מאוד קשה את ההחלטה  לקחתי  מאוד קשה. 

אחת התקופות הכי מאתגרות בחיים שלי"(, עם רציונל מובהק בצידה – במשך שנים 

הפנימו הגברים החרדים את ההכרה בחשיבות לימוד התורה והקדשת החיים עבורה. 

זו גם  'נטישת' האידיאל, גם לאחר החלטה רציונלית, לא הייתה קלה כלל ועיקר. 

הסיבה שרוב האברכים תיארו תהליך של ייעוץ עם רב או עם קרוב משפחה סמכותי 

לפני הצעד החשוב, ומכאן גם קיומה של קבוצה קטנה של מרואיינים שיצאו לעבוד 

אך מנסים להסתיר עובדה זו מבני משפחתם, מחבריהם וממכריהם. 

כמו כן, היציאה לא נעשתה ב'צעד אחד ודי', אלא התנהלה לרוב בשלבים. במקרים 

רבים הייתה זו יציאה לעבודות 'פשוטות', ומהן התקדמו האברכים לעבודות קבועות 

באותו תחום. אנו סבורים שדבר זה אך הגיוני – מעבר מדרך חיים טוטלית ברמה 

הרוחנית אל דפוס חיים של חול אינו פשוט, ועל כן הוא לא נעשה בבת אחת. אחד 

המרואיינים ניסח זאת יפה כשהבדיל בין לימוד תורה 'טהור' ללימוד שעבודה בצדו: 

הייתי עדיין  בלי עבודה בצד – חמש שנים. אחרי חמש שנים  בכולל,  רק  "לימוד 

בכולל אבל ראיתי שהמשכורת לא מספיקה לי, אז איך אומרים? התפלחתי באמצע 

והלכתי לעבוד אצל השווער ]החותן[ שלי". 

מקבע  אליה  הנלוות  'הפשוטות'  והעבודות  השלבית  היציאה  דפוס  זו.  אף  זו  לא 

לא  אף  ולעיתים  איכותיים  לא  יד  במשלחי  לשעבר  האברכים  את  רבים  במקרים 

חוקיים. כפי שצוין במבוא, חלק ניכר מן האברכים לשעבר עוסק במשלחי יד לא 

איכותיים, והד לכך ניתן למצוא בראיונות, למשל: "בן אדם ברמה שלי, ממשפחה 
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אשכנזית, מוכשר ממשפחה טובה, לא אמור לעבוד בסופרמרקט, גם מבחינת שכר 

וגם מבחינת יוקרה. בן אדם ברמה שלי ועם שם המשפחה שלי... אני לא עולה חדש, 

אני ממשפחה אשכנזית מבוססת. אני בחור אשכנזי בריא. אנשים ברמה שלי בדרך 

כלל משכילים, עובדים בעבודות שמרוויחים בהן הרבה יותר. הם מבוססים כלכלית 

לעובד הסופרמרקט, אלא  ביחס  רק  לא  רלוונטית  הזו  לא. למה?". ההבחנה  ואני 

גם לעובדי ההייטק החרדים שתיארו מסלול מורכב, שהוביל אותם לרוב להתמקם 

ברמות שבני גילם החילונים עברו מכבר. 

בכך בולט אף הפער בין רמת הטיעון של המרואיינים, רמת השיח שלהם והממד הערכי 

העמוק בסיפוריהם, למקום שבו רבים מהם מצאו את עצמם בסופו של דבר. הפער 

גבוה  למיצוב  להיתרגם  היה  אנושי שיכול  הון  הזה מעלה תחושה שלפנינו החמצת 

יותר בשוק העבודה, וכנראה גם ברמת ההכנסה. בעינינו החמצה זו קוראת לפעולה.

סוגיית סטטוס האברך

בחלק הקודם תיארנו את הקשיים הנובעים מהמתח בין אידיאל הלומד, לרצון או 

לצורך לצאת החוצה. בחלק זה נדון בשאלה – כיצד השפיעה היציאה לעבודה על 

מכלול חייהם של המרואיינים ביחס לקהילתם ולעולם הערכים שבו גדלו.

אנו מוצאים שלפנינו תנועה דו־מסלולית העשויה להיתפס כבעלת סתירה פנימית, 

אך בחיי האברך 'היוצא' משלימים הם האחד את רעהו. מחד גיסא, רצון עז לצאת 

לעבודה )לרוב בשל שאיפה למימוש עצמי או מחמת צורך כלכלי, כאמור בסדרה 

הראשונה(, מאידך גיסא, קיומה של אידיאה חרדית שלא רק מקשה עליו רגשית 

לבצע את הצעד הגדול, אלא גם דורשת ממנו לתפוס את עצמו כחלק מן הקהילה 

החרדית גם לאחר נקיטת הצעד, על כל המשתמע מכך. 

אל  הכולל  את  'לנטוש'  והצורך  הרצון  מול  האם  לבדוק:  אפוא  ביקשנו  זה  בחלק 

העולם שמעבר ניצבים מבנים זהותיים, קהילתיים וחברתיים המאתגרים השתלבות 

החיכוך  לעבודה,  היציאה  לצפות,  היה  שאפשר  כפי  האם,  התעסוקה?  בעולם  זו 

בעולם 'שמעבר' והכרת הצרכים והדרישות הנובעים מכך – מייצרים שינוי באורח 

החיים ובהשקפות של היוצא לעבודה?

כפי שציינו בפרק המבוא, המחקר נערך בקרב אוכלוסיית 'אברכים לשעבר' מובחנת 
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– לא אולטרה־שמרנית אך גם לא מודרנית. חרף העובדה כי לפנינו אברכים שאינם 

שייכים לקבוצה ה'אולטרה־שמרנית', ובמקרים רבים אף בעלת 'נגיעות מודרניות', 

הבחנו כבר בראשיתו של המחקר, כי המרואיינים שלנו, ללא כל חריגות, מחזיקים 

בתודעה ראשונית בדבר חשיבותם של 'חיים של תורה', כזו שהונחלה להם בבית 

הוריהם ובמוסדות החינוך שבהם למדו. החינוך ל'חיים של תורה' היה מרכזי בהווי 

החיים שלהם, או בלשונו של אחד המרואיינים שאף התייחס בדבריו אל המראיין 

)הנחשב ל'חרדי מודרני'( "חיים של תורה? בוודאי. זו שאלה? אני חי את זה היום. 

אני  חיי  אורחות  בכל  שלך.  העובדים  החברים  וכמו  כמוך  להיראות  יכולתי  הלא 

אחרת מכם. זה הרי ברור".

להיגד מרכזי זה הצטרפה אמירה חד־משמעית, צפויה אף פחות, מפי המרואיינים 

בסולם  גבוה  אצלם  ממוקם  התורה  לימוד  כעת  גם  כי  הכלל,  מן  יוצא  ללא  כולם 

הערכים. הם סיפרו כי הם מקפידים על לימוד תורה יום־יומי – לימוד איכותי לרוב, 

מושקע ומוקפד, ולא רק כדי 'לצאת ידי חובה'. "עד היום אני עושה את זה כי זה 

ממש כיף לי. יש לי חברותא, אני לומד איתו שעה וחצי ביום ו'מפרקים סוגיות', אמר 

אחד המרואיינים, ובמידה רבה ביטא בכך גם את תפיסתם של שאר המרואיינים. 

"הילדים  לילדיו:  להעניק  מבקש  שהוא  החינוך   – נוסף  היבט  הזכיר  זה  מרואיין 

יודעים שבכל מצב, גם אם ישנים מאוחר, יש את הזמן של הלימוד, והולכים ללמוד".

אנו סבורים שזו הסיבה שחלק ניכר מן המרואיינים הסביר כי 'כולל האברכים' הוא 

המוסד הראשון בחשיבותו לגבר החרדי, וכי הם מכבדים ומוקירים את האברכים, 

או בלשונו של אחד המרואיינים: "כשאני פוגש אברך רציני, אני מאוד מעריך אותו, 

קדוש יאֵַמר לו". האם הם סבורים כי האברכים ממוקמים גבוה בהיררכיה החברתית 

נחותים  חשים  הם  כי  שהשיבו  היו  חלוקות.  מעט  היו  התשובות  כאן  הדתית?  או 

ביחס לאברכים, והיו שהסבירו כי הם לא רואים את עצמם כ'סוג ב'' אך כן תופסים 

את האברכים כבעלי מעמד בכיר יותר.

האמירות הללו על אודות חשיבותה של התורה בחיי האברכים לשעבר, מובילות 

שוב ושוב לדילמה שהוצגה באקספוזיציה של פרק זה: האם אנשים אלה – שבחרו 

מהקהילה  חלק  מרגישים  עדיין   – החרדי  האידיאלי  החיים  אורח  את  'לנטוש' 

התבקשו  אלו,  שאלות  על  להשיב  כדי  בכך?  מעוניינים  בכלל  הם  האם  החרדית? 

המרואיינים לספר על יחסם לשתי פרקטיקות מרכזיות: קוד הלבוש וחינוך הילדים. 
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חיצונית  נראות  הוא  קוד הלבוש   – ברורה  היררכיה  יש  הללו  לשתי הפרקטיקות 

בסיסית שעשויה לטעת רושם ראשוני ולצבוע את הסיטואציה ואת האדם הפועל 

הילדים  החינוך של  ואילו מסגרת   ,)2003( גופמן  כפי שטען  מסוים,  בגוון  בתוכה 

עשויה ללמד על תפיסת העולם המהותית.

רוב המרואיינים העידו כי הם מקפידים על קוד לבוש חרדי: מכנסיים כהים וחולצה 

מתלבש  אני  מאברך,  שונה  בצורה  מתלבש  לא  "אני  כך:  העיד  מהם  אחד  לבנה. 

כמובן חולצה לבנה, כובע וחליפה בתפילות. בטח כאשר אני מתפלל בשכונה. זאת 

אומרת, מבחינה חיצונית אני ודאי רוצה להישאר אברך". אחד המשיבים סיפר כי 

אינו מקפיד על קוד לבוש חרדי מלא, אלא לובש גם חולצות בגוון תכלת בהיר, אך 

ציין כי הוא מקפיד שהן תהייה חולצות מכופתרות ולא חולצות טריקו וכדומה. 

בעבודות  גם  הלבוש,  קוד  על  להקפיד  המרואיינים ממשיך  מוחלט של  רוב  מדוע 

חלק  להישאר  עז  רצון  מרכזיים:  מניעים  שני  זיהינו  התשובות  מניתוח  כפיים? 

התנהגותו  ועל  האדם  על  משפיע  הבגד  כי  ערכית  ותפיסה  החרדית  מהקהילה 

)ההולמת את ההתנהגות החרדית(, או כפי שאמר אחד מהם: "זו לא תחפושת, זה 

סוג של שמירה". 

צפויה.  מסוימת  במידה  הייתה  היום־יומי  בביגוד  לבן'  'שחור  צבעי  על  השמירה 

אומנם  החוקרים.  אותנו  הפתיעה  הילדים,  לחינוך  הנוגעת  השנייה,  התמה  אך 

המרואיינים לא משתייכים לקבוצות 'החרדים המודרנים', אולם הם בהחלט טעמו 

ודאי עונים על  את הישראליות בעת החיכוך עם העולם החילוני. עובדי ההייטק 

ופגשו  הכללי  לעולם  נחשפו  הכפיים  ועובדי  המסחר  אנשי  גם  אך  הזו,  ההגדרה 

דמויות שאינן שייכות לעולם החרדי שבו גדלו. האם הטעימה או הנגיעה בעולם 

שמחוץ ל'חומות הטובות', כהגדרתו של סיון )1991(, הובילה אותם לחשיבה מחדש 

בנוגע למסלול החינוך של ילדיהם? האם הם שוקלים לחנך את ילדיהם במוסדות 

שבהם יש לימודי ליבה )כמו המוסדות הממלכתיים־חרדיים(? מתברר כי התשובה 

חול  לימודי  להכנסת  בנחרצות  התנגדו  המרואיינים  כל  כמעט  שלילית.  כך  על 

'לישיבות הקדושות' )בלשונו של אחד מהם: "ישיבה אמורה להיות מקום שבעצם 

לא קשור לעולם החיצוני, אם תכניס את הלימודים האלו, לא יצאו 'גדולים'"(. גם 

בנוגע להכנסת לימודי ליבה לבתי הספר היסודיים – תלמודי התורה והחיידרים – 

נרשמה תמיכה חלקית, וגם היא התמקדה בלימודי אנגלית בלבד. 
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ממצאים אלו באשר לשתי הפרקטיקות – קוד הלבוש וחינוך הילדים – מוכיחים 

לא רק את חשיבותה של הקהילתיות בסדר החברתי החרדי; הם מספרים לנו גם 

את  בהתנהגותם  מאשררים  האידיאלית,  החממה  את  לעזוב  שבחרו  שהאברכים 

מתמקד  ממנה  מרכזי  שחלק  הקלאסי,  החרדי  החיים  אורח  של  האידיאולוגיה 

בחשיבות ההסללה ל'מוסדות קדושים'.

בסיומו של פרק זה נציין שוב כי על פי הממצאים, היציאה לעבודה נבעה רק פעמים 

מתוך  נבע  הצעד  המרואיינים  רוב  אצל  ראשי.  כנימוק  כלכלי  כורח  מתוך  מעטות 

חיפוש אחר סיפוק )או 'מימוש'( שנמצא באורח החיים האחר. דווקא בשל תמה זו, 

אפשר היה לצפות שהיציאה לעבודה תשנה את התייחסותו של היוצא לשאלות 

יסוד הנוגעות למגזר החרדי. נראה שציפיות אלו לא עומדות במבחן. להפך; ניתוח 

השיחות העלה כי היציאה לעבודה דווקא חיזקה את התפיסות החרדיות הקלאסיות 

באשר לאורח החיים הרצוי, החל מהכרעות בעניין חינוך ורכישת השכלה ועד לקוד 

הלבוש.

הואיל וכך, נדרשת חשיבה מחדש על מערכות תמיכה שיסייעו לאברכים לשעבר 

בהתמודדות מול הקושי הכפול – יציאה לעבודה והשתלבות בעולם העבודה, תוך 

כדי שמירה על אורח החיים החרדי. 
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המלצות 

בחינת יעדי התעסוקה של גברים חרדים	 

שבו  למקום  המרואיינים,  של  בסיפוריהם  שנשמע  העמוק  הערכי  הממד  בין 

מצאו את עצמם רבים מהם בסופו של דבר – קיים פער עמוק. חלק ניכר מן 

האברכים שיצאו לעולם העבודה עוסקים במשלחי יד שאינם איכותיים. הבחנה 

זו רלוונטית לא רק ביחס למרואיינים שעובדים בסופרמרקט למשל, אלא גם 

ביחס לעובדי ההייטק החרדים, אשר רובם מוצבים בדרגות מקצועיות וברמות 

הכנסה נמוכות בהשוואה לבני גילם החילונים. כלומר, ישנה החמצה של הון 

לפעולה,  קוראת  זו  החמצה  העבודה.  בשוק  יותר  לתרום  היה  שיכול  אנושי 

למשל באמצעות מערך שיבחן את יעדי התעסוקה של גברים חרדים שיוצאים 

מהכולל אל שוק העבודה.

מודל המשלב לימוד תורה לצד יציאה הדרגתית לשוק העבודה	 

פנימיות,  והתחבטויות  קשיים  מעט  לא  גררה  לעבודה  האברכים  יציאת 

המעניק  מודל  פיתוח  נדרש  אלו  קשיים  מול  אל  וחברתיות.  משפחתיות 

אל  הדרגתית  יציאה  לצד  תורה  לימוד   – החרדים  לאברכים  משלבת  תמיכה 

שוק העבודה. מודל מסוג זה עשוי לענות על קשיי היציאה הגוררים את אותן 

סביבות  אל  'החממה'  מן  הדיכוטומית  היציאה  את  לחסוך  וכן  התחבטויות, 

עבודה חילוניות ומעורבות.

תמיכה ארגונית־קהילתית	 

הבחירה להשתלב בשוק העבודה לא הניעה את המרואיינים להגר אל מחוץ 

ולדבוק בזהותם  לקהילה החרדית. להפך, נראה כי הם שואפים להישאר בה 

של  חיזוק  נדרש  כי  סבורים  אנו  הקודם,  בסעיף  למתואר  בהמשך  החרדית. 

הם  כי  לחוש  לא  'יוצאים'  לאותם  שיאפשרו  ארגוניים־קהילתיים  מערכים 

כזה לא  ושייכותם החרדית. מערך  זהותם  מאבדים את קהילתם או שנפגעת 

של  חששות  לצמצם  עשוי  אף  אלא  זהות,  אותה  את  לשמר  עליהם  יקל  רק 

מתלבטים פוטנציאליים.
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"מהכולל למכולת" עוקב אחר סיפורם של אברכים לשעבר שיצאו לשוק העבודה לאחר שנים ארוכות של 
לימודים בישיבות ובכולל. באמצעות ראיונות עומק ביקשו החוקרים להתחקות אחר נקודת מבטם של 

גברים אלו ולשרטט את הנרטיב שאותו הם מספרים לעצמם ולסביבתם.
שאלות רבות עמדו במוקד המחקר: מי הם אותם אברכים אשר בחרו לצאת לעבודה ו'לנטוש' את הכולל? 
האם הדבר נבע מקשיי פרנסה או שמא גם לשאלת המימוש העצמי היה משקל דומיננטי? האם היציאה 

לעבודה נעשתה בבת אחת או בתהליך הדרגתי? מהם החסמים המקשים על היציאה לעבודה וכיצד 
התמודדו איתם האברכים לשעבר? מהו מעמדו של האברך לשעבר בתוך הקהילה החרדית? האם 

האברכים לשעבר 'תוהים על הראשונות' וסבורים כי מוטב שהיו מכוונים עוד בצעירותם למסלול אחר? 
בחלקו הראשון של הספר מובאות במלואן 12 מתוך 20 השיחות שערכו החוקרים עם המרואיינים; בחלק 

השני מוצג ניתוח מעמיק של התמות שעלו מן הראיונות; ובחלק השלישי מופיע סיכום של כלל 
הממצאים והתובנות.  

ד"ר אליעזר היון הוא חוקר במכון ירושלים למחקרי מדיניות, דוקטור ומרצה לסוציולוגיה באוניברסיטה 
העברית בירושלים. גדל בחברה החרדית ונחשב גם היום לבשר מבשרה. עיתונאי באתר YNET ונמנה על 

מייסדיו של אתר החדשות 'חרדים 10'. במהלך עבודתו סיקר את החברה החרדית מאין ספור זוויות 
ופנים.

אהוד פראוור הוא ראש צוות חברה ואוכלוסיות במכון ירושלים למחקרי מדיניות. לשעבר סגן קצין חינוך 
ראשי של צה״ל, מנהל גימנסיה 'רחביה', סמנכ״ל לממשל וחברה במשרד ראש הממשלה ונציב שירות 

המדינה בפועל. חי וגדל בעולם החילוני.

מכון ירושלים למחקרי מדיניות הוא מכון מחקר וחשיבה המוציא מירושלים תורה חברתית, כלכלית 
ומרחבית בת-קיימא. המכון, שהוקם בשנת 1978, הוא הכתובת שמעצבי מדיניות פונים אליה לבירור, 
קידום והגדרת סוגיות מרכזיות בחקר ירושלים ומדינת ישראל. מחקריו ופעילותו של המכון מסייעים 

למוסדות ולגופים לעצב וליישם מדיניות חדשנית ואפקטיבית. ירושלים מהווה עבור המכון מקור השראה, 
שדה מחקר, מעבדה ומרחב יעד להשפעה. פיתוח העיר לטובת מגוון תושביה, אוהביה ומאמיניה וחיזוק 

מעמדה הגלובלי עומדים בראש סדר היום של המכון.

מכון ירושלים למחקרי מדיניות
רחוב רד״ק 20, ירושלים 9218604 טל׳ 02-5630175 פקס 02-5639814 

 INFO@JERUSALEMINSTITUTE.ORG.IL דוא״ל
WWW.JERUSALEMINSTITUTE.ORG.IL
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